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Αθήνα, σήµερα στις 23 Φεβρουαρίου 2016, ηµέρα Τρίτη και
ώρα 18.22’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΒΑΡΕΜΕ-
ΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών και Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης: «Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελε-
χών Δηµόσιας Διοίκησης, βαθµολογική διάρθρωση θέσεων,
συστήµατα αξιολόγησης, προαγωγών και επιλογής προϊσταµέ-
νων (διαφάνεια - αξιοκρατία και αποτελεσµατικότητα της Δηµό-
σιας Διοίκησης)».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 19 Φεβρουαρίου 2016 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο
συνεδριάσεις. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. 

Αύριο θα γίνει η συζήτηση επί των άρθρων και των τροπολο-
γιών.

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να πάρετε τον λόγο στην αρχή ή αφού
ακούσετε κάποιους οµιλητές; 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Μετά τους ει-
σηγητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ξεκινάµε, λοιπόν,
τώρα µε τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Παπαηλιού. 

Κύριε Παπαηλιού, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Πώς θα γίνει η συζήτηση,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το είπαµε. Δυστυ-

χώς, δεν ακούσατε. Θα γίνει σε δύο συνεδριάσεις. Σήµερα επί
της αρχής και αύριο επί των άρθρων. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Μέχρι ποια ώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μην περιµένετε από

τώρα να σας πω µέχρι ποια ώρα. Μην χάνουµε, λοιπόν, χρόνο.
Ορίστε, κύριε Παπαηλιού, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, είναι κοινός τόπος ότι η δηµόσια διοίκηση στη χώρα
µας πάσχει σε βαθµό που να θεωρείται ο µεγάλος ασθενής της
ελληνικής πολιτείας. Είναι, επίσης, κοινός τόπος ότι η επανοικο-
δόµηση της δηµόσιας διοίκησης αποτελεί sine qua non όρο για
την εξυπηρέτηση των πολιτών και την ανάπτυξη. 

Διότι, σε πείσµα της νεοφιλελεύθερης αντίληψης ότι η Δηµό-
σια Διοίκηση πρέπει να διευκολύνει την ιδιωτική πρωτοβουλία
απλώς εφαρµόζοντας όσα αυτή επιτάσσει, η δηµόσια διοίκηση
οφείλει εκ του Συντάγµατος, αλλά και της άσκησης του επιτελι-
κού ρυθµιστικού ρόλου της, να διευκολύνει την ιδιωτική πρωτο-
βουλία στο πλαίσιο των νόµων και της εξυπηρέτησης του δηµο-
σίου συµφέροντος. 

Τα παθογενή δοµικά χαρακτηριστικά της οργάνωσης, συγκρό-
τησης και λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης στη χώρα µας,
όπως απ’ όλους διαχρονικά οµολογείται, είναι ο υδροκεφαλισµός
των δηµοσίων υπηρεσιών, η λειτουργική εσωστρέφεια, η ανορ-
θολογική και ανισοµερής κατανοµή των στελεχών της δηµόσιας
διοίκησης, ο συγκεντρωτισµός στις δοµές και στη λήψη αποφά-
σεων, η γραφειοκρατία, δηλαδή ένα πλέγµα πολυνοµίας, ασά-
φειας, επάλληλων επιπέδων και διαδικασιών διοίκησης και συ-
ναρµοδιοτήτων, τυπολατρίας, που οδηγεί και στην ευθυνοφοβία.
Επίσης, είναι η έλλειψη ειδικευµένων στελεχών που να ανταπο-
κρίνονται στις σύγχρονες ανάγκες, η απουσία πολιτικής διαχεί-
ρισης του ανθρώπινου δυναµικού, οι πελατειακές σχέσεις, η
κοµµατικοποίηση µε την έντονη µέχρι ασφυκτική παρουσία της
εκάστοτε πολιτικής, κοµµατικής τάξης -δηλαδή το µεγάλο βάρος
της τελευταίας σε σχέση µε την καχεξία του διοικητικού µηχανι-
σµού- ο κοµµατισµός και συνακόλουθα η ευνοϊκή µεταχείριση
των «ηµετέρων», των «δικών µας παιδιών» και αντίστοιχα η δυ-
σµενής µεταχείριση των πολιτικών αντιπάλων, µε αποτέλεσµα
τον θεσµικό και εργασιακό καταµερισµό σε όλη την κλίµακα του
δηµόσιου τοµέα.

Επιπλέον, παθογενή δοµικά χαρακτηριστικά της λειτουργίας
της δηµόσιας διοίκησης είναι η δηµιουργία παράλληλου διοικη-
τικού µηχανισµού έναντι της διοικητικής ιεραρχίας, από σωρεία
µετακλητών υπαλλήλων, η απουσία πνεύµατος εξυπηρέτησης
του πολίτη και δέσµευσης έναντι αυτού, µε ταυτόχρονο πνεύµα
εσωστρέφειας, καθώς και φαινόµενα διαφθοράς.

Τα τελευταία χρόνια, µε την επικράτηση νεοφιλελεύθερων αν-
τιλήψεων και τη θέση της χώρας υπό επιτροπεία, προστέθηκαν
σε όλα αυτά η µείωση των θεσµικών αρµοδιοτήτων του δηµο-
σίου, η από πλευράς δοµών και λειτουργική υποβάθµισή του ως
εγγυητή του δηµοσίου συµφέροντος, η ανάθεση αρµοδιοτήτων
στον ιδιωτικό τοµέα, οι ανορθολογικές, καταχρηστικές, ακόµη
και παράνοµες πολιτικές µείωσης του αριθµού των δηµοσίων
υπαλλήλων και των αµοιβών τους, µε αποτέλεσµα την επίταση
των παθογενειών των οργανωτικών και διοικητικών λειτουργιών,
που µετασχηµατίστηκαν σε δοµική κρίση της δηµόσιας διοίκη-
σης. 

Όλα αυτά οδηγούν στο συµπέρασµα ότι η δηµόσια διοίκηση
χρειάζεται επανοικοδόµηση σε άλλες βάσεις, ώστε να απαλλαγεί
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από τον ασφυκτικό εναγκαλισµό του εκάστοτε κόµµατος που
αναλαµβάνει τη διακυβέρνηση και να αυτοπροσδοριστεί σχεδιά-
ζοντας, εφαρµόζοντας και ελέγχοντας τη διοικητική πολιτική, εν-
νοείται στο πλαίσιο επιλογών της εκάστοτε κυβέρνησης.

Είναι προφανές ότι το βασικότερο παθογενές χαρακτηριστικό
που ταλανίζει τη δηµόσια διοίκηση είναι η κοµµατικοποίησή της,
η ασφυκτική ποδηγέτησή της από το πολιτικό-κοµµατικό υποσύ-
στηµα, µε αποτέλεσµα τη µετατροπή της σε ένα στυγνό και στε-
γνό γραφειοκρατικό µόρφωµα χωρίς επαγγελµατισµό, κοινωνική
ευθύνη και κίνητρα. Εποµένως, οποιαδήποτε σχετική µεταρρύθ-
µιση δεν µπορεί να παραγάγει αποτελέσµατα, αν δεν αντιµετω-
πίσει το πρόβληµα της κοµµατικοποίησης, αν δεν υπάρξει ανα-
διάταξη της ισορροπίας του πολιτικού-κοµµατικού στοιχείου ένα-
ντι του διοικητικού, υπέρ του τελευταίου. Μόνο η πραγµατική
αναδιοργάνωση και επανοικοδόµηση της δηµόσιας διοίκησης
µπορεί να την καταστήσει φιλική, πραγµατικό υπηρέτη του πο-
λίτη και να τη µετασχηµατίσει οργανωτικά και λειτουργικά σε
µοχλό ανάπτυξης και προόδου. 

Η Κυβέρνηση έχοντας αντιληφθεί ότι η χώρα χρειάζεται ένα
ολοκληρωµένο, µακρόπνοο, εφαρµόσιµο και αξιόπιστο σχέδιο
διοικητικής αναδιοργάνωσης που να συµβάλει στην αποτελεσµα-
τική λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης ως απαραίτητο όρο για
την ανάπτυξη, προχώρησε στην κατάθεση του παρόντος νοµο-
σχεδίου. 

Το νοµοσχέδιο ανταποκρίνεται στις συνταγµατικές αρχές της
αντικειµενικότητας, της αξιοκρατίας, της αναλογικότητας, της
αποτελεσµατικότητας, της ισότητας, της διαφάνειας και της συµ-
µετοχής, όπως αυτές ορίζονται από το Σύνταγµα. 

Σε αυτό το πλαίσιο -βάσει αυτών των παραπάνω αρχών- εισά-
γονται οι παρακάτω τοµές-µεταρρυθµίσεις και καθιερώνονται
νέα θεσµικά εργαλεία. 

Πρώτα από όλα, η δηµιουργία του Εθνικού Μητρώου Επιτελι-
κών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης από το οποίο θα αντλούνται
τα στελέχη της δηµόσιας διοίκησης που θα καλύπτουν θέσεις
ευθύνης αυτής. Στο Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµό-
σιας Διοίκησης εντάσσονται τακτικοί πολιτικοί υπάλληλοι µε
υψηλά προσόντα, µόνιµοι και υπάλληλοι ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου κατηγορίας ΠΕ και ΤΕ µε βαθµό Α’, µε αξιολόγηση
για δύο συνεχείς περιόδους µε βαθµολογία τουλάχιστον εβδο-
µήντα πέντε βαθµούς, κάτοχοι διδακτορικού ή µεταπτυχιακού
τουλάχιστον ετήσιας φοίτησης ή απόφοιτοι της Εθνικής Σχολής
Δηµόσιας Διοίκησης ή διατελέσαντες προϊστάµενοι γενικής δι-
εύθυνσης επί τουλάχιστον τρία έτη ή προϊστάµενοι διευθύνσεων
επί τουλάχιστον δέκα έτη. 

Ακόµη εντάσσονται και κάποιοι άλλοι, επίσης µε υψηλά προ-
σόντα, όπως καθηγητές ΑΕΙ, ΤΕΙ, ερευνητές, το επιστηµονικό
προσωπικό των ανεξάρτητων αρχών και απόστρατοι, απόφοιτοι
της Ανωτάτης Διακλαδικής Σχολής Πολέµου και της Ανωτάτης
Σχολής Πολέµου.

Από τη δεξαµενή του Εθνικού Μητρώου Επιτελικών Στελεχών
Δηµόσιας Διοίκησης θα καλύπτονται οι θέσεις γενικών γραµµα-
τέων, ειδικών γραµµατέων αλλά και διοικητών, προέδρων διοι-
κητικών συµβουλίων, νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου ή
νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου των οποίων η διοίκηση επι-
λέγεται από την κυβέρνηση. 

Ειδικότερα, µε αυτόν τον τρόπο η θέση του γενικού γραµµα-
τέα –και αυτό θα έλεγα ότι είναι µια πραγµατική επανάσταση- µε-
τασχηµατίζεται από αµιγώς πολιτική, -µέχρι σήµερα µάλλον κοµ-
µατική µε ρόλο την προώθηση του κοµµατικού κράτους- σε θέση
επικεφαλής της διοικητικής δοµής, που συνδέει την πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου µε τη διοικητική ιεραρχία. 

Έτσι, προωθείται η αποκοµµατικοποίηση της δηµόσιας διοίκη-
σης, αίτηµα και πρόταγµα τόσο πολιτικών δυνάµεων όσο και της
ίδια της δηµόσιας διοίκησης. Η άντληση στελεχών για θέσεις ευ-
θύνης από το Εθνικό Μητρώο, πραγµατοποιείται µε τρόπο αδιά-
βλητο, αφού η επιλογή γίνεται µε αντικειµενικές διαδικασίες από
το Ειδικό Συµβούλιο Επιλογής Διοικήσεων υπό την αιγίδα του
ΑΣΕΠ.  

Δεύτερο σηµείο-τοµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που ει-
σάγεται µε το παρόν νοµοσχέδιο είναι το νέο σύστηµα αξιολόγη-
σης. Με πλέγµα διατάξεων ρυθµίζεται κατά τρόπο ενιαίο, συνε-

κτικό, άρτιο, ορθολογικό και αξιοκρατικό το σύστηµα αξιολόγη-
σης τόσο των δοµών και του έργου της δηµόσιας διοίκησης όσο
και του υπαλληλικού προσωπικού, κάτι που συνιστά προαπαιτού-
µενο για την εύρυθµη και δηµοκρατική λειτουργία της. 

Με το σύστηµα αυτό προβλέπεται αντικειµενική και αµφίδροµη
αξιολόγηση των δηµοσίων υπαλλήλων µε τρόπο που να λαµβάνει
υπ’ όψιν συνδυαστικά τόσο τα τυπικά προσόντα -ιδίως τις σπου-
δές, την επιµόρφωση και την εµπειρία/προϋπηρεσία- όσο και την
προσωπικότητα του αξιολογούµενου. Η αξιολόγηση γίνεται από
τους δύο ιεραρχικά προϊστάµενους και για τους προϊστάµενους
και από το σύνολο των άµεσα υφισταµένων τους. 

Η αξιολόγηση και η συµµετοχή των δηµοσίων υπαλλήλων στη
διαδικασία θέσης στόχων, όπως και γενικότερα στη λειτουργία
της δηµόσιας διοίκησης, αποσκοπούν στη βελτίωση της απόδο-
σης τόσο της δηµόσιας υπηρεσίας όσο και του ιδίου του δηµο-
σίου υπαλλήλου ατοµικά. 

Το εισαγόµενο αντικειµενικό σύστηµα αξιολόγησης, σε συν-
δυασµό µε τη στοχοθεσία και την αντικειµενική, αξιοκρατική επι-
λογή στελεχών, µπορεί να µεταλλάξει καθοριστικά τη νοοτροπία
της δηµόσιας διοίκησης και των στελεχών της µε την καταπολέ-
µηση του νεποτισµού και των πελατειακών σχέσεων. Το νέο σύ-
στηµα δεν έχει τιµωρητικό χαρακτήρα και δεν αποτελεί πρόσχη-
µα για απολύσεις, όπως έγινε στο πρόσφατο παρελθόν. 

Σε αυτό το πλαίσιο, η συµβουλευτική συνέντευξη που συνίστα-
ται σε συζήτηση µεταξύ του αξιολογουµένου και του άµεσα ιε-
ραρχικά προϊσταµένου του για τους τρόπους βελτίωσης της
απόδοσής του, διαδραµατίζει σηµαντικό ρόλο. Τα κριτήρια αξιο-
λόγησης είναι κοινά αποδεκτά, µετρήσιµα, αντικειµενικά και ε-
λεγχόµενα ως προς την εφαρµογή τους, µε αποκλειστικό γνώ-
µονα την αναβάθµιση των δηµοσίων υπηρεσιών. 

Με αυτή τη µέθοδο, σε συνδυασµό µε τον σαφώς προβλεπό-
µενο τρόπο βαθµολόγησης των κριτηρίων, σκιαγραφείται η ει-
κόνα του κάθε υπαλλήλου ατοµικά και αναδεικνύονται πλήρως
οι προσωπικές ικανότητες σε σχέση µε τα καθήκοντα που καλεί-
ται να αναλάβει. 

Συνακόλουθα, η αξιολόγηση γίνεται µε τρόπο που τα αποτε-
λέσµατά της να ανταποκρίνονται στις αρχές της ισότητας, της
αντικειµενικότητας, της αξιοκρατίας, βάσει του βιογραφικού των
υποψηφίων, των τυπικών προσόντων τους, του επιστηµονικού-
ερευνητικού έργου τους, συναφούς προς τις απαιτήσεις και τα
καθήκοντα της θέσης, καθώς επίσης και της εν γένει προσωπι-
κότητάς τους.  

Τρίτο άξονα-τοµή του νοµοσχεδίου αποτελεί το βαθµολόγιο
και το σύστηµα προαγωγών. Το βαθµολόγιο συνιστά ουσιώδες
οργανωτικό στοιχείο που συναρτάται άµεσα µε την αξιοκρατική
και αποτελεσµατική λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης. Το
ισχύον βαθµολόγιο αποδείχτηκε δύσκαµπτο, πολύ περισσότερο
αφού κατέληγε σε ουσιαστική στέρηση του δικαιώµατος ανέλι-
ξης του συνόλου του προσωπικού, στέρηση αµφίβολης συνταγ-
µατικότητας. 

Επιπλέον, η εξάρτηση από πελατειακά δίκτυα και το σύστηµα
των ποσοστώσεων στη βαθµολογική εξέλιξη είχαν επιδράσει δια-
λυτικά, αφού οι νέοι υπάλληλοι καθηλώνονταν στις κατώτερες
βαθµολογικές κατηγορίες. Μάλιστα, λόγω της αναποτελεσµατι-
κής δόµησης αυτού του συστήµατος, προκειµένου να  διατηρηθεί
ο αριθµός των υπαλλήλων που είχαν δικαίωµα υποβολής αίτησης
για κρίση σε θέση ευθύνης δόθηκε η σχετική δυνατότητα και σε
υπαλλήλους, παραδείγµατος χάριν µε βαθµό Δ’, µε αποτέλεσµα
υπάλληλοι κατώτερου βαθµού να προΐστανται ανωτέρων τους.

Το αποτέλεσµα ήταν η γενικότερη αποσύνθεση του διοικητι-
κού µηχανισµού της χώρας. 

Προτείνεται λοιπόν, ένα βαθµολόγιο που συνδέεται και µε το
σύστηµα αξιολόγησης, αφού και η επί δύο έτη εξαιρετική επί-
δοση οδηγεί σε ταχύτερη εξέλιξη και απόκτηση του καταληκτι-
κού βαθµού Α’, που αποτελεί προαπαιτούµενο για τη συµµετοχή
στις κρίσεις προϊσταµένων, αλλά και την ένταξη στο Εθνικό Μη-
τρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης. Έτσι, το δηµο-
σιοϋπαλληλικό σώµα επανακτά την οργανωτική βάση που αντα-
ποκρίνεται στο αξιοκρατικό σύστηµα εξέλιξης των δηµοσίων
υπαλλήλων. 

Το σύστηµα επιλογής προϊσταµένων ήταν διαχρονικά πεδίο
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ανταγωνισµού και αντιπαράθεσης, αφού σε αυτό το πεδίο το πο-
λιτικό σύστηµα εφαπτόταν µε τη Δηµόσια Διοίκηση. Βάσει αυτής
της ανορθόδοξης επαφής οι διοικητικές υπηρεσίες υστερούσαν
ποιοτικά, κυριαρχούσαν πελατειακά και άλλα δίκτυα, που λυµαί-
νονταν τον χώρο, γεγονότα που οδήγησαν στην αποδόµηση της
αξιοπιστίας της δηµόσιας διοίκησης προς τους πολίτες. 

Ο χρόνος διοικητικής εµπειρίας ως κριτήριο για την επιλογή
προϊσταµένων παρείχε τη δυνατότητα επιλογής συγκεκριµένου
αριθµού προϊσταµένων που υπηρετούσαν στον συγκεκριµένο
χώρο επί πολλά χρόνια, ίσως χωρίς ιδιαίτερες ικανότητες. Αυτό
το κριτήριο, µε τη στήριξη των πελατειακών δικτύων, οδηγούσε
σε αναπαραγωγή συγκεκριµένου στελεχικού δυναµικού που είχε
συγκεκριµένο, απαρχαιωµένο τρόπο δράσης και διαχείρισης δια-
φόρων καταστάσεων. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο αντικαθίσταται ο παραδοσιακός τρό-
πος επιλογής προϊσταµένων από ένα σύγχρονο, ορθολογικό,
αξιοκρατικό σύστηµα που παρέχει τη δυνατότητα, ιδίως σε νέους
και προικισµένους επιστήµονες, να αποκτήσουν και να ασκήσουν
συγκεκριµένα καθήκοντα. 

Τα κριτήρια για την επιλογή προϊσταµένων χωρίζονται σε τέσ-
σερις οµάδες, ανάλογα µε τη συγκεκριµένη βαθµίδα διοίκησης,
δηλαδή τα τυπικά προσόντα, την εργασιακή εµπειρία, την αξιο-
λόγηση και τη δοµηµένη συνέντευξη. Κάθε µία οµάδα κριτηρίων
φέρει ειδικό συντελεστή βαρύτητας προκειµένου η αξιολόγηση
να είναι κατά το δυνατόν αµερόληπτη, αντικειµενική και ισορρο-
πηµένη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρειαστώ δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δύο λεπτά είναι πολ-

λά, κύριε Παπαηλιού. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ειδικότερα, για τη δοµηµένη συνέν-

τευξη και επειδή στο παρελθόν οι συνεντεύξεις αποτελούσαν
όχηµα ευνοιοκρατίας και αναξιοκρατίας, να σηµειωθεί ότι δεν
έχει σχέση µε τις συνεντεύξεις του παρελθόντος. 

Με το σύστηµα επιλογής προϊσταµένων διασφαλίζεται η επι-
λογή των πλέον άξιων και ικανών που θα µπορέσουν να σηκώ-
σουν το βάρος µίας διαφορετικής δηµόσιας διοίκησης. Συνακό-
λουθα, το σύστηµα προαγωγών εισάγεται µε τρόπο που να επι-
τρέπει την προαγωγή νεότερων και πλέον προικισµένων. 

Τέταρτος και βασικός πυλώνας του νοµοσχεδίου είναι η συµ-
µετοχή και η κοινωνική λογοδοσία. Η συµµετοχή των ίδιων των
υπαλλήλων υλοποιείται µέσω της σύγκλησης της ολοµέλειας των
τµηµάτων και των διευθύνσεων στις οποίες αξιολογείται η πορεία
υλοποίησης των στόχων που πρέπει να επιτευχθούν και οι οποίοι
τίθενται από τους προϊσταµένους, στο πλαίσιο των στρατηγικών
στόχων που έχουν τεθεί από τον Υπουργό ή το όργανο διοίκη-
σης. 

Η δε συµµετοχή των χρηστών των υπηρεσιών της Δηµόσιας
Διοίκησης και της κοινωνίας υλοποιείται µέσω της ακρόασης κοι-
νωνικών φορέων και πολιτών που εντοπίζουν προβλήµατα εύρυθ-
µης λειτουργίας ή κακοδιοίκησης, µέσω ηλεκτρονικών ή µη
ερευνών µε τις οποίες οι πολίτες αξιολογούν τις παρεχόµενες
υπηρεσίες, µέσω του Παρατηρητηρίου Δηµόσιας Διοίκησης που
παρακολουθεί επιστηµονικά τη διοικητική λειτουργία και τον συν-
τονισµό των διαδικασιών αξιολόγησης. 

Με αυτά τα εργαλεία και αυτούς τους τρόπους διασφαλίζεται
η συµµετοχή των ίδιων των υπαλλήλων στη διαδικασία του σχε-
διασµού και υλοποίησης των στόχων της δηµόσιας διοίκησης,
αλλά και η κοινωνική λογοδοσία έναντι των χρηστών των υπηρε-
σιών της Δηµόσιας Διοίκησης και της κοινωνίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί
ένα σηµαντικό βήµα προς την κατεύθυνση της θεσµικής ανασυγ-
κρότησης της χώρας, που µαζί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Παπαηλιού, πέ-
ρασαν και τα δύο λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: …µε την παραγωγική ανασυγκρό-
τηση έχουν εξαγγελθεί και θα υλοποιηθούν βήµα-βήµα από την
Κυβέρνηση. Τα κόµµατα τις Αντιπολίτευσης καλούνται να το στη-
ρίξουν, αφού είναι γνωστό ότι η δηµόσια διοίκηση είναι ο µεγά-
λος «ασθενής» του ελληνικού κράτους αλλά και απαραίτητος

µοχλός για την ανάπτυξη, που µπορεί και πρέπει να θεραπευθεί. 
Ψηφίζουµε, συνεπώς, το νοµοσχέδιο και καλούµε και την Αν-

τιπολίτευση να το υπερψηφίσει. 
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Ο κ. Γεωργαντάς έχει τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Διαφάνεια, αξιοκρατία και αποτελεσµατικότητα στη δηµόσια

διοίκηση. Πρέπει να παραδεχθούµε ότι στους τίτλους των σχε-
δίων νόµων πραγµατικά η Κυβέρνηση σηµατοδοτεί τις προθέσεις
της. Δυστυχώς, όµως, η ανάγνωση του κειµένου του νόµου δεν
οδηγεί πάντα στα στοιχεία αυτά και, δυστυχώς, τελευταία δεν
οδηγεί ποτέ σε στοιχεία αναγκαία, σε στοιχεία στα οποία συµ-
φωνούµε όλοι ότι πρέπει να διέπουν τη δηµόσια διοίκηση.

Κύριε Υπουργέ, έγιναν τρεις συνεδριάσεις, εκτός από την
ακρόαση των φορέων. Έγινε µία ουσιαστική συζήτηση και τέθη-
καν ζητήµατα. Θεωρώ ότι πραγµατικά τα κόµµατα -όλα τα κόµ-
µατα- µε το πολιτικό εφαλτήριο και την ιδεολογία του καθενός
είχαν τη διάθεση να συνεισφέρουν στην προσπάθεια αυτή.

Η Νέα Δηµοκρατία από την πρώτη στιγµή -στο καινοτόµο στοι-
χείο αυτού του νοµοσχεδίου-, το οποία κατά βάση είναι το Μη-
τρώο Επιτελικών Στελεχών, έδειξε µε µία ειλικρινή διάθεση για
συνεργασία και σύγκλιση, έτσι ώστε πραγµατικά να πάµε ένα
βήµα παραπέρα τη δηµόσια διοίκηση.

Σας είπαµε. Συµφωνούµε µέχρι ενός σηµείου στο να υπάρχει
θητεία στα επιτελικά στελέχη της δηµόσιας διοίκησης, τουλάχι-
στον σε πολλά εξ αυτών, γιατί είχαµε µία διαφωνία για τη θέση
του γενικού γραµµατέα. Όµως, έχουµε δύο πολύ σηµαντικές εν-
στάσεις, οι οποίες θεωρούµε ότι είναι απαραίτητο να επιλυθούν
µε δική σας πρωτοβουλία, έτσι ώστε να µπορούµε να προχωρή-
σουµε στις λεπτοµέρειες του σχεδίου νόµου και να τύχει µιας κα-
θολικής ίσως αποδοχής από τη Βουλή.

Το πρώτο ζήτηµα, το οποίο θέσαµε και το οποίο έχει να κάνει
µε τις πραγµατικές προθέσεις σας, ήταν το ζήτηµα της εφαρµο-
γής αυτού του σχεδίου νόµου. Δεν µπορούµε να λέµε ότι είναι
τοµή στη δηµόσια διοίκηση να επιλέγονται τα στελέχη από τους
δηµοσίους υπαλλήλους µε θητεία από µία εννεαµελή επιτροπή,
από ένα συµβούλιο επιλογής, όπου τον µεγαλύτερο ρόλο τον
έχουν τα στελέχη του ΑΣΕΠ και αυτό το µητρώο να συσταθεί και
να αρχίσει µε αυτό να πληρούνται οι κενές θέσεις του δηµοσίου
από 31-7-2016 και να έλθει σε πλήρη λειτουργία το καλοκαίρι του
2018.

Γιατί, κύριε Υπουργέ, αν είναι ένας καλός νόµος, να µην θέλετε
εσείς πρώτος να ξεκινήσει η εφαρµογή του από τώρα, να ξεκι-
νήσει η εφαρµογή του άµεσα, σταδιακά, µέσα στο επόµενο διά-
στηµα, µέσα στους επόµενους µήνες; Γιατί, αν, πράγµατι, µε
αυτόν τον τρόπο θα έχουµε µία αποκοµµατικοποίηση της δηµό-
σιας διοίκησης, αυτό το να το αφήσουµε για τους επόµενους,
όποιοι κι αν είναι αυτοί; Γιατί να µην αποφασίσουµε να το εφαρ-
µόσουµε από τώρα;

Σε ένα µήνα, κύριε Υπουργέ -και διαψεύστε µε, αν κάνω λάθος-
θα πληρωθούν οι κενές θέσεις των διοικητών των νοσοκοµείων
και των αναπληρωτών διοικητών. Μιλάµε για εκατόν πενήντα θέ-
σεις. Για ποιον λόγο αυτές οι θέσεις να µην πληρωθούν µέσα από
τη διαδικασία -µε τις επισηµάνσεις που θα κάνουµε στην πορεία,
όπως εµείς θεωρούµε ότι είναι οι σωστές- απ’ αυτό το µητρώο;
Γιατί να πρέπει το καλοκαίρι του 2018 να αρχίσει η εφαρµογή
του, όταν ένας από τους όρους και τις προϋποθέσεις για τη συµ-
µετοχή στο µητρώο αυτό είναι και η καλή αξιολόγηση των υπαλ-
λήλων αυτών για δύο συνεχόµενες χρονιές; Ποιες χρονιές; Για
τα έτη 2016 – 2017. Θα έρθουν µετά, το 2018 οι υπάλληλοι οι
οποίοι θα αξιολογηθούν µε τον συγκεκριµένο τρόπο, ο οποίος
προβλέπεται στο νοµοσχέδιο, να διεκδικήσουν τις θέσεις αυτές.

Σας έκανα και µία ερώτηση, στην οποία η αλήθεια είναι ότι µε
ειλικρίνεια απαντήσατε ότι, δυστυχώς, τα αποτελέσµατα δεν
είναι θετικά για την Κυβέρνησή σας. 

Η ερώτηση ήταν η εξής: Μπορείτε να µου πείτε, κύριε Υπουρ-
γέ, αυτούς τους δώδεκα µήνες, που ασκείτε ουσιαστικά τη δια-
κυβέρνηση της χώρας, πόσα επιτελικά στελέχη για τις θέσεις της
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δηµόσιας διοίκησης επιλέξατε µε βάση τις προϋποθέσεις, όπως
τις θέτετε σε αυτό το σχέδιο νόµου; Πόσοι είναι από τη δηµόσια
διοίκηση; Πόσοι έχουν τον συγκεκριµένα βαθµό; Πόσοι έχουν τα
συγκεκριµένα πτυχία; Πόσοι έχουν τον χρόνο αυτόν υπηρεσίας;
Να µου πείτε πόσοι έχουν µπει στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου, στα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, στους οργανι-
σµούς στους οποίους έχει την ευθύνη το δηµόσιο. Εκατό, διακό-
σια, χίλια στελέχη; 

Θέλω να µου πείτε ένα στέλεχος –ένα, σας προκαλώ- το οποίο
επιλέξατε. Ενώ είχατε τη δυνατότητα επιλογής σε ένα νοµοσχέ-
διο, το οποίο ξεκίνησε να βρίσκεται σε διαβούλευση από τον Δε-
κέµβριο του 2015 -άρα, στη σκέψη σας ήταν πολύ νωρίτερα-
ενδιάµεσα εσείς καλύπτατε τις κενές θέσεις στο δηµόσιο απευ-
θείας και ενώ είχατε τη δυνατότητα, χωρίς να µπει το σχέδιο
νόµου σε εφαρµογή, να επιλέξετε στελέχη από τη δηµόσια διοί-
κηση. Κανείς δεν σας στέρησε αυτό το δικαίωµα. Όποιος ήθελε,
µπορούσε να επιλέξει πράγµατι για µία επιτελική θέση ένα στέ-
λεχος από τη δηµόσια διοίκηση.

Εγώ σας προκαλώ πάλι και σας λέω: Πείτε µου έναν που επι-
λέξατε από τη δηµόσια διοίκηση!

Δεύτερο ζήτηµα το οποίο θέσαµε και δεύτερη ένσταση. Γιατί,
κύριε Υπουργέ, να αποκλείσουµε –γιατί κατά βάση αποκλείουµε
από το µητρώο…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Πείτε µας εσείς που τοποθετή-
σατε!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Υπουργέ, θα πάρετε τον
λόγο αργότερα, φαντάζοµαι.

Εάν είναι στους διακόσιους ένας ή δύο και αυτό θα αξιολογη-
θεί. Εγώ περιµένω και προκαλώ να ακούσω!

Αρχές Δεκεµβρίου του 2015 µπήκε σε διαβούλευση, πολύ νω-
ρίτερα ήταν στο µυαλό σας και φαντάζοµαι ότι υπήρχαν ικανά
στελέχη από τη δηµόσια διοίκηση για να επιλέξετε γι’ αυτές τις
θέσεις. 

Το δεύτερο σηµαντικό ζήτηµα είναι το εξής: Γιατί να αποκλεί-
εται ο ιδιωτικός τοµέας; Έχω, κύριε Υπουργέ, στα χέρια µου τη
γνώµη της Οικονοµικής και Κοινωνικής Επιτροπής. Νοµίζω ότι
είναι η πιο τεκµηριωµένη άποψη που υπάρχει επί του νοµοσχε-
δίου, η οποία βοήθησε όλα τα µέλη της επιτροπής και όλα τα
µέλη του Κοινοβουλίου να αξιολογήσουν το νοµοσχέδιο αυτό. 

Έγινε η ακρόαση φορέων και εκεί ακούστηκαν πραγµατικά
πολύ σωστές σκέψεις -αναλύθηκαν οι σκέψεις της Οικονοµικής
και Κοινωνικής Επιτροπής- οι οποίες έτυχε να ταυτίζονται σχεδόν
µε τις θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίες είχαν αναφερθεί
στην πρώτη συζήτηση, η οποία είχε προηγηθεί. 

Γιατί δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν και εκεί την παρατήρηση ότι δεν
µπορούν να αποκλείονται τα στελέχη από τον ιδιωτικό τοµέα; Δεν
είπαµε να είναι µόνο από τον ιδιωτικό τοµέα. Αλλά, γιατί να είναι
και µόνο από τη δηµόσια διοίκηση; Γιατί δεν µπορεί να υπάρχει
αυτή η εξισορρόπηση και η επιτροπή αυτή να µπορεί να αξιολο-
γεί, ανάλογα µε το προφίλ της κάθε θέσης, τα προσόντα του κα-
θενός, είτε ιδιώτη είτε δηµοσίου υπαλλήλου, και να τον επιλέγει
για την επιτελική αυτή θέση;

Για ποιο λόγο αυτή τη δυνατότητα την έχουν µόνο τα µέλη
ΔΕΠ, το επιστηµονικό προσωπικό κάποιων ανεξάρτητων αρχών
ή κάποιοι απόστρατοι;

Γιατί να µην το ανοίξουµε; Τι φοβόµαστε; Γιατί να υπάρχει
αυτή η ιδεοληψία; Γιατί να µην έχουµε και στελέχη του ιδιωτικού
τοµέα µαζί µε τα στελέχη της δηµόσιας διοίκησης σε ένα µητρώο
ή σε δύο παράλληλα µητρώα; Γιατί αυτή επιτροπή, στην οποία
έχουµε εµπιστοσύνη -το λέµε όλοι, καθώς είναι µια εννεαµελής
επιτροπή, η οποία κατά βάση απαρτίζεται από τρία µέλη του
ΑΣΕΠ και εν πάση περιπτώσει έχει την επίβλεψη το ΑΣΕΠ- να µην
µπορεί να επιλέξει από αυτό το µικτό µητρώο; 

Αυτές οι δύο ενστάσεις µας, οι οποίες προβλήθηκαν από την
πρώτη στιγµή, σε σχέση µε τον αποκλεισµό του ιδιωτικού τοµέα
και σε σχέση µε τον χρόνο εφαρµογής του νοµοσχεδίου αυτού,
κύριε Υπουργέ, είναι ενστάσεις οι οποίες δυστυχώς δεν έγιναν
δεκτές από εσάς και δεν µας επιτρέπουν να έχουµε θετική στάση
απέναντι στο νοµοσχέδιο. 

Υπάρχει και µια τρίτη παρατήρηση επί του µητρώου, που έχει

να κάνει µε το πρόσωπο του γενικού γραµµατέα: Εδώ υπάρχει
µια αντίληψη, η οποία είναι διαµετρικά αντίθετη, ας πούµε λόγω
ιδεολογικής θεώρησης του καθενός. 

Βλέπουµε στο άρθρο 6, όπου περιγράφονται τα καθήκοντα
του γενικού γραµµατέα, ότι ουσιαστικά µέσα στους ρόλους του
γενικού γραµµατέα είναι να επιβλέψει την εφαρµογή της κυβερ-
νητικής πολιτικής από τη δηµόσια διοίκηση. Μα, αυτός ο χαρα-
κτηρισµός από µόνος του δηλώνει ότι γενικός γραµµατέας είναι
ένα πολιτικό πρόσωπο! 

Θεωρούµε, λοιπόν -και το θέτουµε και στη δηµόσια αυτή συ-
ζήτηση- ότι µόνο ο γενικός γραµµατέας πρέπει να είναι επιλογή
της κυβέρνησης, επιλογή του Υπουργού. Είναι το πρόσωπο, το
οποίο αποτελεί ουσιαστικά τον σύνδεσµο ανάµεσα στην κυβέρ-
νηση και τη δηµόσια διοίκηση, ακριβώς για την παρακολούθηση
και εφαρµογή της κυβερνητικής πολιτικής και ότι είναι το µόνο
πρόσωπο, το οποίο πρέπει να ακολουθεί τον Υπουργό.

Βεβαίως, τα επιχειρήµατα περί θεσµικής µνήµης της δηµόσιας
διοίκησης στο πρόσωπο του γενικού γραµµατέα νοµίζουµε ότι
είναι έωλα. Ξέρουµε πού υπάρχει θεσµική µνήµη στη δηµόσια δι-
οίκηση. 

Κύριε Υπουργέ, σε σχέση µε τα υπόλοιπα τµήµατα του νοµο-
σχεδίου για την αξιολόγηση, για το βαθµολόγιο και την επιλογή
των προϊσταµένων, δεν νοµίζω να αποκόµισε ουδείς από τους
παριστάµενους στην Αίθουσα, ουδείς από όσους συµµετείχαν
στη συζήτηση αυτή την αίσθηση και την εντύπωση ότι πάµε ένα
βήµα µπροστά. 

Δεν πάµε ένα βήµα µπροστά. Ουσιαστικά στο ζήτηµα της αξιο-
λόγησης επανερχόµαστε στο προεδρικό διάταγµα 318/1992 και
ταυτοχρόνως έχουµε καινούργια δικά σας εφευρήµατα και στην
αξιολόγηση και στο βαθµολόγιο και στην επιλογή των προϊστα-
µένων, τα οποία δεν µπορούν να τύχουν ουσιαστικής αξιολόγη-
σης από εµάς. 

Για παράδειγµα, αυτό περί ολοµελειών διεύθυνσης και τµήµα-
τος, οι οποίες θα αξιολογούν τους εαυτούς τους για το έργο
αυτών που τοποθετούν, δεν µπορώ να το καταλάβω, δεν µπορώ
να το παρακολουθήσω. Δεν µπορώ να καταλάβω την πρακτική
του, τον τρόπο εφαρµογής του και τον σκοπό τον οποίο υπηρε-
τεί. 

Σε κάθε περίπτωση, αυτό το οποίο πρέπει να γίνει κατανοητό
είναι ότι εµείς στο προηγούµενο νοµοσχέδιο, το οποίο εσείς ου-
σιαστικά καταργείτε, είχαµε δώσει βαρύτητα στα ουσιαστικά και
όχι στα τυπικά προσόντα. Η γραπτή δοκιµασία και η δοµηµένη
συνέντευξη, µε τις προϋποθέσεις τις οποίες περιγράφαµε και εί-
χαµε θεσµοθετήσει, νοµίζαµε ότι υπηρετούσαν πολύ καλύτερα
το να έχουµε πράγµατι µία εικόνα για τα προσόντα κάθε υπαλ-
λήλου και τη δυνατότητα ή όχι να υπηρετήσει µία συγκεκριµένη
θέση. 

Δυστυχώς, αυτή η προσπάθεια η οποία έγινε ακυρώθηκε στην
έναρξή της. Θεωρούµε ότι µε βάση το σύστηµα αξιολόγησης,
όπως το φέρνετε, θα έχουµε πάλι άριστους όλους τους δηµοσί-
ους υπαλλήλους, αλλά συγχρόνως θα έχουµε ένα δηµόσιο, για
το οποίο οι πολίτες ξέρουν πολύ καλά ότι πράγµατι δεν είναι άρι-
στο στις υπηρεσίες τις οποίες προσφέρει προς τους πολίτες.

Εκείνο, όµως, που έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον, κύριε Υπουρ-
γέ, είναι οι λεγόµενες «λοιπές διατάξεις». Να πω κάτι; Είναι ευ-
τύχηµα που σήµερα, µέχρι αυτήν τη στιγµή που µιλάµε, έχουµε
µόνο πέντε υπουργικές τροπολογίες. Θεωρώ ότι είναι το αρνη-
τικό ρεκόρ σας µε θετικό, βέβαια, πρόσηµο για εµάς και ελπί-
ζουµε κατά τη διάρκεια της συζήτησης µέχρι αύριο να µην
έχουµε αύξηση αυτού του αριθµού. 

Όµως, αυτό που δεν έγινε µε τις τροπολογίες στο συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο έχει γίνει µε τις λοιπές διατάξεις, οι οποίες αφο-
ρούν τα άρθρα από το 32 µέχρι το 55. Δυστυχώς, αυτές οι λοιπές
διατάξεις, οι οποίες δεν βγήκαν σε διαβούλευση, αφορούν ζητή-
µατα τα οποία δεν µπόρεσαν να τύχουν αξιολόγησης από το Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους, ακριβώς επειδή, όπως παρατηρεί
η έκθεσή του, δεν δόθηκαν επαρκή στοιχεία από το Υπουργείο,
έτσι ώστε να µπορέσει να γίνει η επιµέτρηση της επίπτωσης στον
προϋπολογισµό, ταυτοχρόνως δε η Επιστηµονική Επιτροπή έχει
κάνει πολλές παρατηρήσεις επί των συγκεκριµένων νοµοσχε-
δίων, οι οποίες νοµίζω ότι τουλάχιστον πρέπει να τύχουν µίας µε-
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λέτης. 
Είµαι υποχρεωµένος µέσα στον λίγο χρόνο που έχω να ανα-

φερθώ σε τρία από αυτά τα άρθρα. 
Στο άρθρο 32 -στο οποίο, ευτυχώς, κάνατε µία ουσιαστική αλ-

λαγή, γιατί άλλως θα ήταν πραγµατικά απαράδεκτο- για πρώτη
φορά δίνεται µία καινούργια δυνατότητα στον Υπουργό να µετα-
κινεί, να αποσπά, χωρίς χρονικό περιορισµό, χωρίς ιδιαίτερη αι-
τιολογία οποιονδήποτε υπάλληλο είναι στο οικείο Υπουργείο ή
στα νοµικά του πρόσωπα και να τον τοποθετεί όπου αυτός νοµί-
ζει, ευτυχώς βέβαια µετά από αίτηση του υπαλλήλου, πράγµα το
οποίο µπορεί να υποκρύπτει και οποιαδήποτε συνεννόηση. 

Το αρχικό κείµενο έλεγε «µε πρωτοβουλία της υπηρεσίας».
Εάν είναι δυνατόν µε πρωτοβουλία της υπηρεσίας, χωρίς τη συ-
ναίνεση του υπαλλήλου, χωρίς την αίτηση του υπαλλήλου να
µπορέσει αυτός να µετακινηθεί οπουδήποτε! Ευτυχώς, έµεινε
µόνο το «µε αίτηση του υπαλλήλου», αλλά παρ’ όλα αυτά, έχουµε
µία απαράδεκτη παρέµβαση σε ένα σύστηµα µετακινήσεων, το
οποίο είναι θεσµοθετηµένο, νοµοθετηµένο µε βάση συγκεκρι-
µένα στοιχεία και κανόνες και τώρα εσείς το παραβιάζετε. 

Εκεί, όµως, όπου πραγµατικά υπάρχει µία δική σας πρωτοβου-
λία –και απορώ πώς τολµήσατε και τη φέρατε στο Κοινοβούλιο-
είναι στο άρθρο 36. Σύµφωνα µε το άρθρο 36, όποιοι από τους
υπαλλήλους που ήταν να συνταξιοδοτηθούν λόγω τριακονταπεν-
ταετίας ή λόγω της συµπληρώσεως του ορίου ηλικίας δύνανται
να ζητήσουν να παραµείνουν και για τα επόµενα έτη. Και ποιο
είναι το παράδοξο, ποιο είναι το απαράδεκτο; Το αν ο υπάλληλος
αυτός που κανονικά συνταξιοδοτείται θα παραµείνει ή όχι στην
υπηρεσία του και µάλιστα για ένα έτος και µετά µε δεύτερη ανα-
νέωση και για άλλο έτος ή τρίτη ανανέωση και για άλλο ένα
ακόµα έτος το αποφασίζει µόνο ο Υπουργός -µόνο ο Υπουργός!-
µε βάση τις υπηρεσιακές ανάγκες αορίστως, έτσι όπως αναφέ-
ρεται και µετά από γνώµη –όχι σύµφωνη γνώµη ούτε αιτιολογη-
µένη γνώµη- µε απλή γνώµη του υπηρεσιακού συµβουλίου, που
και αυτό προστέθηκε, δεν υπήρχε στο αρχικό κείµενο. Έτσι, λοι-
πόν, θα έρθει ο Υπουργός και θα αποφασίσει ποιοι από τους
υπαλλήλους, ποιοι από τους διευθυντές που πρέπει να συνταξιο-
δοτηθούν θα παραµείνουν και ποιοι όχι. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Δεν το έχετε διαβάσει καλά!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Υπουργέ, γίνονται όµηροί
σας οι υπάλληλοι µε αυτόν τον τρόπο, ναι ή όχι; Έχετε το απο-
κλειστικό δικαίωµα της επιλογής αυτών οι οποίοι θα παραµεί-
νουν, ναι ή όχι; Είστε εσείς αυτός που θα αποφασίζει ποιοι θα
συνταξιοδοτηθούν και ποιοι όχι; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Να διαβάζετε καλά. Έχει διορ-
θωθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, θα
πάρετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Το διάβασα πολύ και πρέπει να
απολογηθείτε στο Κοινοβούλιο. Είστε εσείς, ο κάθε Υπουργός,
που θα αποφασίζει ποιοι υπάλληλοι θα συνταξιοδοτηθούν και
ποιοι όχι. Πού ακούστηκε αυτό το απαράδεκτο; Πηγαίνουµε
µπρος ή πίσω µε κάτι τέτοιο;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Να δούµε στο τέλος ποιος θα
είναι αδιάβαστος!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Και βεβαίως, θεωρώ –τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε- ότι έχετε µία τελευταία ευκαιρία –σας το επισή-
µανε και ο κ. Βορίδης στις προηγούµενες συζητήσεις-, κύριε
Υπουργέ, να αποσύρετε το άρθρο 48, που είναι µία ωµή παρέµ-
βαση σε δικαστικές εκκρεµότητες, σε πειθαρχικές διώξεις. Είναι
µία ωµή παρέµβαση χωρίς επαρκή αιτιολογία, που σας αφήνει
έκθετο ηθικά. Έχετε µία τελευταία ευκαιρία να το αποσύρετε.

Κύριοι συνάδελφοι, µία τελευταία κουβέντα. Κατάγοµαι από
την Ειδοµένη του Κιλκίς. Αυτήν τη στιγµή η Ειδοµένη γίνεται σύµ-
βολο της ανικανότητας, της ανευθυνότητας και της ανυπαρξίας
για πάρα πολλούς µήνες µεταναστευτικής πολιτικής από αυτήν
την Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Γεωργαντά,
παρακαλώ πολύ! Τελείωσε ο χρόνος σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Μην εκνευρίζεστε!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Θέλω να πιστεύω ότι άµεσα θα δώ-
σετε λύση σε αυτό το θέµα το οποίο εσείς δηµιουργήσατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκατρείς µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Καρουσάδων Κέρκυρας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Αϊβατίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-

ρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα εισάγεται στην Ολοµέλεια της
Εθνικής Αντιπροσωπείας σχέδιο νόµου για τη δηµόσια διοίκηση,
που εµφανίζεται από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ως ρηξικέ-
λευθο και καινοτόµο, κυρίως λόγω της εγκαθίδρυσης του Εθνι-
κού Μητρώου Επιτελικών Στελεχών της Δηµόσιας Διοίκησης.

Εισάγεται προς ψήφιση σύστηµα αξιολόγησης, βαθµολογική
διάρθρωση θέσεων των υπαλλήλων και σύστηµα επιλογής προ-
ϊσταµένων, που σε κάθε περίπτωση προσοµοιάζει σε ικανό βαθµό
µε το ήδη υπάρχον.

Στη συνοδευτική αιτιολογική έκθεση υπερτονίζεται και στηλι-
τεύεται ο υδροκεφαλισµός των δηµοσίων υπηρεσιών, η λειτουρ-
γική εσωστρέφεια, τα φαινόµενα διαφθοράς και η κοµµατικο-
ποίηση των επιλογών της διοίκησης ανθρώπινου δυναµικού. 

Έχοντας υπηρετήσει ως ιατροδικαστής στο Υπουργείο Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σε µάχιµη πά-
ντα θέση, σε τρεις διαφορετικές ιατροδικαστικές υπηρεσίες της
χώρας, συνολικώς δεκαεπτά συναπτά έτη, σας διαβεβαιώνω
πως, µεταφέροντας την προσωπική µου υπηρεσιακή εµπειρία,
όλα τα ανωτέρω ισχύουν σε υπερθετικό µάλιστα βαθµό.

Στην εν λόγω αιτιολογική έκθεση υποβαθµίζεται σκοπίµως η
καθοριστική αρνητική επίδραση των µνηµονιακών µέτρων στις
κρατικές υπηρεσίες κατά τα τελευταία έτη τόσο όσον αφορά στα
λειτουργικά τους έξοδα όσο και στις εξοντωτικές µειώσεις των
µισθών των κρατικών λειτουργών και υπαλλήλων, που εµµέσως
πλήττουν την υπηρεσιακή απόδοση, λόγω των προβληµάτων της
καθηµερινότητας που απορρέουν από το µνηµόνιο ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ, που βύθισε στην απογοήτευση και τον σκεπτικισµό, ακόµη
και τους φανατικότερους των ψηφοφόρων των δύο κοµµάτων
της Συγκυβέρνησης. 

Ο υπάλληλος δεν είναι µόνο υπάλληλος. Είναι συγχρόνως
ενεργός πολίτης, µε κοινωνικές και οικογενειακές υποχρεώσεις,
στις οποίες δεν µπορεί να ανταποκριθεί επαρκώς ακριβώς λόγω
της µνηµονιακής πολιτικής. 

Τα γενικά χαρακτηριστικά του εν λόγω νοµοσχεδίου δεν έχουν
αριστερό πρόσηµο, όπως διατείνεται η Συγκυβέρνηση, αλλά πα-
ρέχουν χαρακτήρα κακώς εννοούµενου και νεοφιλελεύθερου
συντηρητισµού και επιβεβαιώνουν τη γνωστή αναφορά περί ερ-
µαφρόδιτης εντιµότητος της πολιτικής της Συγκυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Η εφαρµογή συστήµατος στοχοθεσίας και λογοδοσίας σηµα-
τοδοτεί εξελίξεις µε τις οποίες ο ήδη στοχοποιηµένος µέσος
υπάλληλος θα στοχοποιηθεί περισσότερο και θα καταστεί υπό-
λογος έτι περαιτέρω. Δηλαδή η κατ’ ευφηµισµόν αριστερή Κυ-
βέρνηση, που ευπειθώς αναφέρεται στο ανθελληνικό τέθριππο
των επονοµαζόµενων «Θεσµών», θα ασκήσει τροµερή, αφόρητη
πίεση στον κρατικό λειτουργό και υπάλληλο µε τις αλλεπάλληλες
αξιολογήσεις αµφιβόλου αµεροληψίας και φερεγγυότητας, µε
σκοπό να τον καταστήσει µέσω ευέλικτων τιµωρητικών διατά-
ξεων που υφέρπουν στο νοµοσχέδιο, όµηρο και πειθήνιο όργανο
της εκάστοτε κυβέρνησης και κατ’ επέκταση, των δανειστών.

Από την άλλη πλευρά, ο κρατικός λειτουργός και υπάλληλος
θα ελέγχεται και από το προς εγκαθίδρυση Παρατηρητήριο Δη-
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µόσιας Διοίκησης, όπου οι πολίτες θα κάνουν αναφορές αξιολό-
γησης της ποιότητας των υπηρεσιών που χρησιµοποίησαν.

Φρονώ πως θα γίνει κατάχρηση του θεσµικού αυτού φορέα και
διάφοροι πολίτες µε «κρυψιφανή» κίνητρα θα καταστούν κακώς
εννοούµενοι πληροφοριοδότες της εκάστοτε συγκυβέρνησης ή
κυβέρνησης, στοχοποιώντας πρόσωπα και όχι επίπεδο παρεχό-
µενων υπηρεσιών.

Το modus operandi της δηµόσιας διοίκησης, όπως σκιαγρα-
φείται στο εν λόγω νοµοσχέδιο, δεν προδίδει προοδευτικότητα
και αριστερό πρόσηµο. Δεν συνιστά παρά µόνο µία ακραία µνη-
µονιακή έκφανση, στην οποία υφέρπει αποκλειστική στοχοποί-
ηση του κρατικού λειτουργού και υπαλλήλου ως δήθεν αποκλει-
στικού υπεύθυνου για τα δεινά της δηµόσιας διοίκησης και της
κρατικής µηχανής, που υπολειτουργεί µε αποκλειστική ευθύνη
των µεταπολιτευτικών κυβερνήσεων.

Όσον αφορά στους χαλεπούς µνηµονιακούς καιρούς που διά-
γουµε, την απόλυτη ευθύνη φέρνει ο συσφιγκτήρ βόας των µνη-
µονιακών πολιτικών, που επιβάλλουν οι διεθνείς τοκογλύφοι και
οι εγχώριοι συνεργάτες τους. Στην παρούσα χρονική περίοδο
ευθύνεται αποκλειστικά η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, που αυθαί-
ρετα µετέτρεψε το θαρραλέο «όχι» του λαού σε ένα δειλό «ναι»
καταστρατηγώντας τη λαϊκή κυριαρχία.

Κύριοι της Συγκυβέρνησης, σας δηλώνουµε πως σεβόµαστε
την πρόσφατη λαϊκή ετυµηγορία των εκλογών του Σεπτεµβρίου,
µε την οποία ο λαός έδωσε στην Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µία
δεύτερη ευκαιρία. Απαιτούµε, όµως, όλοι οι πολιτικοί φορείς και
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης να σέβονται τη βούληση του λαού
και να ακούγεται αβίαστα η φωνή της Χρυσής Αυγής, του λαϊκού
εθνικισµού, χωρίς παρεµβολές του τύπου της πολιτικής διαβολής
και συκοφαντίας από γνωστούς πολιτικούς και παραπολιτικούς
κύκλους.

Η Κυβέρνηση τη δεύτερη αυτή ευκαιρία που της έδωσε ο ελ-
ληνικός λαός, δυστυχώς, τη χρησιµοποιεί σε βάρος της πατρί-
δος, προς όφελος των διεθνών τοκογλύφων, για να πραγµατώσει
και να ολοκληρώσει το µνηµονιακό, καταστροφικό, εθνοφθόρο
και αντιλαϊκό της έργο. Προβλέπω πως τρίτη ευκαιρία δεν θα την
δοθεί από τον λαό, που αισθάνεται προδοµένος και εξαπατηµέ-
νος από την αριστεροδεξιά Συγκυβέρνηση µε το ερµαφρόδιτο
πολιτικό πρόσηµο. Διαφαίνεται πως ο χειρότερος εφιάλτης των
ανθελλήνων τοκογλύφων οσονούπω γίνεται πραγµατικότητα.

Η Χρυσή Αυγή, πιστή στα ιδεώδη του έθνους, στοχοπροσηλω-
µένη στο καλό της πατρίδος και του κυρίαρχου ελληνικού λαού,
που υφίσταται µία ιδιότυπη γενοκτονία λόγω των µνηµονιακών
µέτρων, ανθίσταται και γιγαντώνεται, παρά την υβριστική και
αήθη πολιτική συµπεριφορά του αµοραλιστικού, δήθεν συνταγ-
µατικού πολιτικού τόξου και των διαπλεκόµενων µέσων µαζικής
συκοφάντησης της Χρυσής Αυγής.

Εν κατακλείδι, καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής.
Πιστεύουµε στον εθνοπατριωτισµό, την ευσυνειδησία και το φι-
λότιµο του αφυπνισµένου Έλληνα κρατικού λειτουργού και
υπαλλήλου, που δεν ευθύνεται για το κατάντηµα της κρατικής
µηχανής, κατάντηµα για το οποίο πλήρη και αποκλειστική ευθύνη
φέρει το διεφθαρµένο µεταπολιτευτικό πολιτικό κατεστηµένο της
πατρίδος µας και οι κοµµατικοί του εγκάθετοι. Καθόλου συµπω-
µατικά, αυτό τα πολιτικό κατεστηµένο αντιµάχεται λυσσαλέα και
µε αθέµιτα µέσα τη Χρυσή Αυγή, τη µόνη γνήσια εθνικιστική
φωνή εντός και εκτός Κοινοβουλίου.

Η Χρυσή Αυγή θα αντισταθεί σε κάθε ανθελληνικό µνηµονιακό
µέτρο, όπως αυτό το νοµοσχέδιο, που καθιστά τον κρατικό λει-
τουργό και υπάλληλο όµηρο στο πλαίσιο εφαρµογής των µνηµο-
νιακών πρακτικών. Θα αντισταθεί έως την τελική νίκη, τη νίκη του
απλού Έλληνα που θα σπάσει οριστικά και αµετάκλητα τα µνη-
µονικά δεσµά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Ο κ. Παπαθεοδώρου έχει τον λόγο, αλλά λείπει από την Αί-
θουσα, όπως βλέπω.

Ας προχωρήσουµε στον επόµενο, ο οποίος είναι ο κ. Δελής
από το ΚΚΕ.

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο νοµοσχέδιο το οποίο συζη-

τήσαµε στις Επιτροπές που προηγήθηκαν, συζητάµε και σήµερα
εδώ, στην Ολοµέλεια, φαίνεται να µην τηρούνται και τόσο πιστά
οι αντιπολιτευτικές παραδόσεις για τέτοιου είδους νοµοσχέδια.
Μιλώ για τον θόρυβο περί άλωσης του κράτους που συνόδευε
τα προηγούµενα χρόνια τέτοιου είδους νοµοθετήµατα, θόρυβο
για την κοµµατικοποίηση, έναν θόρυβο στον οποίο, βέβαια, το
κόµµα µας ποτέ δεν συµµετείχε.

Δεν λείπουν, φυσικά, εντελώς οι παλαιές αντιπολιτευτικές σας
συνήθειες για ένα νοµοσχέδιο που επιχειρεί αρκετές αλλαγές
στη δηµόσια διοίκηση, αλλά το κλίµα είναι ολοφάνερα διαφορε-
τικό. Αν εξαιρέσει κανείς αυτά που ακούστηκαν και πιθανά να
ακουστούν, όπως είναι οι κορώνες για τους µετακλητούς υπαλ-
λήλους ή για επιµέρους διατάξεις του, κατά τα άλλα για τους βα-
σικούς άξονες του νοµοσχεδίου και την κεντρική του κατεύθυνση
υπάρχει συναίνεση και ένας πολύ εποικοδοµητικός διάλογος µε-
ταξύ σας.

Κατά τη γνώµη µας, δύο είναι οι βασικοί λόγοι που εξηγούν
αυτήν τη στάση σας. 

Ο πρώτος είναι ότι το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποτελεί φυ-
σική εξέλιξη και συνέχεια των προηγούµενων νοµοθετηµάτων -
µνηµονιακών και µη- όλων των προηγούµενων κυβερνήσεων και
συγκυβερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ, στη γνωστή,
βέβαια, κατεύθυνση των αντιδραστικών αλλαγών στο δηµόσιο
που κανοναρχεί η Ευρωπαϊκή Ένωση για τις συνολικές ανάγκες
του κεφαλαίου. 

Και αυτό το νοµοσχέδιο κινείται στις ίδιες ράγες και πηγαίνει
στην ίδια κατεύθυνση. Εναρµονίζεται µε όλα τα σχετικά νοµοθε-
τήµατα των προηγούµενων, κάτι που οµολογείται, άλλωστε, πάµ-
πολλες φορές στα ίδια του τα άρθρα. Αυτό οµολογείτε κι εσείς
όλοι όταν µιλάτε –κοµψά, είναι η αλήθεια- για τη διαφύλαξη της
θεσµικής µνήµης της κρατικής διοίκησης.

Ο δεύτερος λόγος είναι ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο –για να
µην ξεχνιόµαστε, δηλαδή- αποτελεί προαπαιτούµενο και δέ-
σµευση του τρίτου µνηµονίου, του µνηµονίου Τσίπρα, το οποίο
και ψηφίστηκε από όλους σας, δηλαδή το ΣΥΡΙΖΑ, τους ΑΝΕΛ,
τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ, το Ποτάµι. Συνεπώς, η επικινδυ-
νότητα και η αντιλαϊκότητά του είναι δεδοµένες τόσο για τους
εργαζόµενους στο δηµόσιο, όσο και για το λαό. 

Ακολουθούν, δε, το επόµενο διάστηµα, σύµφωνα µε κυβερνη-
τικά χείλη, και άλλες, ανάλογες παρεµβάσεις για τη δηµόσια δι-
οίκηση, πάντα βέβαια στην ίδια κατεύθυνση.

Τι επιχειρείτε µε το παρόν νοµοσχέδιο; Με πρόσχηµα την κα-
ταπολέµηση της κοµµατικοποίησης, της σπατάλης, των διάφο-
ρων σκανδάλων και τις κακές υπηρεσίες – υπαρκτά προβλήµατα,
φυσικά, στον έναν ή τον άλλο βαθµό- προωθείτε και εσείς ανα-
διαρθρώσεις για να υπηρετήσετε τους στόχους και τις ανάγκες
της άρχουσας τάξης, της πραγµατικής ιδιοκτήτριας του κράτους
σε κάθε ταξική κοινωνία. Τι θέλει η άρχουσα τάξη; Τι επιδιώκει;
Μάλιστα, δεν παραλείπει να το υπογραµµίζει σε κάθε ευκαιρία,
όπως δείχνουν όλες οι ανακοινώσεις, για παράδειγµα του ΣΕΒ,
αλλά και άλλων ενώσεων του κεφαλαίου. Αγωνιά και σας πιέζει
για τον εκσυγχρονισµό της κρατικής διοίκησης, ώστε µε καλύ-
τερο τρόπο αυτή, πιο αποτελεσµατικά, να υπηρετεί τις γενικές
ανάγκες του κεφαλαίου και της καπιταλιστικής ανάπτυξης, ιδιαί-
τερα, µάλιστα, τώρα, σε συνθήκες καπιταλιστικής κρίσης και οξύ-
τατου ανταγωνισµού.

Σε αυτό έρχεται να απαντήσει και το παρόν νοµοσχέδιο µε τις
αλλαγές που προωθεί. 

Τι σχέση µπορεί να έχουν αυτές οι αναδιαρθρώσεις και αλλα-
γές µε τις πραγµατικές ανάγκες του λαού; Απολύτως καµιά. Τις
αντιστρατεύονται, γιατί δεν υπάρχει ουδέτερο κράτος, δεν υπάρ-
χει κράτος που να στέκεται έξω ή πάνω από τις κοινωνικές, τις
ταξικές αντιθέσεις. Κι αν αυτό δεν είναι τόσο ευδιάκριτο σε πε-
ριόδους καπιταλιστικής ανάπτυξης, είναι ολοφάνερο σε περιό-
δους καπιταλιστικής κρίσης. 

Υπάρχει έστω ένας νόµος, από τότε που ξέσπασε η οικονοµική
κρίση, που να µην έχει ταξική σφραγίδα υπέρ του κεφαλαίου και
κατά του λαού; Αυτό δεν είναι τα µνηµόνια, οι αντιλαϊκοί κρατικοί
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προϋπολογισµοί, οι στραγγαλισµένες κοινωνικές δαπάνες για
την υγεία, την παιδεία, την πρόνοια, οι άγριες περικοπές µισθών
και συντάξεων, η φορολεηλασία, η κατάργηση των συλλογικών
συµβάσεων, η απελευθέρωση των απολύσεων και τόσα άλλα; Τι
να λέµε τώρα δηλαδή; Για τα ψίχουλα που πετάτε στον λαό για
να τον κρατάτε φρόνιµο και υποταγµένο; 

Κοµµάτι αυτής της πολιτικής είναι και το σηµερινό νοµοσχέδιο
για τη δηµόσια διοίκηση. Περισσεύουν οι λεκτικές ακροβασίες
και χρησιµοποιείτε αρκετά παραπλανητικά έννοιες που έχουν γε-
νικά ένα θετικό περιεχόµενο.

Σύµφωνα, όµως, µε την αιτιολογική έκθεση και τις τοποθετή-
σεις σας µέχρι τώρα, θεωρείτε και θέλετε -και νοµίζουµε ότι είστε
ειλικρινείς σε αυτό- το κρατικό διοικητικό σύστηµα µοχλό ανά-
πτυξης. Ποιας ανάπτυξης; Μα, φυσικά της καπιταλιστικής ανά-
πτυξης, που σηµαίνει ανάπτυξη των κερδών του κεφαλαίου. Και
αυτά τα κέρδη, ξέρετε, βγαίνουν µονάχα από την ένταση της εκ-
µετάλλευσης των εργαζοµένων. Και για να µη µένει και η παρα-
µικρή αµφιβολία για αυτό, το οµολογείτε κυνικά στην ίδια την
έκθεση πάλι του νοµοσχεδίου και περηφανεύεστε για τον ρεαλι-
στικό χαρακτήρα του, λέγοντας ότι εναρµονίζεται µε τις εν γένει
κοινωνικοπολιτικές συνθήκες, τη σηµερινή, δηλαδή, καπιταλι-
στική βαρβαρότητα. Το ότι είστε, βέβαια, εναρµονισµένοι µε
αυτήν τη βαρβαρότητα, δεν χρειαζόταν αυτό το νοµοσχέδιο για
να το αποδείξει. Το αποδεικνύετε κάθε µέρα µε την πολιτική σας.

Τι είναι τώρα αυτά τα αντιεπιστηµονικά που λέτε εδώ µέσα και
που γράφετε στη αιτιολογική έκθεση, ότι τάχα για την κρίση
φταίει η παθογένεια του κρατικού διοικητικού µηχανισµού; Καλά,
δεν ξέρετε ότι η αιτία των κρίσεων είναι πάντα η υπερσυσσώ-
ρευση κεφαλαίων, κερδών, δηλαδή, που λιµνάζουν και δεν επεν-
δύονται λόγω έλλειψης προσδοκίας νέων, µεγαλύτερων κερδών;
Τα παραφουσκωµένα σεντούκια της πλουτοκρατίας στην Ελβε-
τία το φωνάζουν! 

Το κακό σύστηµα επιλογής προϊσταµένων στην κρατική διοί-
κηση είναι που ευθύνεται για την ποιοτική υστέρηση των υπηρε-
σιών της δηµόσιας διοίκησης, όπως λέτε, ή η ταξική φύση του
αστικού κράτους που στέκεται σούζα στις απαιτήσεις του κεφα-
λαίου, ενώ την ίδια στιγµή έχει στο περίµενε τις λαϊκές κοινωνικές
ανάγκες στην υγεία, την παιδεία και αλλού; 

Ό,τι και αν έδωσε αυτό το κράτος στον λαό κάτω από την
πίεση των λαϊκών αγώνων και την επίδραση, βεβαίως, των εργα-
τικών κατακτήσεων των χωρών της σοσιαλιστικής οικοδόµησης,
τώρα το παίρνετε πίσω και εσείς, µαζί µε τους προηγούµενους. 

Αυτό το κράτος θέλετε να θωρακίσετε, να αναδιοργανώσετε,
να εκσυγχρονίσετε, για τα συµφέροντα των λίγων, των κεφαλαι-
οκρατών και του συστήµατός τους και όχι για τους πολλούς, τη
λαϊκή πλειοψηφία, που τη ρηµάζετε στους φόρους, στα χαρά-
τσια, τη δουλειά ως τα βαθιά γεράµατα µε όλους τους νόµους
που ψηφίζετε.

Μιλάτε για τοµές, για αξιοκρατία, για αποκοµµατικοποίηση, για
αποτελεσµατικότητα. Για να τα δούµε λίγο:

Μια απλή ανάγνωση να κάνει κάποιος στο νοµοσχέδιο, εύκολα
διαπιστώνει κατ’ αρχάς ότι είναι πλήρως εναρµονισµένο µε τον
δηµοσιοϋπαλληλικό κώδικα που ισχύει από το 2007 και το Πει-
θαρχικό Δίκαιο. Αντιδραστικά και τα δυο. 

Εισάγετε το Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας
Διοίκησης και ισχυρίζεστε ότι έτσι γίνεται αντικειµενική η επιλογή
των κρατικών διοικητικών στελεχών. Μόνο που το Ειδικό Συµβού-
λιο Επιλογής Διοικήσεων που συστήνετε για αυτόν τον σκοπό,
απλώς προτείνει και ο Υπουργός τελικά κάνει την επιλογή.

Και επειδή δεν σας αρκεί αυτό, βάζετε και µία συµφωνία δέ-
σµευσης από πάνω, για να δέσετε ακόµα περισσότερο την εφαρ-
µογή της αντιλαϊκής πολιτικής, στην εφαρµογή αυτή τα κρατικά
στελέχη. 

Και όπως «δεν λείπει και κανένας µάρτυς από καµµιά Σαρακο-
στή», έτσι δεν λείπει και ο ΣΕΒ και οι υπόλοιποι εργοδοτικοί φο-
ρείς και από αυτό το Ειδικό Συµβούλιο Επιλογής, για να έχει και
αυτός λόγο και εικόνα για τη δηµόσια διοίκηση. 

Όσο για τη συνέντευξη των υποψηφίων πανταχού παρούσα
στο νοµοσχέδιο, είτε ως συµβουλευτική είτε ως δοµηµένη, δεν
µπορεί να είναι αντικειµενική ειδικά όταν εξετάζει, όπως γράφε-
ται, την προσωπικότητα των υποψηφίων. 

Για να µην πούµε γι’ αυτό που γράφεται περί αποτελεσµατικό-
τητας στη διαχείριση κρίσεων που έρχεται και επανέρχεται στο
κείµενο ως βασικό κριτήριο αξιολόγησης και αποτελεσµατικότη-
τας. Τι εννοείτε αλήθεια όταν µιλάτε για διαχείριση κρίσεων; Φυ-
σικές καταστροφές; Και αν ναι, γιατί δεν το αναφέρετε συγκε-
κριµένα και το αφήνετε αόριστα; Περιµένουµε ακόµα µια απάν-
τηση. 

Lifting κάνετε στην προηγούµενη αξιολόγηση. Το λέω «αξιολό-
γηση» για να συνεννοούµαστε, γιατί είναι ένας αντιδραστικός
κρατικός έλεγχος των δηµοσίων υπαλλήλων. Αυτήν την αξιολό-
γηση που συνάντησε τόσες δίκαιες αντιδράσεις, την επαναφέ-
ρετε µε τη συσκευασία της στοχοθεσίας και τη συναρτάτε άµεσα
µε την αποτελεσµατικότητα της δηµόσιας διοίκησης και τη βαθ-
µολογική, άρα µισθολογική εξέλιξη των δηµοσίων υπαλλήλων. 

Ποιος, όµως, θέτει τους στόχους; Το νοµοσχέδιο απαντά. Οι
στόχοι καθορίζονται ανά Υπουργείο από τους εκάστοτε Υπουρ-
γούς και εξειδικεύονται από πάνω µέχρι κάτω για όλους τους το-
µείς και τις υπηρεσίες των Υπουργείων για όλα τα στελέχη, για
όλους τους υπαλλήλους. Καθιερώνεται επιπλέον και το αντίστοι-
χο Παρατηρητήριο για τον καλύτερο έλεγχο υλοποίησης αυτών
των στόχων.

Όµως, το βασικό ερώτηµα είναι άλλο και είναι και πολύ κρί-
σιµο. Ποιοι µπορεί να είναι αυτοί οι στόχοι; Αυτοί οι στόχοι δεν
καθορίζονται από τη γενική κυβερνητική πολιτική, από τη γενικό-
τερη αντιλαϊκή στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Μια αντι-
λαϊκή πολιτική και στρατηγική µόνο αντιλαϊκούς στόχους µπορεί
να θέτει στην κρατική διοίκηση. Όταν, για παράδειγµα, έχεις
στόχο την αυτοχρηµατοδοτούµενη λειτουργία των νοσοκοµείων
για να φτάνεις να µη δίνεις σ’ αυτά ούτε ένα ευρώ από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό, τότε η αξιολόγηση των υγειονοµικών υπαλ-
λήλων θα κρίνεται κυρίως από το πόσο µοχθούν για την επιχει-
ρηµατική λειτουργία των δηµόσιων νοσοκοµείων, παρά τη διά-
θεσή τους και τις ηρωικές τους προσπάθειες να βοηθήσουν τους
ασθενείς. 

Ο στόχος της αύξησης της εισπραξιµότητας στο Υπουργείο
Οικονοµικών δεν σηµαίνει ένταση της φοροληστείας, κυνήγι για
την είσπραξη των χαρατσιών; Ο στόχος για την πιστή υλοποίηση
του κρατικού προϋπολογισµού δεν σηµαίνει µειωµένες δαπάνες
για υγεία, παιδεία, πρόνοια; 

Ο στόχος επιπλέον των ισοσκελισµένων προϋπολογισµών των
δήµων δεν σηµαίνει λιγότερους και ακριβότερους παιδικούς
σταθµούς, τροφεία και ανταποδοτικότητα στο φουλ; Αποτελε-
σµατικότητα, λοιπόν, για ποιον; Για τον λαό και τις ανάγκες του;
Όχι βέβαια! Για το κεφάλαιο µόνο! Για να µπορεί να αλωνίζει
ανεµπόδιστα παντού, να ροκανίζει τον κρατικό προϋπολογισµό
µατώνοντας το λαό. Αυτή είναι η χρηµατοδότηση της ανάπτυξης
που λέτε, η χρηµατοδότηση δηλαδή του κεφαλαίου. 

Να τι εξυπηρετεί η αξιολόγηση αυτή µέσω της στοχοθεσίας.
Όσο για το βαθµολόγιο των δηµοσίων υπαλλήλων που φέρνετε,
κατηγοριοποιούνται ακόµα περισσότερο οι εργαζόµενοι και
πλήττονται ιδιαίτερα οι χαµηλόµισθοι της υποχρεωτικής εκπαί-
δευσης. 

Εδώ οφείλουµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µία διευκρίνιση.
Εµείς βεβαίως όταν κάνουµε κάθε φορά κριτική στις αλλαγές και
τη λειτουργία του κρατικού µηχανισµού, δεν υπερασπιζόµαστε
το δηµόσιο τοµέα που υπάρχει σήµερα ούτε κλείνουµε τα µάτια
σε υπαρκτά φαινόµενα διαφθοράς ούτε αδιαφορούµε για τους
αναγκαίους λειτουργικούς εκσυγχρονισµούς αυτού του κράτους
που σχετίζονται µε τις λαϊκές ανάγκες ούτε αγνοούµε τις φιλότι-
µες και ηρωικές πολλές φορές προσπάθειες των εργαζοµένων
στο δηµόσιο που έρχονται καθηµερινά σε επαφή µε το λαό, τους
οποίους βέβαια δεν τους ταυτίζουµε συλλήβδην µε την αντιλαϊκή
φύση και την αποστολή του αστικού κράτους για την οποία δεν
έχουµε την παραµικρή αυταπάτη. Αυτό που θέλουµε να υπερα-
σπιστούµε είναι την αξιοπρέπειά τους στην εργασία, τα δικαιώ-
µατά τους και τις υποχρεώσεις τους που πηγάζουν ακριβώς από
αυτήν την αξιοπρέπεια. 

Αυτό που θέλουµε να δείξουµε, εν τέλει, στον λαό είναι ο βαθιά
ταξικός, αντιλαϊκός χαρακτήρας αυτού του κράτους, ανεξαρτή-
τως διαχειριστή ή πολιτικής µορφής, που αυτό παίρνει διαχρο-
νικά ως όργανο κυριαρχίας, της κυρίαρχης τάξης.
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Η ουσία του προβλήµατος στο δηµόσιο τοµέα δεν είναι η
απουσία αξιολόγησης. Έχει να κάνει µε τον προσανατολισµό που
αυτός ο δηµόσιος τοµέας έχει, µε το γεγονός, δηλαδή, ότι αυτός
υπηρετεί τις στρατηγικές στοχεύσεις της άρχουσας τάξης και
όχι τη φιλολαϊκή ανάπτυξη και τα κοινωνικά λαϊκά δικαιώµατα. 

Με το νοµοσχέδιο που προωθείτε στις δοµές, υπηρεσίες και
στους δηµόσιους υπαλλήλους, δεν έχετε στόχο την ικανοποίηση
των διευρυµένων λαϊκών αναγκών, την παροχή ποιοτικών κοινω-
νικών υπηρεσιών. Άλλωστε, η συνολική σας πολιτική κάθε µέρα
όλα αυτά τα τσακίζει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Οι εργαζόµενοι στο δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα, όλα τα

λαϊκά στρώµατα, βεβαίως και έχουν συµφέρον και ανάγκη από
µία κρατική δηµόσια διοίκηση που βασική της αποστολή θα είναι
να υπηρετεί µία ανάπτυξη σε όφελος του λαού. Προϋπόθεση,
όµως, γι’ αυτό είναι να αλλάξει χέρια και τάξη η εξουσία. Προ-
ϋπόθεση είναι η εργατική λαϊκή εξουσία. 

Με βάση όλα τα παραπάνω, καταψηφίζουµε επί της αρχής το
προτεινόµενο σχέδιο νόµου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής ζητεί άδεια ολιγοή-

µερης απουσίας στο εξωτερικό για την Τρίτη 23 Φεβρουαρίου
2016 και την Τετάρτη 24 Φεβρουαρίου 2016. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Ο κ. Παπαθεοδώρου έχει τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, απολογού-

µαι για τη στιγµιαία απουσία. 
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι φιλοδοξία κάθε Υπουργού Διοικη-

τικής Μεταρρύθµισης στον τοµέα ευθύνης του θα ήταν να µπο-
ρέσει να προωθήσει µία διοικητική µεταρρύθµιση µε προοδευ-
τικό πρόσηµο, να µπορέσει να έχει από την άλλη πλευρά τη συ-
ναίνεση της µεγαλύτερης δυνατής µερίδας του Σώµατος, όπως
επίσης και των ενδιαφεροµένων και των εργαζοµένων και της δη-
µόσιας διοίκησης και τελικά να επιτύχει να θέσει τις βάσεις για
την εφαρµογή της. 

Σε αυτά τα τρία στοιχεία, στο προοδευτικό πρόσηµο της µε-
ταρρύθµισης -της πραγµατικής µεταρρύθµισης- της συναίνεσης
-την οποία σε πάρα πολλά σηµεία την υποστηρίξαµε και σας κα-
ταθέσαµε προτάσεις- όπως επίσης και στη δυνατότητα εφαρµο-
γής, νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι στο παρόν σχέδιο νόµου υπάρ-
χουν πολύ µεγάλα κενά. 

Η Κυβέρνηση µε το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου εµφανίζεται
να ανακαλύπτει και να διαπιστώνει τις µεγάλες παθογένειες της
δηµόσιας διοίκησης και βεβαίως να αποπειράται να τις θεραπεύ-
σει. Είναι άκρως ενδιαφέρουσες οι παραδοχές των χρόνιων προ-
βληµάτων της δηµόσιας διοίκησης, όπως αυτές καταγράφονται
στην αιτιολογική έκθεση. Παράλληλα, όµως, αυτές οι παραδοχές
προφανώς αντιφάσκουν µε τις τελικές επιλογές της Κυβέρνησης
και αποδυναµώνουν την αξιοπιστία των επιλογών της. 

Κατά την Κυβέρνηση η δηµόσια διοίκηση πάσχει από αναξιο-
κρατία, έντονη παρέµβαση του πολιτικού υποσυστήµατος στο δι-
οικητικό υποσύστηµα, γραφειοκρατία, συγκεντρωτισµό, απουσία
κουλτούρας υπηρέτησης του δηµόσιου αγαθού, πολυνοµία και
κακονοµία, καθώς και επικυριαρχία µίας παράλληλης διοίκησης
από µετακλητούς συνεργάτες Υπουργών, οι οποίοι φθάνουν τε-
λικά να ασκούν την πραγµατική διοίκηση και την πραγµατική
εξουσία έναντι της αρµόδιας τυπικής διοίκησης. Αυτά τα λέει η
αιτιολογική έκθεση. 

Είµαι σίγουρος, κύριε Υπουργέ, ότι αυτή η παραδοχή και µόνο
στην αιτιολογική έκθεση, θα έπρεπε να σας είχε οδηγήσει σε δια-
φορετικές επιλογές, δηλαδή σε επιλογές που να έχουν τη δυνα-
τότητα να εξαλείψουν αυτές τις παθογένειες ή τουλάχιστον να
θέτουν τη βάση για την εξάλειψή τους.

Νοµίζω ότι η τελευταία αυτή παραδοχή για την παράλληλη δι-
οίκηση των πολιτικών αρµοδίων και αναρµοδίων στελεχών απο-

τελεί µία δηµόσια αυτοκριτική για τον τρόπο της παρέµβασης
των πάσης φύσεως µετακλητών συνεργατών Υπουργών και άλ-
λων πολιτικών προσώπων της Κυβέρνησης, οι οποίοι πολλαπλα-
σιάζονται σκανδαλωδώς τελευταία µε στόχο την υποκατάσταση,
καθοδήγηση και χειραγώγηση της δηµόσιας διοίκησης. 

Βεβαίως, η κριτική και αυτοκριτική είναι καλοδεχούµενες όταν
ο σκοπός είναι η προώθηση ουσιαστικών µεταρρυθµίσεων. Σε
αυτό νοµίζω ότι χρειάζεται να δώσουµε µια απάντηση σήµερα.

Πράγµατι, η κοµµατοκρατία στη δηµόσια διοίκηση επηρεάζει
αρνητικά την ποιότητα της δηµοκρατίας και προσβάλει τον σε-
βασµό στον πολίτη και την προστασία των εννόµων αγαθών και
των δικαιωµάτων. Η κοµµατοκρατία καθιστά τον πολίτη ανίσχυρο
απέναντι στο κράτος, όµηρο του κράτους και της διοίκησης, όµη-
ρο των παράλληλων µηχανισµών που υποβαθµίζουν το περιεχό-
µενο των παρεχόµενων υπηρεσιών, δηµιουργούν πελατειακές
εξαρτήσεις, οι οποίες καταργούν κάθε έννοια αξιοκρατίας.

Αν σε αυτό συµφωνούµε, θα πρέπει να δούµε σε ποιο σηµείο
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο προσπαθεί να εξαφανίσει αυτό το
φαινόµενο. Αυτού του είδους η παθογένεια τροφοδοτεί και ανα-
τροφοδοτείται και από την πολυνοµία και από την κακονοµία των
τυπικών νόµων -έχω να κάνω στο τέλος µια παρατήρηση γι’ αυτό-
καθώς και των κανονιστικών ρυθµίσεων, την προχειρότητα των
νοµοθετικών παρεµβάσεων, προς εξυπηρέτηση ορισµένες φο-
ρές πολύ ορατών αλλότριων συµφερόντων. Πρόκειται για αυτό
το οποίο ο Ελευθέριος Βενιζέλος χαρακτήριζε «αποµείωση της
ηθικής του κράτους», πρόβληµα το οποίο διαπερνά διαχρονικά
τη λειτουργία των θεσµών τουλάχιστον τα τελευταία εκατό χρό-
νια στην πατρίδα µας. Και αυτό είναι ώρα, επιτέλους να αλλάξει.

Η κρίση στην οποία έχει περιέλθει σήµερα το σύνολο των λει-
τουργιών του κράτους, καθιστά αναγκαία την επαναθέσµιση των
κανόνων που διέπουν τη δηµόσια διοίκηση αλλά και την εµπέ-
δωση της διαφάνειας στην κρατική λειτουργία, ώστε να µπο-
ρούµε να επιδιώξουµε την ανάκτηση της αξιοπιστίας στη δηµό-
σια υπηρεσία.

Στην κατεύθυνση αυτή οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ -και το γνω-
ρίζετε- προώθησαν µείζονες µεταρρυθµίσεις, όπως αυτή της
ίδρυσης του ΑΣΕΠ ως Ανεξάρτητης Αρχής, της «ΔΙΑΥΓΕΙΑΣ» ως
βασικού εργαλείου διαφάνειας και κοινωνικού ελέγχου των απο-
φάσεων της διοίκησης, όπως η λειτουργία της Εθνικής Σχολής
Δηµόσιας Διοίκησης αλλά και η λειτουργία των ΚΕΠ, του ελέγχου
των δηµόσιων συµβάσεων και προµηθειών για τα δηµόσια έργα
ή ακόµη της αξιολόγησης στη δηµόσια διοίκηση.

Η ποιότητα της δηµοκρατίας και η προστασία των δικαιωµά-
των του πολίτη συναρτώνται άµεσα µε τη διαφάνεια στην καθη-
µερινή λειτουργία της διοίκησης. Οι βάσεις της αποκοµµατικο-
ποίησης και της διαφάνειας, οι οποίες είχαν τεθεί στο παρελθόν,
δηµιουργούν σήµερα το πλαίσιο για τη διεύρυνση των νοµοθετι-
κών πρωτοβουλιών σε αυτή την κατεύθυνση, αλλά µε τον όρο ότι
οι πρωτοβουλίες αυτές δεν θα ενδώσουν στον πειρασµό ενός
νέου καθοδηγούµενου µάνατζµεντ της δηµόσιας διοίκησης µε
την επίφαση της αποκοµµατικοποίησης και της επίπλαστης δια-
φάνειας.

Σε αυτόν τον πειρασµό νοµίζω ότι έχετε υποπέσει, κύριε Υ-
πουργέ. Αναφέροµαι στα παραπάνω, γιατί παρά τις διακηρυκτι-
κές αναλύσεις στην αιτιολογική έκθεση, η Κυβέρνηση µε τις ρυθ-
µίσεις του παρόντος σχεδίου νόµου, επιλέγει την προσαρµογή,
την εµµονή στο δικό της σύστηµα κοµµατοκρατίας, µεταθέτον-
τας χρονικά την εφαρµογή ουσιαστικών ρυθµίσεων του παρόν-
τος σχεδίου νόµου για την επόµενη κυβέρνηση, για αυτούς που
θα έρθουν ενδεχοµένως να την εφαρµόσουν ή αν δεν τους συµ-
φέρει, να το αλλάξουν.

Ενδεικτικό παράδειγµα αποτελεί η διατήρηση όλων των γενι-
κών και ειδικών γραµµατέων κατά τη διάρκεια της παρούσας Κυ-
βέρνησης και η πρόβλεψη ότι η εφαρµογή ολοκληρωτικά του
συστήµατος θα γίνει ουσιαστικά από το 2018 και  µετά. Ενδεχο-
µένως, πιστεύετε ότι θα είστε ακόµη εκεί. Ενδεχοµένως, όµως,
και να µην είστε.

Αν πράγµατι πιστεύετε ότι πρέπει να χτυπηθεί ο κοµµατισµός
τώρα, αν πράγµατι πιστεύετε ότι το πελατειακό κράτος θα πρέπει
να εξαφανιστεί ή να συρρικνωθεί, τότε γιατί δεν συναινείτε στην
άµεση εφαρµογή; Και αν δεν συναινείτε στην άµεση εφαρµογή,
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γιατί δεν συναινείτε σε ένα σύντοµο χρονοδιάγραµµα εφαρµο-
γής αυτών των ρυθµίσεων που εσείς προτείνετε, ιδιαίτερα για
τους γενικούς και ειδικούς γραµµατείς, προέδρους και αντιπρο-
έδρους των Νοµικών Προσώπων Δηµοσίου Δικαίου; 

Σας καταθέσαµε συγκεκριµένες προτάσεις και για το µητρώο
και για τον τρόπο επιλογής, αλλά και για τον χρόνο εφαρµογής.
Και σε αυτές τις προτάσεις, κύριε Υπουργέ, αν είχατε τη διάθεση
και τη θέληση, θα µπορούσε να υπάρξει η συναίνεση του Σώµα-
τος. Εµείς πιστεύουµε ότι η σύσταση Εθνικού Μητρώου Επιτελι-
κών Στελεχών της Δηµόσιας Διοίκησης -το είχαµε προτείνει για
τους γενικούς γραµµατείς µε θητεία- θα µπορούσε να είναι ένα
θετικό βήµα στην κατεύθυνση της διασφάλισης της αρχής της
διαφάνειας, της συνέχειας του κράτους, της αξιοπιστίας και της
αποκοµµατικοποίησης της δηµόσιας διοίκησης. 

Όµως, η Κυβέρνηση, αφού τοποθέτησε -χωρίς καµµία αξιολό-
γηση και µε κοµµατικά κριτήρια, απολύτως κοµµατικά κριτήρια-
πρόσωπα της επιλογής της, όπως είναι το σύστηµα σήµερα, ως
γενικούς και ειδικούς γραµµατείς Υπουργείων, προέδρους και
διοικητές, διευθύνοντες συµβούλους στα Νοµικά Πρόσωπα Δη-
µοσίου Δικαίου, προστρέχει να τους προστατεύσει, µεταθέτον-
τας χρονικά την επιλογή των νέων από την επόµενη θητεία. Γιατί
αυτό;

Επίσης, αν πράγµατι, κύριε Υπουργέ, επιθυµείτε να κάνετε µια
πραγµατική τοµή στα ανώτερα κλιµάκια της δηµόσιας διοίκησης,
τότε γιατί περιορίζετε τη δυνατότητα υποψηφιότητας για το µη-
τρώο για τις σχετικές θέσεις σε δηµοσίους υπαλλήλους υψηλών
προσόντων, καθηγητές ΑΕΙ, ΤΕΙ και ερευνητές ΕΕΔΙΠ από προχ-
θές και ΕΜΠ και δεν διευρύνετε τον κύκλο των υποψηφίων και
σε πρόσωπα που προέρχονται από τον ιδιωτικό τοµέα, από την
κοινωνία, αλλά και από την αυτοδιοίκηση ανάλογων υψηλών προ-
σόντων; Υπάρχουν κραυγαλέες αντιφάσεις στη λογική και στον
τρόπο νοµοθέτησης. 

Προβλέπετε µεταξύ άλλων στο άρθρο 2 τη συµπερίληψη στο
Εθνικό Μητρώο τακτικών πολιτικών υπαλλήλων και ΙΔΑΧ, απο-
φοίτων -και σωστά- της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης,
αλλά και αποστράτων αξιωµατικών που έχουν κάνει ορισµένες
σχολές, αλλά αποκλείετε ταυτόχρονα τους αιρετούς της τοπικής
αυτοδιοίκησης, οι οποίοι ειρήσθω εν παρόδω έχουν επιτελέσει,
έχουν αναλάβει και έχουν αποτελέσει κοµµάτι της ευρύτερης δη-
µόσιας διοίκησης. Έχετε αποκλείσει, επίσης, τους δικηγόρους,
τα µέλη του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, αλλά και τους
ανθρώπους που προέρχονται από τον κοινωνικό χώρο µε εγνω-
σµένη εµπειρία και τεχνογνωσία. Αυτός ο αποκλεισµός είναι και
παράλογος και αναιτιολόγητος, στερεί δε τη δηµόσια διοίκηση
ενδεχοµένως από πολύ σοβαρά και ικανά στελέχη. 

Σας δηλώνουµε ότι εµείς είµαστε υπέρ της ένταξης στο εθνικό
µητρώο και προσώπων, πέραν αυτών που προτείνετε, από τον
ιδιωτικό και κοινωνικό τοµέα, καθώς και προσώπων τα οποία προ-
έρχονται από την τοπική αυτοδιοίκηση. Είµαστε υπέρ της εφαρ-
µογής των διατάξεων του παρόντος νόµου µε συγκεκριµένο
χρονοδιάγραµµα, έτσι ώστε να προχωρήσουµε άµεσα στην κα-
ταπολέµηση των πελατειακών εξαρτήσεων και στην αποκοµµα-
τικοποίηση του κράτους.

Στις σχετικές µε το εθνικό µητρώο διατάξεις προκαλούν απο-
ρία ορισµένες ρυθµίσεις, όπως παραδείγµατος χάριν η εξαίρεση
από το Μητρώο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, του ΤΧΣ και
άλλων φορέων που επιλέξατε, καθώς και η προκήρυξη µόνο των
κενών θέσεων από το τέλος σχεδόν του 2016.

Κύριε Υπουργέ, επίσης -και σε αυτό νοµίζω ότι µπορείτε να
δώσετε µια απάντηση και τώρα- δεν αποφύγατε τα νοµοθετικά
κενά. Η θητεία των γενικών γραµµατέων, σύµφωνα µε τη δική
σας ρύθµιση, προσδιορίζεται σε τέσσερα χρόνια -πολύ σωστά-
µε δικαίωµα ανανέωσης -πολύ σωστά- για µια άλλη δεκαετία. Δεν
προβλέπεται, όµως, ούτε πώς ούτε µε ποια κριτήρια ούτε από
ποιον θα ανανεωθεί η θητεία κάποιων. Πώς θα πάµε στην ανανέ-
ωση; Ή θα πρέπει να ξανάρθουµε για να νοµοθετήσουµε αργό-
τερα;

Επίσης, σηµειώνουµε ότι οι συγκεκριµένες θέσεις ευθύνης δεν
εµπλέκονται ρητά στη διαδικασία στοχοθεσίας, γεγονός που δη-
µιουργεί µια ανακολουθία σύνδεσης του επιτεύγµατος και αξιο-
λόγησης για την ανανέωση της θητείας. Γιατί και αυτοί αξιολο-

γούνται και αξιολογούνται από τον Υπουργό.
Εξ άλλου, για τη συγκρότηση και λειτουργία του µητρώου θα

απαιτηθεί ένα σηµαντικό δηµοσιονοµικό κόστος -το γνωρίζουµε
όλοι αυτό-, το οποίο δεν έχει προϋπολογιστεί σήµερα, καθώς θα
απαιτηθεί και η σηµαντική, σχεδόν αποκλειστική, απασχόληση
ενός µεγάλου αριθµού υπαλλήλων και επιτροπών στο Υπουργείο
και στο ΑΣΕΠ, γεγονός που ενέχει τον κίνδυνο µεγάλων καθυ-
στερήσεων και αναποτελεσµατικότητας του όλου εγχειρήµατος. 

Αναφορικά µε τη διαδικασία επιλογής του γενικού και ειδικού
γραµµατέα, η πολιτική παρέµβαση του Υπουργού παραµένει πα-
ρούσα στον βαθµό που τελικά είναι αυτός ο οποίος επιλέγει από
τη λίστα των τριών επικρατέστερων υποψηφίων και τελικά διορί-
ζει. Το στοιχείο αυτό της πολιτικής υποκειµενικότητας µας βρί-
σκει αντίθετους, εφ’ όσον η διαδικασία έχει ανατεθεί εξολοκλή-
ρου στο ΑΣΕΠ και τελεί υπό την εγγύησή του.

Τέλος, επί των διατάξεων αυτών σας έχουµε ήδη επισηµάνει
ότι πρέπει και µπορεί να αξιοποιηθεί η αποκτηθείσα εµπειρία και
τεχνογνωσία όσων στελεχών επιστρέφουν στις θέσεις τους µετά
τη λήξη της θητείας τους σε θέση ευθύνης, όπως και ότι η θέση
σε λειτουργία του εθνικού µητρώου από 31-7-2016 πρέπει να
ακολουθηθεί από συγκεκριµένο και σύντοµο χρονοδιάγραµµα
προκήρυξης και πλήρωσης όλων των αναφερόµενων θέσεων και
όχι µόνο των κενών. Έτσι θα διασφαλιστεί η πραγµατική και
ορατή προοπτική αποκοµµατικοποίησης της δηµόσιας διοίκη-
σης, χωρίς την παρένθετη διατήρηση των προσώπων που έχουν
διοριστεί µέχρι σήµερα µε πολιτικά κριτήρια. 

Δεν θα µιλήσω σήµερα για τα κεφάλαια Β’, Γ’ και Δ’, διότι θα
τα εξετάσουµε κατά την επί των άρθρων συζήτηση. Όµως, υπάρ-
χουν ζητήµατα τα οποία σήµερα µας γενούν πάρα πολλά ερω-
τηµατικά. Ζητήµατα τα οποία έχουν να κάνουν, κύριε Υπουργέ,
µε τις λοιπές διατάξεις. Δεν µιλάω για τις τροπολογίες, διότι θα
µιλήσουµε αύριο και εκεί υπάρχει πραγµατικά ένα πολύ µεγάλο
πεδίο. 

Οι λοιπές διατάξεις, πέρα από το γεγονός ότι θα πρέπει κάθε
φορά διαβάζοντας µια διάταξη να ξεδιαλύνουµε πραγµατικά και
το τι θέλει να πει ο νοµοθέτης, θα πρέπει κυρίως, κύριε Υπουργέ,
να ξεδιαλύνουµε για ποιον θέλει να το πει ο νοµοθέτης. Γιατί το
πρόβληµα σε πάρα πολλές από αυτές τις διατάξεις είναι πρό-
βληµα καλής νοµοθέτησης. Κύριε Υπουργέ, αυτό το Υπουργείο
θα έπρεπε να δώσει µαθήµατα καλής νοµοθέτησης και όχι µόνο
δεν τα δίνει, αλλά σε πάρα πολλές περιπτώσεις λοιπών διατά-
ξεων, νοµοθετεί ad personam και όχι in rem. Νοµοθετεί για ατο-
µικότητες, όχι για το γενικό συµφέρον και αυτό είναι το πρόβλη-
µα. 

Όταν διαβάζουµε, παραδείγµατος χάριν, στο άρθρο 32 ότι
µπορεί ο Υπουργός να µεταθέτει έστω και µε αίτησή του οποιον-
δήποτε όπου θέλει, τι θα πείραζε να υπάρχει η ασφάλεια δικαίου
µέσα σε µια δηµόσια διοίκηση, που τόσο έχει ταλαιπωρηθεί, έτσι
ώστε να υπάρχει ένα υπηρεσιακό συµβούλιο και το οποίο θα στη-
ρίζαµε; Αλλά ξέρετε, φαίνεται ότι τελικά η στοχοθεσία σας δεν
είναι να προστατεύσετε τη δηµόσια διοίκηση και εκεί υπάρχει το
πρόβληµα της µεταρρύθµισης, που δεν έχει κανένα πρόσηµο
παρά µόνο την εξυπηρέτηση ενός κοµµατικού πολιτικού συµφέ-
ροντος. Παραδείγµατος χάριν, στη διάταξη η οποία αναφέρεται
στο άρθρο 36 -θα τα πούµε εν εκτάσει και αύριο- όπου θέλετε
να δώσετε τη δυνατότητα να επανέλθουν από τη σύνταξη µια
σειρά από υπάλληλοι, οι οποίοι θα ολοκληρώσουν µέχρι τα 67
τους χρόνια την υπηρεσία τους, γιατί δεν το ταυτίζετε και δεν το
συνδυάζετε µε το συνταξιοδοτικό νοµοσχέδιο, έτσι ώστε όλοι να
βγαίνουν στην προκαθορισµένη ηµεροµηνία; Έχει αξία αυτή η
ερώτηση. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ -δεν θέλω να υπερβώ τον χρόνο, το
οφείλω στον κύριο Πρόεδρο- σας είχα πει και την προηγούµενη
φορά ότι το άρθρο για το Ανοιχτό Πανεπιστήµιο ψηφίστηκε. Ψη-
φίστηκε προχθές. Έπρεπε να το είχατε αποσύρει, γιατί εκτός
από τα ξεψηφίσµατα σε αυτήν τη Βουλή, θα δούµε διπλοψηφί-
σµατα και, ξέρετε, για νοµοσχέδιο διοικητικής µεταρρύθµισης
δεν αποτελεί τίτλο τιµής αυτό. Θα σας έλεγα λοιπόν ότι ξεκινή-
σαµε από την επιφύλαξη. Σας κάναµε συγκεκριµένες προτάσεις.
Σας κάναµε συγκεκριµένες προτάσεις, τις οποίες θα µπορού-
σατε να έχετε αποδεχτεί. Στην παρούσα µορφή καταψηφίζουµε
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επί της αρχής το νοµοσχέδιο και πράγµατι θεωρούµε ότι δεν
πρέπει να χαθεί άλλη ευκαιρία για τη µεταρρύθµιση στη δηµόσια
διοίκηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρό-
εδρε, να κάνω µια παρατήρηση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Παπα-
θεοδώρου, έχει αποσυρθεί το άρθρο για το Ανοιχτό Πανεπιστή-
µιο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Έχει αποσυρθεί;
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Έχει µοιραστεί;
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ναι. Έχει απο-
συρθεί. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Πότε;
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Έχει αποσυρ-
θεί. Όπως και το άρθρο 32.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όταν µιλάµε, σηκωνόµαστε όρθιοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, τέλειωσε.

Την επόµενη φορά θα εγερθείτε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τα έχετε ισοπεδώσει όλα!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Γιατί αυτή η ανησυ-

χία; Δεν καταλαβαίνω.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: …
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Γύρνα µπροστά σου!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ορίστε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Σκουρολιάκο.

Παρακαλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Να ζητήσετε συγ-

γνώµη! Και να γραφτεί στα Πρακτικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Κόπτεστε για τον

Υπουργό!
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρό-
εδρε, να ζητήσω εγώ συγγνώµη, γιατί ήθελα να πω µια λέξη, δεν
ήθελα να µιλήσω. Συγγνώµη.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, να έχω τον
λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, κύριε Παπαθεο-
δώρου, δεν έχετε τον λόγο, ούτε για δύο.

ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Φωτήλα, τι θέ-

λετε;
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Να µας πει ποια άρθρα έχουν αποσυρ-

θεί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν τα ακούσατε; 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Να µοιραστούν, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, να µοιρα-

στούν. 
Σε αυτό το σηµείο θα δώσουµε τον λόγο στον Αναπληρωτή

Υπουργό Εξωτερικών κ. Ξυδάκη, ο οποίος έχει επείγον πρόβληµα
αναχώρησης. 

Έχετε τον λόγο για λίγο, κύριε Ξυδάκη, να υποστηρίξετε την
τροπολογία που έχουν οι συνάδελφοι µπροστά τους. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-
κών): Αγαπητοί συνάδελφοι και αγαπητές συναδέλφισσες, ευ-
χαριστώ που µου δίνετε την ευκαιρία να υποστηρίξω στο Σώµα
αυτήν την τροπολογία. Πρόκειται για µια τροπολογία πρακτικής
χρησιµότητας, διευκόλυνσης και της λειτουργίας της διοική-

σεως, αλλά και µε άµεσο σκοπό την εξυπηρέτηση της εθνικής
οικονοµίας και συγκεκριµένα της τουριστικής οικονοµίας. 

Υπήρξε την περασµένη χρονιά µια µεταβολή στον τρόπο έκ-
δοσης τουριστικών θεωρήσεων -Visa- για την οποία έπρεπε να
προσαρµοστεί και ο διοικητικός µηχανισµός, δηλαδή οι προξενι-
κές αρχές που εκδίδουν τις τουριστικές θεωρήσεις για τις χώρες
εκτός Σένγκεν. Το νέο σύστηµα θεωρήσεων -VIS- περιλαµβάνει
ένα πλήθος βιοµετρικών στοιχείων και συµπερίληψη και διασταύ-
ρωση µε τις ευρωπαϊκές βάσεις δεδοµένων. 

Άρα λοιπόν έπρεπε να προσαρµοστεί όλο το σύστηµα των γε-
νικών προξενείων και προς αυτήν την κατεύθυνση διαπιστώσαµε
ότι θα υπήρχε έλλειψη προσωπικού. Έχουµε πόρους για κάποια
χρόνια από το Ευρωπαϊκό Ταµείο ISF Visa, το οποίο χρηµατοδο-
τεί και την αγορά εξοπλισµού και τη δαπάνη για τα τηλεπικοινω-
νιακά τέλη και ένα µέρος για field workers, δηλαδή εργαζόµενους
επί του πεδίου, και άρα µπορούσαµε να ξεκινήσουµε µε αρκετά
καλούς οιωνούς, τουλάχιστον στην οικονοµική εξασφάλιση και
να µην έχουµε επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισµού. 

Το σηµείο στο οποίο χρειάζεται η συναίνεση του νοµοθετικού
Σώµατος είναι αυτό το οποίο εισάγουµε τώρα: να µπορέσει το
Υπουργείο Εξωτερικών µε µια τροποποίηση του οργανισµού του
να προσλαµβάνει εποχικούς εργαζόµενους για να καλύπτονται
οι εποχικές ανάγκες στις θεωρήσεις τουριστικής βίζας. Δεν
υπήρχε αυτή η δυνατότητα. Εισάγουµε στο Σώµα µια τροπολογία
που είναι και κάπως συναφής µε την ουσία και το περιεχόµενο
του πολύ ουσιώδους και φιλόδοξου σχέδιο νόµου. Και θεωρώ ότι
θα αφήσει ιστορία αυτή η νοµοθετική παρέµβαση του Υπουρ-
γείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης.

Έχει διανεµηθεί σε εσάς, είµαι στη διάθεση οποιουδήποτε για
διευκρινίσεις. Δεν προκαλείται δαπάνη. Αντιθέτως, µπορώ να σας
πω ότι µε τους εξήντα, ογδόντα, εκατό ή εκατόν πενήντα µάξι-
µουµ -που προβλέπουµε στην τροπολογία- εποχικούς ανθρώ-
πους θα παραχθεί ένα άµεσο έσοδο πολλών εκατοµµυρίων ευρώ
για το ελληνικό κράτος.

Κυρίως θα µπορέσουµε να είµαστε έτοιµοι να παράσχουµε τις
υπηρεσίες µας κυρίως στη Ρωσία, όπου υπάρχει µια εκτίµηση ότι
θα έχουµε αυξηµένο τουριστικό ρεύµα. Είναι γύρω στα τέσσερα
µε πέντε εκατοµµύρια Ρώσοι τουρίστες, οι οποίοι είναι σχεδόν
βέβαιο ότι δεν θα κατευθυνθούν προς την Τουρκία και την Αίγυ-
πτο και θα αναζητήσουν άλλους προορισµούς. Η Ελλάδα είναι
ένας προσφιλής προορισµός για τους Ρώσους τουρίστες. Πι-
στεύω να είµαστε έτοιµοι να τους δώσουµε αυτήν την υπηρεσία,
να βγάλουν εγκαίρως βίζα, να έρθουν στην Ελλάδα και να ενι-
σχύσουν το εθνικό εισόδηµα µέσω του τουρισµού. 

Αυτή είναι η ουσία και το πνεύµα της τροπολογίας. Παρακαλώ
για την προσοχή σας και τη συναίνεση του Σώµατος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
κάνω µια ερώτηση στον κύριο Υπουργό για την τροπολογία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι τώρα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα τρεις µαθήτριες και
µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Λύ-
κειο Ρόδου «Το Καζούλειο». 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Φωτήλας. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να ξεκινήσω µε δυο παρατηρήσεις

που αφορούν στην επικαιρότητα. Η πρώτη έχει να κάνει µε τη
δήλωσή σας πριν λίγες µέρες στην επιτροπή ότι η αυτονόµηση
των ιδιωτικών ΜΜΕ αποτελεί παθογένεια της δηµοκρατίας. 

Εκτός των τεράστιων προβληµάτων στην οικονοµία που έχει
προκαλέσει η Κυβέρνησή σας, όσο κι αν προσπαθείτε να το κρύ-
ψετε, γνωρίζετε ότι η τροπολογία που φέρατε για τα κανάλια
είναι κατάφορα αντισυνταγµατική. Σας το λένε, όχι µόνο έµπειροι
νοµικοί του Συµβουλίου της Επικρατείας, αλλά και προσωπικό-
τητες εγνωσµένου κύρους, όπως ο συνταγµατολόγος κ. Κασιµά-
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της. Ξέρετε, δεν είναι Ποτάµι αυτός, αριστερός είναι. Αφήστε,
λοιπόν, τη διχαστική ορολογία και τις πρωτοφανείς θεωρίες και
κοιτάξτε να δείτε πώς θα επανορθώστε το πρόβληµα. 

Η δεύτερη παρατήρηση έχει να κάνει µε τη σύλληψη ως εκ-
βιαστή εκδότη εφηµερίδας µε δυο δηµοσιογράφους. Δεν θα το
σχολίαζα, αλλά επειδή γνωριζόµαστε σ’ αυτόν τον τόπο, ο ίδιος
εκδότης προβαλλόταν συχνά από το δηµόσιο κανάλι ως έγκυρη
µάλιστα πηγή ενηµέρωσης και του διαφηµίζατε µάλιστα και την
εφηµερίδα. Ο λαός µας λέει σ’ αυτές τις περιπτώσεις «δείξε µου
το φίλο σου, να σου πω ποιος είσαι». 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο που θα συζητήσουµε σήµερα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «η ελληνική δηµόσια διοίκηση

είναι υπερβολικά εκτεταµένη, κακοπληρωµένη και αποθαρρη-
µένη. Ποτέ άλλοτε δεν έχω δει δηµόσια διοικητική δοµή που είναι
λόγω ανικανότητας και αναποτελεσµατικότητας τόσο απαράδε-
κτη. Είµαι απολύτως πεπεισµένος πως ουδεµία βελτίωση των οι-
κονοµικών της χώρας θα καταστεί δυνατή, αν δεν λυθεί το
βασικό πρόβληµα της πληµµελούς λειτουργίας της κρατικής µη-
χανής». 

Ξέρετε, τα λόγια αυτά δεν ανήκουν σε κάποιον τωρινό µελε-
τητή του προβλήµατος της δηµόσιας διοίκησης. Ανήκουν στον
Κυριάκο Βαρβαρέσο, πρώην Διοικητή της Τράπεζας της Ελλά-
δος και Υπουργό των Οικονοµικών, και αποτελούν µέρος µόνο
των διαπιστώσεων που έκανε στην περίφηµη έκθεσή του το 1952
επί του οικονοµικού προβλήµατος της Ελλάδας από το 1952. Εύ-
στοχα από τότε ο ίδιος επεσήµανε, πρώτον, τον υπερβολικά µε-
γάλο αριθµό δηµοσίων υπαλλήλων σε ορισµένες υπηρεσίες
-µερικοί απ’ αυτούς χωρίς προσόντα- και τη µεγάλη έλλειψη σε
άλλες. Δεύτερον, το προβληµατικό στοιχείο µε τα ανώτερα στε-
λέχη της διοικήσεως να µη στέκονται στο ύψος των περιστάσεων
µετατρεπόµενα σε όργανα των κοµµατικών επιδιώξεων. 

Ήρθε έπειτα η περίοδος της Μεταπολίτευσης που σε συνθή-
κες οµαλότητας θα έπρεπε να αντιµετωπίσει το πρόβληµα. Η πε-
ρίοδος αυτή έχει δυο πρόσωπα, θα έλεγα. Από τη µια πλευρά,
χαρακτηρίστηκε από τη δηµιουργία σηµαντικών δοµών για τη
στελέχωση της δηµόσιας διοίκησης, όπως η Εθνική Σχολή Δη-
µόσιας Διοίκησης το 1983 ή το ΑΣΕΠ για την πρόσληψη µε αντι-
κειµενικά κριτήρια δηµοσίων υπαλλήλων το 1996. Όµως, δυστυ-
χώς, το κυρίαρχο στοιχείο της ήταν η αποτυχία της να επιλύσει
το µείζον θέµα του κοµµατικού κράτους. Τουναντίον, το γιγάν-
τωσε, αρχίζοντας από την περίοδο 1981-1985, όπου αυξήθηκε
κατά 35% ο αριθµός των δηµοσίων υπαλλήλων. 

Ακολούθησαν προσπάθειες εξυγίανσης τη δεκαετία του 1990,
προκειµένου η χώρα να καταφέρει να µπει στον πυρήνα κρατών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Παρά όµως την επιτυχία της εισόδου
της χώρας στην ΟΝΕ, η θεσµική και κυρίως η διοικητική ανεπάρ-
κεια παρέµειναν ακλόνητες. Αντί η χώρα να δει ως αφετηρία την
είσοδό της στην ΟΝΕ για την πραγµατοποίηση µεταρρυθµίσεων,
ώστε να περιοριστεί το κοµµατικό κράτος και η διαφθορά, η κα-
τάσταση επιδεινώθηκε. Αποκορύφωµα της χαλαρότητας αυτής
η διακυβέρνηση Καραµανλή, όπου όχι µόνο δεν περιορίστηκε το
κοµµατικό κράτος, αλλά διευρύνθηκε µε νέες προσλήψεις εκα-
τοντάδων χιλιάδων δηµοσίων υπαλλήλων, µονίµων και µη, µε ορ-
γανωτή το σηµερινό Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και τότε
Υπουργό Εσωτερικών κ. Προκόπη Παυλόπουλο. 

Ο λογαριασµός ή, όπως λένε στη λαϊκή, η λυπητερή ήρθε το
2008 µε τον εκτροχιασµό της οικονοµίας συνέπεια της παγκό-
σµιας οικονοµικής κρίσης. Λίγο αργότερα θα γίνει φανερή η χρε-
οκοπία του ελληνικού κράτους. Η υπαγωγή της χώρας σε καθε-
στώς µνηµονίου έγινε η µόνη επιλογή προκειµένου να µη γίνει
στάση πληρωµών. Είναι αλήθεια πως έγιναν προσπάθειες µέσα
στην εξαετία της κρίσης 2010-2016 προς την κατεύθυνση αντι-
µετώπισης της δυσλειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης. 

Η διαύγεια και το opengov, για παράδειγµα, συνέβαλαν σε µια
πιο σύγχρονη λειτουργία του κράτους. Όµως, ξανά, το πολιτικό
σύστηµα και µεγάλο µέρος της κοινωνίας -είναι αλήθεια- αντι-
δρούσαν και αντιδρούν έντονα σε κάθε προσπάθεια αλλαγής,
ακολουθώντας στερεοτυπική συµπεριφορά. Πολλές, άλλωστε,
αλλαγές έγιναν υπό την πίεση των δανειστών, ενώ θα έπρεπε να
είχαν γίνει από εµάς. Θα αναφέρω, για να µην πλατειάσω, το
θέµα της απογραφής των δηµοσίων υπαλλήλων. Να ξέρει, δη-

λαδή, το δηµόσιο πόσους και ποιους πληρώνει. Αποτελεί ντροπή
ότι έπρεπε να έρθουν ξένοι για να µας υπαγορεύσουν την πραγ-
µατοποίησή τους και να µην είχε γίνει ήδη από εµάς. 

Εµείς, το Ποτάµι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γνωρίζοντας τα
αδιέξοδα που σας περιέγραψα, θέσαµε ως βασικό στόχο του
προγράµµατός µας τη ριζική µεταρρύθµιση του κράτους και της
δηµόσιας διοίκησης. Απαραίτητη προϋπόθεση αναγνωρίζαµε
πως ήταν η σύγκρουση µε όλες τις παθογένειές του, µε πρώτη
και χειρότερη την πλήρη κοµµατικοποίησή του. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ είχε πρωτοστατήσει
στην καταψήφιση του συνόλου των µεταρρυθµίσεων που προτά-
θηκαν για τον εκσυγχρονισµό της δηµόσιας διοίκησης την προ-
ηγούµενη περίοδο. Σήµερα φέρνει ένα νοµοσχέδιο που αναγνω-
ρίζει στα λόγια όσα η ίδια κατήγγειλε πριν. Δείτε την αιτιολογική
της έκθεση. 

Ανταποκρίνεται, λοιπόν, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο στις
απαιτήσεις για ριζικές και σε βάθος αλλαγές που χρειαζόµαστε
ως χώρα; Υποστηρίζουµε πως όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
παρά τις µεγαλόστοµες διακηρύξεις του. Δεν αποτελεί ένα συ-
νολικό σχέδιο ανάταξης της δηµόσιας διοίκησης. Ας δούµε,
όµως, τα βασικά του σηµεία και θα µιλήσουµε αναλυτικά στην
επί των άρθρων συζήτηση αύριο. 

Το πρώτο κεφάλαιο, άρθρα 1-13, αφορά στην επιλογή των επι-
τελικών στελεχών της δηµόσιας διοίκησης, µε τη δηµιουργία σχε-
τικού εθνικού µητρώου και διαδικασία επιλογής όσων εντάσσο-
νται υπό την εποπτεία του ΑΣΕΠ. Αναβάλλετε, όµως, την εφαρ-
µογή του µετά από δύο αξιολογικές περιόδους, δηλαδή µετά
από δύο χρόνια, µε τις µεταβατικές διατάξεις του άρθρου 13. 

Γνωρίζετε καλά πως ήταν πάγια τακτική των παλαιών κοµµά-
των να φέρνουν µεταβατικές διατάξεις, ώστε να εφαρµόζουν
όποτε αυτοί ήθελαν τους σχετικούς νόµους. Το συνεχίζετε κι
εσείς. Η παλιά κακή νοοτροπία νοµοθέτησης. Είστε κοµµάτι του
παλαιού καθεστώτος, όσο κι αν στα λόγια λέτε µεγάλες κουβέν-
τες περί δήθεν αλλαγής. Τα είδατε τα σχόλια στη διαβούλευση.
Ακόµα και δικοί σας άνθρωποι σηµειώνουν πως «ναι, είναι ενδια-
φέρουσα ιδέα το µητρώο, αλλά µακάρι να προχωρήσει» ή «ας
ελπίσουµε να εφαρµοστεί», γιατί γνωρίζουν πολύ καλά πως, µε
αυτές τις µεταβατικές διατάξεις, θα το εφαρµόσετε, αφού πρώτα
βάλετε στις θέσεις των γραµµατέων και διευθυντών όσους θέ-
λετε να βολέψετε.

Αν συνδυαστεί η διάταξη του άρθρου 13 µε τον αποκλεισµό
από το µητρώο στελεχών του ιδιωτικού τοµέα, είναι προφανές
ότι θέλετε να έχετε ένα κλειστό σύστηµα στελεχών για την κά-
λυψη θέσεων στη δηµόσια διοίκηση, λόγω των εµµονών σας
ενάντια στον ιδιωτικό τοµέα. 

Εµείς, σε αντιπαράθεση µε τις εµµονές σας αυτές και τα στε-
γανά που προσπαθείτε να δηµιουργήσετε, υποστηρίζουµε πως
είναι απόλυτα εφικτό µέσα σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα
να δηµιουργηθεί ένα συνολικό ψηφιακό οργανόγραµµα του δη-
µοσίου, στο οποίο θα αποτυπώνεται πλήρως η διάρθρωση και
στελέχωση όλων των φορέων και οργανισµών που χρηµατοδο-
τούνται από το δηµόσιο. Το οργανόγραµµα θα περιλαµβάνει
όλες ανεξαιρέτως τις οργανικές µονάδες και όλους τους µισθο-
δοτούµενους από το δηµόσιο και θα µπορεί πολύ εύκολα να απο-
τυπώνει πάντοτε, επακριβώς και πλήρως τη δοµή ολόκληρης της
δηµόσιας διοίκησης έως το επίπεδο του κάθε ατόµου. 

Η διαφάνεια, άλλωστε, που είναι κι ένα από τα βασικά ζητού-
µενα, επιτυγχάνεται µε την καθαρότητα της δοµής. Εάν συνδυα-
στεί το οργανόγραµµα µε την απογραφή των δηµοσίων υπαλ-
λήλων, θα µπορεί εύκολα να οργανωθεί το µητρώο που προτεί-
νετε. Επίσης, τα συναρµόδια Υπουργεία θα έχουν µια πλήρη ει-
κόνα των δοµών και των προσώπων που υπηρετούν, ούτως ώστε
να µπορούν να προβούν σε ορθό σχεδιασµό της δράσης των
Υπουργείων και δεν θα αφήνουν, για παράδειγµα, µονοπρόσωπα
τµήµατα ή µονοτµηµατικές διευθύνσεις να λειτουργούν. 

Με τα δεδοµένα αυτού του οργανογράµµατος, µαζί µε ένα µη-
τρώο στελεχών του ιδιωτικού τοµέα, θα µπορούσατε εύκολα να
καθορίσετε σε ποιες θέσεις χρειάζεστε ποιους. Θα µπορούσατε
ακόµα να καθορίσετε -και εύλογα, θα έλεγα- ότι σε µερικές θέ-
σεις θα θέλατε η στελέχωση να γίνεται αποκλειστικά από δηµό-
σιους υπαλλήλους ή σε άλλες και από τον ιδιωτικό τοµέα, µε
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συγκεκριµένα κριτήρια. Δεν θέλετε αυτό, όµως. Θέλετε µια απο-
λύτως ελεγχόµενη δεξαµενή στελεχών του δηµοσίου. Το κοµµα-
τικό κράτος θα συνεχίζεται, µε αριστερό πρόσηµο πια.

Εµείς, ως Κοινοβουλευτική Οµάδα του Ποταµιού, καταθέσαµε
σχετική τροπολογία για τροποποίηση του νόµου Τσοχατζόπου-
λου και µείωση των µετακλητών υπαλλήλων, µε τους οποίους η
τότε κυβέρνηση γέµισε τα πολιτικά γραφεία των Υπουργών και
Υφυπουργών εντάσσοντάς τα στο δηµόσιο. Όµως και εσείς την
ίδια ακριβώς τακτική ακολουθείτε, τη λογική των κοµµατικών διο-
ρισµών.

Αλήθεια, χθες ανακοινώσατε και νέο Πρόεδρο του Μεγάρου
Μουσικής, πάλι έναν από τους δικούς σας φίλους.

Με το δεύτερο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου, άρθρα 14 έως 24,
εισάγετε ένα σύστηµα αξιολόγησης για µερικές κατηγορίες δη-
µοσίων υπαλλήλων. Εδώ εκφράσαµε την απογοήτευσή µας για
δύο λόγους. Ο πρώτος είναι γιατί η αξιολόγηση δεν προκύπτει
ως αποτέλεσµα ενός συνεκτικού περιγράµµατος θέσης, το οποίο
σηµειωτέον θα ήταν πολύ εύκολο αν εξαρχής προχωρούσατε
στη δηµιουργία του ψηφιακού οργανογράµµατος που προανέ-
φερα, αλλά ακολουθείτε και εσείς την πεπατηµένη των προηγού-
µενων κυβερνήσεων: πρώτα το πτυχίο, ο χρόνος προϋπηρεσίας
και µετά η θέση για την οποία χρειάζεται ο υπάλληλος, προκει-
µένου να τον αξιολογήσετε. 

Επιµένουµε σε αυτό το ζήτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
γιατί, αν δεν προχωρήσουµε σε σαφή περιγράµµατα θέσεων, η
αξιολόγηση µε µόνο κριτήριο τη στοχοθεσία θα αποτελέσει κενό
γράµµα. Επιτέλους, για να λειτουργήσει σωστά το δηµόσιο, για
να χρησιµοποιηθεί στο έπακρο το δυναµικό του, οφείλουµε να
τοποθετούµε στις σωστές θέσεις τους σωστούς ανθρώπους και
φυσικά ο αριθµός των υπαλλήλων να συµβαδίζει µε το πλήθος
των αρµοδιοτήτων της κάθε θέσης.

Το δεύτερο ζήτηµα που µας προκαλεί, εύλογα, ερωτήµατα
είναι οι διατάξεις σχετικά µε όσους υπαλλήλους θα αξιολογούν-
ται ως ακατάλληλοι. Έγινε µια αναλυτική συζήτηση στην επι-
τροπή, στην οποία ακούσαµε έκπληκτοι τον Υπουργό να µας λέει
πως σε κάθε περίπτωση και µηδέν να παίρνεις µέσα από συνε-
χόµενες αξιολογήσεις στο δηµόσιο, δεν θα έχεις επιπτώσεις. 

Δεν εισηγούµαστε µια εκδικητική πολιτική απέναντι στους δη-
µόσιους υπαλλήλους, γιατί δεν συµφωνούµε µε µια τέτοια πολι-
τική, αλλά, αλίµονο, όσοι αξιολογούνται αρνητικά για δύο
συνεχόµενες φορές και δεν κατορθώνουν να βελτιωθούν ούτε
µετά την τοποθέτησή τους σε άλλη θέση ούτε µετά την επανεκ-
παίδευσή τους, πιστεύουµε πως δεν µπορούν να έχουν θέση στο
δηµόσιο.

Ποιος ο λόγος άλλωστε να φτιάχνουµε κλίµακες µε συγκεκρι-
µένη βαθµολόγηση, αν δεν υπάρχουν σχετικές συνέπειες; Ναι,
πρέπει να προχωρήσουµε σε συνταγµατική Αναθεώρηση και σε
αυτόν τον τοµέα, γιατί δεν µπορεί να κρατούµε ανθρώπους που
αποδεδειγµένα δεν µπορούν να εξυπηρετήσουν και να συνεισφέ-
ρουν στην εξυπηρέτηση των πολιτών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Το τρίτο κεφάλαιο, σχετικά µε τη βαθµολογική εξέλιξη και το
σύστηµα προαγωγών, δεν επιφέρει ουσιαστικές αλλαγές στο
υπάρχον σύστηµα. Έχουµε µόνο µερικές παρατηρήσεις, που θα
τις αναπτύξουµε στην επί των άρθρων συζήτηση. Το µόνο θέµα
που θέλαµε να θίξουµε και το οποίο νοµίζουµε ότι χρήζει νοµο-
τεχνικής βελτίωσης είναι η δυνατότητα τοποθέτησης υπαρχιφύ-
λακα στα καταστήµατα κράτησης µετά από επιλογή από το
υπηρεσιακό συµβούλιο. Για τη θέση αυτή άλλωστε δεν προβλέ-
πεται σχετικό επίδοµα ευθύνης, ενώ η ίδια η θέση είναι απαραί-
τητη, για να µπορέσει κάποιος να πάρει µετά τη θέση ευθύνης
του αρχιφύλακα.

Στο τέταρτο κεφάλαιο ισχύουν και για την επιλογή των προ-
ϊσταµένων όσα είπα για την αξιολόγηση των στελεχών, µε την
αναγκαιότητα δηλαδή σαφών περιγραµµάτων θέσεως. Μια και
µιλάµε όµως για επιλογή προϊσταµένων, ας δούµε πού στηριχ-
θήκατε για τη δηµιουργία σαράντα εννέα διευθυντών, σαράντα
εννέα διευθύνσεων-τµηµάτων στην ΕΡΤ, σαράντα εννέα διευθύν-
σεις-τµήµατα, κύριε Υπουργέ, µε ευφάνταστους τίτλους, ώστε
να µπορείτε να καλύψετε ολόκληρη την οικογένεια.

Ακούστε παράδειγµα. H Γενική Διεύθυνση Νέων Μέσων θα
έχει πια τέσσερις Προϊσταµένους: Πρωτότυπου Περιεχοµένου,
Ψηφιακών Εκδόσεων, Ροής Επικαιρότητας και Δηµιουργικού
Σχεδιασµού. Δηλαδή, άλλος προϊστάµενος θα παρακολουθεί το
ΑΠΕ και τους ρεπόρτερ, άλλος θα ζητά από τους ρεπόρτερ απο-
κλειστικά θέµατα, άλλος θα έχει τον σχεδιασµό και άλλος τις ψη-
φιακές εκδόσεις, άλλος επίσης προϊστάµενος θα υπάρχει για τις
τηλεοπτικές διαφηµίσεις και άλλος για τις αµοιβαίες διαφηµίσεις.
Το παλιό καλό ελληνικό δηµόσιο! Τίποτα δεν έχετε καταλάβει ή
µάλλον έχετε καταλάβει, αλλά δεν θέλετε να αλλάξετε.

Έρχοµαι στο πέµπτο και τελευταίο κεφάλαιο του σχεδίου
νόµου, που πραγµατικά αποτελεί από µόνο του τον λόγο κατα-
ψήφισης του νοµοσχεδίου, σε πλήρη αντίθεση πάντα µε τις δια-
κηρύξεις σας περί ανάγκης ρυθµίσεων, που δεν θα είναι ρουσφε-
τολογικές. 

Θα µπορούσα να πω πολλά για το άρθρο 32, παραδείγµατος
χάριν. Τώρα ακούω ότι απεσύρθη. Τίποτα δεν αποσύρεται, αν
δεν το φέρετε εδώ να το δούµε,  κύριε Υπουργέ. «Στα λόγια χτίζω
ανώγια και κατώγια.»! 

Θα µπορούσα, λοιπόν, να πω πολλά για το άρθρο 32, που µε
αντισυνταγµατικό τρόπο δίνετε εξουσία στον Υπουργό να κάνει
µετατάξεις και αποσπάσεις, ή για το άρθρο 36, που, σε αντίθεση
µε το άρθρο 43, αποφασίζει ο Υπουργός και όχι το υπηρεσιακό
συµβούλιο.

Βλέπεις, είναι δεκαπέντε χιλιάδες υπάλληλοι. Είναι πολλές οι
ψήφοι, Χριστόφορε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
Θα δώσω δύο µικρά παραδείγµατα, γιατί αναλυτικότερα θα τα

πούµε και στην κατ’ άρθρον συζήτηση.  Με τη διάταξη του άρ-
θρου 35 τακτοποιείτε δύο δηµοσιογράφους στο Υπουργείο Εσω-
τερικών, επειδή, όπως αναφέρετε στην αιτιολογική έκθεση, έ-
χουν συγχωνευτεί τα δύο Υπουργεία, Εσωτερικών και Διοικητικής
Μεταρρύθµισης. Μα, κύριε Υπουργέ, σας το είπαµε και στην επι-
τροπή, γι’ αυτό το κάνατε. Εσείς µάλιστα το κάνατε, δεν κάναµε
εµείς τις συγχωνεύσεις των Υπουργείων, για να µειώνονται οι δα-
πάνες λειτουργίας, όχι για να τις διπλασιάζουµε. 

Το δεύτερο παράδειγµα είναι το άρθρο 45 για το Ελληνικό
Ανοικτό Πανεπιστήµιο στην Πάτρα, που δηµιουργούνται τρεις
νέες θέσεις αντιπροέδρων, απαλλάσσοντάς τους από διδακτικά
καθήκοντα και οι οποίοι είναι προερχόµενοι από άλλα πανεπιστή-
µια. Δεν έχουµε ανάγκη από τακτοποιήσεις ηµετέρων, κύριε
Υπουργέ. Έχουµε ανάγκη από ρυθµίσεις που θα προωθούν την
αυτοδυναµία του Ανοικτού Πανεπιστηµίου στην Πάτρα. 

Τέλος, στο άρθρο 48 θα αναφερθώ αναλυτικά αύριο. Σήµερα
αρκούµαι µόνο να πω: «Βερναρδάκης κερνάει, Κατρούγκαλος
πίνει.». 

(Θόρυβος- διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Με τις παραπάνω σκέψεις και απόψεις που ανέπτυξα, είναι φα-

νερό πως πρόκειται για νοµοσχέδιο κατώτερο των περιστάσεων,
γι’ αυτό κι εµείς το καταψηφίζουµε επί της αρχής. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κατ’ αρχάς καλησπέρα σας. 

Θα κλείσει ο κατάλογος µε τους δύο εναποµείναντες ειδικούς
αγορητές, τον κ. Κόκκαλη και τον κ. Γεωργιάδη. Μετά θα αρχί-
σουµε εναλλάξ πέντε οµιλητές Βουλευτές, ένας Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος. Ο κύριος Υπουργός είναι αυτονόητο πως θα
µιλήσει, απλώς να µε ενηµερώσετε εγκαίρως, ένα τέταρτο πριν,
πότε θέλετε να κάνετε την οµιλία σας. Έχω ζητήσει από τη Γραµ-
µατεία της Κυβέρνησης να µου στείλει κατάλογο µε τους Υπουρ-
γούς, γιατί δεν έχει σταλεί µέχρι τώρα, για να κάνουµε και την
κατανοµή, µην πέσουµε «ανµπλόκ» όλοι αύριο ή απόψε. Υποθέτω
αύριο θα θέλουν, αλλά δεν µπορεί να γίνει «ανµπλόκ». 

Θα πάµε τουλάχιστον µέχρι τις 12 η ώρα τα µεσάνυχτα απόψε
και όσοι συνάδελφοι αποµείνουν από τον κατάλογο θα συνεχί-
σουν εφ’ όλης της ύλης αύριο το πρωί. Βεβαίως, αυτονόητο είναι
ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µιλάνε και σήµερα και αύριο
και οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές. 

6284 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Να µη χάνουµε, λοιπόν χρόνο. Απλώς, κύριε Υπουργέ, θα
ήθελα να σας παρακαλέσω –γι’ αυτό καλά κάνετε και δεν µιλάτε
αµέσως µετά τους ειδικούς αγορητές- όταν πάρετε τον λόγο, να
σας δώσω και δύο λεπτά παραπάνω, για να µας πείτε και ποιες
τροπολογίες κάνετε δεκτές, να ξέρουν οι συνάδελφοι από
απόψε, τουλάχιστον από τις µέχρι στιγµής κατατεθειµένες, γιατί
ακούω ότι έρχονται κι άλλες αύριο. Γελάτε; Μάλιστα. 

Ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης έχει τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι παθογένειες του ελληνικού

διοικητικού συστήµατος έχουν επισηµανθεί εδώ και δεκαετίες.
Στο πλαίσιο αυτό αρκετές φορές προτείνονταν οι απαραίτητες
µεταρρυθµίσεις, που θα εκσυγχρόνιζαν τη δηµόσια διοίκηση και
θα καθιστούσαν το κράτος αποτελεσµατικό, πλην όµως καµµία
δεν εφαρµόστηκε στην πράξη. 

Η έξοδος από την κρίση υπαγορεύει µία σειρά από µεταρρυθ-
µίσεις, που αφορούν στην οργάνωση και λειτουργία της δηµό-
σιας διοίκησης. Αναγκαστικά η αναµόρφωση της ελληνικής δη-
µόσιας διοίκησης, µέσω ενός ευέλικτου και αποτελεσµατικού συ-
στήµατος οργάνωσης και λειτουργίας, θα συµβάλει στην έξοδο
από την κρίση. Αν µη τι άλλο, η δηµόσια διοίκηση αναδεικνύεται
σε καθοριστικό ρόλο αναφορικά µε την επιτάχυνση της ελληνι-
κής οικονοµίας, τον εξορθολογισµό των δαπανών αλλά και την
αύξηση της ανταγωνιστικότητας. Η ελληνική κρίση και η εξ αυτής
ύφεση έθεσε στο προσκήνιο µια πιο επιτακτική ανάγκη υλοποί-
ησης µεταρρυθµίσεως σε τοµείς νευραλγικούς, των οποίων η
αποτελεσµατική λειτουργία θα µπορούσε να συµβάλει στη µεί-
ωση του δηµοσίου χρέους και του ελλείµµατος. Άλλωστε, όσες
χώρες βρίσκονται υπό δεσµεύσεις, έχουν ως προαπαιτούµενο
ριζικές αλλαγές και στον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
δηµόσιας διοίκησης. 

Σίγουρα τελικός στόχος είναι η οικονοµική ανάπτυξη, η ενί-
σχυση της απασχόλησης, της ανταγωνιστικότητας και η βελ-
τίωση των επενδύσεων. Δυστυχώς µέχρι σήµερα η πληθώρα
δοµών και προσώπων, ο κατακερµατισµός των αρµοδιοτήτων, η
απουσία πολιτικού σχεδιασµού και η διαχείριση ανθρωπίνων και
υλικών πόρων συνιστούσαν γνωρίσµατα του τρόπου οργάνωσης
και λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης. 

Σήµερα η Ελλάδα καλείται να προβεί στον σχεδιασµό, συντο-
νισµό, εφαρµογή αλλά και στην παρακολούθηση µιας σειράς τέ-
τοιων µεταρρυθµίσεων. 

Ωστόσο, το παρελθόν αναδεικνύει την έλλειψη οργάνωσης και
λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης. Δυστυχώς η ελληνική δη-
µόσια διοίκηση στηρίχθηκε σε αντινοµίες και άστοχες µεταρρυθ-
µιστικές παρεµβάσεις. Η κυριαρχία του πελατειακού συστήµατος
στις προσλήψεις και στους διορισµούς αποτέλεσε το ανεστραµ-
µένο είδωλο της πολιτικής ζωής. 

Στο επίκεντρο όλων των ελληνικών κυβερνήσεων αναφορικά
µε το σχέδιο εξόδου από την κρίση, προτείνονταν µεταρρυθµί-
σεις σε ευρύτατο επίπεδο. Πιο συγκεκριµένα: Πρώτον, στο Επι-
καιροποιηµένο Ελληνικό Πρόγραµµα Σταθερότητας και Ανάπτυ-
ξης του Υπουργείου Οικονοµικών και, δεύτερον, στο Εθνικό Πρό-
γραµµα Μεταρρυθµίσεων 2011-2014 του Υπουργείου Οικονοµι-
κών.

Σε σχετική έκθεση του ΟΟΣΑ, η προφανής ανικανότητα των
διαδοχικών ελληνικών κυβερνήσεων να εφαρµόσουν µέτρα που
θεσπίστηκαν µπορεί να αναζητηθεί σε σηµαντικές διαρκείς αδυ-
ναµίες της λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης. Η ελληνική κεν-
τρική διοίκηση χαρακτηρίζεται από αναποτελεσµατικές δοµές,
ανεπαρκή πρόσβαση στην πληροφόρηση αλλά και έλλειψη, πάνω
απ’ όλα, συντονισµού. 

Αυτά τα προβλήµατα υπήρξαν το χαρακτηριστικό γνώρισµα
του ελληνικού διοικητικού συστήµατος πολύ πριν από την οικο-
νοµική κρίση, µε σηµαντικό κόστος για την ελληνική οικονοµία
αλλά και για την κοινωνία. Η χαµηλή αποδοτικότητα και η χαµηλή
ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών προς τους πολίτες ανα-
δεικνύουν την άµεση ανάγκη για εκσυγχρονισµό αλλά και πλήρη
αξιολόγηση των δηµοσίων υπαλλήλων όλων των βαθµίδων. 

Μια σχετική απάντηση στην κρίση επιχειρήθηκε να δοθεί µε το
Μνηµόνιο Οικονοµικής και Χρηµατοπιστωτικής Πολιτικής, Μάιος
2010, όπως συµπληρώθηκε µε το Μνηµόνιο Συνεννόησης στις

συγκεκριµένες προϋποθέσεις της οικονοµικής πολιτικής τον Φε-
βρουάριο του 2012. Όπως χαρακτηριστικά αναφέρεται, οι µε-
ταρρυθµίσεις στη δηµόσια διοίκηση συνιστούν ορφανές µεταρ-
ρυθµίσεις, καθώς κανείς στον πολιτικό στίβο δεν εναντιώνεται
ρητά σε αυτές, αλλά και κανείς δεν τις υποστηρίζει σθεναρά. 

Οι βασικοί στόχοι µε το παρόν σχέδιο νόµου είναι: 
Πρώτον, ένα ευέλικτο σύστηµα µέσω της βελτίωσης της απο-

τελεσµατικότητας, της λογοδοσίας, της ακεραιότητας της διοί-
κησης και η απλούστευση των διαδικασιών στη λήψη αποφάσεων
από αυτή. 

Δεύτερον, η δηµιουργία ενός ισχυρού κέντρου λήψης αποφά-
σεων και η επικοινωνία των Υπηρεσιών µεταξύ τους. Κάθε αρµο-
διότητα θα είναι σαφώς διαχωρισµένη και εκ των προτέρων
επιφορτισµένη µε σαφείς στόχους, προκειµένου να αποφευχθεί
το άτοπο της πρακτικής του παρελθόντος, δηλαδή η ρύθµιση
ίδιων ή παρόµοιων τοµέων από πολλούς. 

Η ύπαρξη και σε αυτή τη περίπτωση ενός κεντρικού συντονι-
στικού οργάνου είναι καθοριστική. Η συλλογή, η επεξεργασία και
η ανάλυση δεδοµένων και πληροφοριών που αφορούν στο σύ-
νολο της διοικητικής δράσης συνεπάγονται τη λήψη αποφάσεων
και τη διαµόρφωση πολιτικών που θα αποφέρουν αποτελέσµατα
θετικά, µε στόχο τη συνεχή βελτίωση και αποτελεσµατική αντι-
µετώπιση των ζητηµάτων που αναφύονται.  

Επίσης, η ηλεκτρονική διακυβέρνηση µπορεί να αξιοποιηθεί
στον προγραµµατισµό των επιχειρησιακών πόρων, στη διαχεί-
ριση των σχέσεων µε τον πολίτη και στις ηλεκτρονικές δηµόσιες
συµβάσεις. 

Παράλληλα, η στοχοθεσία, η συστηµατική ανάλυση και παρα-
κολούθηση- αξιολόγηση των µεταρρυθµίσεων αποτελούν τα
εχέγγυα µιας ενισχυµένης αξιοπιστίας της δηµόσιας διοίκησης.
Η εποπτεία, ο έλεγχος καθώς επίσης και η συνεχής αξιολόγηση
των δηµοσίων υπαλλήλων αποτελούσαν πάγιο και επιτακτικό αί-
τηµα, πλην, όµως, καµµία, µα καµµία, κυβέρνηση δεν έκανε
πράξη όλα όσα κατά περιόδους διατεινόταν.  

Η ενίσχυση µάλιστα των υψηλόβαθµων στελεχών δίπλα στα
πολιτικά στελέχη και η αξιοποίηση των ικανών µέσα από αδιά-
βλητες διαδικασίες επιλογής κινούνται αναµφισβήτητα προς τη
σωστή κατεύθυνση. Η δηµιουργία µιας διοικητικής «ελίτ» στην
ελληνική δηµόσια διοίκηση θα αποτελέσει το ανάχωµα στο πε-
λατειακό σύστηµα, ώστε να εξασφαλιστεί η αυτονοµία και η συ-
νέχεια της διοίκησης κατά την εναλλαγή των κοµµάτων στην
κυβέρνηση. 

Επίσης, η συµµετοχή της κοινωνίας στο παρόν εγχείρηµα,
µέσω ηλεκτρονικών παρατηρήσεων και προτάσεων, αποτελεί
καινοτόµο ιδέα, της οποίας η πρακτική αξία κρίνεται σηµαντικό-
τατη. Και οι κρίνοντες κρίνονται. 

Η ανάγκη για τυποποίηση και απλούστευση των διοικητικών
διαδικασιών δίνει µεγάλη αξία στην αξιοποίηση εργαλείων συµ-
µετοχικής αξιολόγησης, µε τη λειτουργία ενός µόνιµου φορέα
διαβούλευσης µε τη συµµετοχή των πολιτών.   

Παράλληλα, ενισχύεται η διαφάνεια και η λογοδοσία µέσω της
υποχρεωτικής δηµοσίευσης στο διαδίκτυο όλων των αποφάσεων
της διοίκησης.       

Ο κοινωνικός έλεγχος και η αποµάκρυνση της πολιτικής πα-
ρέµβασης στη δηµόσια διοίκηση αναφορικά µε τους διορισµέ-
νους γενικούς διευθυντές και τους συµβούλους τους όπως
επίσης και η κάλυψη όλων των θέσεων µέσω αδιάβλητων διαδι-
κασιών, υπό την αιγίδα του ΑΣΕΠ, αποτελούν τους κεντρικούς
άξονες ενός διοικητικού εκσυγχρονισµού. 

Αναµφίβολα πρόκειται για τοµείς, η µεταρρύθµιση των οποίων
θα έπρεπε ήδη να έχει πραγµατοποιηθεί στο πλαίσιο της αποτε-
λεσµατικής οργάνωσης και λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης.
Οι σύγχρονες κοινωνικοοικονοµικές συνθήκες καθιστούν πιο επι-
τακτική από ποτέ την υιοθέτηση εκείνων των µέτρων που θα ανα-
δείξουν την ελληνική διοίκηση σε κινητήριο µοχλό για έξοδο από
την κρίση. 

Η επιτυχία του µεταρρυθµιστικού εγχειρήµατος εµφανίζεται
ως µονόδροµος στην περίπτωση της ελληνικής δηµόσιας διοίκη-
σης, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τον καταλυτικό ρόλο που µπορεί
να διαδραµατίσει στην ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας, στη
βελτίωση του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος αλλά και στην ενί-
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σχυση της εµπιστοσύνης των πολιτών -που δυστυχώς είχε χαθεί-
στο κράτος.

Οι προϋποθέσεις της επιτυχίας και της αποτελεσµατικότητας
των διοικητικών µεταρρυθµίσεων ερείδονται και στο διεθνές πε-
ριβάλλον αλλά και πρωτίστως στο εθνικό και σε επίπεδο πολιτικό,
οργανωτικό και κοινωνικό. Η πρόταση της παρούσας Κυβερνή-
σεως είναι να εφαρµοστούν άµεσα τα υπό ψήφιση µέτρα, που
θα συµβάλουν στην ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και της
ανάπτυξης. Έχουµε ανάγκη άµεσων µεταρρυθµίσεων και µακρο-
πρόθεσµων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµόσια διοίκηση και ιδιαί-
τερα τα ζητήµατα που αφορούν το ανθρώπινο δυναµικό της,
έχουν διαχρονικά αποτελέσει εξαιρετικό αντικείµενο µεταρρυθ-
µιστικών παρεµβάσεων. Οι θεµιτές και καλοπροαίρετες στοχεύ-
σεις πάρα πολύ συχνά κατέληγαν σε µια διαρκή µεταβολή των
κανόνων συγκρότησης και οργάνωσης του ανθρώπινου δυναµι-
κού -είτε ήταν προσλήψεις είτε ήταν το βαθµολόγιο είτε ήταν οι
προαγωγές-, που οδηγούσαν την ίδια τη δηµόσια διοίκηση σε µια
εσωστρέφεια, δηλαδή, στην ενασχόλησή της µε τα εσωτερικά
της ζητήµατα, στην αύξηση του διοικητικού της βάρους, τόσο
για την ίδια όσο και για τους συναλλασσόµενους. 

Οι εκάστοτε µεταβολές δεν είχαν τον χρόνο να εφαρµοστούν
–είχαν πολύ περιορισµένο χρόνο-, ώστε να αξιολογηθούν, πριν
αντικατασταθούν από κάποια άλλη µεταρρύθµιση.

Η δηµόσια διοίκηση –και αυτό είναι πολύ σηµαντικό- αποτελεί
ένα πεδίο στο οποίο η σταθερότητα των κανόνων είναι σηµαν-
τική, για να εκδοθεί το πλαίσιο στο οποίο αναπτύσσουν τη δρα-
στηριότητά τους τα στελέχη τους, έχοντας σαφή αντίληψη των
προοπτικών εξέλιξής τους, που λειτουργούν και ως κίνητρα,
ούτως ώστε να προγραµµατίσουν τη σταδιοδροµία τους. 

Αντιθέτως η διαρκής µεταβολή «απο-κινητοποιεί», ενώ ευνοεί
ευκαιριακές συµπεριφορές και αναζητήσεις άλλου είδους στα-
θερών, όπως, παραδείγµατος χάριν, κοµµατική στήριξη. Με το
παρόν σχέδιο νόµου εξυπηρετείται η αρχή αυτής της σταθερό-
τητας και της συνέχειας της δηµόσιας διοίκησης. Εξυπηρετείται
πάνω απ’ όλα η αρχή της διαφάνειας και της αξιοκρατίας. 

Καλούνται τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να ψηφίσουν κάτι
το οποίο όλοι οι Έλληνες, όλες οι Ελληνίδες φωνάζουν, ότι δεν
είχαµε αξιοκρατική δηµόσια διοίκηση. Είναι πάρα πολλοί σε αυτή
την Αίθουσα οι οποίοι συµφωνούν µε διατάξεις του παρόντος νο-

µοσχεδίου. 
Σας καλούµε να ψηφίσετε τα εύκολα, τα αυτονόητα, τα νόµιµα,

αυτά τα οποία έπρεπε ήδη να είχαν γίνει εδώ και χρόνια και τα
υλοποιεί η παρούσα Κυβέρνηση. Αυτά τα οποία οδήγησαν τη δη-
µόσια διοίκηση σε αυτό το τέλµα, αυτά η παρούσα Κυβέρνηση
τα αντιστρέφει. Και σας καλούµε να συµβάλετε και εσείς σε αυτή
την προσπάθεια, στον εκσυγχρονισµό της δηµόσιας διοίκησης
και στην εµπέδωση της αξιοκρατίας. 

Γι’ αυτό και ψηφίζουµε το παρόν σχέδιο νόµου επί της αρχής. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κύριε Κόκ-

καλη, που µας χαρίσατε και πέντε λεπτά.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρό-
εδρε, µια ανακοίνωση για τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι. Τον λόγο έχει ο
κύριος Υπουργός για ένα λεπτό, για να καταθέσει τις νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις.

Χρειάζεται να τις διαβάσετε;
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απλά να αναφέρετε

ότι τις καταθέτετε στα Πρακτικά και µετά να διανεµηθούν.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ακριβώς.
Θα σας καταθέσω αυτές τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις του σχε-

δίου νόµου µαζί µε την αιτιολογική. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εάν υπάρχει κάποια ουσιαστική, να

µας την πει ο κύριος Υπουργός.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Είναι αρκετά
ουσιαστικές. Είναι το άρθρο 32, για το οποίο θα µιλήσω, και το
άρθρο 48, αλλά και διάφορες ακόµα που θα δείτε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Το άρθρο 48;
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Απαλείφεται.
(Στο σηµείο αυτό  ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Χριστόφορος

Βερναρδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άλλωστε, ούτως ή
άλλως είναι προτιµότερο, κύριε Βορίδη, εντός δεκαλέπτου να
έχουν διανεµηθεί και να τις έχετε µπροστά σας, για να τις δια-
βάσετε. Ο Υπουργός αναγκαστικά απόψε µαζί µε τον Προεδ-
ρεύοντα θα κλείσουν τη Βουλή. Εδώ θα είναι µέχρι τις 12 τα µε-
σάνυχτα. Εποµένως δεν υπάρχει θέµα. 

Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλησπέρα και από µένα. Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελ-

φοι, καλησπέρα σας. 
Πριν ξεκινήσω µε το σηµερινό θέµα όσον αφορά το επικείµενο

νοµοσχέδιο, θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής
κάτι σηµαντικό. Στην προηγούµενη οµιλία µου, σας είχα κάνει µια
επισήµανση, ότι, αν πέρυσι –είχα πει- µειώνατε την ετήσια επιδό-
τηση-επιχορήγηση των ασφαλιστικών ταµείων, των ΔΕΚΟ, ΟΤΕ
και ΔΕΗ, κατά 8% περίπου, θα λύνατε το πρόβληµα των αστέγων.
Κάποιοι από εσάς αµφισβήτησαν ότι πέρυσι προνοήσατε να δώ-
σετε 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ για τα εν λόγω ασφαλιστικά τα-
µεία και τρέξατε να προλάβετε να γράψετε και κάποια πράγµατα
σε µια εφηµερίδα φίλα προσκείµενη της Κυβερνήσεως, ότι δη-
λαδή είχα έρθει αδιάβαστος για το παράλληλο πρόγραµµα.

Δεν ήµουν καθόλου αδιάβαστος, κυρίες και κύριοι, και κατα-
θέτω στα Πρακτικά την επίµαχη δηµοσίευση της εφηµερίδας «ΤΟ
ΒΗΜΑ», που αφορά τον κ. Σκουρλέτη, τον τέως Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης. Πρόκειται για το έγγραφο που
διαβιβάστηκε στη Βουλή από τον ίδιο και δηµοσιεύτηκε σε όλα
τα έντυπα και τον ηλεκτρονικό Τύπο τον προηγούµενο Απρίλιο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αν τον αµφισβητείτε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, και τον ίδιο τον Υ-
πουργό, µε γεια σας, µε χαρά σας! Αν από την άλλη θέλετε πραγ-
µατικά να ακούσετε την πρότασή µου και να την λάβετε υπ’ όψιν
σας, να φροντίστε άµεσα να βρείτε κάποιες δεκάδες εκατοµµύ-
ρια ευρώ, για να λύσετε το πρόβληµα των αστέγων, µπορείτε και
αυτό να το κάνετε.

Εµείς σας προτείνουµε να κόψετε ένα µικρό ποσό από τις επι-
δοτήσεις των ΔΕΚΟ. Εσείς τώρα µπορείτε να βρείτε και κάποια
άλλη λύση, όπως, για παράδειγµα, να µη δώσετε αυτά τα 50, 100
ευρώ στους διοικητικούς υπαλλήλους του δηµοσίου για το τρέ-
χον έτος. Αποφασίζετε και πράττετε αντίστοιχα.

Αν, από την άλλη, θεωρείτε σωστό στην Αθήνα, που είναι η επι-
τοµή του πολιτισµού και ανακάλυψε τον πολιτισµό, να βλέπετε
αστέγους τυλιγµένους σε µια κουβέρτα στους δρόµους και να
πίνουµε όλοι εµείς –συµπεριλαµβανοµένου και του εαυτού µου,
θα πω- τον ζεστό καφέ µας µέσα στο Κοινοβούλιο, µπορείτε να
µε αγνοήσετε. Σήµερα κιόλας θα έπρεπε να ήσαστε έξω και να
παρέχετε στέγη, τροφή, θέρµανση, υπηρεσίες και φροντίδα σε
αυτούς τους ανθρώπους. Μιλάµε για ένα θέµα πολιτιστικό και
όχι πολιτικό, κύριοι. Περιµένω άµεσα τις ενέργειές σας. 

Όµως, δεν εννοούσα, όταν είπα να κόψετε κάποιες επιδοτή-
σεις, να τις κόψετε από όλα τα ταµεία των ΔΕΚΟ, γιατί υπάρχουν
και κάποια ταµεία του ΟΓΑ, που οι αγρότες, όπως βλέπετε αυτή
τη στιγµή, είναι στον δρόµο, είναι στα µπλόκα και βλέπετε τι συµ-
βαίνει.

Μια και αναφέρθηκα στους αγρότες, θα ήθελα να πω το εξής.
Σας έχω µια λύση για το πώς µπορείτε να περνάτε από τα
µπλόκα. Αυτή τη στιγµή µια και ανοίγει και το Τριώδιο, µια και έρ-
χονται και Απόκριες, µπορείτε να βγείτε και να προµηθευτείτε
µάσκες του Προέδρου…

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Αρκετά! Αρκετά!
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Δεν ντρέπεστε λιγάκι!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Λίγο πιο ευγενικά!
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μια χαρά ευγενικά µιλάω. Δεν ντρέ-

ποµαι καθόλου. Μπορείτε να πάρετε µάσκες του Προέδρου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απαγορεύεται ο διά-

λογος µε τους συναδέλφους από την Αίθουσα, κύριε Γεωργιάδη. 
Συνεχίστε την οµιλία σας.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μα, µε διακόπτουν, κύριε Πρόεδρε.

Εγώ δεν κάνω διάλογο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει αλλά, αν θέ-
λετε, µπείτε και στο νοµοσχέδιο.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Βεβαίως, θα µπω και στο νοµοσχέδιο
σε ένα λεπτό.

Οι αγρότες χθες ήταν πολύ καυστικοί, όπως επιστρέφαµε από
τα Γιάννενα και σταµατήσαµε στον Εύηνο, και αυτά που είπαν,
αν τα πω, δεν θα σας αρέσουν καθόλου και θα πείτε ότι προ-
καλώ. Υπάρχει και σχετικό βίντεο για το πώς συµπεριφέρθηκαν
σε εµάς οι αγρότες στον Εύηνο και το πώς συµπεριφέρθηκαν σε
συνάδελφό σας, ο οποίος πήγε να βγει στο «ΚΡΗΤΗ TV».  

Ας έρθουµε και στο προκείµενο νοµοσχέδιο µιας και θεωρεί-
ται…

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τι είναι αυτά που λέω; Δεν υπάρχουν…
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Από το Βήµα της Βουλής! Συγ-

χαρητήρια!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,

ηρεµία! 
Χάνουµε χρόνο. Αφήστε τον να τελειώσει και θα απαντήστε

όταν έρθει η ώρα µόνοι σας για να γράφονται και στα Πρακτικά
αυτά που θα πείτε. Νοµιµοποιείστε να δώσετε απάντηση. 

Συνεχίστε, κύριε Γεωργιάδη.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Φαίνεται ότι θέλετε να ακούσετε τι

είπαν οι αγρότες για εσάς, έτσι; Με προκαλείτε.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ποιος προκαλεί;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γεωργιάδη,

σας παρακαλώ, συνεχίστε.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Λοιπόν, να συνεχίσουµε στο προκεί-

µενο νοµοσχέδιο, γιατί θα χτυπήσει το καµπανάκι και θα µου
πείτε ότι δεν φτάνει ο χρόνος µου. 

Η δηµόσια διοίκηση, λοιπόν, ταλαιπωρείται όλα αυτά τα χρόνια
από πολλαπλές περιπτώσεις αναξιοκρατίας, αργοµισθίας και πε-
λατειακής αντίληψης. Η κάθε κυβέρνηση των τελευταίων ετών
τη θεωρεί ως µια προέκταση του εαυτού της. Γι’ αυτόν τον λόγο,
οι διοικητές των δηµοσίων οργανισµών αλλάζουν σαν τα πουκά-
µισα. Ακόµη και σε κρίσιµους τοµείς, όπως είναι αυτός της παι-
δείας, παρατηρούµε εξίσου συχνές αλλαγές στη διοικητική
ηγεσία. 

Εµείς, αγαπητοί, υποστηρίζουµε ότι σε κάποια πράγµατα χρει-
άζεται πολιτική σταθερότητα. Ακόµη και να µην θελήσετε να προ-
χωρήσετε σε κυβέρνηση ευρείας συνεργασίας, όπως προτείνου-
µε -και ο ίδιος ο αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης εχθές
τάχθηκε υπέρ αυτού, αλλά δεν θέλετε να κάνετε µία κυβέρνηση
συνασπισµού- πρέπει τουλάχιστον να παραδεχτείτε ότι τοµείς
όπως η παιδεία και η εξωτερική πολιτική πρέπει να διοικούνται
από ανθρώπους ευρύτατης διακοµµατικής αποδοχής, δηλαδή
από τεχνοκράτες, οι οποίοι γνωρίζουν το αντικείµενο. Διαφορε-
τικά, δεν είναι βιώσιµη µια χώρα. Δεν γίνεται να πειραµατίζεστε
µε το καθετί σαν να είσαστε µαθητευόµενοι µάγοι. 

Μας λέτε, δηλαδή, ότι θέλετε αξιολόγηση. Αυτή η λέξη, µάλι-
στα, είναι κυρίαρχη στο επίµαχο νοµοσχέδιο. Όµως, εσείς ερµη-
νεύετε την αξιολόγηση µε ένα τελείως δικό σας σκεπτικό. Σε
ολόκληρο το νοµοσχέδιο ως αξιολογητές ορίζονται οι ιεραρχικά
ανώτατοι διοικητικοί παράγοντες του εκάστοτε οργανισµού. 

Υποστηρίζετε, δηλαδή, µε άλλα λόγια ότι το δηµόσιο, όπως
είναι σήµερα, µπορεί να εξυγιανθεί εκ των έσω, ότι µπορεί να
προβεί σε αυτοκάθαρση µε λίγα λόγια, ότι δηλαδή τα υγιή κοµ-
µάτια της δηµόσιας διοίκησης αυτήν τη στιγµή βρίσκονται µέσα
στο δηµόσιο και µάλιστα σε κυρίαρχη θέση κι εκεί, από τη θέση
ισχύος, θα µπορούν να εξυγιάνουν τη µειοψηφία των κακών υφι-
σταµένων τους. 

Συγγνώµη, κύριοι, µε όλο τον σεβασµό, αλλά αυτό είναι εµ-
παιγµός. Όλα αυτά τα χρόνια, µε τα όργια που έχουν γίνει στο
πελατειακό κράτος το ελληνικό δηµόσιο δεν χρειάζεται µερικές
πινελιές βελτίωσης. Πρόκειται για ένα σύστηµα σαθρό συθέµελα.
Και στην πλειοψηφία του δεν αφορά τους τελευταίους τροχούς
της αµάξης, αλλά τους διοικητικούς υπεύθυνους του κάθε ορ-
γανισµού, τους οποίους εσείς θεωρείτε αρµόδιους για την αξιο-
λόγηση του έργου των δηµοσίων υπαλλήλων.

Να σας φέρω ένα τραγελαφικό παράδειγµα, το άρθρο 17, πα-
ράγραφος 12. Εκεί αναφέρεται ότι ακόµη και µέσα από το συγ-
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κεκριµένο σαθρό σύστηµα αξιολόγησης, αν τυχόν κάποιος δη-
µόσιος υπάλληλος αξιολογηθεί κάτω από 60, πρέπει να τεκµη-
ριωθεί µε πραγµατικά περιστατικά και αντικειµενικά στοιχεία. Το
ίδιο συµβαίνει και αν κάποιος αξιολογηθεί µε άριστα άνω των 90
βαθµών. Σε καµµία άλλη βαθµολογική κλίµακα δεν υπάρχει κά-
ποια τέτοια ρητή επισήµανση. 

Δηλαδή παροτρύνετε de facto τους αξιολογητές να βαθµολο-
γήσουν µεταξύ 60 και 90 βαθµούς. Έτσι, δεν θα µπουν σε καµµία
βάσανο να βρουν λεπτοµερή αποδεικτικά στοιχεία για να τα κα-
ταθέσουν ή να προβούν στις λοιπές διαδικασίες. Εξαιρετική πα-
τέντα. Πολύ ευρηµατική. Είναι άξια θαυµασµού. 

Και µετά ενόχλησε µερικούς από εσάς η έκφρασή µου περί
«cosa nostra». Προφανώς, είναι µία ιταλική διατύπωση, η οποία
δεν σας αρέσει. Την ανακαλώ µέσω του Βήµατος. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Μα είναι δυνατόν να µιλάτε για εγκλη-
µατική οργάνωση;

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Την ανακαλώ, σας είπα. Το κατανοώ
και επαναδιατυπώνω. Θέλετε να αντιµετωπίζετε το δηµόσιο ως
το δικό σας µαγαζί και αυτό ετοιµάζετε και χτίζετε αυτήν τη
στιγµή µέσω αυτού του νοµοσχεδίου. Για να καταλάβει δηλαδή
ο κόσµος που παρακολουθεί, το σύστηµα αξιολόγησης, θα πε-
ριλαµβάνει…

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Πείτε µας έναν δηµόσιο υπάλληλο
που µπήκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έλα, εσύ είσαι λόγιος
τώρα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα έχετε τον λόγο σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Μα να µιλάει, κύριε Πρόεδρε, για

«cosa nostra» µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο; 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σας είπα ότι ανακαλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Για οικογένειες µι-

λάει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σκουρολιάκο!
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ξέρει από οικογένειες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε, κύριε Γε-

ωργιάδη. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το δικό σας σύστηµα αξιολόγησης, λοιπόν, θα περιλαµβάνει

αξιολόγηση από το ίδιο το δηµόσιο εσωτερικά. Οι βαθµολογικές
κλίµακες, µάλιστα, θα είναι, όπως σας ανέφερα, στη πλειοψηφία
προδιαγεγραµµένες. Έχει κάποιο λόγο κάποιος αξιολογητής να
βάλει κάτι παραπάνω από 90 ή λιγότερο από 60; Υπάρχει λόγος
να βάλει τον εαυτό του αυτήν τη στιγµή σε όλη αυτήν τη διαδι-
κασία; Ποιος δηµόσιος υπάλληλος θα θέλει να µπει σε αυτήν την
ταλαιπωρία; Να σας απαντήσω εγώ. Κανένας!

Η ειδική επιτροπή αξιολόγησης που προβλέπεται στο άρθρο
21, άλλωστε, θα αφορά µόνο αυτές τις περιπτώσεις. Και για να
µας ρίξετε και στάχτη στα µάτια, βρίσκετε και άλλη πατέντα ε-
σείς. Στο άρθρο 24 έχετε έναν βαρύγδουπο τίτλο περί λογοδο-
σίας και κοινωνικού ελέγχου.  

Εκεί αναφέρετε ότι οι κοινωνικοί φορείς και οι πολίτες θα µπο-
ρούν να εκφράζουν τη γνώµη τους για την ποιότητα παροχής
υπηρεσιών του δηµοσίου, αλλά και να διατυπώνουν προτάσεις
για την καλύτερη λειτουργία του. Αυτές οι προτάσεις και η δια-
δικασία που προβλέπεται και µε τεχνολογικά µέσα, θα ήθελα να
µου πείτε πού αποσκοπεί. Το µέγιστο, που αναφέρετε, είναι ότι
θα ληφθεί υπ’ όψιν για µελλοντικές νοµοθετικές προσαρµογές
και παρεµβάσεις. Πραγµατικά, µας θεωρείτε ιθαγενείς και όλους
τους πολίτες που µας παρακολουθούν ότι θα θαµπωθούµε από
τα µπιχλιµπίδια; 

Η γνώµη του πολίτη που εξυπηρετείται από µια δηµόσια υπη-
ρεσία πρέπει να λαµβάνεται υπ’ όψιν σαν πρώτος αξιολογικός
παράγοντας, όπως συµβαίνει και στον ιδιωτικό τοµέα: Αν ένας
ιδιώτης δεν λάβει καλή υπηρεσία, είναι υπόλογος τόσο ο ιδιωτι-
κός υπάλληλος όσο και η ίδια η εταιρεία που δίνει την εν λόγω
υπηρεσία. 

Όµως, εσείς θέλετε να δηµιουργήσετε ένα “κουτί παραπό-
νων”, ενδεχοµένως διαδικτυακό, για να δείξετε ότι νοιάζεστε για
τη γνώµη του πολίτη. Όχι απλώς δεν νοιάζεστε, αλλά τουναντίον
τους εµπαίζετε όλους.

Πλησιάζοντας προς το τέλος της σηµερινής µου οµιλίας, θα

ήθελα να αναφέρω κάτι άλλο που µου έκανε εντύπωση. Θα ανα-
φερθώ στο άρθρο 40. Στο άρθρο 40, αναφέρετε ότι επαναφέ-
ρονται στο δηµόσιο κάποιοι άνθρωποι που είχαν τεθεί σε διαθε-
σιµότητα βάσει νόµου το 2013. Σε αυτούς, λοιπόν, τους ανθρώ-
πους, ο χρόνος διαθεσιµότητας, θα ληφθεί –λέτε- υπ’ όψιν ως
κανονικός εργάσιµος χρόνος, ο οποίος θα µετρήσει και για στη
µισθολογική, αλλά και στη βαθµολογική εξέλιξη του κάθε υπαλ-
λήλου. 

Και σας λέω εγώ: Άντε να παραδεχτούµε ότι τέθηκαν αδίκως
σε διαθεσιµότητα. Άντε να άρουµε αυτήν την αδικία και να τους
προσλάβουµε εκ νέου. Πώς είναι δυνατόν, κυρίες και κύριοι, να
θεωρούµε αυτά τα τρία χρόνια κανονικό εργάσιµο χρόνο, ώστε
να τους εξελίξουµε και βαθµολογικά; Δηλαδή µπορεί να επιστρέ-
ψουν ως προϊστάµενοι σε κάποια υπηρεσία, για την οποία πραγ-
µατικά θα έχουν ξεχάσει τις λειτουργίες της. Μας λέτε δηλαδή
ότι από το σπίτι τους αυτά τα τρία χρόνια οι άνθρωποι είναι σε
θέση να επιστρέψουν προϊστάµενοι…

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Έχουν προσληφθεί ήδη. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι, έχουν προσληφθεί ήδη, αλλά

τρία χρόνια ήταν σε αργία και διαθεσιµότητα. Αυτό µας λέτε. 
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Μάλλον δεν το ξέρεις. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Προφανώς, δεν ξέρω τίποτα. Για εσάς

δεν ξέρουµε τίποτα εµείς. Τέλος πάντων, δεν θα συνεχίσουµε
τον διάλογο. 

Θέλετε να επιβραβεύσετε για την αδικία που έγινε σε αυτούς
τους ανθρώπους όλα αυτά τα χρόνια; Δώστε τους µπόνους.
Δώστε τους κάποιο άλλο δώρο. Δεν µπορείτε να τους αναβαθµί-
ζετε βαθµολογικά, γιατί αυτό είναι εναντίον των υπολοίπων δη-
µοσίων υπαλλήλων που βρίσκονταν στα πόστα τους όλα αυτά τα
χρόνια και πραγµατικά παρήγαγαν έργο. 

Η αξιολόγηση του δηµοσίου και η εξυγίανση της δηµόσιας δι-
οίκησης δεν γίνεται µε αυτόν τον τρόπο. Και έτσι δεν µπορούµε
να µιλάµε για αυτοκάθαρση. Αν θέλετε όντως αξιολόγηση, υπάρ-
χουν παγκοσµίως γνωστοί, διεθνείς επιστηµονικοί τρόποι στη βι-
βλιογραφία που θα µπορέσετε να βρείτε, οι οποίοι να συγκλίνουν
στο ότι κάθε αξιολόγηση χρειάζεται τη συνδροµή εξωτερικών
επιστηµονικών παραγόντων εγνωσµένου κύρους, µε λίγα λόγια,
τεχνοκρατών, τόσο από την εγχώρια όσο από τη διεθνή επιστη-
µονική κοινότητα. 

Υπάρχουν ειδικοί επιστήµονες για να κάνουν αυτήν τη δουλειά.
Και εκτός από αυτό, χρειάζεται η ενεργή αξιολόγηση και από τον
ίδιο τον πολίτη που είναι δέκτης εκάστοτε υπηρεσίας, όχι προ-
σχηµατικά όπως εσείς προβλέπετε, αλλά ουσιαστικά. Δεν βλέ-
πουµε να κινείστε προς αυτήν την κατεύθυνση δυστυχώς. Δεν
σας ενδιαφέρει, προφανώς, η αξιολόγηση ούτε το υγιές δηµό-
σιο. Συνεχίζετε απλά τις παθογένειες των προκατόχων σας.

Καταψηφίζουµε επί της αρχής το εν λόγω νοµοσχέδιο, διότι
πιστεύουµε ότι πρόκειται απλώς για µία τακτοποίηση και όχι για
ουσιαστική διοικητική µεταρρύθµιση και θα τοποθετηθούµε επί
των άρθρων στην αυριανή συζήτηση.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Τελειώσαµε
µε τους αγορητές και θα µπούµε, όπως είπαµε, κατ’ αρχάς,
στους πρώτους…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι θέλετε, κύριε Η-
γουµενίδη. Το κάλυψα εγώ το θέµα και θα το καλύψω καλύτερα. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πρέπει να γίνει αυτή η δήλωση,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ένα λεπτό. Θα την
κάνω εγώ εκ µέρους όλης της Βουλής. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να σας ακούσουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ανεξαρτήτως τι µπο-

ρεί να συνέβαινε ή να συµβαίνει, η Βουλή οφείλει, αν όχι στην
ολότητά της, αλλά στη συντριπτική της πλειοψηφία να µην επι-
χαίρει, αλλά να καταδικάζει προπηλακισµούς συναδέλφων επει-
δή εκφέρουν την άποψή τους. Άλλοτε, µπορεί να αρέσει στον
λαό αυτή η άποψη, άλλοτε να µην αρέσει. Άλλοτε να είναι σωστή,
άλλοτε να µην είναι σωστή. 
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Όµως, δεν µπορεί να γίνεται η αντιµετώπιση µέσω προπηλα-
κισµών και αυτό αφορά όλους τους συναδέλφους από όλες τις
πτέρυγες. Αυτή πρέπει να είναι και η γραµµή µας, άσχετα τώρα
τι µπορεί να συνέβη. Έτσι πρέπει να σκεφτόµαστε νοµίζω. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αντώνιος Μπαλωµενάκης. 
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Καλησπέρα σας!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό το σχέδιο νόµου η Ελ-

λάδα αφήνει, επιτέλους, πίσω της τον 19ο αιώνα, όσον αφορά τη
δηµόσια διοίκηση. Τελειώνει µε έναν τύπο διοίκησης, που οικο-
δοµήθηκε µε τους πολιτικούς απογόνους των τζουµπέδων, συ-
νεχίστηκε µε τα παιδιά και τα εγγόνια των νικητών του Εµφυλίου,
που συγκρότησαν την πολιτική ελίτ µεταπολεµικά και αργότερα
µε τα περίφηµα νέα τζάκια του ΠΑΣΟΚ. Από εδώ και µετά και
χάρη σε αυτό το νοµοθέτηµα η καταγωγή και η πολιτική ταυτό-
τητα θα πάψουν να είναι το διαβατήριο για την κορυφή της διοι-
κητικής ιεραρχίας. 

Η Κυβέρνηση καινοτοµεί ευχάριστα, όχι απλώς υπόσχεται,
αλλά και δεσµεύεται ότι µέσα από τη θεµελιώδη δηµοκρατική µε-
ταρρύθµιση, που σήµερα εισάγεται, η διοίκηση θα αποκτήσει συ-
νέχεια και αποτελεσµατικότητα, ιδιότητες που απαιτούνται στις
σηµερινές συνθήκες. 

Η Ελλάδα, πράγµατι, εισέρχεται στην κατηγορία των σύγχρο-
νων κρατών. Η ανεξαρτησία από την κεντρική κυβέρνηση δια-
σφαλίζεται µε απλό και τελεσίδικο τρόπο, µε την κατάρτιση Εθνι-
κού Μητρώου Επιτελικών Στελεχών, που θα συγκροτείται µε δια-
φάνεια, ισοτιµία και δηµοκρατικό τρόπο, µε συγκεκριµένη θητεία
και κριτήρια την επιστηµονική επάρκεια και το εργασιακό ήθος.

Είναι µία δοµή πρωτότυπη για την ελληνική κοινωνία και γρή-
γορα θα αποδειχθεί ότι θα αποτελέσει τη βάση για την επιτυχία
του εγχειρήµατος αναµόρφωσης συνολικά του διοικητικού συ-
στήµατος.

Όλοι, τουλάχιστον, στα λόγια παραδεχόµαστε ότι είναι ο κοµ-
µατισµός, που αποτελεί τον κυριότερο ανασταλτικό παράγοντα
για µία σύγχρονη διοίκηση. Αυτή ακριβώς η καινοτοµία είναι που
θέτει οριστικά τέλος στον µακροχρόνια ανθεκτικό και αυτοανα-
παραγόµενο φαινόµενο του κοµµατικού εναγκαλισµού της δη-
µόσιας διοίκησης.

Επειδή όλα τα µέχρι σήµερα κόµµατα εξουσίας στην ουσία βο-
λεύονταν µε την υπάρχουσα κατάσταση, που επέτρεπε εύκολη
και σχεδόν καθολική πρόσβαση των κοµµατικών τους δυνάµεων
στη διοικητική µηχανή, καµµία επιµέρους διοικητική µεταρρύθ-
µιση δεν µπόρεσε να πετύχει παρά τις σε ορισµένες περιπτώσεις
ειλικρινείς προθέσεις και προσπάθειες. Ο λόγος ήταν προφανώς
ότι δεν µπόρεσαν και δεν θέλησαν να αποκόψουν τον οµφάλιο
λώρο της δηµόσιας διοίκησης από τον κοµµατισµό.

Θέλω σύντοµα και συνοπτικά να αναφέρω τι καινούργιο φιλο-
δοξεί να επιφέρει σε βάθος χρόνου, φυσικά, ο νέος θεσµός του
εθνικού µητρώου.

Πρώτον, η νέα µεθοδολογία στελέχωσης του δηµοσίου θα
µπορεί να αξιοποιήσει σύγχρονα εργαλεία επιλογής προσώπων.
Όπως είναι γνωστό, τα κριτήρια και οι µεθοδολογίες επιλογής
αποτελούν εδώ και καιρό αντικείµενο επιστηµονικών ερευνών,
που θα µπορούν να αξιοποιούνται και στη χώρα µας.

Δεύτερον, επειδή η αναφορά της ανώτερης υπαλληλικής ιε-
ραρχίας θα είναι προς την κοινωνία και όχι προς το κόµµα, θα
αναπτυχθεί το αίσθηµα κοινωνικής ευθύνης των ανώτερων και
ανωτάτων στελεχών της διοίκησης.

Τρίτον, η πραγµάτωση των πολιτικών επιλογών της Κυβέρνη-
σης θα είναι καλύτερη και περισσότερο αξιόπιστη.

Τέταρτον, το διοικητικό σύστηµα θα συµβάλει ουσιαστικά στην
παραγωγική ανάπτυξη, εφόσον καθιερωθεί αντικειµενικό και όχι
ευνοιοκρατικό σύστηµα αξιολόγησης των επενδυτικών προτά-
σεων.

Πέµπτον, η εµπιστοσύνη των πολιτών στη διοίκηση, στις επι-
λογές και στις υποδείξεις της, θα αυξηθεί.

Έκτον, οι δυνάµεις της εργασίας στη δηµόσια διοίκηση θα
αναζωογονηθούν.

Φυσικά, δεν µας διαφεύγει ότι κανένα σύστηµα δεν µπορεί να
είναι εκ προοιµίου τέλειο. Κυρίως δεν µας διαφεύγει ότι θα υπάρ-
ξουν αντιδράσεις και υπονοµεύσεις, για τις οποίες είµαστε υπο-
χρεωµένοι να προειδοποιήσουµε τον καλόπιστο πολίτη, την ίδια

στιγµή που δεσµευόµαστε ότι θα αγωνιστούµε να τις προλά-
βουµε και να τις καταπολεµήσουµε.

Είναι βέβαιο πως θα αντιδράσει το παλιό πολιτικό σύστηµα. Ει-
δικά το παραδοσιακό κοµµατικό κατεστηµένο, που διατηρεί -και
για όσο διάστηµα ακόµα διατηρεί- βλέψεις επανόδου στην εξου-
σία είναι σίγουρο πως θα το υπονοµεύσει το σύστηµα αυτό, ακρι-
βώς επειδή γνωρίζει ότι η εδραίωσή του θα απειλήσει ευθέως τα
θεµέλια της δικής του ύπαρξης.

Ακόµα, θα αντιδράσουν οι κάθε λογής και είδους πολιτικής
απόχρωσης διαπλεκόµενοι κρατικοδίαιτοι. Για εµάς το να υπερ-
νικήσουµε τις αντιδράσεις είναι το δεύτερο µεγάλο στοίχηµα. 

Η αντιµετώπιση των παλινορθωτικών αυτών βλέψεων θα γίνει
µε την εδραίωση του νέου θεσµού και όταν θα έχει αποδείξει
στην πράξη τη µεγάλη του αξία. Και βεβαίως η θωράκιση των µε-
ταρρυθµίσεων ελπίζω -από κοινού µέσα από έναν δηµοκρατικό
διάλογο- αλλά και θα πρέπει να απασχολήσει και ενδεχόµενη
µελλοντική συνταγµατική Αναθεώρηση. 

Με αυτό το σχέδιο νόµου, συνάδελφοι, κονιορτοποιείται κυ-
ριολεκτικά ένα από τα αγαπηµένα επιχειρήµατα της Αντιπολίτευ-
σης: Το επιχείρηµα περί της δήθεν επέλασης του ΣΥΡΙΖΑ στο
κράτος µε σκοπό την κοµµατικοποίηση της διοίκησης. Τι θα
έχουν τώρα να πουν όσοι, κρίνοντας από τα δικά τους, έβλεπαν
παντού συνωµοσίες, κοµισάριους και εφόδους παιδιών του κοµ-
µατικού σωλήνα;

Αναρωτιόµουν αυτές τις ηµέρες τι θα έλεγαν οι διάφορες πο-
λιτικές δυνάµεις. Δεν είχα δυσκολία να φανταστώ ότι οι συνάδελ-
φοι της Νέας Δηµοκρατίας θα ανακάλυπταν κάτι δυσοίωνο και
σκοτεινό, κινούµενοι µέσα στη λογική τού τι θα έπρατταν οι ίδιοι.
Και ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας το επιβεβαίωσε, κινού-
µενος πραγµατικά ανάµεσα σε µια επιδερµική κριτική, µια νο-
σταλγία για ένα σύστηµα, που κατά τα άλλα οµολόγησε εν
πολλοίς ότι είναι αποτυχηµένο και βεβαίως µια προβολή των προ-
τερηµάτων του ιδιωτικού τοµέα, που πιστεύω να υπάρχει σε µια
ιδιαίτερη απάντηση στις αυριανές τοποθετήσεις. 

Όµως, η αντίδραση των ευπρεπών και προβληµατισµένων και
συνήθως ανοικτών σε δηµοκρατικές και εκσυγχρονιστικές µεταρ-
ρυθµίσεις συναδέλφων, ποια θα είναι άραγε; Θα λάβουν το θάρ-
ρος να αναγνωρίσουν ότι προτείνεται µια βαθιά δηµοκρατική
τοµή, ότι µε αυτό το σχέδιο νόµου ανοίγει ο δρόµος για µια
πραγµατικά νέου τύπου δηµόσια διοίκηση µε βαθιά δηµοκρατικά
χαρακτηριστικά; Αναµένονται συγκεκριµένες προτάσεις. 

Τελειώνω, συνάδελφοι, λέγοντας ότι µε αυτό το σχέδιο νόµου
δεν αναδεικνύουµε απλώς το διαχρονικά βαθύ δηµοκρατικό ήθος
της παράταξής µας, που µε τόση ελαφρότητα διάφοροι εδώ
µέσα προσπαθούν να αποδοµήσουν. Αποδεικνύουµε το αίσθηµα
ευθύνης µας απέναντι στο µέλλον αυτού του τόπου. Αυτή και οι
υπόλοιπες επιλογές µας κτίζουν σιγά σιγά και θα εξακολουθή-
σουν να οικοδοµούν εκείνο που εγγυηθήκαµε εξαρχής, ότι δη-
λαδή στο τέλος της τετραετίας θα παραδώσουµε µια άλλη,
καλύτερη Ελλάδα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Διακόπτω το ενδια-
φέρον διαλογικό τετ-α-τετ Νίκου Βούτση και Μάκη Βορίδη. 

Κύριε Βορίδη, παρακαλώ ελάτε στο Βήµα. Έχετε τον λόγο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατετέθησαν νοµοτεχνικές βελ-

τιώσεις εξαιρετικά ενδιαφέρουσες. Το άρθρο 32 διαγράφεται, το
άρθρο 41 διαγράφεται, το άρθρο 45 διαγράφεται, το άρθρο 48
διαγράφεται, το άρθρο 50 διαγράφεται. Πάλι καλά που σταµα-
τήσατε εκεί! Υπάρχει ελπίδα να µείνει κάτι από το υπόλοιπο νο-
µοσχέδιο. 

Βεβαίως, όµως, όταν ξεκινάει µια αιτιολογική έκθεση, η οποία
λέει τα εξής: «Η δηµόσια διοίκηση στη χώρα µας ενσαρκώνει σή-
µερα ένα δυσλειτουργικό, γραφειοκρατικό και αναποτελεσµα-
τικό µηχανισµό, µε υποτίµηση του παραγωγικού ανθρώπινου
δυναµικού της, χωρίς σύγχρονες πολιτικές στελέχωσης, χωρίς
σύγχρονα εργαλεία κοινωνικά υπεύθυνου και λειτουργικά παρα-
γωγικού µάνατζµεντ, ένα µηχανισµό αδύναµο να επεξεργαστεί
και να πραγµατώσει δηµόσιες πολιτικές και εν γένει να εκπληρώ-
σει τη δηµόσια αποστολή της». 

6296 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Και ξαφνικά άρχισα να αισθάνοµαι ΣΥΡΙΖΑ! Διότι λέω «τι καλά
που τα λέει αυτή η αιτιολογική έκθεση»!

Κύριε συνάδελφε, δυστυχώς δεν κράτησε πολύ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Δεν έχετε φόβο.

Μη φοβάστε!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Γιατί δεν κράτησε πολύ; Διότι εν συ-

νεχεία διάβασα ορισµένες πολύ ενδιαφέρουσες διατάξεις, που
είναι νοµίζω ακριβώς στο πνεύµα της αιτιολογικής έκθεσης.

Μία από αυτές ήταν, παραδείγµατος χάριν, το αποσυρθέν
άρθρο 32, όπως επίσης το άρθρο 35, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Στο Γραφείο Τύπου του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης συνιστώνται αναδροµικά –στο πλαίσιο
του σύγχρονου και λειτουργικού µάνατζµεντ, φαντάζοµαι- από
23-9-2015 δύο επιπλέον θέσεις δηµοσιογράφων µε σχέσεις ερ-
γασίας ιδιωτικού δικαίου, στο πλαίσιο του καινούργιου δηµοσίου,
που ευαγγελίζεται το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Όµως και στο άρθρο 36 -πλέον διαµορφωθέν µε νέο τρόπο,
διότι και αυτό αναδιατυπώθηκε- παραµένει κριτήριο για τους
υπαλλήλους πλέον που απολύθηκαν αυτοδικαίως και την επι-
στροφή τους –ποιο;- η απόφαση του Υπουργού, διότι δεν έχει
σηµασία τι λέει το υπηρεσιακό συµβούλιο, στο πλαίσιο της απο-
κοµµατικοποίησης και απολιτικοποίησης της διοικήσεως. Όσοι
µας αρέσουν επανέρχονται, αλλά έχουµε µία απλή γνώµη του
υπηρεσιακού συµβουλίου. 

Και προσέξτε τη θεµελιακή αντίφαση: Σε τέσσερα άρθρα πα-
ρακάτω για τους δικαστικούς υπαλλήλους δεν υπάρχει, βέβαια,
η απόφαση του Υπουργού. Ορθώς! Υπάρχει µόνο η απόφαση του
υπηρεσιακού συµβουλίου. Γιατί δεν γινόταν, άραγε και αυτό πα-
ραπάνω, ώστε να πάµε στον εξορθολογισµό της διοικήσεως;

Και βέβαια, µετά από όλα αυτά ήταν η κατακλείδα αυτό το
οποίο απεσύρθη, το άρθρο 48. Πού είναι ο κ. Λάππας; Έφυγε.
Κρίµα, διότι ο άνθρωπος υπερασπίστηκε µετά φανατισµού το
άρθρο 48 στην επιτροπή, µε εκτενή νοµικά επιχειρήµατα, µε µε-
γάλες αναλύσεις, µε αναφορές σε κείµενα δικονοµίας του κ. Σα-
µουήλ, σε ένα ωραίο κλασικό βιβλίο που έχουµε για την έφεση. 

Εκεί, λοιπόν, διδάσκεται κανείς –το λέω στους νεότερους συ-
ναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ- να προσέχει τι υποστηρίζει στην Κυβέρ-
νησή του, διότι συχνά οι Βουλευτές, διαρρηγνύοντας τα ιµάτιά
τους σε ένθεο πόθο υπερασπίσεως της Κυβερνήσεως, καταλή-
γουν να ακούν την Κυβέρνησή τους να λέει «άσε, το παίρνω
πίσω, ξέχασέ το». 

Εδώ συνέβη αυτό εν προκειµένω για το σκανδαλώδες άρθρο
48, το οποίο ουσιαστικά «άνοιγε παράθυρο» µαζικών µονιµοποι-
ήσεων σε υποθέσεις, στις οποίες είχαν γίνει παράνοµες προσλή-
ψεις, παράνοµες τοποθετήσεις και είχαν υπάρξει δικαστικές
µεθοδεύσεις, προκειµένου να παραµείνουν δηµόσιοι υπάλληλοι,
που δεν έπρεπε να παραµείνουν στις τοποθετήσεις αυτές µε
συµβάσεις, οι οποίες ήταν εντελώς στον αέρα. Εκεί αφαιρείτο –
αυτό ήταν το άρθρο 48- η υποχρέωση εφέσεως στα συγκεκρι-
µένα νοµικά πρόσωπα, δηλαδή στους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, στους δήµους, στους οποίους έπρεπε να κάνουν
αυτές τις εφέσεις. 

Και –ακόµα χειρότερα!- τι προέβλεπε το άρθρο 48; Προέβλεπε
ότι σε εκκρεµείς διώξεις για όσους δηµάρχους είχαν κάνει τέ-
τοιου τύπου τοποθετήσεις, παραβαίνοντας το καθήκον τους, πα-
ρενέβαινε και τους έδινε το ατιµώρητο. Ευτυχώς, απεσύρθη!

Και στο άρθρο 32 και στο άρθρο 48 Νέα Δηµοκρατία-ΣΥΡΙΖΑ
είµαστε 2-0, ευτυχώς για την πατρίδα! Ευτυχώς έγιναν αυτές οι
αποσύρσεις, γιατί ακριβώς αυτές ήταν σκανδαλώδεις διατάξεις. 

Τι άλλο έχει, όµως, αυτό το νοµοσχέδιο, εκτός από αποσυρό-
µενες σκανδαλώδεις διατάξεις, που διαψεύδουν τις συριζαϊκές
και κυβερνητικές µεγαλοστοµίες; Έχει το µητρώο. Ακούστε τι
λέει ο κύριος Υπουργός, γιατί ήθελε να επισηµάνει µία αντίφαση:
«Εσείς ασκείτε κριτική στο µητρώο». Αλήθεια! 

Γιατί ασκούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κριτική στο µη-
τρώο; Διότι λέµε τα εξής: Ο γενικός γραµµατέας, κατά την
άποψή µας και σύµφωνα µε τις διατυπώσεις που υπάρχουν µέσα
στον ίδιο τον νόµο, παραµένει πολιτικό όργανο, δηλαδή υπεύθυ-
νος για την εκτέλεση πολιτικής, άρα θα έπρεπε να παραµείνει
πολιτικό πρόσωπο. Αυτή είναι η άποψή µας για τον γενικό γραµ-
µατέα. Και αν κάποιος θα ήθελε να τον µετατρέψει –που είναι µία

σκέψη, εγώ το δέχοµαι- σε κορυφή της διοικητικής ιεραρχίας,
τότε έπρεπε να προβλέψει µία άλλη διαδικασία διοικητικής εξέ-
λιξης και όχι αυτή. Αυτή είναι η αντίρρησή µας για τον γενικό
γραµµατέα. 

Έχουµε µία δεύτερη αντίρρηση, πολύ σηµαντική, κατά τη
γνώµη µας και η οποία δεν είναι ιδεολογική, είναι λειτουργική.
Ποια είναι; Δεν ανοίγετε το µητρώο στον ιδιωτικό τοµέα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, έχω χρόνο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ένα λεπτό το έχετε,

όπως και οι προηγούµενοι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Λέει ο κύριος Υπουργός στην επιχειρηµατολογία του: Δεν το

ανοίγω γιατί θέλω να αξιοποιήσω κατά το δυνατόν το µέγιστο
των στελεχών της δηµόσιας διοικήσεως. Είναι µία υπόθεση εσω-
τερική. Είναι µία υπόθεση µέσα στο εσωτερικό της διοίκησης
αυτό. Άρα γιατί να υπάρχουν από τον ιδιωτικό τοµέα;

Μα, αυτό αφορά νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου και νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, που, ανεξαρτήτως του ποιος τα
ελέγχει, βγήκαν από το στενό πυρήνα του δηµοσίου ακριβώς για
να επιτελέσουν µία άλλη λειτουργία, γιατί χρειαζόµασταν µια µε-
γαλύτερη ευελιξία, γιατί έπρεπε να βγουν από τους στενούς κα-
νόνες λειτουργίας της εσωτερικής ιεραρχίας του δηµοσίου. Αυτό
έγινε ως διοικητική επιλογή γιατί ο νοµοθέτης τότε, όταν δηµι-
ούργησε αυτά τα νοµικά πρόσωπα αναγνώριζε τις εγγενείς δυσ-
λειτουργίες του δηµοσίου. Να γιατί πρέπει να είναι και από τον
ιδιωτικό τοµέα.

Διαφωνεί ο κύριος Υπουργός και η Κυβέρνηση σε αυτό. Μάλι-
στα. Αφού διαφωνεί και πιστεύει τη νοµοθεσία του, γιατί δεν την
εφαρµόζει άµεσα; Λέει ότι θα είναι έτοιµο το µητρώο τον Ιούνιο,
άντε τον Σεπτέµβριο. Γιατί µετακινεί την εφαρµογή δύο χρόνια
µετά; Έχετε πεποίθηση νοµοθετική; Λέτε ότι τα κάνετε καλά;
Λέτε ότι είναι σωστή η ρύθµισή σας; Γιατί δεν την εφαρµόζετε
αµέσως; 

Και µάλιστα –προσέξτε- στις τροπολογίες το επιδεινώνει, για
να µην υπάρξει στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις και κανένα πρό-
βληµα! Τι λέει; Αν κενωθεί και καµµία θέση µέχρι τότε, προσοχή,
θα την αναπληρώσουµε µε την παλιά νοµοθεσία όχι µε την και-
νούργια, αυτήν που εισηγούµαι να ψηφίσει η Βουλή! Ο Θεός φυ-
λάξοι, µην εφαρµοστεί η ρύθµιση που εισηγούµαι στο Κοινοβού-
λιο σήµερα!

Και τελειώνω µε µία κουβέντα για την αξιολόγηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, όµως.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αξιολόγηση δίχως ποσόστωση,

αυτήν που εισηγήθηκε ως Υπουργός ο Πρόεδρος της Νέας Δη-
µοκρατίας Κυριάκος Μητσοτάκης, δεν είναι αξιολόγηση. Ας µην
κοροϊδευόµαστε. Εισηγείστε αντιµεταρρύθµιση. Εισηγείστε την
επιστροφή στις χειρότερες πρακτικές του ελληνικού δηµοσίου,
στις χειρότερες πρακτικές της διοικήσεως και καταργείτε τη ση-
µαντική προσπάθεια, η οποία είχε γίνει όλο το προηγούµενο χρο-
νικό διάστηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, όµως,
κύριε Βορίδη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Γι’ αυτό καταψηφίζουµε φανατικά
και αφοσιωµένα το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα πάρουµε κι εµείς

τον χρόνο µας…
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τρία

λεπτά παραπάνω µίλησε ο κ. Βορίδης. Εµένα προχθές µου βγά-
λαν την ψυχή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αγαπητέ Αλέξανδρε,
δύο λεπτά και δεκαεπτά δευτερόλεπτα µίλησε παραπάνω ο κ.
Βορίδης.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε συνάδελφε, ήλπιζα ότι θα εκτι-
µούσες κάποια πράγµατα αντί να διαµαρτύρεσαι για το µικρό ζή-
τηµα του χρόνου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βορίδη, τώρα
θα τσακωθείτε για τον χρόνο;

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να ξεκινήσω από τα λεγόµενα του κ. Βορίδη, όχι τόσο

από το περιεχόµενο όσο από το «2-0», που ανέφερε, και να πω
ότι πράγµατι σε αυτήν την περίοδο είναι 2-0, γιατί υπήρξαν και
προηγούµενοι περίοδοι. Στο πλαίσιο και της κυβέρνησης συνερ-
γασίας που είχαµε υπήρξαν αποσύρσεις. Αυτό σηµαίνει ότι υπάρ-
χει παθογένεια σε όποιους βρίσκονται σε αυτά τα έδρανα πάνω.

Εγώ απαίτησα την απόσυρση διατάξεων από το νοµοσχέδιο
του κ. Μητσοτάκη για την κατάργηση φορέων, τις απολύσεις, τις
αξιολογήσεις, για τις οποίες εκ των υστέρων αποδέχθηκαν οι ιθύ-
νοντες του Υπουργείου ότι ήταν σωστή η άποψή µου. Υπάρχει
µια γενικότερη παθογένεια που έχει να κάνει µε τη νοµοθέτηση.

Αυτό συνέβη και την προηγούµενη Παρασκευή. Πριν από δύο
µήνες βρήκα τον κ. Ξανθό, από τον οποίο ζήτησα να υπάρξει έγ-
καιρα νοµοθετική ρύθµιση για τη συνέχιση της ιατροφαρµακευ-
τικής κάλυψης όσων καλύπτονται από τον ν.4254/2014. Κατέθε-
σα ερώτηση προς το Υπουργείο Εργασίας και το Υπουργείο
Υγείας και την προηγούµενη Κυριακή, που τον συνάντησα σε
έναν τηλεοπτικό σταθµό, του επεσήµανα συγκεκριµένα ότι «το
άρθρο, όπως το έχετε διατυπώσει στο λεγόµενο παράλληλο πρό-
γραµµα, δεν είναι τίποτε, δεν καλύπτει τη µεγάλη µάζα των αν-
θρώπων, που είναι ασφαλισµένοι σε ταµεία αλλά έχουν χάσει την
ασφαλιστική ικανότητα».

Το ίδιο έπραξα και κατά τη συζήτηση την Παρασκευή και το
Σάββατο. Θυµάστε ότι µε υπερβολική ένταση, αν θέλετε, κατέ-
θεσα αυτή µου την άποψη. Τότε πολλοί διαµαρτύρονταν για την
ένταση. Ήταν γεγονός ότι το πάθος µου, για να δείξω ότι δεν
είναι σωστή η διάταξη, µε οδήγησε στο να έχω περισσότερη έν-
ταση από τα καθωσπρέπει.

Όµως, δεν πέρασαν σαράντα οκτώ ώρες και δικαιώθηκα.
Έσκασε η «φούσκα» του λεγόµενου παράλληλου προγράµµατος
ως προς την ιατροφαρµακευτική κάλυψη, κύριε Πρόεδρε.

Χθες βράδυ, ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κ. Πετρόπουλος εξέδωσε εγκύκλιο -και σωστά- απευθυνό-
µενος προς τις διοικήσεις όλων των ταµείων µε το νούµερο
4612/164/22-2-2016, δύο ηµέρες µετά την ψήφιση του παράλλη-
λου προγράµµατος, µε το οποίο παρακαλεί τις διοικήσεις των
ασφαλιστικών ταµείων να συνεχίσουν την ιατροφαρµακευτική κά-
λυψη των ανθρώπων αυτών, που είναι δεκάδες χιλιάδες -για να
µην πω εκατοντάδες χιλιάδες- µέχρι να γίνει η αναγκαία νοµοθε-
τική ρύθµιση επέκτασης της διάρκειας ισχύος του ν.4254/2014.

Την Παρασκευή δεν µπορούσε να µε ακούσει ο κ. Ξανθός,
έστω το Σάββατο και να πει: «Βρε παιδιά, αυτός ο άνθρωπος για-
τί φωνάζει; Έχει κάποιο ψυχολογικό πρόβληµα και φωνάζει»; Με
ρώτησε ο κ. Καρράς: «Μήπως είσαι υπερβολικός;». Του είπα:
«Κύριε Καρρά, ορίστε» και µου είπε ο άνθρωπος: «Έχεις δίκιο».

Αυτό οι «Υπουργάρες» δεν µπορούν να το δουν; Το λέω, διότι
µας κοιτάζουν αφ’ υψηλού, όταν τους κάνουµε προτάσεις. Γι’
αυτό χρησιµοποίησα τη λέξη «Υπουργάρες».

Προχωρώ, λοιπόν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η λέξη «Υπουργά-

ρες» είναι «Υπουργοί» στα Πρακτικά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, «Υπουργοί».

Να µη µας κοιτάζουν αφ’ υψηλού, λοιπόν.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μέγιστοι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρήστε, κύριε

Κεγκέρογλου, γιατί δεν θα σας φτάσει ο χρόνος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα µου φτάσει, κύριε Πρόεδρε.
Θα µιλήσω για τις µεταρρυθµίσεις. Θα ήθελα να πω, κατ’ αρ-

χάς, για το θέµα της διοίκησης, ότι εφονεύθη µαζί µε τον Καπο-
δίστρια, άµα τη ιδρύσει του ελληνικού κράτους, στα πρώτα του
βήµατα και έκτοτε δολοφονείται συνεχώς, µε µικρές ή µεγάλες
δολοφονίες, νοµοθετικές και µη και σήµερα και χθες και παρα-
προχθές και τα προηγούµενα χρόνια. Αυτό πρέπει να το πούµε
άπαντες.

Ταυτόχρονα, όµως, πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι οι µεγάλες
αλλαγές που έγιναν και που έχουν όχι µόνο επίκαιρο περιεχό-
µενο, αλλά είναι και ο στυλοβάτης σήµερα της δηµόσιας διοίκη-
σης, πρέπει να αποτελέσουν παράδειγµα για τις επόµενες µεταρ-
ρυθµίσεις.

Μεταρρύθµιση δεν είναι µια τυχαία αλλαγή της ρύθµισης των

θεµάτων για έναν τοµέα. Προοδευτική µεταρρύθµιση είναι η µη
αντιστρεπτή αλλαγή, αυτή η οποία καθίσταται µη αντιστρεπτή
από τα πράγµατα, η οποία διέπεται από τις αξίες της δικαιοσύ-
νης, της αξιοκρατίας, της διαφάνειας και, βεβαίως, της αποτελε-
σµατικότητας.

Τέτοιες αλλαγές έγιναν πολλές φορές σε αυτό τον τόπο, αλλά
δεν είχαν συνέχεια. Δεν είναι αλλαγή, παραδείγµατος χάριν, ούτε
οι απολύσεις µε βάση την αξιολόγηση της υποχρεωτικής απόλυ-
σης, που λέει ότι υποχρεωτικά υπάρχουν 15% κακοί µαθητές
στην τάξη -που το είχα καταρρίψει και τότε, ως εκπαιδευτικός,
από κοινού µε τον Μανώλη- αλλά δεν είναι και µεταρρυθµίσεις
αυτές, οι οποίες γίνονται σήµερα µε τις ρυθµίσεις που κάνετε,
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, µε τις κατά παρέκκλιση συνεχώς διατά-
ξεις. Κατά παρέκκλιση οι προσλήψεις στα νοσοκοµεία, γιατί δεν
προλαβαίναµε, κατά παρέκκλιση στα Υπουργεία, κατά παρέκ-
κλιση των ρυθµίσεων.

Αυτά δεν είναι µεταρρυθµίσεις. Αυτά είναι παλινόρθωση µίας
εποχής, η οποία, δυστυχώς, φαίνεται ότι σήµερα προβάλλει ως
αναγκαία. Όχι, δεν είναι αναγκαία. Αν υπάρχει πίστη στην αξιο-
κρατία και τη διαφάνεια, όλα αυτά δεν είναι αναγκαία.

Εξηγούµαι, λοιπόν: Το ΑΣΕΠ, αγαπητοί φίλοι και συνάδελφοι,
είναι µία µη αντιστρεπτή αλλαγή. Έληξε το θέµα, εφόσον υπάρ-
χει σεβασµός εαυτού, της εισαγωγής στη δηµόσια διοίκηση των
στελεχών του ανθρώπινου δυναµικού. 

Δεν υπήρξε, όµως, η ανάλογη ρύθµιση –και, µάλιστα, συνταγ-
µατικά κατοχυρωµένη, για να καταστεί και µη αντιστρεπτή- για
το θέµα της αξιολόγησης και της προαγωγής. Άρα όλα τα νοµο-
θετήµατα, που έρχονταν, άλλα µε περισσότερη και άλλα µε λι-
γότερη δικαιοσύνη, τα άλλαζε ο επόµενος Υπουργός θεωρώντας
ότι αυτός θα είναι ο µεγάλος µεταρρυθµιστής που θα µείνει στην
Ιστορία.

Κατ’ αρχάς θα πρέπει να πω ότι νοµοσχέδιο που θέλει να ει-
σαγάγει µεταρρύθµιση και περιέχει λοιπές διατάξεις, ρουσφετο-
λογικές και µη, αναγκαίες και µη αναγκαίες, δεν είναι µεταρρύθ-
µιση. Ο Υπουργός που πιστεύει στη µεταρρύθµιση βάζει φρένο
και δεν δέχεται καµµία τροπολογία του τύπου που µας ήρθε, δη-
λαδή των λοιπών διατάξεων και των ρυθµίσεων. Αυτό το λέω,
γιατί αν πάρετε κείµενα νόµων από την εποχή του Ελευθερίου
Βενιζέλου και ύστερα, θα δείτε πώς νοµοθετούσαν, πώς πρόσε-
χαν και πώς σέβονταν µία διαδικασία και µία µεταρρύθµιση πα-
λαιότερα. Είναι κάτι προς µελέτη.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, για να µη µε διακόψετε βιαίως,
αναφέροντας ότι το νοµοσχέδιο εισάγει κάποιες θετικές ιδέες,
όπως είναι η συγκρότηση του Μητρώου Επιτελικών Στελεχών.
Θα ήταν µεγάλη αλλαγή, αν πράγµατι το εντάσσαµε αποκλει-
στικά στο ΑΣΕΠ. Δεν εννοώ να µετέχει και το ΑΣΕΠ στη διαδικα-
σία, όπως την προβλέπει, αλλά όλη αυτή η διαδικασία να είναι
εντός ΑΣΕΠ. Αυτή θα ήταν µία µεγάλη αλλαγή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Βέβαια, η αξιοκρατία, η αξιολόγηση και το µεταρρυθµιστικό
στοιχείο της ρύθµισης και γενικότερα του νοµοσχεδίου, είναι κο-
λοβά. Δηλαδή, δεν άντεξε στον πειρασµό να βάλει τη συνέντευ-
ξη. Η συνέντευξη, είτε είναι «πράσινη» είτε είναι «µπλε» είτε «ρο-
ζέ» –είτε δεν ξέρω τι-, δεν είναι στοιχείο αξιοκρατίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Κεγκέρογλου, σας παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Το δεύτερο –και ολοκληρώνω-
είναι ότι µετατίθεται στο µέλλον. Θα µπορούσε, δηλαδή, να πει
κανείς ότι αυτό το νοµοσχέδιο εισάγει µία µεταρρύθµιση κολοβή,
λόγω συγκεκριµένων παρεµβάσεων και τη µεταθέτει κι αυτή για
το µέλλον.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σα-
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ράντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο της όµορφης Κέρκυρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρ’ ότι κινδυνεύω να κατηγορηθώ ότι εµµέσως µπορεί να δι-
καιολογώ τον κ. Βερναρδάκη, θα µου επιτρέψετε να σας πω -µε
τα είκοσι δύο χρόνια που είµαι σ’ αυτή την Αίθουσα- ότι δεν θε-
ωρείται κατ’ ανάγκην κακό αν οι εκάστοτε Υπουργοί της όποιας
κυβέρνησης, έχοντας πειστεί από τις αιτιάσεις συναδέλφων της
Αντιπολίτευσης και ενίοτε και των κυβερνητικών Βουλευτών, απο-
σύρουν άρθρα από το νοµοσχέδιό τους µέσα στη Βουλή, στην
Ολοµέλεια, αντί να συµβαίνει αυτό που είπατε, κύριε Κεγκέρο-
γλου, δηλαδή να ψηφίζονται και την εποµένη ηµέρα να αναιρούν-
ται. Δεν είναι κατ’ ανάγκην κακό. Αυτό ήθελα να πω ως εµπειρία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο για ένα δευτερόλεπτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,
δεν µπορείτε να πάρετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αναφέρθηκα στον κ. Βερναρ-
δάκη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,
λυπούµαι, αλλά δεν έχετε τον λόγο. Μη µε φέρνετε σε δύσκολη
θέση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θέλω τον λόγο για να αναφερθώ
στα άρθρα 97 και 39…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν έχετε τον λόγο.
Σας άφησα να µιλήσετε για εννέα λεπτά. Μπορεί να τα πει ο Κοι-
νοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος. Δώστε τού τα µετά.

Η κ. Μανωλάκου έχει τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Η Κυβέρνηση υποστηρίζει ότι

αυτό το νοµοσχέδιο εισάγει τις έννοιες του εκσυγχρονισµού και
της αξιοκρατίας στην επιλογή και στελέχωση του δηµοσίου.
Όµως, το αστικό κράτος ούτε ουδέτερο είναι ούτε ισορροπίες
κρατάει µεταξύ αστικής και εργατικής τάξης. Εκπροσωπεί τη δι-
κτατορία του κεφαλαίου και έτσι δοµείται. Και όταν χρειαστεί,
οξύνει µε αυταρχισµό και καταστολή, για να ικανοποιήσει ανάγ-
κες, συµφέροντα και απαιτήσεις του κεφαλαίου. Υποφέρουν οι
πολλοί για να ζει πλουσιοπάροχα και να κερδοφορεί µια χούφτα
καπιταλιστών. Αυτών τα συµφέροντα εξυπηρετείτε και εσείς.

Παραδείγµατος χάριν, µε νόµους ιδιωτικοποιήθηκαν κεντρικοί
οδικοί άξονες. Πληρώνει ο κόσµος διόδια για να τους διαβεί. Δεν
τους πέρασε, βεβαίως, αυτούς τους νόµους η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τους συντηρείτε, όµως, και επαυξάνετε. Δώσατε 300 εκα-
τοµµύρια ευρώ -δωρεάν, τσάµπα λεφτά- για αναπλήρωση απω-
λειών στους µεγαλοεργολάβους των διοδίων, γιατί λιγότερος κό-
σµος έβγαινε έξω για να πληρώνει διόδια. Δεν αναπληρώσατε,
όµως, το µειωµένο επίδοµα ανεργίας ή τις µειώσεις στους χαµη-
λοσυνταξιούχους. Σε αυτούς κόβετε και το ΕΚΑΣ.

Ρωτήστε έναν απλό άνθρωπο, έναν λαϊκό άνθρωπο τι γνώµη
έχει για τη δηµόσια διοίκηση. Τι θα σας πει; Θα σας πει ότι πάσχει
από έλλειψη κυρίως προσωπικού -κόσµος παιδεύεται για να βγά-
λει ένα χαρτί, για να λύσει απλά προβλήµατα, για να πάρει τη
σύνταξή του που καθυστερεί δύο και τρία χρόνια ή να φροντίσει
την υγεία του, αφού υπάρχουν τεράστιες λίστες αναµονής- και
βέβαια, πάσχει από ιδιωτικοποίηση κρατικών και δωρεάν υπηρε-
σιών, από ελλείψεις στην παιδεία, στα σχολειά και άλλα -να µην
τα απαριθµώ. 

Θα µου πείτε: «Τώρα µε τον ΣΥΡΙΖΑ εµφανίστηκαν;» Όχι βέ-
βαια, προϋπήρχαν, αλλά εντάθηκαν γιατί υπάρχει αντιδραστικο-
ποίηση στην οικονοµία και συνολικά στο καπιταλιστικό σύστηµα.
Είναι πιο άγριο, αµακιγιάριστο, δείχνει τη βαρβαρότητα και τη
σαπίλα του, τη µεγαλύτερη και στυγνότερη εκµετάλλευση της
εργατικής τάξης και λαϊκών στρωµάτων. 

Το αστικό κράτος δεν είναι φιλολαϊκό ούτε ουδέτερο, είναι τα-
ξικό. Συνεπώς, όσες αξιολογήσεις και να κάνετε, σε καµµιά πε-
ρίπτωση δεν έχετε στόχο να ικανοποιήσετε τις λαϊκές ανάγκες.
Απλώς χρησιµοποιείτε νέα εργαλεία για την ίδια αντιλαϊκή πολι-
τική, µε µία σάλτσα ξανασερβιρισµένη και από άλλους προηγού-
µενους µε «τοµές», «αξιοκρατία», «αποκοµµατικοποίηση», «απο-
τελεσµατικότητα». 

Η ουσία είναι ότι το αστικό κράτος εξυπηρετεί τις ανάγκες και

τις απαιτήσεις του κεφαλαίου, που σήµερα έχει την εξουσία
µέσω των κοµµάτων του, σήµερα ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, χθες Νέα Δηµο-
κρατία-ΠΑΣΟΚ κ.ο.κ..

Μήπως το αστικό κράτος δεν καταργεί δικαιώµατα που κατα-
κτήθηκαν µε αγώνες και αίµα, για να ενισχυθεί ακόµα πιο πολύ
το κεφάλαιο, όπως είναι η κατάργηση του οκτάωρου, των συλ-
λογικών συµβάσεων, η κατάργηση της µόνιµης και σταθερής
δουλειάς και άλλα; Εδώ οι δηµόσιες υπηρεσίες και το ευρύτερο
δηµόσιο και οι ΟΤΑ µε πενταµηνίτες δουλεύουν και σε πολλές
περιπτώσεις απλήρωτους για µεγάλο χρονικό διάστηµα. Πέντε
µήνες έχει ανάγκη διατροφής ένας άνθρωπος; 

Σε αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο, που είναι «παιδί» του τρίτου
µνηµονίου, δηµιουργείτε νέα εργαλεία. Εισάγετε το Εθνικό Μη-
τρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης για αντικειµενική
επιλογή των κρατικών διοικητικών στελεχών, όπως λέτε. Ωστόσο,
το Ειδικό Συµβούλιο Επιλογής Διοικήσεων, που συστήνετε για
αυτό τον σκοπό, είναι γνωµοδοτικό όργανο. Ο Υπουργός τελικά
επιλέγει. Ταυτόχρονα, η συνέντευξη των υποψηφίων παίζει κα-
θοριστικό ρόλο και µπορεί να ανατρέπει αντικειµενικά προσόντα,
λόγω των πολλών µορίων που έχει.

Όµως και σ’ αυτόν τον αντιδραστικό κρατικό έλεγχο των δη-
µοσίων υπαλλήλων, που ονοµάζεται «αξιολόγηση» και συνδέεται
άµεσα µε την αποτελεσµατικότητα της δηµόσιας διοίκησης και
τη µισθολογική εξέλιξη των δηµοσίων υπαλλήλων, ποιος θέτει
τους στόχους και µε ποια κριτήρια; Να σας πω! Την προηγού-
µενη εβδοµάδα επισκέφθηκα την Υπηρεσία Πρασίνου στον Δήµο
Νίκαιας. Το προσωπικό είναι λειψό και δεν φτάνει. Μεγάλες είναι
οι ελλείψεις. Και δίπλα δύο νέα παιδιά, των οποίων τελείωνε το
πεντάµηνο και απορούσαν γιατί δεν τους κρατάνε και δεν τους
µονιµοποιούν, αφού χρειάζονται προσωπικό. Και ρωτάω το εξής:
Για εργαλεία και υποδοµές, τι έχουν; Και η απάντηση; Τρέχουµε
ποιος θα πρωτοπάρει το ψαλίδι ή το πριόνι που κόβει. Πώς θα
τους αξιολογήσετε αυτούς τους ανθρώπους; Ή µήπως θα είναι
το άλλοθι για ιδιωτικοποίηση; Τελικά µάλλον την πολιτική σας
πρέπει να πριονίσουν. 

Λόγω χρόνου δεν θα µιλήσω και για άλλα άρθρα, αλλά θα µι-
λήσω για τις δύο τροπολογίες που έχει καταθέσει το ΚΚΕ και
υπερασπίζεται δικαιώµατα δηµόσιων υπαλλήλων. Αφορά τους
υπαλλήλους κατηγορίας δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και κατό-
χους αποφοιτηρίου δηµοσίου ΙΕΚ µε διάρκεια σπουδών δύο έτη.
Προβλέπει ότι αυτοί οι δηµόσιοι υπάλληλοι θα πρέπει να αντιµε-
τωπίζονται αντίστοιχα, όπως οι υπάλληλοι ΠΕ ή ΤΕ κατηγορίας,
και για τον λόγο αυτό να µειωθεί κατά δύο έτη ο χρόνος που
απαιτείται για τη βαθµολογική τους εξέλιξη. 

Η άλλη τροπολογία λύνει το πρόβληµα εργαζοµένων της εται-
ρείας του δηµοσίου «Κτιριακές Υποδοµές Α.Ε.», οι οποίοι αν και
έχουν δικαιωθεί από τα δικαστήρια και αναγνωρίζουν τις συµβά-
σεις εργασίας ως αορίστου, εξακολουθούν ωστόσο να εργάζον-
ται ως συµβασιούχοι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τέλος, θα θυµίσω ότι ο προηγούµενος νόµος για την αξιολό-
γηση, που θεσπίστηκε από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ,
έµεινε στα χαρτιά, γιατί υπήρχε µαζική αντίδραση των δηµοσίων
υπαλλήλων. Αυτό το µήνυµα πρέπει να γίνει πείρα, ότι ο συντο-
νισµένος µαζικός αγώνας φέρνει αποτελέσµατα. Όµως, δεν
αρκεί ενάντια σε έναν νόµο, αλλά στο σύνολο της πολιτικής που
φέρνει µνηµόνια, φτώχεια, προσφυγιά, δυστυχία, δηλαδή ρήξη
και ανατροπή της καπιταλιστικής βαρβαρότητας. Έτσι, υπάρχει
ελπίδα να οικοδοµηθεί κράτος για τον λαό και τις ανάγκες του
µε µόνιµη και σταθερή δουλειά, µε µισθούς αξιοπρέπειας, µε
υγεία, παιδεία, πρόνοια αποκλειστικά δηµόσια και δωρεάν, πολι-
τιστικές και αθλητικές υποδοµές για τον λαό και όχι για τα κέρδη
των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Σε αυτό το κράτος θα εξουσιάζει ο λαός και αξίζει να παλέψει
οργανωµένα, µαζικά και να το επιβάλει. Δεν λέω ότι είναι εύκολος
δρόµος. Έχει θυσίες. Όµως, έχει αποτελέσµατα πραγµατικής
λαϊκής ευηµερίας. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνουµε την πρώτη

πεντάδα οµιλητών που ήταν εναλλάξ ένας από κάθε κόµµα, όπως
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ξέρετε, µε τον κ. Μαυρωτά. 
Ορίστε, κύριε Μαυρωτά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ έχω συνηθίσει επτάδα και όχι πεντάδα, αλλά δεν πειράζει. 
Συζητάµε, λοιπόν, σήµερα ένα νοµοσχέδιο που αφορά την

αποπολιτικοποίηση της δηµόσιας διοίκησης, που ήταν µια από
τις επιταγές της Συµφωνίας του Αυγούστου. Γενικά πρόκειται για
ένα νοµοσχέδιο που έχει και καλά στοιχεία, όπως είναι το Εθνικό
Μητρώο Στελεχών, η αξιολόγηση, ο ενισχυµένος ρόλος του
ΑΣΕΠ. Όµως, έχει και τις συνηθισµένες παθογένειες, τις οποίες
έχουµε συνηθίσει, µε τις µικροδιευθετήσεις και τα ρουσφετάκια
κυρίως στο κεφάλαιο Ε’. 

Μια βασική απορία, που εκφράστηκε ήδη, είναι ο χρόνος
εφαρµογής των όσων θετικών υπάρχουν. Παραπέµπονται ουσια-
στικά στο 2018. Γιατί αυτός ο νεκρός χρόνος; Τα ψηφίζουµε
τώρα για να πούµε ότι προχωράµε στην αποπολιτικοποίηση της
κρατικής µηχανής, αλλά παραπέµπουµε την εφαρµογή στις κα-
λένδες; Και στο ενδιάµεσο µπορούµε να κλείνουµε τα µάτια σε
διορισµούς «ηµετέρων», όπως καλά ξέρουµε να κάνουµε! 

Ας ξεκινήσουµε όµως από το Εθνικό Μητρώο Στελεχών. Η χρη-
σιµότητα του Εθνικού Μητρώου θα µπορούσε να βελτιστοποιηθεί
αν παντρευόταν µε ένα ψηφιακό οργανόγραµµα, όπου θα υπήρ-
χε χαρτογράφηση όλων των δηµοσίων υπηρεσιών. 

Στο Ποτάµι πιστεύουµε ότι στο κράτος η γραµµή µεταξύ πολι-
τικής εξουσίας και διοίκησης πρέπει να είναι ξεκάθαρη. Το να
προέρχεται γενικός γραµµατέας από τη διοίκηση µας, βρίσκει
σύµφωνους και θα συµβάλει στη συνέχεια του κράτους. Εκεί, δη-
λαδή στο επίπεδο του γενικού γραµµατέα, πρέπει να τραβήξουµε
τη γραµµή και όχι να έχουµε περιφερειακούς διευθυντές εκπαί-
δευσης επιλεγµένους από την πολιτική ηγεσία. 

Θα ήθελα να κάνω, όµως, µια παρατήρηση για το πρώτο κε-
φάλαιο περί «Εθνικού Μητρώου Επιτελικών Στελεχών». 

Στο άρθρο 8, παράγραφο 4, τα όργανα διοίκησης φορέων αθ-
λητικού σκοπού εξαιρούνται από τον παρόντα νόµο. Για τους
καλλιτεχνικούς και πολιτιστικούς φορείς το καταλαβαίνω, αλλά
για τους αθλητικούς φορείς γιατί; 

Για να διοικήσει, παραδείγµατος χάριν, κάποιος ένα αθλητικό
κέντρο πρέπει να είναι φίλος του εκάστοτε Υπουργού ή να είναι
ένας αξιοκρατικά επιλεγµένος κρατικός υπάλληλος; Ποιο είναι
καλύτερο; Εγώ ξέρω καλά την απάντηση. Αναρωτηθείτε και ε-
σείς.

Στο δεύτερο κεφάλαιο µιλάµε για συστήµατα αξιολόγησης. Η
αξιολόγηση έχει νόηµα, όταν στοχεύει στη βελτίωση του συστή-
µατος, γιατί πρέπει να µετρήσεις πρώτα κάτι για να µπορέσεις
να το βελτιώσεις. Πρέπει, λοιπόν, η αξιολόγηση να είναι προσα-
νατολισµένη στην κινητροδότηση και στη βελτίωση και όχι να
είναι τιµωρητική, όπως έχουµε δει στο παρελθόν µε συγκεκρι-
µένα πλαφόν που πρέπει να κινούνται κάτω από τη βάση. Το εί-
δαµε πρόσφατα. Ούτε, όµως, και η αξιολόγηση που παίρνουν
όλοι «άριστα» έχει νόηµα, γιατί αδικεί τους πραγµατικά ικανούς
και φιλότιµους δρώντας ισοπεδωτικά. Ίσες ευκαιρίες και δικαιο-
σύνη σηµαίνει «όλοι ίσοι στη γραµµή της εκκίνησης» και όχι «ίσοι
στη γραµµή του τερµατισµού».

Κατά τη γνώµη µου, στην πλειονότητά τους οι δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι υπηρετούν σε θέσεις υποδεέστερες από τα προσόντα
τους, γιατί ακριβώς δεν υπάρχει αξιοκρατία, και αυτός είναι ο µε-
γάλος στόχος: Πώς θα αποκαταστήσουµε την αξιοκρατία, που
είναι η κινητήρια δύναµη οποιουδήποτε συστήµατος.

Όµως, εάν κάποιος επανειληµµένα αξιολογείται στα περισσό-
τερα κριτήρια του άρθρου 17 ως «ακατάλληλος», δηλαδή από 0
έως 24, τι συνέπειες θα έχει; «Τίποτα» λέει ο Υπουργός. «Θα του
γίνονται συστάσεις, θα γίνει προσπάθεια να βελτιωθεί µε επιµορ-
φώσεις, µε αλλαγή θέσης ή µε ψυχολογική υποστήριξη εάν κρί-
νεται αναγκαίο». 

Γιατί φοβόµαστε να πούµε ότι, εάν κάποιος κρίνεται επανει-
ληµµένα «ακατάλληλος», πρέπει να φεύγει; Ή θα παραδεχθούµε
ότι το προτεινόµενο σύστηµα αξιολόγησης είναι αντικειµενικό και
δίκαιο, οπότε, όταν κάποιος κρίνεται ως «ακατάλληλος», είναι
πράγµατι ακατάλληλος. Δεν κρύβεται, δηλαδή, πίσω από αυτό
κάποια πολιτική δίωξη, όπως ισχυρίζονται όσοι υπερασπίζονται
στη διατήρηση της µονιµότητας, ακόµα και γι’ αυτούς που δεν

θέλουν να δουλέψουν. Όποιος υποστηρίζει, λοιπόν, ότι η άρση
της µονιµότητας είναι επικίνδυνη και τη δαιµονοποιεί, επειδή κά-
ποιος µπορεί να πέσει θύµα πολιτικής δίωξης, τότε δεν πιστεύει
ότι το προτεινόµενο σύστηµα είναι αντικειµενικό. Αποφασίστε,
λοιπόν, τι θέλετε να ισχύει.

Το µήνυµα που περνάει ότι, δηλαδή, «αφού τρύπωσα, δεν µε
κουνάει κανείς, ό,τι και να γίνει» είναι ένα άστοχο µήνυµα, εάν
θέλουµε πραγµατικά τη βελτίωση του δηµόσιου τοµέα, αφ’ ενός
επειδή δρα διαβρωτικά µέσα στις υπηρεσίες και αφ’ ετέρου
επειδή στερεί τη δυνατότητα από ικανούς νέους να εισέλθουν
στο δηµόσιο, αναβαθµίζοντας τις υπηρεσίες. 

Στις υπόλοιπες διατάξεις, το άρθρο 36 αναφέρθηκε και από
τους προηγούµενους οµιλητές, για όσους δηµοσίους υπαλλή-
λους συµπληρώνουν την τριακονταπενταετία πριν από τα εξήντα
επτά χρόνια µπορούν να συνεχίσουν να εργάζονται, εάν θέλει ο
αρµόδιος Υπουργός. Αντίθετα, στο άρθρο 43, που αναφέρεται
ρητώς στους δικαστικούς υπαλλήλους, την αρµοδιότητα αυτή
την έχει το οικείο Υπηρεσιακό Συµβούλιο. Τι πιο φυσιολογικό; 

Γιατί για όλους τους άλλους δηµόσιους υπαλλήλους να έχει
την αρµοδιότητα αυτή ο Υπουργός και όχι το Υπηρεσιακό Συµ-
βούλιο; Ακόµα µια φορά ο ΣΥΡΙΖΑ ανάγει τον Υπουργό σε υπέρ-
τατο κριτή των πάντων. Το είδαµε στις τηλεοπτικές άδειες, στο
νοµοσχέδιο για τη βία στα γήπεδα, το βλέπουµε και εδώ. Η εξή-
γηση που δίνω είναι: έτσι ώστε να έχει την εξουσία επί των υπαλ-
λήλων, να εξαρτώνται από τον Υπουργό, άρα να χρωστάνε και
στον Υπουργό.

Το κεφάλαιο Ε’ δεν θα το σχολιάσω. Έχει αρκετές, όπως είπα
προηγουµένως, ρουσφετολογικές διατάξεις. Ο Υπουργός απέ-
συρε κάποιες από αυτές και µπράβο του. 

Καταθέσαµε τροπολογία για την κατάργηση του νόµου Τσο-
χατζόπουλου, που ισχύει από το 1985, επειδή πιστεύουµε ότι οι
Υπουργοί µπορούν να έχουν συνεργάτες τα κατάλληλα στελέχη
από τη δηµόσια διοίκηση. Αυτό θα βοηθήσει και τη δηµόσια διοί-
κηση, συµβάλλοντας στη συνέχεια και στην αποτελεσµατικότητά
της, γιατί εάν όλοι οι συνεργάτες του Υπουργού είναι µετακλητοί
και φεύγοντας ο Υπουργός, φεύγουν και αυτοί, καταλαβαίνετε
ότι χάνεται το νήµα της διοικητικής συνέχειας στα Υπουργεία. 

Ένα θέµα παιδείας υπάρχει σε µια τροπολογία, σε αυτή µε τις
πανελλαδικές εξετάσεις των ΕΠΑΛ και µε αφορµή αυτό θα ήθελα
να θίξω το εξής: Ενώ στις πανελλαδικές εξετάσεις των γενικών
λυκείων εάν κάποιος χάσει ένα µάθηµα, έχει την ευκαιρία να το
ξαναδώσει, στις εξετάσεις των ΕΠΑΛ δεν ισχύει αυτό και θα πρέ-
πει να δίνεται και εκεί η αντίστοιχη ευκαιρία. 

Εν κατακλείδι, λοιπόν, η αξιοκρατία στη δηµόσια διοίκηση είναι
από τα βασικά ζητούµενα. Γίνεται ένα βήµα µε το παρόν νοµο-
σχέδιο ή µάλλον δεν γίνεται το βήµα, αλλά δένουµε τα κορδόνια,
για να κάνουµε το πρώτο βήµα, καθότι θα µπει σε ολοκληρωµένη
λειτουργία το 2018.

Τα δείγµατα που µας έχει δώσει ως τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ στη στε-
λέχωση του κράτους είναι ο κοµµατισµός στο τετράγωνο. Και αν
ανατρέξουµε στο Google θα δούµε πολλούς διορισµούς υµετέ-
ρων. Γενικά το Google είναι µεγάλος µαρτυριάρης και αυτό δεν
αρέσει. Μάλιστα, κάποιοι έγραψαν ότι το Google εχθρεύεται τον
ΣΥΡΙΖΑ. Όχι, όµως, και τα καλύτερα παιδιά, καθότι µερικές ώρες
αργότερα συνελήφθησαν για εκβιασµό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Ελπίζουµε να είναι το νοµοσχέδιο αυτό αρχή για την αποκοµ-

µατικοποίηση του κράτους, έστω και αν είναι ντροπή το ότι µας
επιβλήθηκε απ’ έξω, αντί να το αποφασίσουµε µόνοι µας.

Τα καλά του νοµοσχεδίου, λοιπόν, θα τα στηρίξουµε, ελπίζον-
τας ότι θα εφαρµοστούν σύντοµα και σωστά. Τι χειρότερο, άλ-
λωστε, µπορείτε να κάνετε στο δηµόσιο απ’ ό,τι κάνατε ως τώρα
και απ’ ό,τι έκαναν και οι προηγούµενοι µε τη λαφυραγώγησή
του. Το να είναι το κράτος λάφυρο της εκάστοτε κυβέρνησης
είναι η βασική παθογένεια της χώρας µας. Για να παραφράσω
µια γνώριµη φράση από τον περσινό Σεπτέµβριο: «το κράτος ως
λάφυρο των κοµµάτων ή θα το τελειώσουµε ή θα µας τελειώσει».

Το Ποτάµι, λοιπόν, το έχει αποδείξει. Σε αυτή τη µάχη θα είναι
στην εµπροσθοφυλακή. 

6300 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Μετά την κ. Κεραµέως, που έχει τώρα τον λόγο, µου ζήτησε

τον λόγο –και, βεβαίως, θα τον πάρει- ο κύριος Υπουργός. Θα
συνεχίσουµε όπως τα είπαµε: τρεις συνάδελφοι και ένας Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος.

Απλώς σας υπενθυµίζω, κύριε Υπουργέ, να πείτε και για τις
τροπολογίες, ποιες κάνετε αποδεκτές και ποιες όχι.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Δεν τις έχω
όλες, όµως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όσες έχετε και µπο-
ρείτε να απαντήσετε απόψε. Θα µπορείτε να το κάνετε και αύριο
το πρωί, αλλά αν για κάποιες µπορείτε, κυρίως τις υπουργικές ή
των συναδέλφων, να πείτε µια κουβέντα. Καλό θα ήταν. Αλλιώς
αύριο.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Κεραµέως.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχαµε πραγµατικά την ελπίδα

ότι το παρόν σχέδιο νόµου θα αποτελούσε για εµάς πεδίο συναί-
νεσης. Και το λέω αυτό για τους εξής λόγους: 

Πρώτον, λόγω του τίτλου του σχεδίου νόµου, που είχε ανακοι-
νωθεί: «Διαφάνεια, αξιοκρατία και αποτελεσµατικότητα της δη-
µόσιας διοίκησης». Και αυτό γιατί η αξιοκρατία, η διαφάνεια και
η αποτελεσµατικότητα της δηµόσιας διοίκησης αποτελούν κεν-
τρικούς πυλώνες του προγράµµατός µας και της πολιτικής µας
εν γένει.

Δεύτερον, οι ανακοινώσεις της Κυβέρνησης, σχετικά µε τους
στόχους του νοµοσχεδίου που ετοιµαζόταν, αλλά και η εισηγη-
τική έκθεση είχαν δηµιουργήσει προσδοκίες ότι το παρόν σχέδιο
νόµου θα µπορούσε να δώσει λύσεις στα εν γένει κακώς κείµενα
του δηµοσίου, ότι θα µπορούσε να αποτελέσει ένα σηµαντικό
βήµα για τη βελτίωση της λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης,
για τη βελτίωση της οργανωτικής και θεσµικής ικανότητας του
κράτους, τόσο σε κεντρικό όσο και σε περιφερειακό επίπεδο. 

Με απογοήτευση, όµως, κυρίες και κύριοι, διαπιστώσαµε ότι
οι στόχοι αυτοί δεν εξυπηρετούνται από το παρόν σχέδιο νόµου.
Είµαστε, συνεπώς, ενώπιον άλλης µιας περίπτωσης, που υπάρχει
µεγάλη δυσαρµονία µεταξύ αφ’ ενός ανακοίνωσης των προθέ-
σεων της Κυβέρνησης, ωραίων τίτλων και διακηρύξεων και αφ’
ετέρου πραγµατικού νοµοθετικού περιεχοµένου.

Το παρόν νοµοθέτηµα απέχει πολύ από τις ειλικρινείς και ου-
σιαστικές παρεµβάσεις που έχει ανάγκη η δηµόσια διοίκηση. Και
θα τεκµηριώσω τη θέση µου µε συγκεκριµένα παραδείγµατα.
Επιτρέψτε µου, όµως, εισαγωγικά µια αναφορά σε ζητήµατα δια-
δικασίας, που αναδεικνύουν σοβαρότατα ζητήµατα ουσίας.

Πρώτον, κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο, το οποίο τέθηκε σε
δηµόσια διαβούλευση τον Δεκέµβριο του 2015, είχε τριάντα ένα
άρθρα. Ξαφνικά, όταν το νοµοσχέδιο κατατέθηκε στη βουλή
αργά το βράδυ της 3ης Φεβρουαρίου, µόλις είκοσι τέσσερις ώρες
προτού εισαχθεί προς συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή της
Βουλής, το νοµοσχέδιο δεν είχε πια τριάντα ένα άρθρα. Είχε επι-
πλέον ένα ολόκληρο καινούργιο πέµπτο κεφάλαιο, αποτελού-
µενο από είκοσι τρία άρθρα ποικίλης ύλης, τα οποία ουδέποτε
είχαν τεθεί σε δηµόσια διαβούλευση, κατά παράβαση του Κανο-
νισµού της Βουλής.

Δεύτερη παρατήρηση επί της διαδικασίας, για πολλές από τις
διατάξεις αυτές του πέµπτου κεφαλαίου δεν υπάρχει έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, δεν υπάρχει κοστολόγηση,
κατά παράβαση και του Κανονισµού της Βουλής και του Συντάγ-
µατος. Δεν έχουµε ιδέα, λοιπόν, του πραγµατικού οικονοµικού
κόστους των µέτρων προς ψήφιση.

Και ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Γιατί δεν υπάρχει κοστολόγηση;
Γιατί δεν δόθηκαν τα απαραίτητα στοιχεία στο Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους;

Προχωρώ στην ουσία του σχεδίου νόµου. 
Πρώτος άξονας: Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµό-

σιας Διοίκησης. Θα είµαι ειλικρινής. Η σύσταση του µητρώου
αποτελεί µια καινοτοµία για τη λειτουργία της δηµόσιας διοίκη-
σης και υπό προϋποθέσεις θα µπορούσε να συµβάλει στην εν-

δυνάµωση του δυναµικού του δηµοσίου. Και το λέω αυτό, καθώς
ορίζονται κριτήρια για την εγγραφή στο µητρώο, θεσπίζεται η
υποχρέωση προκήρυξης µε προσόντα συναφή προς τα προ-
σόντα της θέσης και τη διαδικασία πρόκρισης των τριών επικρα-
τέστερων, από τους οποίους στη συνέχεια θα επιλέξει ο Υπουρ-
γός και ακόµα προβλέπεται τετραετής θητεία για τις θέσεις
αυτές.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εν λόγω µητρώο έχει
τέσσερα σηµαντικότατα δοµικά προβλήµατα, τα οποία, δυστυ-
χώς, ακυρώνουν το µητρώο εν τη γενέσει του. 

Πρώτο δοµικό πρόβληµα: Ο σχεδιασµός του µητρώου απο-
κλείει την πρόσβαση σε έµπειρο και καταξιωµένο ανθρώπινο δυ-
ναµικό από τον ιδιωτικό τοµέα. Γιατί, όπως προκλητικά αναφέρε-
ται στην εισηγητική έκθεση –και διαβάζω από την εισηγητική έκ-
θεση- λέτε, κύριε Υπουργέ, «το δηµόσιο συµφέρον εξυπηρετείται
καλύτερα από το σώµα των δηµοσίων υπαλλήλων». 

Μα ειλικρινά, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, γιατί τέτοια
ιδεοληψία εναντίον του ιδιωτικού τοµέα και της ιδιωτικής οικο-
νοµίας; Θεωρείτε, δηλαδή, ότι έµπειρα στελέχη επιχειρήσεων,
επιστήµονες, ερευνητές ιδιωτικού τοµέα, εµπειρογνώµονες, πά-
σης φύσεως καταρτισµένοι επαγγελµατίες, που διαπρέπουν
στην Ελλάδα και στο εξωτερικό, δεν θα εξυπηρετούσαν το δη-
µόσιο συµφέρον; Δεν θα µπορούσαν να εισφέρουν τις γνώσεις
και τις εµπειρίες τους για να βελτιώσουν την υπολειτουργούσα,
σε πολλές περιπτώσεις, δηµόσια διοίκηση; 

Επιλέγετε, λοιπόν, µια διοίκηση εσωστρεφή, περιορισµένη στα
στεγανά του δηµοσίου τοµέα, χωρίς δυνατότητες εισροής βέλ-
τιστων πρακτικών και νέων γνώσεων. Επιλέγετε εν τέλει, κυρίες
και κύριοι της συγκυβέρνησης, µια διοίκηση απαρχαιωµένη, απο-
µονωµένη, µε περιορισµένη αποτελεσµατικότητα.

Δεύτερο δοµικό πρόβληµα του µητρώου: Εξαιρείτε από το
πεδίο εφαρµογής του µητρώου τις θέσεις των υπηρετούντων σε
αυτοτελείς γενικές γραµµατείες. 

Κύριε Υπουργέ, άρθρο 6. Ποιος είναι ο λόγος; Γιατί να έχουµε
δύο µέτρα και δύο σταθµά; Αν πραγµατικά πιστεύετε το µοντέλο,
το οποίο εισηγείστε, αν πραγµατικά πιστεύετε στην αποπολιτι-
κοποίηση της δηµόσιας διοίκησης, τότε γιατί δεν το εφαρµόζετε
σε όλες τις γενικές γραµµατείες, αλλά το εφαρµόζετε µόνο σε
µερικές; 

Και για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους, ο κίνδυνος που
ελλοχεύει εδώ είναι ξεκάθαρος. Να ξεφυτρώνουν ξαφνικά αυτο-
τελείς γενικές γραµµατείες, οι οποίες δεν θα υπάγονται στο
πεδίο εφαρµογής του µητρώου, και τότε σε αυτές τις περιπτώ-
σεις η επιλογή κοµµατικού στελέχους θα είναι επιβεβληµένη.

Τρίτο δοµικό πρόβληµα του µητρώου. Προβλέπετε τη δυνατό-
τητα ανανέωσης για άλλη µια τετραετία των επιλεγµένων του µη-
τρώου σε θέσεις ευθύνης. Για αυτήν, όµως, τη διαδικασία ανα-
νέωσης, κύριε Υπουργέ, δεν θεσµοθετείτε ούτε συγκεκριµένα
κριτήρια ούτε συγκεκριµένη διαδικασία.

Και φτάνω στο τέταρτο και κυριότερο δοµικό πρόβληµα του
µητρώου. Ετοιµάζετε αυτό το περίφηµο µητρώο, το οποίο θεω-
ρείτε ότι θα οδηγήσει έτσι στην αποπολιτικοποίηση της δηµόσιας
διοίκησης, στην εξυγίανση του δηµοσίου. Ειπώθηκε και προηγου-
µένως. Προβλέπετε, όµως, την εφαρµογή του τώρα µόνο για τις
κενές θέσεις -που όλοι, βεβαίως, ξέρουµε ότι δεν υπάρχουν
κενές θέσεις- ενώ η γενική εφαρµογή του µητρώου παραπέµπε-
ται στον Ιούλιο του 2018 και µάλιστα πολλές από τις θέσεις που
αφορά το µητρώο, πληρώθηκαν εντός του τελευταίου διµήνου,
ενώ το νοµοσχέδιο είχε ήδη τεθεί στη διαβούλευση.

Κύριε Υπουργέ, κύριοι της συγκυβέρνησης, αν πραγµατικά θέ-
λετε την αποπολιτικοποίηση της δηµόσιας διοίκησης, γιατί δεν
εφαρµόζετε το µητρώο αυτό αµέσως ή τέλος πάντων όταν είναι
τεχνικά εφικτή η εφαρµογή του; Εσείς ο ίδιος, κύριε Υπουργέ,
είπατε στην επιτροπή -και είναι προς τιµήν σας- ότι πολλά απ’ τα
στελέχη που έχει ορίσει η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ στις θέσεις
αυτές, δεν πληρούν τις προϋποθέσεις του µητρώου. Μα τότε,
κύριε Υπουργέ, ένας λόγος παραπάνω, γιατί να µην εφαρµοστεί
αµέσως το µητρώο αυτό; 

Γιατί διαφορετικά θα σήµαινε ότι εσείς θα ορίσετε δικούς σας
ανθρώπους σε όλες τις θέσεις, όπως έχει γίνει µέχρι τώρα, και
οι οποίοι θα είναι οι µόνοι που θα έχουν αξιολογηθεί -απαραίτητη
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προϋπόθεση για να µπορέσεις εν συνεχεία να επιλεγείς για το
µητρώο- και άρα θα υποχρεώσετε την όποια επόµενη κυβέρνηση
να θέσει σε εφαρµογή το δικό σας µητρώο, του οποίου στελέχη
θα µπορούν να είναι µόνο τα πρόσωπα τα οποία θα έχετε ορίσει
εσείς.

Κύριε Υπουργέ -την προσοχή σας, παρακαλώ- είµαι σαφής.
Εµείς θέλουµε την αποπολιτικοποίηση της δηµόσιας διοίκησης.
Θέλουµε την ενδυνάµωση του ανθρώπινου δυναµικού της δηµό-
σιας διοίκησης και θα ήµασταν διατεθειµένοι να επανεξετάσουµε
τη στάση µας απέναντι στο σχέδιο νόµου υπό τρεις προϋποθέ-
σεις.

Η πρώτη, είναι η άµεση εφαρµογή του µητρώου για όλες τις
θέσεις. Αµεσότατη.

Η δεύτερη προϋπόθεση, θα ήταν η δυνατότητα συµµετοχής
στελεχών του ιδιωτικού τοµέα στο µητρώο.

Και η τρίτη προϋπόθεση -την οποία ευτυχώς εκπληρώσατε,
δεν αρκεί, όµως- ήταν η απόσυρση αυτού του προκλητικού -
σκανδαλώδους θα έλεγα-άρθρου 48, για το οποίο θα µιλήσω σε
λίγο.

Δεύτερος τοµέας. Σύστηµα αξιολόγησης και στοχοθεσία. Κύ-
ριοι συνάδελφοι, η εισαγωγή ενός δίκαιου και αντικειµενικού συ-
στήµατος αξιολόγησης και αποτελεσµατικής στοχοθεσίας είναι
βασική επιδίωξη. Ωστόσο, και σε αυτό το κεφάλαιο παρατηρούµε
τη νοµοθέτηση διατάξεων, χωρίς ουσιαστικό αντίκρισµα. Και εξη-
γούµαι. 

Πρώτον, για το σύστηµα αξιολόγησης. Πρόκειται για ένα
απαρχαιωµένο σύστηµα, που ούτε λίγο ούτε πολύ επαναφέρει
τη λογική του π δ 318/1992.

Μα, κυρίες και κύριοι, περιµέναµε τόσο καιρό, για να δούµε
τελικά µια ρέπλικα ενός συστήµατος που ίσχυε πριν από είκοσι
τέσσερα χρόνια; Αυτός είναι ο εκσυγχρονισµός του συστήµατος;
Το πεδίο εφαρµογής και τα κριτήρια παραµένουν ίδια µε αυτά
του προεδρικού διατάγµατος του 1992. Τι αλλάζει; Κάποιες τρο-
ποποιήσεις στο λεκτικό και στην κλίµακα βαθµολόγησης. Αντί να
λέµε στα «δέκα», λέµε στα «εκατό».

Αλλά, κυρίες και κύριοι, η µεγαλύτερη παθογένεια του προτει-
νόµενου συστήµατος είναι το γεγονός, ότι δεν επιτυγχάνει να αν-
τιµετωπίσει παθογένειες του προηγούµενου συστήµατος. Και
ποια ήταν η µεγαλύτερη παθογένεια; Ότι όλοι στον δηµόσιο
τοµέα αξιολογούνταν µε «άριστα». Το νοµοσχέδιο που έχετε
φέρει, λύνει αυτό το πρόβληµα; Όχι δεν το λύνει. Με το σύστηµα
που εισάγετε προς ψήφιση, είναι δυνατή και πάλι η αξιολόγηση
όλων των υπαλλήλων του δηµοσίου τοµέα µε «άριστα», µε «δέκα»
ή τώρα µε «εκατό». Και επιπλέον, δεν υπάρχει και καµµία απολύ-
τως πρόβλεψη για την αντιµετώπιση του προβλήµατος, λόγου
χάριν, εσωτερικός έλεγχος ούτε καµµία πρόβλεψη για την ενίοτε
πληµµελή εφαρµογή της αξιολόγησης.

Δεύτερον, στοχοθεσία. Δεν είναι η πρώτη φορά που λέµε για
στοχοθεσία. Η παρούσα διαδικασία αποτελεί πανοµοιότυπη εκεί-
νης που είχε εισαχθεί µε έναν νόµο του 2004 και η οποία δεν
εφαρµόστηκε ποτέ. Σε κάθε περίπτωση είναι σηµαντικό να προ-
βλέπεται µια διαδικασία στοχοθεσίας αλλά αυτό που έχει σηµα-
σία δεν είναι απλά ένα κενό γράµµα. Πρέπει να υπάρχουν µηχα-
νισµοί παρακολούθησης του βαθµού επίτευξης των στόχων, µη-
χανισµοί διόρθωσης τυχόν αποκλίσεων και εδώ δεν υπάρχει τί-
ποτα από αυτά. Η στοχοθεσία, λοιπόν, είναι κενό γράµµα.

Τρίτος τοµέας. Βαθµολογική διάρθρωση θέσεων, σύστηµα
προαγωγών. Και εδώ δύο βασικές παρατηρήσεις.

Πρώτον, η ιδιαίτερα ευνοϊκή µεταχείριση που επιφυλάσσεται
προς τους αποφοίτους της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης,
τόσο ως προς τον εισαγωγικό βαθµό όσο και ως προς τον απαι-
τούµενο χρόνο για την υπηρεσιακή εξέλιξη, η οποία ευνοϊκή µε-
ταχείριση δηµιουργεί ανισότητες µέσα στο σώµα των δηµοσίων
υπαλλήλων.

Δεύτερον, µε το άρθρο 26, κύριε Υπουργέ, ενώ αναγνωρίζετε
στα λόγια την προϋπηρεσία στον ιδιωτικό τοµέα -προ του διορι-
σµού έως επτά έτη σε συναφές αντικείµενο- δεν αποδίδεται σε
αυτήν την προϋπηρεσία κανένα, µα κανένα µισθολογικό αντίκρι-
σµα. Και ερωτώ: Ποια είναι η σηµασία της αναγνώρισης της προ-
ϋπηρεσίας στον ιδιωτικό τοµέα;

Τέταρτος άξονας. Σύστηµα επιλογής προϊσταµένων. Δύο συ-

νοπτικές παρατηρήσεις. 
Πρώτον, ενισχύεται µια αναχρονιστική αντίληψη συλλογής µο-

ρίων, µέσα από τίτλους σπουδών και διαρκή επιµόρφωση και όχι
τόσο µέσα από την εργασία.

Δεύτερον, και πάλι πριµοδοτείτε τους αποφοίτους της Εθνικής
Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης προκλητικά, µε αποτέλεσµα να κα-
θίσταται απαγορευτικό να διεκδικήσουν θέση ευθύνης έµπειροι
υπάλληλοι µε πολλά χρόνια προϋπηρεσίας.

Τέλος φθάνω στο περίφηµο Πέµπτο Κεφάλαιο, το οποίο απο-
τελεί την µεγαλύτερη απόδειξη, ότι το υποψήφιο σχέδιο νόµου
συνιστά άλλη µια έκφανση της διγλωσσίας της Κυβέρνησης.
Κάτω από τον τίτλο «λοιπές διατάξεις» σωρεύονται άσχετες δια-
τάξεις, ένα συµπίληµα αριθµήσεων, κάποιων φωτογραφικών,
απόσπασµα του παράλληλου προγράµµατος, όπως εισήχθη στη
Βουλή τον Δεκέµβριο και αποσύρθηκε εν συνεχεία.

Σκόπευα να αναφερθώ και στα άρθρα 32 και 48, τα οποία θεω-
ρώ τα πιο κραυγαλέα. Και χαίροµαι ιδιαιτέρως, κύριε Υπουργέ,
που τα αποσύρατε αυτά. Και χαίροµαι ιδιαιτέρως, γιατί πραγµα-
τικά επρόκειτο για πρωτοφανείς διατάξεις. Το 32, µε το οποίο εί-
χατε δικαίωµα να αποσπάσετε, διαθέσετε, τοποθετήσετε από το
Υπουργείο και αντίστροφα προς νοµικά πρόσωπα και θυγατρικές
εταιρίες αυτών, υπαλλήλους, κατά παρέκκλιση των κοινών δια-
τάξεων, χωρίς γνώµη υπηρεσιακού συµβουλίου και πριν την πά-
ροδο της δοκιµαστικής περιόδου και το 48, που ήταν πρωτοφα-
νής διάταξη, τόσο λόγω της µονιµοποίησης υπαλλήλων από το
παράθυρο, κατά παράβαση διατάξεων του ΑΣΕΠ, όσο και λόγω
της παρέµβασης του νοµοθέτη σε εκκρεµείς δίκες.

Κύριε Υπουργέ, όµως, µια παράκληση. Ελπίζω να µη δούµε το
άρθρο 48 σε άλλο νοµοθέτηµα. Γιατί σας θυµίζω, ότι το άρθρο
48 αυτούσιο είχε εµφανιστεί στο παράλληλο πρόγραµµα, το
οποίο αποσύρθηκε, όπως εµφανίστηκε και σε αυτό το νοµοσχέ-
διο και αποσύρθηκε. Ελπίζω να µην το ξαναδούµε σε κανένα νο-
µοθέτηµα ούτε τροπολογία.

Θα µιλήσω αναλυτικά αύριο για τα λοιπά άρθρα του Κεφα-
λαίου Ε’, καθώς και για τις τροπολογίες οι οποίες αποδεικνύονται
άκρως ενδιαφέρουσες. 

Κλείνω µε το εξής: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι της συγ-
κυβέρνησης, θυµηθείτε την εντολή που έχετε λάβει. Είστε η Κυ-
βέρνηση του συνόλου των Ελλήνων πολιτών και µε την πολιτική
σας οφείλετε να διασφαλίζετε το συµφέρον ολόκληρης της κοι-
νωνίας και όχι µόνο ορισµένων υποστηρικτών σας.

Αν αποδείξετε έµπρακτα ότι θέλετε να θέσετε τέρµα στην έν-
νοια του κόµµατος-κράτους, αν δεχθείτε, για παράδειγµα, το αυ-
τονόητο, δηλαδή να εφαρµόσετε αµέσως το µητρώο που εσείς
οι ίδιοι θεσπίζετε και να επιτρέψετε το επίσης αυτονόητο δηλαδή
τη συµµετοχή των στελεχών του ιδιωτικού τοµέα, τότε θα µπο-
ρούσαµε να επανεξετάσουµε τη στάση µας απέναντι σε αυτό το
νοµοσχέδιο. Διαφορετικά πολύ φοβάµαι, ότι θα αποδειχθεί για
άλλη µια φορά ότι βρισκόµαστε ενώπιον της διγλωσσίας της Κυ-
βέρνησης, η οποία ντύνει µε κοµψές έννοιες, µε κράχτες ευαι-
σθησίας -θα έλεγα- τα νοµοθετήµατά της, για να µπορεί να
θεσπίζει –επιτρέψτε µου- από την πίσω πόρτα τις επιθυµίες κοµ-
µατικών στελεχών.

Πέρυσι τον Απρίλιο αυτός ο κράχτης ευαισθησίας λεγόταν
αποκατάσταση αδικιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κυρία
Κεραµέως.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Την προηγούµενη εβδοµάδα ήταν η επιτάχυνση του κυβερνη-

τικού έργου και σήµερα αυτός ο κράχτης ευαισθησίας λέγεται
αξιοκρατία και διαφάνεια. Αποδείξτε µας, λοιπόν, ότι θέλετε
πραγµατικά να αποπολιτικοποιήσετε τη δηµόσια διοίκηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Υ-
πουργός, κ. Βερναρδάκης.

Σας βάζω τον κανονικό χρόνο, δεκαοκτώ λεπτά. Αν µιλήσετε
για τις τροπολογίες –όποιες τροπολογίες- θα έχετε και εσείς µία
ανοχή.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ,
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κύριε Πρόεδρε. Καλύτερα για τις τροπολογίες να έχουµε µια συ-
νολική εικόνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Εποµένως,
κάντε την πρωτολογία σας χωρίς τις τροπολογίες.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ. 

Εξακολουθώ να πιστεύω ότι υπάρχουν ενδιαφέρουσες παρα-
τηρήσεις και τοποθετήσεις και νοµίζω ότι καλόπιστα βρισκόµα-
στε εδώ, για να νοµοθετήσουµε καλώς. Και υπό αυτήν την έννοια
θα κάνω µία τοποθέτηση σε σχέση µε διάφορα που ακούγονται,
τα οποία είναι κακόπιστα.

Αλλά ας ξεκινήσουµε, κατ’ αρχάς, από το νοµοσχέδιο. Θέλω
να σας επισηµάνω δέκα σηµεία.

Πρώτον, τι δηµόσιο θέλουµε; Είναι κρίσιµο ερώτηµα. Για
ποιον; ρωτούν οι συνάδελφοι του ΚΚΕ. Απάντηση. Θέλουµε δη-
µόσιο υπέρ των λαϊκών αναγκών και υπέρ του δηµοσίου συµφέ-
ροντος. Τελεία.

Δεύτερον, ποια θα µπορούσαµε να πούµε ότι είναι τα στοιχεία
που χαρακτηρίζουν αυτό το νοµοσχέδιο σε σχέση µε άλλες νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες του παρελθόντος; Διότι είναι προφανές
ότι έχουν υπάρξει και άλλες νοµοθετικές πρωτοβουλίες και
σπεύδω εκ προοιµίου να σας πω, ότι ορισµένες εξ αυτών είχαν
και πολύ θετικά στοιχεία. Δεν είναι κακό αυτό να το αναγνωρί-
σουµε. Ποιο είναι, όµως, το πρόβληµα;

Οι προηγούµενες νοµοθετικές πρωτοβουλίες σε γενικές γραµ-
µές χαρακτηρίζονταν από αποσπασµατικότητα είτε από πολιτική
ιδιοτέλεια, προκειµένου να αντικατασταθούν σε µια νύχτα ή σε
µερικές νύχτες οι προϊστάµενοι για να ελεγχθεί η δηµόσια διοί-
κηση είτε επειδή δεν υπήρχε µία ενιαία σύλληψη της δηµόσιας
πολιτικής για τη διοικητική µεταρρύθµιση, δεν υπήρξε ένα νοµο-
θέτηµα που να προσπαθεί να αντιµετωπίσει συνολικά τα µείζονα
ζητήµατα της δηµόσιας διοίκησης. Αυτό προσπαθούµε να θερα-
πεύσουµε µε αυτό το νοµοσχέδιο.

Το κυρίως νοµοσχέδιο περιλαµβάνει τέσσερα µέρη -θα σας πω
και ειδικότερα για τις άλλες διατάξεις- τα οποία είναι πλήρως λει-
τουργικά διασυνδεδεµένα µεταξύ τους. Από την άποψη αυτήν
και µόνο για αυτόν τον λόγο, θα περίµενα να επισηµανθεί αυτό
ως µία από τις βασικές αλλαγές στη νοµοθέτηση για τη δηµόσια
διοίκηση.

Τρίτον, πώς θα εφαρµοστούν αυτά τα χαρακτηριστικά του συ-
στήµατος αξιολόγησης, για τα οποία κάνουµε λόγο, στην ελλη-
νική δηµόσια διοίκηση και που κάποιοι από τους αγορητές την
εµφανίζουν ως ανέτοιµη, ως δύσπιστη, δυσλειτουργική κ.ο.κ.; 

Πράγµατι, αυτό είναι αλήθεια και πρέπει να αναγνωρίσουµε
ότι η ελληνική δηµόσια διοίκηση φέρει ακόµα βαρύ το φορτίο
της προηγούµενης νοµοθετικής πρωτοβουλίας για την αξιολό-
γηση, η οποία δεν ήταν µια µεταρρύθµιση αλλά µία βαθύτατη αν-
τιµεταρρύθµιση. Ήταν µία αντιµεταρρύθµιση, η οποία ξεκινούσε
από τη θέση ,ότι ένα µεγάλο κοµµάτι του δηµόσιου τοµέα είναι
άχρηστο, πρέπει να ιδιωτικοποιηθεί, να περάσει σε λειτουργίες
και αρµοδιότητες έξω από τη δηµόσια διοίκηση και πρέπει να µει-
ωθεί είτε σε αρµοδιότητες είτε σε µισθολογικό κόστος είτε σε
ανθρώπινο δυναµικό.

Αυτή ήταν η πραγµατικότητα. Έφτανε στο απαράδεκτο µεθο-
δολογικά, κύριε Βορίδη, πρόβληµα, να προβλέπει νοµοθετικά
κλειδωµένα ποσοστά αξιολόγησης είτε θετικής είτε αρνητικής.
Αυτό είναι πρόβληµα. Μπορείτε να ρωτήσετε οποιονδήποτε
ασχολείται µε τα συστήµατα αξιολόγησης. Το να προβλέπεις εξ
ορισµού ότι ένα 10% ή ένα 15%, εκ προοιµίου είναι εκτός της
βάσης την οποία θέτεις, δηµιουργεί ένα πρόβληµα.

Αυτό, λοιπόν, το γεγονός οδήγησε στο να µην υιοθετηθεί κα-
νένα σύστηµα αξιολόγησης -το σύστηµα αξιολόγησης- ενώ
υπήρχαν σε παλιότερα συστήµατα αξιολόγησης προφανώς θε-
τικές αναφορές.

Άρα το πρόβληµα της ελληνικής δηµόσιας διοίκησης παρέ-
µεινε ως προς το ζήτηµα αυτό.

Τέταρτο θέµα. Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοί-
κησης. Το µητρώο σχεδιάστηκε ως µηχανισµός, που περιλαµβά-
νει στις εγγραφές του τον δηµόσιο τοµέα, κυρίως, δηλαδή, τον
χώρο ευθύνης δηµοσίων υπαλλήλων ή δηµοσίων λειτουργών µε
πολύ ειδικά προσόντα, όµως, όχι γενικώς και αορίστως και για

πολύ συγκεκριµένους λόγους.
Ο στόχος δεν είναι ένα µητρώο καταγραφής του ανθρώπινου

δυναµικού της χώρας, το οποίο είναι προφανές ότι είναι πολύ και
αξιόλογο. Και δεν δουλεύει µόνο στο δηµόσιο τοµέα. Εννοείται.
Δουλεύει και σαν ελεύθερος επαγγελµατίας, δουλεύει και στις
ιδιωτικές επιχειρήσεις .κ.ο.κ.. Όµως, αυτό που µας ενδιαφέρει
και από αυτό που ξεκινάµε, είναι η αξιοποίηση και καταγραφή
του πολύ καλού, προσοντούχου δυναµικού, του στελεχιακού,
που έχει αυτός ο δηµόσιος τοµέας. Κάθε άλλη πράξη οδηγεί σε
αυτήν την παραµόρφωση –αν θέλετε- των ορίων µεταξύ δηµό-
σιου και ιδιωτικού τοµέα, για την οποία κάνετε λόγο αυτήν τη
στιγµή.

Μα ποια επιχείρηση, ποιος οργανισµός όταν χρειάζεται να
κάνει µία αξιολόγηση των δυνάµεών του, µία αξιολόγηση οικο-
νοµίας κλίµακας, θα ξεκινήσει από µία άλλη επιχείρηση, από έναν
άλλον οργανισµό και όχι από τον δικό του; Είναι δυνατόν;

Βάζετε το ζήτηµα του ιδιωτικού τοµέα και επανέρχεστε σε
αυτό. Να συµφωνήσουµε σε κάτι. Προφανώς υπάρχει ένας ιδιω-
τικός τοµέας -άνθρωποι που δουλεύουν στον ιδιωτικό τοµέα ατο-
µικά,ως νοµικοί, ως γεωπόνοι, ως λογιστές- που είναι αξιόλογος
και θα πρέπει  το δηµόσιο να βρει έναν  τρόπο να έχει µία ώσ-
µωση µαζί του.

Όµως αυτό προϋποθέτει δύο βασικά πράγµατα.
Το πρώτο βασικό πράγµα που προϋποθέτει, είναι ότι θα πρέπει

να φτιάξουµε, για να µην εκπίπτουµε συνέχεια σε περίεργα φαι-
νόµενα διαπλοκής, που κανείς δεν το θέλει –έτσι δεν είναι;-, µία
ειδική νοµοθεσία, που να απαντήσει στο µεγάλο πρόβληµα -το
οποίο δεν είναι ελληνικό, είναι παγκόσµιο- των λεγόµενων «περι-
στρεφόµενων θυρών». Πού αρχίζει το όριο του δηµόσιου τοµέα,
του δηµόσιου συµφέροντος δηλαδή, και πού αρχίζει και γίνεται
µία ώσµωση συµφερόντων µεταξύ δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα;
Αυτό είναι ένα σοβαρό πρόβληµα που πρέπει να το αντιµετωπί-
σουµε.

Δεν φτιάχνουµε, λοιπόν, ένα µητρώο, που έχει στην πραγµατι-
κότητα το Μητρώο του ΟΑΕΔ, που προφανώς και έχει πολύ κα-
λούς επαγγελµατίες, νέο κόσµο. Παρεµπιπτόντως, το πρόβληµα
αυτό του δηµοσίου πρέπει να αντιµετωπιστεί. Το δηµόσιο και ηλι-
κιακά και στελεχιακά έχει ένα παλιό ανθρώπινο δυναµικό. Θα
πρέπει να αναµοχλευθεί. Προφανώς θα πρέπει να υπάρξουν και-
νούργιες θέσεις εργασίας στο δηµόσιο. Δεν µπορεί να υπάρχει
ανάπτυξη χωρίς ισχυρό δηµόσιο τοµέα. Δεν υπάρχει αγορά
χωρίς κράτος.Πιστεύω ότι είναι µία από τις βασικές ιδεοληψίες,
µε τις οποίες πρέπει αντίστροφα να αναµετρηθούµε.

Με ρωτάτε. Γιατί δεν παίρνει ο δηµόσιος τοµέας από τον ιδιω-
τικό; Σας ανταπαντώ. Γιατί δεν παίρνει ο ιδιωτικός τοµέας από
τον δηµόσιο, όπως γίνεται σε άλλες χώρες του κόσµου ή όπως
γινόταν, άλλωστε, και στην Ελλάδα για πολλά χρόνια; Υπήρχαν
στελέχη του δηµόσιου τοµέα, που µετά από κάποιο διάστηµα µε-
ταφέρονταν κάλλιστα στον ιδιωτικό τοµέα.

Πέµπτον, πώς θα εφαρµοστεί ο θεσµός της συνέντευξης -ει-
πώθηκε από κάποιους- που είναι λοιδορηµένος και αναξιόπιστος
στο ελληνικό πολιτικό σύστηµα; Προφανώς και ο στόχος δεν
είναι να τον αποκλείσουµε. Δηλαδή, λέει κάποιος για παράδειγ-
µα, να αποκλείσουµε τη διαδικασία της συνέντευξης. Μα είναι
δυνατόν; Από τη  µια, εκθειάζουµε τον ιδιωτικό τοµέα και τις πρα-
κτικές του και από την άλλη µεριά, λέµε αυτό το καινοφανές. Το
πρόβληµα ποιο είναι και πρέπει εδώ να είµαστε πολύ προσεκτι-
κοί; Ότι δεν πρέπει να δηµιουργήσουµε µία δοµική µεροληψία.

Έχουµε, παραδείγµατος χάριν, στις επιλογές προϊσταµένων
τέσσερα µεγάλα κριτήρια. Τα τυπικά προσόντα, την προϋπηρε-
σία, την αξιολόγηση, τη συνέντευξη. Το µεγάλο πρόβληµα είναι
να µη δηµιουργήσουµε οργανική µεροληψία. Δηλαδή, να είχαµε
τη συνέντευξη 70%, όπως προβλεπόταν σε κάποιους νόµους και
µάλιστα σε µια ελληνική δηµόσια διοίκηση που είναι τραυµατι-
σµένη από τις πελατειακές σχέσεις και από την κοµµατοκρατία.
Πώς θα µπορούσαµε να το κάνουµε αυτό;

Πρέπει, λοιπόν, να δηµιουργήσουµε ένα σύστηµα, το οποίο να
έχει τη δυνατότητα της αυτορρύθµισης ως προς τον τρόπο µε
τον οποίο κινείται. Να έχει µια λογική. Αν δεν έχει αυτή τη λογική,
τότε πολύ εύκολα µπορεί να διολισθαίνει συνεχώς σε πρακτικές
είτε πελατειακές είτε κοµµατικές είτε υπουργικές κ.ο.κ.. 
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Πώς θα διασφαλιστεί η έγκαιρη διενέργεια της στοχοθεσίας,
προκειµένου να προκύψουν σαφείς, αντικειµενικοί και µετρήσιµοι
στόχοι σε επίπεδο υπηρεσίας; Η στοχοθεσία δεν αντιµετωπίζεται
ως αυτοσκοπός ούτε θα επιτρέψουµε να δηµιουργήσει -και δεν
πρέπει να επιτρέψουµε να δηµιουργήσει- µια στοιβάδα γραφει-
οκρατίας που επικάθεται στις ζωτικές δηµόσιες λειτουργίες και
κατασπαταλά πολύτιµους πόρους. Αντίθετα είναι ένα βοήθηµα
και ένα εργαλείο ανάπτυξης και βελτίωσης, για να ανταποκρίνον-
ται τα στελέχη του δηµοσίου, οι άνθρωποι του δηµοσίου και οι
δοµές του στα καθήκοντα και την αποστολή τους, για να µπο-
ρούµε να κάνουµε όχι αξιολόγηση ανθρώπων αλλά αξιολόγηση
δοµών και παραγόµενου έργου. Υπέρ ποιου; Υπέρ του δηµοσίου
συµφέροντος και υπέρ των λαϊκών αναγκών.

Άκουσα πριν από λίγο την αγαπητή εισηγήτρια του ΚΚΕ, που
περιέγραψε µια πραγµατική κατάσταση. Στο Δήµο Νίκαιας το
Τµήµα Πρασίνου υπολειτουργεί, έχει δυο ανθρώπους, δεν έχει
µέσα κ.λπ.. Μα αυτό είναι η αξιολόγηση. Αν θέλουµε αυτή τη συγ-
κεκριµένη υπηρεσία να την κάνουµε καλύτερη, να την κάνουµε
να λειτουργεί υπέρ του δηµόσιου τοπικού συµφέροντος, θα πρέ-
πει να την ενισχύσουµε. Αυτός είναι φάκελος αξιολόγησης αυτής
της υπηρεσίας.

Ποια οικονοµικά και διοικητικά κίνητρα θα συνδέονται µε το
σύστηµα αξιολόγησης; Θα υπάρχει τέτοια περίπτωση; Πώς θα
διασφαλιστεί η εφαρµογή µέτρων βελτίωσης των υπαλλήλων;
Μα το απαντήσαµε. Το ξεχνάµε, όµως. Απαντήσαµε ότι στο νέο
µισθολόγιο, αυτό που ψηφίστηκε το Δεκέµβριο, περιλαµβάνον-
ταν µελλοντικές προβλέψεις για τη σύνδεση της αξιολόγησης µε
µια ταχύτερη µισθολογική εξέλιξη ή και µε µια βαθµολογική εξέ-
λιξη.

Επιπλέον η νέα αρχιτεκτονική του βαθµολογίου συνδέεται ορ-
γανικά µε την αξιολόγηση, αφού αυτή η καλή βαθµολογία επιφέ-
ρει ταχύτερη ανέλιξη στο σύστηµα σταδιοδροµίας.

Και τίθεται το µεγάλο ερώτηµα. Και µε τους κακούς τι θα κάνω;
Με συγχωρείτε πολύ, η άποψή µου είναι σαφής. Κανείς δηµόσιος
υπάλληλος, κανείς εργαζόµενος, κανένας µισθωτός δεν πρέπει
να φοβάται -και µάλιστα από τη θέση της κρατικής λειτουργίας-
για τη θέση εργασίας του. Σε αυτό πρέπει να είµαστε απόλυτοι.
Θα τον κάνουµε καλύτερο, θα κόψουµε το λαιµό µας για να τον
επιµορφώσουµε, να τον αλλάξουµε θέση, να δούµε πώς µπο-
ρούµε να λειτουργήσει. Γιατί αυτό; Διότι δεν υπάρχει ατοµική
αξιολόγηση. Ένας άνθρωπος είναι κακός ή καλός όχι επειδή γεν-
νήθηκε καλός ή κακός αλλά επειδή λειτουργεί µέσα σε ένα πλαί-
σιο, λειτουργεί µέσα σε µια δοµή. Δεν είναι από µόνος του καλός
ή κακός. Κάποια συνθήκη τον κάνει καλό ή κακό.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν υπάρχουν ατοµικές δεξιότητες;
Ατοµικές ικανότητες δεν υπάρχουν;

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Δεν τις είδατε
στο νοµοσχέδιο αυτές; Κύριε Βορίδη, κάνουµε µια συζήτηση
κουφών; Εγώ µιλάω εντελώς καλόπιστα. Ειλικρινά. Κάνουµε µία
συζήτηση κωφών; Δηλαδή δε διαβάσαµε, ότι εδώ προσπαθούµε
να αντικειµενοποιήσουµε, πολλές φορές µε κακό τρόπο γιατί δεν
αντικειµενικοποιούνται όλα ή δεν αντικειµενικοποιούνται όλα πο-
σοτικά; Δεν µπορούµε να κάνουµε αυτό που λέµε, για παρά-
δειγµα αποτελεσµατικότητα; Γιατί πρέπει, δηλαδή, να τα εξη-
γούµε συνέχεια αυτά τα πράγµατα; Με κάποιον τρόπο πρέπει να
έχουµε κάποια αντικειµενικά συστήµατα ελέγχου της λειτουρ-
γίας µιας δηµόσιας υπηρεσίας. Όµως αυτό το πράγµα θα πρέπει
να γίνεται µε διαδικασίες εγγύησης των συµφερόντων, της ερ-
γασιακής ισορροπίας και των εργασιακών σχέσεων, δηλαδή ό,τι
ορίζει η νοµιµότητα. Μπορούµε, δηλαδή, να προβλέψουµε απο-
λύσεις; Κατά τη γνώµη µας, είναι το µεγαλύτερο έγκληµα το
οποίο θα κάναµε, ειδικά σήµερα σε ένα δηµόσιο τραυµατισµένο
που έχουν αποχωρήσει τριακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες άνθρω-
ποι, που δεν µπορεί να καλύψει τις στοιχειώδεις κοινωνικές ανάγ-
κες, που δεν µπορούν να λειτουργήσουν τα σχολεία ειδικής
αγωγής, οι βρεφονηπιακοί σταθµοί, τα Τµήµατα Πρασίνου στους
δήµους κ.ο.κ..

Δεν θα σας κουράσω, γιατί βλέπω ότι περνάει ο χρόνος. Θα
παρακάµψω ορισµένα πράγµατα, τα οποία ήθελα να πω. Θέλω
να µιλήσω για ορισµένα ζητήµατα τα οποία ετέθησαν.

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να µιλήσω για τους γενικούς γραµµα-
τείς. Προσέξτε τώρα. Εδώ η Νέα Δηµοκρατία έχει µια δοµική αν-
τίφαση. Έχει µια πολιτική αντίφαση κατ’ αρχάς αλλά έχει και µια
δοµική αντίφαση. Λέει, δηλαδή, ότι «Δεν συµφωνώ µε την έννοια
του γενικού γραµµατέα ως διοικητική κορυφή αλλά απαιτώ να
εφαρµοστεί τώρα». Υπάρχει µια αντίφαση. Υπάρχει και µια πολι-
τική αντίφαση, η οποία έχει να κάνει µε τις πάγιες θέσεις.

Αυτό που είχαµε που ξέραµε και είχε κατατεθεί κι επισήµως
από τη Νέα Δηµοκρατία στις προτάσεις για τη συνταγµατική Ανα-
θεώρηση, ήταν η κατάργηση της θέσης του γενικού γραµµατέα
ως θέσης επιτελικής και η αντικατάστασή της, ακριβώς επειδή
είχε την έννοια της διοικητικής κορυφής από τον γενικό διευ-
θυντή.

Εδώ αυτήν τη στιγµή έχουµε µια οβιδιακή µεταστροφή όχι
προς την κατεύθυνση της αποπολιτικοποίησης ή της αποκοµµα-
τικοποίησης αλλά από την κατεύθυνση της απόλυτης κοµµατικο-
ποίησης, που λέει όπως διακηρύχθηκε από τους συναδέλφους,
ότι η θέση του γενικού γραµµατέα είναι πολιτική θέση και ως τέ-
τοια πρέπει να παραµείνει.

Παρεµπιπτόντως, δε, τι είναι ο γενικός γραµµατέας; Ο αρχη-
γός των µετακλητών. Για να µην το ξεχνάµε. Διότι κατά τα άλλα
κάνουµε και κριτική στο πόσοι µετακλητοί υπάρχουν, πόσους δεν
έχουµε, πόσους έχουµε και πόσους θα είχαµε κ.ο.κ.. Και όχι µόνο
είναι ο αρχηγός των µετακλητών αλλά έχει και ο ίδιος τη δυνα-
τότητα και την ευχέρεια να έχει µετακλητούς.

Εποµένως υπάρχει µια σοβαρή αντίφαση που πρέπει να τη
δείτε.

Το δεύτερο είναι ο χρόνος εφαρµογής. Πολύς λόγος γίνεται
για τον χρόνο εφαρµογής. Έκανα έναν έλεγχο, πράγµατι, για να
δω και τον χρόνο εφαρµογής. Κατ’ αρχάς κακώς λέτε ότι προ-
βλέπεται τον Ιούνιο του 2018. Οι ρυθµίσεις οι οποίες προβλέπον-
ται στον νόµο, λένε το εξής: Το µητρώο συγκροτείται. Προφανώς
ελέγχεται. Είναι σε απόλυτη διαφάνεια και µε όλες τις δυνατό-
τητες της ψηφιοποίησης και της ανοιχτής πρόσβασης δεδοµέ-
νων -αυτό είναι προφανές, µην το συζητάµε- όπως ειπώθηκε, έχει
εφαρµογή από την 1η Αυγούστου, δηλαδή τελειώνει –υπολογί-
ζουµε- στις 31 Ιουλίου και από κει και πέρα ξεκινάει η στελέχωση
όλων των ανοιχτών θέσεων, αυτών που δεν έχουν καλυφθεί.

Και τώρα θα µου πείτε: Οι υπόλοιπες; Οι υπόλοιπες, λοιπόν,
µε βάση τον έλεγχο που έκανα σε όλα τα νοµικά πρόσωπα ιδιω-
τικού και δηµόσιου δικαίου, λένε ότι το 20% των θέσεων αυτών
είναι προς προκήρυξη το 2016 -δηλαδή την τρέχουσα χρονιά- κι
ένα 65% το 2017. Ποια ήταν η λογική; Άρα δεν είναι το 2018.
Είναι έως το 2018. Έως τότε. Γιατί έως τότε; Διότι είχαµε το µε-
γάλο πρόβληµα -και πρέπει να έχουµε το µεγάλο άγχος, αν θέ-
λετε ως σοβαρή συντεταγµένη πολιτεία- πράγµατι να µην
ακυρώσουµε θητείες συλλογικών οργάνων. Δηλαδή όταν το κά-
νουµε αυτό, δεχόµαστε κριτική για κοµµατικοποίηση. Όταν προ-
σπαθούµε να το σεβαστούµε, δεχόµαστε κριτική γιατί δεν το
κάνουµε τώρα, για κάτι το οποίο διαφωνούµε.

Άλλες διατάξεις. Κάναµε µια εκτεταµένη συζήτηση και στις επι-
τροπές αλλά εδώ είµαι πάρα πολύ απογοητευµένος, θέλω να
σας πω, διότι µερικοί από τους εισηγητές -όχι όλοι ευτυχώς- επα-
νέλαβαν τις πρωτολογίες που έκαναν στην πρώτη συνεδρίαση,
ενώ έγινε ένας διάλογος, ακούστηκαν καλόπιστα, κακόπιστα,
υπήρξαν εξηγήσεις κ.ο.κ.. 

Να επαναλάβω, λοιπόν, για τις άλλες διατάξεις. Το 85% µε
90% των άλλων διατάξεων ήταν διατάξεις του Υπουργείου, που
αφορούσαν δηλαδή τη δηµόσια διοίκηση. Ήταν ζητήµατα που
άπτονταν της δηµόσιας διοίκησης και ως τέτοιες προσπαθού-
σαµε να τις χειριστούµε. Υπάρχουν, πράγµατι, ορισµένα προβλή-
µατα. Όσον αφορά το άρθρο 32 για παράδειγµα, για το οποίο
κάνετε λόγο και το θεωρείτε µάλιστα και λόγο µη ψήφισης του
νοµοσχεδίου, θέλω να πω τα εξής: Το άρθρο 32 τι έλεγε και τι
θα λέει, γιατί θα επανέλθει στο νοµοσχέδιο για την κινητικότητα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Λέει ότι είχαµε τη δυνατότητα στο εσωτερικό ενός Υπουρ-

γείου, µαζί µε τους εποπτευόµενους οργανισµούς του, να
έχουµε ένα σύστηµα κινητικότητας κατά παρέκκλιση, δηλαδή
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κατά παρέκκλιση της γραφειοκρατίας. Αυτό γίνεται για λόγους
οικονοµίας δυνάµεων.

Επειδή ο καιρός πέρασε και πράγµατι το νοµοσχέδιο από τις
αρχές του Δεκέµβρη ή από τα τέλη του Δεκέµβρη έως σήµερα -
έχουν περάσει δύο µήνες- δεν έχει τον χαρακτήρα µιας άµεσης
εφαρµογής, αυτή η διάταξη δεν έχει νόηµα. Θα επανέλθει και θα
κατατεθεί στο νοµοσχέδιο, για την κινητικότητα που θα συζητη-
θεί τις επόµενες εβδοµάδες.

Θα αναφερθώ στο άρθρο 48. Για το άρθρο 48 ακούστηκε µια
κριτική. Κι εδώ θέλω να ευχαριστήσω τον Πρόεδρο για την πα-
ρατήρηση που έκανε. Δηλαδή όταν ο Υπουργός δεν ακούει, είναι
κακόπιστος. Όταν ακούει και προσπαθεί πράγµατι να συνθέσει
από οπουδήποτε κι αν ακούγεται και να δει πραγµατικά το εύ-
λογο ή το µη εύλογο µιας ένστασης που ακούγεται αδογµάτιστα,
δέχεται το 2 - 0.

Κύριε Βορίδη, εκτός από το ποδόσφαιρό υπάρχει και το µπά-
σκετ. Και στο ράκινγκ σήµερα της κατάταξής σας είσαστε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή την Πέµπτη
παίζει  Ολυµπιακός - Άντερλεχτ, µας βολεύει το 2 - 0.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι είµαστε; Για πείτε, τι είµαστε;
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Είσαστε σε αρ-
νητικό δείκτη, διότι..

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κάνατε και δηµοσκοπήσεις παλιά.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Βεβαίως.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Για ρίξτε µια µατιά.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Αυτό τι σηµαί-
νει δηλαδή;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Επειδή λέτε για την κατάταξή µου.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Για την κατά-
ταξη εννοώ σε σχέση µε τους µπασκετικούς όρους. Μην τα συν-
δέετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Στήνονται οι δηµοσκοπήσεις…
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Μεγάλο θέµα
αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην ανοίγετε τώρα
τέτοια κουβέντα, κύριε Υπουργέ. Ολοκληρώστε σας παρακαλώ.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ολοκληρώνω,
λοιπόν, µε αυτές τις διαπιστώσεις.

Εγώ θέλω να σας πω, ότι το νοµοσχέδιο προσπαθεί να κινηθεί
στην κατεύθυνση µιας σοβαρής, συνεκτικής στρατηγικής αλλα-
γής του δηµόσιου τοµέα µε κριτήριο τον σεβασµό στην εργασία,
τον σεβασµό στη διαφάνεια, τον σεβασµό στην αξιοκρατία και
έχοντας ως πιλότο το γεγονός, ότι µπορεί παλιές και καλές νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες που υπήρξαν, να τις ενσωµατώσει. Δεν
θα µπει ποτέ σε µια διαδικασία κατασταλτικής και καταχρηστικής
χρήσης του δηµοσίου που σηµαίνει απολύσεις, που σηµαίνει κα-
ταχρηστικές αξιολογήσεις, που σηµαίνει προσχήµατα για αυτήν
την ιδεοληψία, που διακατέχει ένα µεγάλο κοµµάτι του σηµερι-
νού πολιτικού φάσµατος, το οποίο λέγεται νεοφιλελευθερισµός
και µικρότερο και λιγότερο δηµόσιο, δηλαδή µικρότερο δηµόσιο
συµφέρον και µεγαλύτερη έκταση της ιδιωτικής παραοικονοµίας.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ξεκινάµε µε τρεις συ-

ναδέλφους. Τους αναγιγνώσκω. Ο κ. Καβαδέλλας, η κ. Μαρία
Θελερίτη και ο κ. Γεωργιάδης. Μετά θα ακολουθήσει ο κ. Δανέλ-
λης.

Πάντως, κύριε Υπουργέ, επειδή δώσατε µια άλλη ερµηνεία για
τον χρόνο έναρξης του µητρώου, η οποία όµως δεν προκύπτει
από την λεκτική διατύπωση, µήπως αύριο την ερµηνεία που δώ-
σατε, την περάσετε µέσα στο αντίστοιχο άρθρο, γιατί έτσι όπως
το διαβάζει κανείς, λέει άλλο πράγµα. Έτσι όπως δώσατε την ερ-
µηνεία απόψε, είναι άλλο πράγµα. Δείτε µήπως το διορθώσετε
αυτό λεκτικά αύριο.

Τον λόγο έχει ο κ. Καβαδέλλας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Λίγες ηµέρες µετά το πραξικόπηµα όπου παραβιάζεται από
την Κυβέρνηση µε ωµό τρόπο το Σύνταγµα, παρακάµπτοντας το
Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο, ο κ. Παππάς, ως απόλυτος πλέον
άρχων, µεταβιβάζει στον εαυτό του και άλλες αρµοδιότητες. Μας
έφερε τροπολογία όπου ο ίδιος δύναται να προσδιορίζει τα κρι-
τήρια που επιτρέπουν στους υποταγµένους δηµοσιογράφους
του δηµοσίου, που απασχολούνται στην ΕΡΤ, στη Γενική Γραµ-
µατεία Επικοινωνίας και Ενηµέρωσης, στο APB, να εργάζονται
παράλληλα και σε άλλα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

Αυτή η τροπολογία ακυρώνει ουσιαστικά τον ν.4339/2015 και
ιδιαίτερα το άρθρο 55, την παράγραφο 3. Μέσω, λοιπόν, της τρο-
πολογίας αυτής που εισάγεται, µεταφέρονται στην κρίση του
Υπουργού οι αρµοδιότητες θέσπισης κριτηρίων για τη χορήγηση
της σχετικής αδείας που είναι πάρα πολύ φυσικό να δίδεται
πλέον από τον απόλυτα άρχοντα, τον Υπουργό, µόνο στους υπο-
τελείς δηµοσιογράφους. Είναι ένα σύστηµα «bonus malus», κάτι
σαν «point system», και έχει και ένα αριστερό πρόσηµο γιατί ει-
σάγεται για πρώτη φορά από µια αριστερή Κυβέρνηση.

Δεν έχετε καµµία ευαισθησία. Κουβαλάτε κοµµουνιστικά πρό-
τυπα, ίσως, από το παρελθόν και δεν σας αφήνουν οι ιδεοληψίες
σας να αποδεχθείτε ότι η δηµοκρατία συνυπάρχει µε την ελευ-
θερία λόγου και, βεβαίως, µε την ελεύθερη διακίνηση ιδεών. Το
λέω αυτό διότι εγώ σε καιρούς δύσκολους ανέβαινα στα βουνά
κι έστηνα κεραίες ως παράνοµος τότε. Παρ’ όλα αυτά, η τότε κυ-
βέρνηση, παρά το ότι ήταν δεξιά, ήταν πιο δηµοκρατική από
εσάς και ανέχθηκε πολλά πράγµατα. 

Σας λέω, λοιπόν, να ξανασκεφθείτε πού µπορεί να οδηγήσουν
οι απολυταρχικές αυτές ενέργειες και τάσεις. 

Θα µπορούσε, πάντως, ένας καλοπροαίρετος συνοµιλητής να
επικαλεστεί τις δηµοκρατικές σας ευαισθησίες. Όµως, αν κρίνει
κάποιος από τη συµπεριφορά σας, όσον αφορά τα εθνικής εµ-
βελείας κανάλια, «αποφασίζοµεν και διατάσσοµεν». Τέσσερα
είναι τα κανάλια. Το είπε η έκθεση της Φλωρεντίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Απευθύνοµαι, λοιπόν, στον ελληνικό λαό, που µας παρακολου-
θεί, γιατί και να το πω σε εσάς, δεν έχει νόηµα. Λοιπόν, ελληνικέ
λαέ σε κοροϊδεύουν όσον αφορά τα κανάλια και την έκθεση της
Φλωρεντίας. Είναι για πέταµα, είναι διάτρητη. Η αλήθεια είναι ότι
θέλουν να στήσουν το δικό τους δίκτυο διαπλοκής. Εµάς, ως
κόµµα, µερικά από τα κανάλια αυτά, τα οποία θέλετε να κλείσετε,
µας κατακρεούργησαν. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ποιοι; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Θα το λέω συνέχεια, γιατί πρέπει

να µάθει ο ελληνικός λαός την αλήθεια. Εµάς µας διαπόµπευσαν,
κύριοι. Και σας ρωτώ: Πού ήσασταν εσείς, όταν µας διαπόµ-
πευαν; Μετά το γύρισαν και είπαν, «Δεν έχετε στελέχη, κύριε
Πρόεδρε». Εµείς δεν είµαστε στελέχη; Μοιάζουµε αγράµµατοι,
έχουµε καµµία ουρά από πίσω; Είµαστε φαιδροί Είµαστε υποδε-
έστεροι από εσάς; 

Πού ήσασταν, λοιπόν, εκείνο τον καιρό που µας λοιδορούσαν
και µας απέκλειαν; Αν είχατε δηµοκρατικές ευαισθησίες και βλέ-
πατε ότι ένα κόµµα µάχεται για κάποιες δηµοκρατικές αξίες, θα
έπρεπε να συµβάλετε. Εγώ έβλεπα µόνο εσάς –όχι εσάς προσω-
πικά, το κόµµα-… 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δυστυχώς, αυτά υπερασπίζεστε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Υπερασπιζόµαστε το δίκιο του

ελληνικού λαού, διότι η θεραπεία που ζητούµε είναι η λύση και
όχι η φίµωση. Το δηµόσιο συµφέρον εξυπηρετείται καλύτερα µε
την πολυφωνία. 

Έχω ζήσει στην Ιταλία. Τον ελληνικό λαό µπορεί να τον κοροϊ-
δεύετε µε κάτι ψευτοφυλλάδες που φέρνετε από τη Φλωρεντία,
όµως η Ιταλία έχει εκατόν τέσσερα κανάλια εθνικής εµβέλειας
εκ των οποίων τα ευρυζωνικά, τα high definition, τα υψηλής ευ-
κρίνειας είναι είκοσι τέσσερα. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καβαδέλλας κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εµείς είµαστε διατεθειµένοι να θέσουµε κανόνες πολυφωνίας
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µαζί σας, να δουλέψουµε για την ποιότητα, τον εκδηµοκρατισµό
της τηλεόρασης και όχι για να κλείσουν τα µέσα. Διότι όποιος
αρχίσει από την τηλεόραση, πάει µετά στο ραδιόφωνο, µετά πάει
στο ίντερνετ, στις εφηµερίδες κ.λπ.. 

Πάντως, η στάση του κ. Παππά είναι αλαζονική. Πιστεύω ότι
ζήλεψε τη δόξα του Αρκουδέα που έριχνε κεραίες τότε και κοι-
τάζεται στον καθρέφτη και φαντάζεται ότι είναι ο Υπουργός της
Βόρειας Κορέας. 

Να µπούµε τώρα στην ουσία. Θεσπίζετε ένα διάτρητο ρουσφε-
τολογικό σύστηµα αξιολόγησης στελεχών δηµόσιας διοίκησης
και µας ζητάτε να ψηφιστεί σήµερα εφαρµογή µέχρι το 2018.
Εγώ θα δώσω µια απάντηση στο γιατί αυτό το τοποθετείτε τόσο
µακριά. Είναι για να τάζετε µε ορίζοντα το 2018 και να κρατάτε
σε οµηρία αφελείς ψηφοφόρους, ότι έως το 2018 θα τους βολέ-
ψετε κάπου και θα τους τακτοποιήσετε, όπως ξέρετε εσείς. 

Όσον αφορά τις επιτελικές θέσεις, παρουσιάζετε ένα δήθεν
αξιοκρατικό σύστηµα. Εδώ, όµως, υπάρχει όρος που προβλέπει
ότι ο υποψήφιος για επιτελική θέση πρέπει να έχει τουλάχιστον
δύο χρόνια αξιολόγησης. Δηλαδή, µόνο όποιος ήδη υπηρετεί.
Και ποιος υπηρετεί σήµερα; Τα δικά σας παιδιά! Καταργείτε ένα
αντικειµενικό κριτήριο αξιολόγησης, αυτό της γραπτής εξέτασης
και κατά την επιλογή πλέον του προϊσταµένου, διενεργείται δο-
µηµένη συνέντευξη. Υπάρχει µια φθηνή δικαιολογία ότι κρίνεται
από µια επιτροπή. Ποια επιτροπή; Τη δική σας επιτροπή. Τίποτα
γραπτό. Όλα προφορικά. Έτσι, δεν µπορεί κάποιος ούτε έν-
σταση να κάνει. 

Επίσης, αποκλείονται αξιόλογα στελέχη του ιδιωτικού τοµέα
µε τον ψευδή ισχυρισµό ότι το δηµόσιο συµφέρον εξυπηρετείται
καλύτερα από τα στελέχη που προέρχονται από το σώµα των δη-
µοσίων υπαλλήλων. 

Έχετε µια τάση να ενισχύετε το δηµόσιο και να θεωρείτε εχ-
θρική την τάξη των ελευθέρων επαγγελµατιών.

Εν πάση περιπτώσει, ευτυχώς που διαγράψατε το άρθρο 32.
Εγώ θα το αναφέρω για να δείξω τον χαρακτήρα και την πρό-
θεση. Υπήρχε, λοιπόν, η πρόθεση  µε απόφαση έκτακτης ανάγ-
κης, δηλαδή µε απλή υπογραφή του Υπουργού, χωρίς γνωµοδό-
τηση Συµβουλίου, να πραγµατοποιούνται τοποθετήσεις, αποσπά-
σεις, τακτοποιήσεις κ.λπ..

Δεν θα πάω πολύ µακριά, γιατί δεν έχω τον χρόνο. Πάντως,
εκεί που θέλω να επιστήσω την προσοχή σας είναι ότι από την
Κυριακή είµαστε πρακτικά εκτός Σένγκεν, κύριοι, γιατί τα όµορα
κράτη έκλεισαν τα βόρεια σύνορα της χώρας.

Εµείς το επισηµαίνουµε αυτό γιατί είναι καµπανάκι σαν αυτό
που κτυπάει ο κύριος Πρόεδρος και καταψηφίζουµε επί της
αρχής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καβαδέλλα από την Ένωση Κεντρώων. 

Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Θελερίτη από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά
λεπτά. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι, σή-
µερα συζητάµε το νοµοσχέδιο που αφορά τη διαφάνεια, την
αξιοκρατία και την αποτελεσµατικότητα στη δηµόσια διοίκηση. 

Με το σχέδιο νόµου που σήµερα ακριβώς συζητάµε επιχειρεί-
ται µια ιστορική, θα τολµούσα να πω, τοµή στη δηµόσια διοίκηση
της χώρας µας, που εδώ και δεκαετίες βιώνει µια µεγάλη δοµική
κρίση, σύµφωνα µε τις εκθέσεις που κατά καιρούς έχουν εκπο-
νηθεί από πλήθος πολιτικών επιστηµόνων και εµπειρογνωµόνων
ήδη από τη δεκαετία του 1960 και µάλιστα αναφέρθηκε προ-
ηγουµένως από συνάδελφο ο Βαρβαρέσος και άλλοι εµπειρο-
γνώµονες που ακριβώς έχουν εντοπίσει τις παθογένειες της
δηµόσιας διοίκησης.

Είναι µια τοµή η οποία ανταποκρίνεται στο πρόγραµµα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για τον εκδηµοκρατισµό, τη µεταρρύθµιση της δηµόσιας δι-
οίκησης, γιατί στοχεύει στην καταπολέµηση της διαπλοκής, της
διαφθοράς, της γραφειοκρατίας και του πελατειακού κράτους. 

Ποιος είναι ο στόχος του; Ο στόχος του είναι να αντιµετωπίσει
το πρόβληµα της κοµµατικοποίησης, να καταπολεµήσει την πε-
λατειακή λογική, που για δεκαετίες κυριάρχησε στις διαδικασίες
εισόδου στη δηµόσια διοίκηση, να εξαλείψει την αναξιοκρατία
στην υπηρεσιακή εξέλιξη των υπαλλήλων. Με άλλα λόγια, επιχει-
ρεί να ανατρέψει την κυριαρχία του πολιτικού υποσυστήµατος

έναντι του διοικητικού, το οποίο έχει επισηµανθεί επανειληµµέ-
νως και επιχειρεί δηλαδή να καταργήσει αυτό που λέµε κοµµατι-
κοποίηση, η οποία συνιστά ένα από τα βασικότερα, θα λέγαµε,
χαρακτηριστικά της παθογένειας στη δηµόσια διοίκηση.

Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, όπως όλοι και όλες
γνωρίζουµε, καµµιά σοβαρή προσπάθεια µεταρρύθµισης στη δη-
µόσια διοίκηση δεν µπορεί να καρποφορήσει, αν δεν αντιµετω-
πιστεί αποφασιστικά το πρόβληµα της κοµµατικοποίησης, αν
δηλαδή δεν εφαρµοστεί µια συνθήκη που να περιορίζει την
ασφυκτική κοµµατική κυριαρχία, αναπτύσσοντας ταυτόχρονα τη
διοικητική, αν δεν επιτευχθεί αυτό που πολλοί επιστήµονες της
δηµόσιας διοίκησης λένε αναδιάταξη της ισορροπίας του κοµ-
µατικού και του διοικητικού υπέρ του δευτέρου. 

Αυτό, λοιπόν, που επιχειρείται σήµερα έχει διττό στόχο. Πρώ-
τον, την αποφασιστική αντιµετώπιση της κοµµατικοποίησης, δεύ-
τερον, την ταυτόχρονη ανάπτυξη της διοίκησης, δηλαδή του
διοικητικού υποσυστήµατος έναντι του πολιτικού, δηλαδή του
κοµµατικού. Διότι µόνο µε αυτόν τον τρόπο µπορεί να έχει θετικά
αποτελέσµατα η προσπάθεια αυτής της µεταρρύθµισης.

Επίσης, επιχειρεί να εφαρµόσει κι άλλη µια κεντρική στρατη-
γική, η οποία είναι η αποκατάσταση της οργανικής ενότητας της
δηµόσιας διοίκησης, δηλαδή να ενοποιήσει τον σχεδιασµό των
πολιτικών µε την εφαρµογή και µε τον έλεγχο, δηλαδή, αυτό που
λέµε να κάνει τη συγκόλληση της κατακερµατισµένης διοικητικής
ύλης, που οι προηγούµενες κυβερνήσεις κατάφεραν να δοµή-
σουν έτσι, ώστε να την δώσουν στον ιδιωτικό τοµέα.

Ποιοι είναι οι βασικοί πυλώνες του προτεινόµενου εγχειρήµα-
τος: 

Πρώτον, οργανώνεται ένας νέος τρόπος επιλογής των στελε-
χών στη δηµόσια διοίκηση, οι οποίοι θα στελεχώσουν τις βασικές
επιτελικές θέσεις. Πώς γίνεται αυτό; Με το µητρώο. 

Δεύτερον, επιχειρείται το ριζικό εκτόπισµα του πελατειακού
συστήµατος και της ευνοιοκρατίας, που χρόνια τώρα διέπει τη
δηµόσια διοίκηση, µέσω του συστήµατος αξιολόγησης.   

Τρίτον, µε το βαθµολόγιο, το οποίο είναι άρρηκτα συνδεδε-
µένο µε την αποτελεσµατική και αξιοκρατική λειτουργία της δη-
µόσιας διοίκησης, συνιστά ένα από τα πιο ουσιώδη και θεµε-
λιώδη οργανωτικά στοιχεία της δηµόσιας διοίκησης. Αυτό είναι
η βαθµολογική διάρθρωση των θέσεων.

Τέταρτον, µε την πλήρη αντικατάσταση του παραδοσιακού και
βασισµένου σε προσωπικά πελατειακά, πολιτικά, παραπολιτικά
και άλλα είδη δικτύων του αναξιοκρατικού συστήµατος επιλογής
των προϊσταµένων µέσα από το σύστηµα επιλογής προϊσταµέ-
νων.

Πέµπτον, µε τις λοιπές διατάξεις. Με τις λοιπές διατάξεις δεν
επιχειρείται να λύσουµε αριστοτελεολογικά παιχνίδια, αλλά επι-
χειρείται να αντιµετωπίσουµε τα άµεσα προβλήµατα που χρή-
ζουν άµεση λύση για να λειτουργήσει η δηµόσια διοίκηση. Αυτά
τα προβλήµατα δεν προέρχονται από τη διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
αλλά από τη δική σας διακυβέρνηση, συνάδελφοι της Αντιπολί-
τευσης, που τόσα χρόνια ήσασταν στην εξουσία.

Πρώτον, το Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Δι-
οίκησης τι κάνει, τι επιχειρεί; Να αντιµετωπίσει ένα από τα µεγα-
λύτερα προβλήµατα της δηµόσιας διοίκησης, µία από τις
κυριότερες αιτίες της αναξιοκρατίας, γραφειοκρατίας και ανα-
ποτελεσµατικότητας που οφείλεται καθαρά στην επιλογή προ-
σωπικού µε αποκλειστικά κοµµατικά κριτήρια ή κριτήρια που
ευνοούν οργανωµένες οµάδες συµφερόντων και δηµιουργούν
παραδιοικήσεις. 

Επισηµαίνεται ότι αυτές οι πρακτικές -που διασφαλίζονται
µέσω του µητρώου, δηλαδή κανόνες διαφάνειας, που ακριβώς
υπάρχει αξιοκρατία στην επιλογή τους- έχουν εφαρµοστεί µε µε-
γάλη επιτυχία εδώ και δεκαετίες σε διάφορες ευρωπαϊκές χώρες
και αυτές οι πρακτικές είναι που διασφαλίζουν τη θεσµική µνήµη
και τη συνέχεια στη διοίκηση, γιατί κάθε φορά που αλλάζει το
κράτος, η διοίκηση πρέπει να συνεχίζει να λειτουργεί και πρέπει
να εξυπηρετεί τον πολίτη.

Επίσης, δηµιουργείται για πρώτη φορά χάρτης της ανθρωπο-
γεωγραφίας της δηµόσιας διοίκησης, όπου θα έχουµε στη διά-
θεσή µας σαφή εικόνα για το ανθρώπινο δυναµικό ανά ειδικό-
τητα, ανά υπηρεσία, εµπειρία και τυπικά προσόντα. 
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Εδώ θα ήθελα να σταθώ στην κριτική που επιχειρείται από την
Αντιπολίτευση σχετικά µε το µητρώο. Λέει η Αντιπολίτευση: «Γιατί
δεν κάνουµε άνοιγµα στον ιδιωτικό τοµέα;». 

Εγώ ρωτώ: Πρέπει οποιοδήποτε άνοιγµα στον ιδιωτικό τοµέα
να διασφαλίσει το δηµόσιο συµφέρον; Αλήθεια, γιατί αυτή η επι-
µονή της Αντιπολίτευσης µε οποιοδήποτε κόστος για το άνοιγµα
στον ιδιωτικό τοµέα; Πρέπει να διασφαλίσουµε, ναι ή όχι, το δη-
µόσιο συµφέρον; Και αν πρέπει να το διασφαλίσουµε, τότε πρέ-
πει να έχουµε κανονιστικό πλαίσιο, ναι ή όχι; Και αν πρέπει να
έχουµε κανονιστικό πλαίσιο, τότε δεν απαιτείται η ρύθµιση των
σχέσεων ιδιωτικού και δηµοσίου τοµέα; Δεν πρέπει αυτή η ρύθ-
µιση να γίνει µέσα από µια σχετική νοµοθεσία που θα ορίζει µε
σαφήνεια και προϋποθέσεις τους όρους και τους στόχους; Εξάλ-
λου, η ίδια η ζωή έχει αποδείξει –και στο δηµόσιο έχουµε πάρα
πολλά παραδείγµατα- ότι αυτές οι σχέσεις, που τόσο καιρό ήταν
αρρύθµιστες, πάντα αποβαίνουν εις βάρος του δηµοσίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δύο είναι πολλά.

Ένα λεπτό και..
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Συγγνώµη, θα µου δώσετε δύο λεπτά.

Έχετε δώσει και εννέα σε κάποιους άλλους. 
Αφήστε που έχουµε πολλά παραδείγµατα τέτοιου τύπου. Με-

τακλητοί σύµβουλοι που υπηρετούσαν µια θέση, αργότερα την
εκµεταλλεύτηκαν προς όφελος ιδίων πόρων και όχι του δηµο-
σίου. Άρα, είναι στόχος µας να περιφρουρήσουµε το δηµόσιο και
να ρυθµίσουµε αυτές τις σχέσεις.

Η δεύτερη κριτική που έχει να κάνει η Νέα Δηµοκρατία σχετικά
µε την επιλογή των γενικών γραµµατέων είναι «πολιτικά πρό-
σωπα ή κορυφή της πυραµίδας της διοίκησης;». Εγώ θέλω να
υπενθυµίσω τις τριάντα µία προτάσεις της Νέας Δηµοκρατίας
για τη συνταγµατική Αναθεώρηση. Προτείνετε την κατάργηση
του θεσµού των γενικών γραµµατέων των Υπουργείων και αντί-
στοιχη αναβάθµιση του ρόλου των γενικών διευθυντών. Είναι η
πρόταση νούµερο 18. Σήµερα βλέπουµε µια οπισθοδρόµηση σε
σχέση µε αυτήν τη θέση. Γιατί άραγε;

Αλήθεια, σε σχέση µε όλο αυτό το επικοινωνιακό παιχνίδι που
έχετε αναδείξει µε τους µετακλητούς την τελευταία περίοδο, τε-
λικά εσείς τι προτείνετε; Θέλετε δηλαδή να είναι µετακλητός ο
γενικός γραµµατέας, δηλαδή πολιτικό πρόσωπο; Και τότε πώς
θα ρυθµιστεί η σχέση του διοικητικού και του πολιτικού συστή-
µατος, όταν όλοι έχουµε παραδεχθεί ότι θέλουµε την αποκοµµα-
τικοποίηση της δηµόσιας διοίκησης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώνετε τη
σκέψη σας παρακαλώ.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ολοκληρώνω.
Γιατί για εµάς, για την Κυβέρνηση οι νέοι και οι νέες γενικοί

γραµµατείς θα είναι πλέον ένα υβρίδιο του πολιτικού και διοικη-
τικού συστήµατος. Δεν θα είναι όπως ήταν. Πλέον θα είναι η κο-
ρυφή της διοίκησης που θα διασφαλίζει και θα εκφράζει τη
συνέχεια και τη θεσµική µνήµη.

Τέλος, νοµίζω ότι αυτό θα πρέπει να λυθεί µε µια επόµενη νο-
µοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, όπου οι σχέσεις πολιτι-
κού υποσυστήµατος και διοικητικού θα ρυθµιστούν µέσα από τη
ρύθµιση των κυβερνητικών οργάνων µε οργανογράµµατα για τα
πολιτικά γραφεία.

Τέλος, θέλω να πω όσον αφορά την αξιολόγηση δύο λέξεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε υπερβεί τον

χρόνο σας. Σας παρακαλώ, ολοκληρώστε µόνο την πρότασή
σας.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Αξιολόγηση όχι ατόµων αλλά παραγόµε-
νου έργου και δοµών. Είναι αυτονόητο ότι η αξιολόγηση δεν µπο-
ρεί να γίνει χωρίς στοχοθεσία και περίγραµµα εργασίας και αυτό
θα πρέπει οι συνάδελφοι του Ποταµιού να αντιληφθούν ότι είναι
αυτονόητο σε αυτό το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κυ-
ρία Θελερίτη.

Δεν έχετε άλλο χρόνο. Ευχαριστώ.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Απλά θα ήθελα να αναφέρω –και µε αυτό

αποχωρώ- ότι ο κ. Βορίδης ανέφερε ότι δεν υπάρχει αξιολόγηση

χωρίς ποσόστωση. Αυτό δεν είναι αντιµεταρρύθµιση. Είναι απορ-
ρύθµιση και αυτό πετύχατε….

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ, δεν

έχετε άλλο χρόνο. 
Ευχαριστούµε την κ. Θελερίτη.
Τον λόγο έχει ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης από τη Νέα Δηµοκρα-

τία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, δυστυχώς, όταν

υπάρχει ιδεοληψία στην πολιτική και ξεχνάµε την πραγµατικό-
τητα, γίνονται τραγωδίες. Σας το λέγαµε επί σειρά µηνών, όταν
ήσασταν στην αντιπολίτευση. Εγώ θυµάµαι τον εαυτό µου του-
λάχιστον πενήντα φορές -µπορεί και περισσότερες- να ακούω
κάποιον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ στα παράθυρα να λέει ότι θα ανοί-
ξουµε τα σύνορα. Και τι θα γίνουν αυτοί που θα έρθουν; Θα τους
δώσουµε χαρτιά να πάνε στην Ευρώπη.

Μάλιστα. Τους λέγαµε ότι «µα, αν δώσετε σε όλους χαρτιά να
πάνε στην Ευρώπη, µετά η Ευρώπη θα κλείσει τα σύνορα και για
µας όχι µόνο γι’ αυτούς». «Είστε κινδυνολόγοι, είστε υπερβολικοί,
είστε εκτός πραγµατικότητος». Ήρθατε, ανοίξατε τα σύνορα,
τους προσκαλέσατε και ανακοινώσατε ότι θα τους δώσετε και
χαρτιά. 

Μην κουνάτε το κεφάλι, κύριοι συνάδελφοι, τα έχει πει ο κ. Πα-
νούσης, ο Υπουργός σας, που του είχατε δώσει ψήφο εµπιστο-
σύνης. Και όταν η κ. Τασία Χριστοδουλοπούλου έβγαλε το χαρτί
της εξάµηνης νόµιµης άδειας παραµονής, της είπα ότι θα έρθουν
ένα εκατοµµύριο και δεν την ενδιέφερε. Αυτό έγινε στην συνέν-
τευξή της µε τον κ. Κουβαρά. Άρα, µην κουνάτε το κεφάλι. Εσείς
φταίτε γι’ αυτό που ζούµε! Είστε αποκλειστικά υπεύθυνοι! Ανοί-
ξατε τα σύνορα και ξεκινήσατε τη διαδικασία. Για ποιο λόγο; Μην
κουνάτε το κεφάλι σας! Αυτά λέγατε, ότι θα τους δώσετε χαρτιά
να πάνε στην Ευρώπη. Τους δώσατε τα χαρτιά και καταλάβατε
τώρα! 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Γιατί αναφέροµαι στην ιδεοληψία, κύριε Υπουργέ; Είπε η προ-

λαλήσασα συνάδελφος ότι είναι ιδεοληψία η ποσόστωση. Πάµε
να δούµε, πρώτα απ’ όλα, γιατί µπήκε η ποσόστωση για να κατα-
λάβουµε αν αυτό που φέρνετε σήµερα θα φέρει οποιουδήποτε
είδους αξιολόγηση.

Η ποσόστωση δεν µπήκε γιατί ήταν ένας Υπουργός κακός και
ήθελε να βάλει τους υπαλλήλους σε µια ταλαιπωρία. Μπήκε διότι
σε όσες απόπειρες αξιολογήσεως είχαµε εφαρµόσει στο παρελ-
θόν στο ελληνικό δηµόσιο σχεδόν όλοι, το 99,9%, έπαιρνε άρι-
στα. Ίσως να ήταν και το 100% και να πέφτω έξω στο 99,9%.
Μάλιστα, θα θυµάστε ότι βάζαµε και κάτι επιδόµατα, όπως έγ-
καιρης προσέλευσης –όλοι το έπαιρναν- επιδόµατα καλής εργα-
σίας –όλοι το έπαιρναν. Για ποιο λόγο; Διότι δεν είχε κανένας
οποιουδήποτε είδους κίνητρο, συµφέρον ή λόγο να κάτσει να
τσακωθεί µε τους συναδέλφους του και να κάνει µια πραγµατική
αξιολόγηση.

Τι προσπάθησε να φέρει η ποσόστωση, η οποία δεν είναι καµ-
µία ιδεοληψία και εφαρµόζεται ως µέτρο σε µερικά από τα µε-
γαλύτερα πανεπιστήµια της γης, όπως παραδείγµατος χάριν στο
Πανεπιστήµιο του Χάρβαρντ; 

Λέτε το Πανεπιστήµιο του Χάρβαρντ, που την εφαρµόζει, να
µην ξέρει; Δεν σας γνώρισαν εκεί στο Χάρβαρντ να µάθουν ότι
είναι ιδεοληψία! Δεν σας γνώριζαν! Δεν τα βρήκε η προηγούµενη
κυβέρνηση. Είναι µέτρο που εφαρµόζεται και σε άλλα µέρη του
κόσµου µε πολύ µεγάλη επιτυχία. Δεν το θέλατε για την εκλογική
σας πελατεία, όχι για κανέναν άλλο λόγο. Το σταµατήσατε και
φέρατε το σηµερινό σας σύστηµα. 

Με το χέρι στην καρδιά, πιστεύετε ότι θα έχει οποιαδήποτε επί-
πτωση στην αξιολόγηση του δηµοσίου αυτό που φέρατε;

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Θα εφαρµοστεί τουλάχιστον. Το δικό µας
θα εφαρµοστεί.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν θα έχει καµµία επί-
πτωση στην αξιολόγηση. Αξιολόγηση που δεν θα συνδέεται µε
τον µισθό, που δεν θα συνδέεται µε την παραγωγικότητα, που
δεν θα συνδέεται µε την ατοµική στοχοθεσία, δεν θα έχει καµµία
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αξία. Είναι απλώς για να συζητάµε εδώ πέρα και να χάνουµε
χρόνο. 

Και είπατε πριν -και µου έκανε µεγάλη εντύπωση, κύριε Υ-
πουργέ- ότι δεν υπάρχουν -λέει- ατοµικές αξιολογήσεις, όλες θα
είναι σε ένα πλαίσιο. Έτσι λέτε; Αυτό νοµίζετε; Στην Κυβέρνησή
σας είστε όλοι οι Υπουργοί το ίδιο καλοί; Δεν έχετε έναν καλύ-
τερο Υπουργό και κάποιον λίγο χειρότερο; Όλοι το ίδιο είσαστε;
Πρέπει να είστε θαύµα οµάδας! Σε όλα τα σύνολα ανθρώπων κά-
ποιος έχει µια δεξιότητα παραπάνω και µια δεξιότητα λιγότερη.
Αυτό που προσπαθήσατε να κάνετε µε την αξιολόγηση είναι να
προσπαθήσετε να βάλετε τους ανθρώπους αυτούς σε µια τέτοια
θέση.

Να πάµε τώρα και στο δεύτερο ερώτηµα. Ρωτήσατε τι δηµόσιο
θέλουµε. Θέλουµε ένα δηµόσιο µε το µικρότερο δυνατό κόστος
για τον φορολογούµενο πολίτη, έτσι ώστε να µειώνονται οι φόροι
όσο γίνεται περισσότερο, που θα έχει την κατά το δυνατόν µε-
γαλύτερη απόδοση για το κράτος και για το σύνολο της κοινω-
νίας. Αυτό θέλουµε. Το κατά το δυνατόν λιγότερο για να µπο-
ρούµε να µειώνουµε τους φόρους όσο µπορούµε περισσότερο
µε την αντίστοιχη κατά το δυνατόν µεγαλύτερη παραγωγικότητα
και αποτελεσµατικότητα. Αυτό το δηµόσιο θέλουµε. 

Πάµε τώρα να δούµε πώς θα το επιτύχουµε. Δεν λέω ότι είναι
εύκολος στόχος. Είναι προφανώς δύσκολος στόχος. Πρώτα απ’
όλα, το να φτιάξεις το δηµόσιο είναι εξ ορισµού δύσκολο. Συνή-
θως το δηµόσιο είναι προβληµατικό σε όλον τον πλανήτη. Δεν
µπορεί να δουλέψει καλά το δηµόσιο, ιδιαίτερα αν µπλέξει µε τις
επιχειρήσεις, αλλά υπάρχουν κάποιοι που βρήκαν τον τρόπο µε
πραγµατική αξιολόγηση να βάλουν τους καλούς υπαλλήλους
µπροστά. 

Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Σήµερα µε το δικό σας σύστηµα
πώς κινητροδοτείτε τον καλό υπάλληλο; Γιατί υπάρχουν και πολ-
λοί καλοί υπάλληλοι στο δηµόσιο, εξαιρετικοί. Εγώ διοίκησα και
στο Υπουργείο Ναυτιλίας και στο Υπουργείο Υγείας και βρήκα
εξαιρετικά καλούς υπαλλήλους, όπως βρήκα και εξαιρετικά αδιά-
φορους υπαλλήλους. Πώς µπορείτε να κινητροδοτήσετε τη δια-
φορά και να κάνετε τον καλό να είναι παράδειγµα για τους
πολλούς; Ούτε µε το δικό σας σύστηµα γίνεται. Εκεί έµπαινε η
ποσόστωση. 

Πάµε όµως τώρα στο µείζον. Είπε η προλαλήσασα συνάδελ-
φος ότι δεν θέλουµε –λέει– να καθορίζουµε τη σχέση µε τον
ιδιώτη και το δηµόσιο συµφέρον και το έµπλεξε αυτό µε το µη-
τρώο, που ποια είναι η βασική µας διαφορά; Ότι εσείς θέλετε να
φτιάξετε ένα µητρώο στο οποίο θα συµµετέχουν µόνο δηµόσιοι
υπάλληλοι, ενώ εµείς θέλουµε να φτιάξουµε ένα µητρώο στο
οποίο θα µπορεί να µπαίνει κι ένας ιδιωτικός υπάλληλος, από τον
ιδιωτικό τοµέα, που θα έχει προσόντα και θα µπορεί και αυτός
αύριο να επιλεγεί για µια σπουδαία θέση. 

Και όλο το επιχείρηµα της συναδέλφου και απ’ ό,τι κατάλαβα
και το δικό σας είναι «Δεν θα προασπίσουµε το δηµόσιο συµφέ-
ρον;». Δεν κατάλαβα, γιατί; Οι εργαζόµενοι στον ιδιωτικό τοµέα
αδιαφορούν για το δηµόσιο συµφέρον; Αυτή είναι η αντίληψή
σας; Αδιαφορούν; 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Έχουν σύγκρουση συµφερόντων. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σύγκρουση συµφερόντων

έχουν µόνο οι ιδιωτικοί υπάλληλοι; Οι δηµόσιοι υπάλληλοι δεν
έχουν σύγκρουση συµφερόντων; Τεράστια! Όλο το φακελάκι
στο δηµόσιο στη σύγκρουση συµφερόντων εδράζεται. «Σε καθυ-
στερώ για να σου παίρνω λεφτά». Δεν το ξέρετε; Δεν το έχετε
ακούσει ποτέ στη ζωή σας αυτό; 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Α, δεν το ξέρετε. Μα πώς

δεν το ξέρετε;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Είµαι από άλλη χώρα εγώ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πρώτα απ’ όλα, είναι ρα-

τσιστικό αυτό που είπατε. Δηλαδή το δηµόσιο συµφέρον µπο-
ρούν να το υπερασπίζονται µόνο οι του δηµοσίου υπάλληλοι και
εµείς που είµαστε του ιδιωτικού τοµέα αδιαφορούµε για το δη-
µόσιο συµφέρον; Πού το είδατε αυτό γραµµένο; 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Αυτό είπα;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και πώς αποκλείετε, κύριε

Υπουργέ, άξιους ανθρώπους, Έλληνες πολίτες, οι οποίοι θα µπο-

ρούσαν να προσφέρουν  στη δηµόσια διοίκηση, επειδή εσείς δεν
συµπαθείτε τον ιδιωτικό τοµέα; Πώς το εξηγείτε αυτό ακριβώς;
Για ποιον λόγο δεν µπορεί κάποιος να επιλέξει µε διαφάνεια, µε
αξιοκρατικά κριτήρια, µε βιογραφικό, µε προϋπηρεσία, µε πτυχία
έναν καλό υπάλληλο που τα έχει όλα αυτά από τον ιδιωτικό
τοµέα; Τι είναι οι υπάλληλοι του ιδιωτικού τοµέα; Παιδιά κατώτε-
ρου θεού; Έτσι τους βλέπει ο ΣΥΡΙΖΑ; 

Βέβαια, εσάς είναι γνωστές οι αντιλήψεις σας. Τις µάθαµε.
Οµολογώ ότι δεν µπορώ να µην σας το πω αυτό. Προσωπικά,
θεωρώ ότι η δήλωσή σας για τον έλεγχο των µέσων µαζικής επι-
κοινωνίας είναι η πιο ανατριχιαστική δήλωση Υπουργού δυτικού
κράτους που έχω ακούσει στη ζωή µου.  

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ουµπέρτο Έκο δεν διαβάζετε; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σε οποιαδήποτε άλλη

χώρα της Ευρώπης εάν Υπουργός έλεγε αυτό που είπατε εσείς
και µε τον τρόπο που το είπατε, ότι πρέπει να ρυθµίσετε τα µέσα
µαζικής επικοινωνίας, γιατί έχουν αυτονοµηθεί –λέει- πολιτικοί
και οικονοµικοί κύκλοι µέσω αυτών και αυτήν τη ρύθµιση θα την
κάνει το κράτος, είπατε µετά για τον Κώδικα Δεοντολογίας, την
επόµενη µέρα. Δεν ρυθµίζεται από το κράτος ο Κώδικας Δεον-
τολογίας. Ρυθµίζεται από την ΕΣΗΕΑ, από τα δικά τους σώµατα,
των δηµοσιογράφων. Ναι, αυτορρύθµιση λέγεται. Δεν θα έρθει
ο Υπουργός –όχι ο Βερναρδάκης, ο Γεωργιάδης- και θα τους πει
τι θα λένε στα µικρόφωνα. Είναι ανατριχιαστικές, κύριε Βερναρ-
δάκη, οι απόψεις αυτές. 

Και µου κάνει µεγάλη εντύπωση -για να κλείσω- ότι ο κύριος
Πρωθυπουργός σε δύο συνεχόµενες ηµέρες άκουσε δύο Υπουρ-
γούς του να κάνουν δύο δηλώσεις. Η πρώτη δήλωση, η δική σας,
ότι πρέπει να ρυθµίσετε µε κάποιον τρόπο –λέει- τα µέσα µαζικής
επικοινωνίας και η δεύτερη του κ. Σγουρίδη, ότι είπατε και πολλά
ψέµατα, για να εκλεγείτε, όπως οι προηγούµενοι. Ο κ. Τσίπρας
µεταξύ των δύο δηλώσεων ανατριχιαστική θεώρησε τη δεύτερη
και από τον κ. Σγουρίδη ζήτησε παραίτηση, ενώ προφανώς θα
έπρεπε να εξεγερθεί, αν είχε ίχνος δηµοκρατίας στη συνείδησή
του από την πρώτη, τη δική σας, και να έχει ζητήσει τη δική σας
παραίτηση. 

Προφανώς έχετε τις ίδιες αντιλήψεις περί ολοκληρωτισµού και
περί ελέγχου της ελευθερίας του λόγου. Το νοµοσχέδιό σας τε-
λικά αυτό στην ουσία αποπνέει: Ξεχωρίζετε τους ανθρώπους και
θέλετε να φτιάξετε το δικό σας κοµµατικό στρατό. Ε, εµείς δεν
θα σας αφήσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Γεωρ-
γιάδη, αντιπαρέρχοµαι τα τελευταία. Δεν τα θεωρώ ιδιαιτέρως
ισχυρά.

Θέλω να µου πείτε το εξής, επειδή µε ενδιαφέρει: Τα στοιχεία
τα οποία έχετε για το 99% των υπαλλήλων που βαθµολογήθηκε
µε «άριστα» από τις προηγούµενες αξιολογήσεις τα έχετε από
κάπου; Θα µε ενδιέφερε να µου τα δώσετε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα σας τα δώσω. 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Παρακαλώ, τα
περιµένω αύριο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Το επίδοµα έγκαιρης προ-
σέλευσης και παραγωγικότητας το ξέρετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μην κάνετε διά-
λογο, σας παρακαλώ. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα να απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, έ-
χετε τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Γεωρ-
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γιάδη, µην αλλάζετε θέµα. Είστε αρκετά έξυπνος. Μην υιοθετείτε
τη θεωρία του ψύλλου. Περιµένω αύριο τα στοιχεία της αξιολό-
γησης του δηµοσίου που έχετε, τα οποία τεκµηριώνουν ότι το
100% ή το 99% των δηµοσίων υπαλλήλων από τα συστήµατα
αξιολόγησης που χρησιµοποιήθηκαν βαθµολογήθηκε µε «άρι-
στα». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα τα πούµε αύριο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Ποτάµι κ. Σπυρίδων Δανέλ-
λης. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες ο κύριος Πρωθυπουργός

υποδέχθηκε τους αγρότες, λέγοντας πως και ο ίδιος προέρχεται
από τα κινήµατα. Έτσι, έστειλε άθελά του -και όχι µονάχα στους
αγρότες- το µήνυµα πως η αυθαιρεσία, η ανοµία και η ισχύς της
βίας µπορούν να οδηγήσουν όσους τις ασκούν ακόµη και στην
πρωθυπουργική καρέκλα. 

Συνοµιλείτε και συνδιαλέγεστε –και καλά το κάνετε, επιβάλλε-
ται- µε τους αγρότες των µπλόκων. Πότε συνοµιλήσατε µε τους
άλλους, µε τους εκπροσώπους του αγροτικού κόσµου, µε εκεί-
νους που καινοτοµούν, που παράγουν, που εξάγουν και δηµιουρ-
γούν εθνικό πλούτο και µέσα στη ζοφερή πραγµατικότητα της
Ελλάδας της κρίσης; 

Και η δήλωση, όµως, της Κυβερνητικής Εκπροσώπου αµέσως
µετά τη συνάντηση των αγροτών στο Μαξίµου έκανε φανερό πως
οι ιδέες της Κυβέρνησης για το ασφαλιστικό και το φορολογικό
των αγροτών δεν αποτελούσαν προϊόν σοβαρού σχεδιασµού. Οι
βελτιωτικές προτάσεις της Κυβέρνησης δεν δηµιουργούν  επίσης
ένα ολοκληρωµένο ρεαλιστικό πλαίσιο. 

Όσο για τις εξαγγελίες µέτρων στήριξης της αγροτικής παρα-
γωγής, δεν αποτελούν παρά έναν διαπιστωτικό κατάλογο παθο-
γενειών και τίτλων για τις διαχρονικές εκκρεµότητες που ταλανί-
ζουν τον πρωτογενή τοµέα, αλλά επιβεβαιώνουν απλώς την για
ενάµιση χρόνο καθυστέρηση και αξιοποίηση των θεσµικών ερ-
γαλείων της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. Επιβεβαιώνουν και την
πλήρη απραξία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης που δεν
έχει αποφασίσει ακόµα ποιος είναι ο ενεργός αγρότης, το πρώτο. 

Το Ποτάµι, από την ίδρυσή του υποστηρίζει πως η βιωσιµότητα
του αγροτικού τοµέα προϋποθέτει τη λειτουργία ισχυρών οµά-
δων παραγωγών και οργανώσεων παραγωγών, ισχυρών συλλο-
γικών σχηµάτων, ένα σύστηµα παροχής συµβουλών προς τους
αγρότες, που είναι σήµερα αναγκαίο, όσο ποτέ και που δεν
υπήρξε ποτέ στην ατζέντα του Υπουργείου Γεωργίας, την ενθάρ-
ρυνση των νέων αγροτών που είναι ανοιχτοί στη γνώση και την
καινοτοµία. Αλλιώς, ανταγωνιστική γεωργία δεν µπορούµε να
στήσουµε. Αυτά όφειλε η Κυβέρνηση να τα δροµολογήσει από
την πρώτη στιγµή της ανάληψης της εξουσίας. 

Βέβαια, η αδιαφορία για το αγροτικό ζήτηµα έρχεται από πολύ
µακριά. Όλες οι κυβερνήσεις ανεξαιρέτως, στηρίχθηκαν στο βο-
λικό περιβάλλον χειραγώγησης που δηµιουργούσε η κατασπα-
τάληση των επιδόσεων, αγνοώντας τα θεσµικά εργαλεία που
προσφέρονταν από την ένταξή µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αν
αυτό στο παρελθόν ήταν άδικο και αναποτελεσµατικό, σήµερα
είναι εγκληµατικό. Πολύ γρηγορότερα απ’ ότι υπέθεταν όλοι, το
µεταναστευτικό τείνει να γίνει ανεξέλεγκτο. Σε συνδυασµό µε την
εκτράχυνση των αγροτικών κινητοποιήσεων, αποτελεί ένα εκρη-
κτικό µείγµα. Είναι «γαία πυρί µειχθήτω». Είναι εφιαλτικό το σκη-
νικό που στήνεται. 

Bέβαια, οφείλουµε να παραδεχθούµε ότι η σηµερινή Κυβέρ-
νηση δεν παρατηρεί απλώς τους µετανάστες «να λιάζονται στον
ήλιο», όπως η προηγούµενη. Όµως, µετατρεπόµαστε σε ένα
άτυπο στρατόπεδο συγκέντρωσης προσφύγων και µεταναστών
και η πραγµατικότητα είναι αµείλικτη. Για να την αποτρέψουµε
πρέπει να συνεννοηθούµε όλοι µαζί και να δράσουµε όλοι µαζί
τάχιστα. 

Γιατί, δεν θα έχει προφανώς καµµία αξία εάν τελικά το πολιτικό
σύστηµα της χώρας εξαναγκαστεί να συνεννοηθεί πάνω στα
ερείπιά της. Όσο ακόµα προλαβαίνουµε, λοιπόν, και αυτό πρέπει
να το συνειδητοποιήσουµε. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ο τρόπος που νοµοθετείτε

µας επιφυλάσσει διαρκώς εκπλήξεις. Έχουµε κατακλυστεί κατά
καιρούς από πληθώρα πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου, από
νοµοσχέδια που ο τίτλος δεν έχει καµµία σχέση µε το περιεχό-
µενο, νοµοσχέδια χωρίς διαβούλευση, νοµοσχέδια δίχως ίχνος
κοστολόγησης, νοµοσχέδια-συρραφές εµβαλωµατικών διατά-
ξεων. 

Σήµερα βλέπουµε κάτι άλλο: Διατάξεις προς τη σωστή κατεύ-
θυνση, τις οποίες υποστηρίζετε µε πάθος στην αιτιολογική σας
έκθεση, που ωστόσο αναιρείτε στη συνέχεια ή κάνετε εκπτώσεις
σε αυτές στη συνέχεια, θεσµοθετώντας την εφαρµογή τους σε
δύο χρόνια περίπου από σήµερα. 

Εξηγήσατε, κύριε Υπουργέ, προ ολίγου τους λόγους για τους
οποίους θεωρείτε ότι έτσι πρέπει να γίνει. Εµείς θεωρούµε ότι
τα µεγάλα βήµατα, που οφείλουµε να κάνουµε για τη µεταρρύθ-
µιση του δηµοσίου τοµέα, θα πρέπει να είναι και άµεσα, αλλιώς
δεν ξέρω εάν θα προλάβουµε στο µέλλον να υλοποιήσουµε
αυτές τις αλλαγές, τι θα φέρουν και τι θα προλάβουµε. 

Φοβάµαι ότι αυτοακυρώνετε τις προθέσεις σας µε αυτόν τον
τρόπο. Πώς αλλιώς να εξηγήσουµε τις πραγµατικά ορθές διαπι-
στώσεις σας; Λέτε στην αιτιολογική έκθεση: «Τα δοµικά χαρα-
κτηριστικά γνωρίσµατα που συνθέτουν διαχρονικά τον τρόπο
οργάνωσης, συγκρότησης και λειτουργίας του διοικητικού συ-
στήµατος της χώρας µας, κατά γενική οµολογία είναι ο υδροκε-
φαλισµός των δηµοσίων υπηρεσιών, η λειτουργική εσωστρέφεια,
οι πελατειακές σχέσεις, τα φαινόµενα διαφθοράς, η κοµµατικο-
ποίηση σχεδόν του συνόλου των επιλογών διοίκησης ανθρώπι-
νου δυναµικού». 

Διαπιστώνετε ορθά, αναβάλλετε ωστόσο τη λύση. Και αναβάλ-
λετε, γιατί φοβάµαι ότι θέλετε να διαφυλάξετε ένα κοµµατικό
κράτος, που έχετε αρχίσει να στήνετε. 

Οι εν λόγω διατάξεις του νοµοσχεδίου θα µπορούσαν να οδη-
γήσουν στην απεξάρτηση της δηµόσιας διοίκησης από την κοµ-
µατική πατρωνία. Τολµήστε το -µην αδικείτε τον εαυτό σας- και
κάνετε ένα βήµα παραπέρα. Καταργήστε τους ειδικούς γραµµα-
τείς. Είναι θέσεις που δεν προσθέτουν τίποτα στις αντίστοιχες
θέσεις των γενικών γραµµατέων, όπως εξάλλου και οι διοικητικοί
τοµείς δεν προσφέρουν τίποτα στη δοµή της δηµόσιας διοίκη-
σης. 

Σε σχέση µε το δεύτερο µέρος του συζητούµενου νοµοσχε-
δίου, που αφορά στην αξιολόγηση των δηµοσίων υπαλλήλων,
πρόκειται για ένα θέµα πολύ µεγάλης βαρύτητας για τη δηµόσια
διοίκηση, που όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις ανέβαλαν να
πραγµατοποιήσουν, τουλάχιστον µε τρόπο ουσιαστικό, υποστη-
ρίζοντας µικροκοµµατικά τη συνέχιση της ασυδοσίας. 

Βεβαίως, συµφωνώ απόλυτα ότι αυτό που επιχειρήθηκε από
την προηγούµενη κυβέρνηση δεν περιποιεί ούτε τιµή ούτε ου-
σιαστική υποστήριξη στην αναγκαιότητα της αξιολόγησης. Διότι,
όπως είπατε και εσείς, αξιολόγηση µε προειληµµένες αποφάσεις
σε σχέση µε ποσοστά, τα οποία θα έπρεπε είτε να δίνουν τους
αρίστους είτε τους προβληµατικούς υπαλλήλους, δεν µπορεί να
θεωρηθεί αξιόπιστη αξιολόγηση και δεν είναι µεταρρύθµιση.
Αυτό είναι αλήθεια. 

Όλα αυτά οδηγούν τον όρο «µεταρρύθµιση» -και εκεί έχουν
ευθύνες όχι µονάχα οι ελληνικές κυβερνήσεις, αλλά συνολικά το
ελληνικό πολιτικό σύστηµα, µηδέ των εκάστοτε αντιπολιτεύσεων
εξαιρουµένων, αλλά βεβαίως και οι εταίροι µας-  στην απαξίωσή
του, ενώ είναι ένας όρος που όσο ποτέ στο παρελθόν έχουµε
ανάγκη σήµερα. Τις ουσιαστικές, τις πραγµατικές µεταρρυθµί-
σεις, που θα µας οδηγήσουν στην ευρωπαϊκή κανονικότητα. 

Είναι γνωστό πως η αποδοτικότητα ενός υπαλλήλου αποτελεί
συνάρτηση τριών κυρίως παραγόντων: Πρώτον, λειτουργικότητα
και ορθολογική οργάνωση της δοµής της υπηρεσίας στην οποία
ο υπάλληλος υπηρετεί. Δεύτερον, ολοκληρωµένο υπηρεσιακό
σχεδιασµό και τρίτον σωστή διαχείριση του ανθρώπινου δυναµι-
κού. 

Λάθος άνθρωποι σε λάθος θέση δεν µπορούν να είναι αποδο-
τικοί. Πρέπει να υπάρξει σαφής θεσµοθέτηση των περιγραµµά-
των θέσης. Έτσι, θα λύνονταν πολλά προβλήµατα. 

Και όµως, καµµία από αυτές τις παραµέτρους δεν θίγεται στο
παρόν νοµοσχέδιο. Η αναδιάρθρωση των δοµών και τα επιτελικά
σχέδια, αλλά και ο στρατηγικός επανασχεδιασµός των Υπουρ-
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γείων θα έπρεπε να προηγούνται, για να τοποθετηθούν στη συ-
νέχεια τα σωστά πρόσωπα στις σωστές θέσεις. 

Ερωτηµατικά δηµιουργούνται, επίσης και µε το πώς θα αντι-
µετωπίζονται εφεξής οι υπάλληλοι, οι οποίοι αξιολογούνται αρ-
νητικά, µε βαθµολογία κάτω από «40» κατ’ επανάληψη και κατό-
πιν εκπαίδευσής τους, διότι βεβαίως θα πρέπει η διά βίου µά-
θηση να ακολουθεί και τους δηµοσίους υπαλλήλους. 

Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για τις επιπτώσεις που αυτό θα
έπρεπε να έχει σε ό,τι αφορά τη µετέπειτα πορεία, τη βαθµολο-
γική τους εξέλιξη, τις επιπτώσεις στο µισθολόγιό τους, ή ακόµη
για τη συνολικότερη πορεία τους στη δηµόσια διοίκηση, γιατί
αυτό οδηγεί µαθηµατικά και διά της διολισθήσεως –και το έχου-
µε δει πολλές φορές- σε µία προς τα κάτω εξίσωση της ποιότη-
τας της δηµόσιας διοίκησης. 

Δεν νοείται αξιολόγηση δίχως κίνητρα και αντικίνητρα. Και αν
υπάρχουν θετικές ρυθµίσεις στα τέσσερα πρώτα κεφάλαια, έρ-
χεστε µε το πέµπτο και τελευταίο κεφάλαιο µε τον τίτλο «Λοιπές
Διατάξεις» και χύνετε την καρδάρα µε το γάλα. 

Αποσύρατε ήδη κάποια κραυγαλέα άρθρα –και πολύ καλά κά-
νατε, κύριε Υπουργέ- όµως, καταθέσατε νέες προβληµατικές
υπουργικές τροπολογίες. Θα µιλήσουµε γι’ αυτές αύριο. 

Τι άραγε συνιστά η εµβόλιµη εισαγωγή διατάξεων στο κύριο
σώµα του νοµοσχεδίου, πραγµατικά την τελευταία στιγµή και
µετά το πέρας της διαβούλευσης; Τι συνιστά ο εξόφθαλµος πε-
λατειακός χαρακτήρας των περισσοτέρων από αυτές; 

Εσείς, κύριε Υπουργέ και το Υπουργείο σας, οφείλετε –και νο-
µίζω ότι το αντιλαµβάνεστε περισσότερο από οποιονδήποτε- να
δίνετε µαθήµατα του «ευ νοµοθετείν», γιατί αν δεν το κάνετε
εσείς, ποιο άλλο Υπουργείο θα το κάνει; Το δικό σας έργο είναι
κατ’ εξοχήν εκπαιδευτικό στη λειτουργία της Κυβέρνησης. 

Είναι καιρός, οι εφησυχαστικές αυταπάτες και οι αναπαυτικές
αφέλειες να τελειώσουν και αυτό, βεβαίως, αναφέρεται στην Κυ-
βέρνηση, αλλά αφορά και όλους µας. Αριστερή πολιτική δεν ση-
µαίνει προσκόλληση σε στερεότυπα που αποδεδειγµένα έχουν
αποτύχει και δηµιουργούν εκ των πραγµάτων ανισότητες.

Προσέξτε, γιατί δίνετε µάχες οπισθοφυλακών, προσπαθώντας
να συντηρήσετε έναν παρωχηµένο κρατισµό, που στο παρελθόν
έστησαν ακραία συντηρητικές πολιτικές δυνάµεις. Δεν πρέπει να
ξεχνάτε πως ο ελληνικός κρατισµός, που φοβάµαι ότι υποστηρί-
ζεται µε πάθος ακόµα, έχει όντως πολυεπίπεδα ταξικά χαρακτη-
ριστικά και για τους εκτός δηµοσίου, αλλά και για τους εντός. 

Μέσα στο δηµόσιο υπάρχουν χαµηλά αµειβόµενες µη προνο-
µιούχες θέσεις εργασίας µε µηδενικές δυνατότητες ανέλιξης,
όπως βέβαια και θέσεις εργασίας µε κύρος, δυνατότητες επιρ-
ροής, δυνατότητες εξέλιξης και υψηλές αµοιβές, οι οποίες όµως
δίνονται µε πελατειακά κριτήρια. 

Αριστερή πολιτική σηµαίνει ανάπτυξη µε αλλαγή του παραγω-
γικού µοντέλου, που µαθηµατικά οδηγεί στο προοδευτικό πρό-
ταγµα της κοινωνικής κινητικότητας µε την αρωγή σοβαρών
δηµοσίων υπηρεσιών, µε δηµόσιο τοµέα που µπορεί να διασφα-
λίσει ένα φιλικό για την υγιή επιχειρηµατικότητα περιβάλλον. 

Το συζητούµενο νοµοσχέδιο θα περιµέναµε να αποτελεί τον
καταλύτη για την πραγµατοποίηση της «µητέρας» όλων των µε-
ταρρυθµίσεων, που αναµφίβολα είναι η µεταρρύθµιση της δηµό-
σιας διοίκησης. Δυστυχώς, δεν τα καταφέρνει. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δανέλλη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Κοντογεώργος από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι γενική δια-
πίστωση –νοµίζω- ότι ο χώρος της δηµόσιας διοίκησης δεν πρέ-
πει να είναι πεδίο αντιπαραθέσεων, αλλά πεδίο συνθέσεων και
πεδίο συναινέσεων, αν πράγµατι θέλουµε ένα κράτος ευέλικτο,
ένα κράτος στην υπηρεσία του πολίτη, ένα κράτος-υπόδειγµα
τήρησης του Συντάγµατος και των νόµων του ιδίου του κράτους. 

Και βεβαίως, βασική προϋπόθεση για όλα αυτά, κύριε Υπουργέ
–και θα περιοριστώ στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο- είναι ότι θα

έπρεπε να έχει ένα βασικό κεφάλαιο, το πρώτο και βασικότερο
κεφάλαιο, αυτό που αντιµετωπίζει κάθε λειτουργός του Δηµο-
σίου, δηλαδή την πολυνοµία, την πανσπερµία των νόµων και των
διατάξεων. Αυτή καθ’ εαυτή η λειτουργία όλων αυτών των διαδι-
κασιών καθιστά προβληµατική τη λειτουργία της διοικήσεως και
την εξυπηρέτηση του πολίτη. Δηλαδή, µε λίγα λόγια, µε δύο λέ-
ξεις χρειάζεται σαφής κωδικοποίηση του νοµοθετικού πλαισίου,
µέσα στο οποίο λειτουργεί η δηµόσια διοίκηση. Και αυτό, δυστυ-
χώς, για άλλη µία φορά δεν το βλέπουµε και σε αυτό το νοµοθέ-
τηµα, το οποίο πράγµατι –και θα συµφωνήσω µε τον προλαλήσα-
ντα- θα έπρεπε να είναι η µητέρα των µεταρρυθµίσεων στη δη-
µόσια διοίκηση. 

Κύριε Υπουργέ, εγώ θέλω να πιστέψω ότι πράγµατι, η προσπά-
θεια που κάνετε µε τις ελλιπείς αυτές νοµοθετικές ρυθµίσεις που
φέρνετε, είναι καλοπροαίρετη και καλόπιστη. Και πράγµατι, θέλω
να πιστέψω ότι έχετε ορθάνοιχτα ώτα για να ακούσετε τις επιση-
µάνσεις και από απλούς Βουλευτές που διατυπώνονται σε αυτήν
την Αίθουσα και που µπορούν να αποτελέσουν βελτιώσεις στο
ελλιπές νοµοθέτηµα που φέρνετε.

Κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε, όµως, να πω ότι όσον
αφορά τον πρώτο άξονα –και θα περιοριστώ σε αυτό γιατί οι
εκλεκτοί συνάδελφοι που προηγήθηκαν ανέλυσαν εµπεριστατω-
µένα τις απόψεις πάνω σε όλα τα θέµατα µε τα οποία ασχολείται
το παρόν σχέδιο νόµου- το Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών
της Δηµόσιας Διοίκησης, έχω την εντύπωση ότι οι διατάξεις του
νοµοσχεδίου και ιδιαίτερα αυτές που αφορούν όσους µπορεί να
είναι υποψήφιοι στο Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών, έχουν
ένα ρατσισµό απέναντι στην αυτοδιοίκηση. 

Είναι βαριά η έκφραση που χρησιµοποιώ, αλλά αυτή είναι η
πραγµατικότητα.  Και το λέω αυτό λόγω της προηγούµενης ιδιό-
τητάς µου, καθώς επί δέκα χρόνια υπηρέτησα την ελληνική πο-
λιτεία και τον τόπο µου ως νοµάρχης. Οι δήµαρχοι, οι περιφε-
ρειάρχες, στελέχη τα οποία έχουν, κατά τη γνώµη µου, τη µεγα-
λύτερη δηµοκρατική νοµιµοποίηση από οποιονδήποτε άλλον βρί-
σκεται σε αυτήν την Αίθουσα, καθώς εκλέγονται µε ποσοστά
πάνω από 50%, στελέχη τα οποία έχουν αποκτήσει από το πολυ-
σχιδές τους έργο και από την παρουσία τους στην περιφερειακή
διοίκηση του κράτους και µε την τεράστια εµπειρία τους σε όλη
την γκάµα των αρµοδιοτήτων του κράτους, δεν πρέπει να απο-
κλείονται από το Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών της δηµό-
σιας διοίκησης. 

Εάν πράγµατι ακούτε και τις παρατηρήσεις των απλών Βου-
λευτών, εάν πράγµατι έχετε καλοπροαίρετη διάθεση για όλα
αυτά που επικαλείσθε και στην εισηγητική έκθεση του σχεδίου
νόµου σας, πρέπει αυτό το ζήτηµα να το επανεξετάσετε και να
ανακοινώσετε µάλιστα από απόψε ότι δέχεστε αυτήν την έλλειψη
και ότι θα αποκαταστήσετε άµεσα αυτήν την αδικία απέναντι
στην αυτοδιοίκηση. 

Και δεν είναι µόνο ότι είναι παράλειψη του σχεδίου νόµου,
όσον αφορά το Εθνικό Μητρώο. Υποτιµάτε την αυτοδιοίκηση στο
σύνολό της, τη στιγµή κατά την οποία εσείς είστε ο άµεσος προ-
ϊστάµενος της Αυτοδιοίκησης στο σύνολο της διοίκησης του κρά-
τους, η οποία είναι αρωγός σας. Και µην µου πείτε ότι δήµαρχοι
µε δύο θητείες ή νοµάρχες µε δύο θητείες ή περιφερειάρχες µε
δύο θητείες δεν έχουν τη δυνατότητα να ανταποκριθούν σε µια
επιτελική θέση του δηµοσίου και ενώ ο ίδιος έρχεστε να πείτε ότι
επιστηµονικοί συνεργάτες των ανεξαρτήτων αρχών είναι ικανοί
να πάρουν ένα υψηλό πόστο στη δηµόσια διοίκηση, πέραν όσων
άλλων έχουν επισηµάνει πάρα πολλοί συνάδελφοι. Αυτήν την κα-
τάφωρη αδικία παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να την ξαναδείτε.

Έχω την άποψη ότι η εµπειρία που αποκοµίζουν τα στελέχη
της αυτοδιοίκησης θα πρέπει να αξιοποιηθεί για τη δηµόσια δι-
οίκηση και βεβαίως σε συνάρτηση µε τις δύο βασικές µας παρα-
τηρήσεις:

Πρώτη και πάνω απ’ όλα –το επαναλαµβάνω για άλλη µία
φορά- είναι η κωδικοποίηση του θεσµικού πλαισίου λειτουργίας
του κράτους. Η µεγάλη αδυναµία της διοίκησης, η µεγαλύτερη
αδυναµία στη λειτουργία του κράτους µας είναι η πολυνοµία, η
πανσπερµία των διατάξεων, η κατά βούληση ερµηνεία των νό-
µων, οι ίδιες υπηρεσίες σε διαφορετικές περιοχές να εφαρµό-
ζουν διαφορετικά τους νόµους. 
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Κάποια στιγµή, θα πρέπει αυτό να το παραδεχθούµε και αν
πράγµατι είναι ειλικρινής η προσπάθεια που κάνετε, αµέσως
µετά θα πρέπει να ακολουθήσει συµπληρωµατικό σχέδιο νόµου,
νέο σχέδιο νόµου, που να επιβάλει επιτέλους την κωδικοποίηση
της νοµοθεσίας λειτουργίας του κράτους σε όλα τα επίπεδα, σε
όλες τις δοµές, µε ακριβή περιγραφή των θέσεων, µε αξιολό-
γηση αντικειµενική, µε αντικειµενικά κριτήρια σε κάθε θέση, αλλά
και τη χρήση και την εισαγωγή των νέων τεχνολογιών και διασύν-
δεση των διαφόρων τοµέων της δηµόσιας διοίκησης, ούτως
ώστε να έχει την ίδια αντιµετώπιση κάθε πολίτης, σε κάθε άκρο
της πατρίδας µας. 

Αυτά τα λέω, κύριε Υπουργέ, και από προσωπική εµπειρία. Στο
παρελθόν αντιµετωπίσαµε προβλήµατα, τα οποία δεν έκαναν κα-
νέναν από εµάς υπερήφανο. Για να καταργήσεις τις πελατειακές
σχέσεις, την προσωπική επαφή του κάθε υπαλλήλου, θα πρέπει
να αντικειµενικοποιήσεις το σύστηµα διοίκησης, µε κριτήρια τα
οποία να ισχύουν για όλους τους πολίτες. 

Βεβαίως, η κοµµατικοποίηση είναι ένα άλλο πολύ σηµαντικό
στοιχείο. Εδώ θα µου πείτε πώς είναι δυνατόν να κατηγορείτε τις
προηγούµενες κυβερνήσεις για πελατειακές σχέσεις στο δηµό-
σιο και -θα µου επιτρέψετε να το πω αυτό- το σύνολο ή η πλει-
οψηφία των δηµοσίων υπαλλήλων να ανήκει στη δική σας
παράταξη. Αυτό δεν µπόρεσα να το εξηγήσω ποτέ. Είναι ένα
ερώτηµα που µε απασχολεί χρόνια και θα συνεχίσει να µε απα-
σχολεί.

Εν πάση περιπτώσει, εκείνο που έχει σηµασία -θέλω να πι-
στεύω ότι είναι ειλικρινής η προσπάθεια που κάνετε- την παρα-
τήρησή µας αυτή την οποία υπέβαλα και ως τροπολογία στο
σχέδιο νόµου προσωπικά, κύριε Υπουργέ, όσον αφορά την αυ-
τοδιοίκηση και τα στελέχη της, θα πρέπει να την αποκαταστή-
σετε τάχιστα, γιατί έτσι, πράγµατι, θα µας πείσετε ότι είναι
ειλικρινής η προσπάθεια που κάνετε και δεν είναι ρατσιστική.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κωνσταντίνο Κοντογεώργο.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ,
ο κ. Σωκράτης Φάµελλος για δώδεκα λεπτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

τον Ιανουάριο του 2015, αλλά και τον Σεπτέµβριο του 2015 οι πο-
λίτες έδωσαν µία ξεκάθαρη εντολή, να προχωρήσουν γρήγορα
στη χώρα µας οι πολύ µεγάλες αλλαγές που έχουµε ανάγκη,
ώστε να ξεκολλήσει η Ελλάδα από τη φθορά, την ανυποληψία,
τη φτώχεια, την ύφεση, αλλά ταυτόχρονα να ξεκολλήσει και από
την απραξία, τον κοµµατισµό, τη διαπλοκή.

Πολλά είναι τα κρούσµατα και τα φαινόµενα, τα χαρακτηρι-
στικά της διαπλοκής και της καθυστέρησης που εγκλώβισαν τον
δηµόσιο βίο, την παραγωγή, την οικονοµία και την κοινωνία τα
τελευταία χρόνια. Άλλα είναι µεγάλα και γνωστά, άλλα µικρά, κά-
ποια προφανή, κάποια δεδοµένα.

Όµως και η µικροδιαπλοκή ήταν αυτή που εξελίχθηκε από τις
κορυφές του δικοµµατισµού µέχρι τους κοµµατάρχες, στη βάση,
που κάποιες φορές, αγαπητοί συνάδελφοι, ήταν και οι αυτοδιοι-
κητικοί σας, για να εξαρτηθεί όλος ο κόσµος, όλη η κοινωνία σε
µικρές ή µεγάλες υποχρεώσεις. Μία ήταν η ουσία, όµως: Η υπο-
ταγή του κράτους, η χρησιµοποίηση του κράτους για το κόµµα.
Πάνω απ’ όλα το κόµµα. Αυτό ήταν το χαρακτηριστικό του κρά-
τους που ξέραµε µέχρι τώρα.

Τι σηµαίνει, όµως, αυτό; Να πάρουµε ορισµένα τελευταία χα-
ρακτηριστικά παραδείγµατα. Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης, η
ουσία της Ελλάδας, σύνδεση του πρωτογενή µε τον δευτερο-
γενή τοµέα, προστιθέµενη αξία, δυναµικό προϊόν, δυναµική καλ-
λιέργεια και στους αγρότες και στους βιοµηχανικούς εργάτες και
στην εµπορεία. Κατασπατάλησαν 50 εκατοµµύρια οι διοικήσεις
που διόρισαν η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, κάνοντας τι; Κά-
νοντας αποκλειστικά συµβόλαια µε δύο εταιρείες οι οποίες ήταν
ασυνεπείς στις υποχρεώσεις τους έναντι στη Βιοµηχανία Ζάχα-
ρης και οι διοικήσεις, αυτές που προφύλασσαν το δηµόσιο συµ-
φέρον, τι έκαναν κάθε χρόνο; Επέκτειναν την πιστωτική δυνατό-
τητα, δηλαδή τη δυνατότητα να αγοράζουν τζάµπα -ενώ δεν σας

πλήρωναν- και τους έδιναν περισσότερο προϊόν. Κάθε χρόνο πε-
ρισσότερες ακάλυπτες επιταγές. Αυτό είναι σώφρον, τίµια δια-
χείριση και προάσπιση του δηµοσίου συµφέροντος για τη Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, βέβαια.

Δεύτερο παράδειγµα: ΚΕΕΛΠΝΟ. Έχουµε την κότα που γεν-
νάει τα χρυσά αυγά. Δώσε λεφτά, δώσε συµβάσεις χωρίς έλεγχο.
Όµως, τι λεφτά; Λεφτά τα οποία δόθηκαν σε διαφηµιστικές εται-
ρείες και σε media shop, σε εταιρείες δηλαδή που αγόραζαν χον-
δρική προπαγάνδα, για να το πούµε έτσι, για να σας φτιάχνουν
το προφίλ, για να διορίζουν τα δικά σας παιδιά δηµοσιογράφους,
να φτιάχνουν το προφίλ των δικών σας πολιτικών ηγετών ή ηγε-
τίσκων, είτε είναι στη διοίκηση είτε στην αυτοδιοίκηση. Άρα,
έχουµε τη µαρµίτα, το κράτος και ταΐζουµε τα δικά µας παιδιά
για το δικό µας πολιτικό συµφέρον.

Ήταν µόνο τέτοια τα χαρακτηριστικά της εξάρτησης του κρά-
τους από το κόµµα; Δυστυχώς, όχι. Φθάσαµε να εκθέσουµε τη
χώρα στο εξωτερικό. Ερχόταν εξωτερικός πολιτειακός παράγων
και ζητούσε επίσηµα από τους πρεσβευτές µας και τους προξέ-
νους να µας δώσει CD µε στοιχεία και έφθανε ο Διευθυντής του
Πρωθυπουργού της Ελλάδας να ζητήσει να µην παραληφθούν
στοιχεία, κάτι για το οποίο για τον Διευθυντή του δικού σας
πρώην Αρχηγού, του κ. Σαµαρά, δεν έχετε απαντήσει ακόµα στη
Βουλή.

Είναι δυνατόν να αρνηθεί ο Διευθυντής του Γραφείου του
Πρωθυπουργού µιας χώρας να παραλάβει στοιχεία για τη φορο-
διαφυγή, που τώρα που ήρθαν στη χώρα αποδεικνύουν ότι ο
σύµβουλός του κατηγορείται για φοροδιαφυγή; Είναι αυτός που
θέλατε δέκα τέτοιους, ο κ. Παπασταύρου. Ήδη από τη δηµοσιό-
τητα µαθαίνουµε ότι έχει καταθέσει χρήµατα από κρυφούς λο-
γαριασµούς ή από µη δηλωµένους πόρους, τα οποία τροφοδότη-
σαν την ελληνική δηµόσια διοίκηση.

Απορούµε: Δεν θα πάρετε θέση γι’ αυτά; Αυτό σηµαίνει εξάρ-
τηση του κράτους από το κόµµα. Αυτό, για να µην πούµε για τα
άλλα, που εικοσιπέντε χρόνια έχουµε µη τήρηση του Συντάγµα-
τος, τρίγωνο αµαρτίας, εκδότες που έπαιρναν προσωπικά δάνεια
για να αγοράσουν τα δικά τους εκδοτικά µέσα και εκδοτικά συγ-
κροτήµατα και αρχίζουν και οι ποινικές διώξεις, τους οποίους κα-
λύπτατε εσείς µε τους τραπεζίτες, που πάλι διορίζατε εσείς σε
τράπεζες, των οποίων την ιδιοκτησία δεν είχατε εσείς, αλλά το
παιγνίδι το κάνατε εσείς. Αυτή ήταν η κατάσταση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τα ίδια κάνετε και εσείς.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αυτό, λοιπόν, είναι το τρίγωνο της

αµαρτίας, δηλαδή η πολιτική διοίκηση, οι τράπεζες και ένας οι-
κονοµικός συρφετός, ο οποίος δεν ήταν παραγωγικός για τη
χώρα. Γι’ αυτό ακριβώς χρειάζεται να διατυπώσουµε ξεκάθαρα
ένα άλλο µοντέλο διοίκησης, παραγωγής, αλλά και πολιτικής που
θα έχει τουλάχιστον µία ξεκάθαρη δεοντολογία, δηλαδή καθαρά
χέρια!

Έχει γίνει αποδεκτό από όλους και από τους εισηγητές των
υπόλοιπων κοµµάτων ότι στη δηµόσια διοίκηση υπήρχε µία ασ-
φυκτική παρουσία της πολιτικής ηγεσίας. Κυριαρχούσε, δηλαδή,
ο κοµµατισµός µέσα στο Δηµόσιο. 

Ήταν προφανέστατη η αναξιοκρατία, ακόµα και στα Σώµατα
Ασφαλείας, αγαπητέ συνάδελφε. Το ζήσατε, το υλοποιήσατε, συ-
νεχίσατε να το εκτελείτε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Επαναλαµβάνεστε µε τον χειρό-
τερο τρόπο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Υπήρχε συγκεντρωτισµός, γραφει-
οκρατία, έλλειψη εξειδίκευσης και, µάλιστα, µία πολύ εύκολη
υποταγή στην τρόικα όταν ήρθε και είπε «δεν θα κάνετε προσ-
λήψεις, δεν θα πάρετε νέα στελέχη, δεν θα ξέρετε ούτε από σύγ-
χρονα συστήµατα διοίκησης ούτε από σύγχρονες γνώσεις». Το
αποδεχθήκατε πάρα πολύ εύκολα. Τώρα αλλάζει. Τώρα γίνονται
προσλήψεις, ακόµα και σε ελεγκτικούς µηχανισµούς. Τώρα γί-
νονται προσλήψεις στην Ελλάδα, µετά από τουλάχιστον πέντε-
έξι χρόνια. 

Όµως, ταυτόχρονα, είχαµε κοµµατικούς συνδικαλιστές προ-
ϊσταµένους, απώλεια της θεσµικής µνήµης των δηµόσιων δοµών,
καµµία συνάφεια και καµµία κωδικοποίηση της νοµοθεσίας και
πελατειακές σχέσεις, ακόµα και στον τελευταίο υπάλληλο, διότι
έπρεπε να υποταχθεί στο σύστηµα του κοµµατικού συνδικαλιστή,
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του τοπικού Βουλευτή, του κοµµατάρχη ή του δηµάρχου ή του
νοµάρχη. Αυτό είναι το σύστηµα που φτιάξατε.

Βέβαια, αυτό είναι µία κουλτούρα πολύ µακριά απ’ αυτό που
είναι η Ευρώπη. Η εξυπηρέτηση της ιδιωτικής οικονοµίας λείπει
αυτή τη στιγµή από την ατζέντα της δηµόσιας διοίκησης. Δεν την
είχατε ποτέ. Θέλατε µόνο τους δικούς σας να τακτοποιήσετε σε
οποιαδήποτε αρχή και θα σας το αποδείξω στη συνέχεια.

Βέβαια, όλα αυτά γίνονταν γιατί το κράτος δεν έπρεπε να είναι
έξυπνο, τίµιο και γρήγορο. Όλοι οι υπόλοιποι έπρεπε να περιµέ-
νουν στην ουρά, αλλά µε µία πολύ ξεκάθαρη ταξική διάκριση.
Όσοι είχαν το πέρασµα δεν έµπαιναν στην ουρά. Πήγαιναν από
πίσω από το παραθυράκι, πίσω από τον γκισέ. Είτε ήταν µικρή
πελατειακή σχέση –πάρε τον κάδο από µπροστά, πήγαινε στον
δήµαρχο- είτε ήταν µεγάλη πελατειακή σχέση, δηλαδή «αγόρασέ
µου την εφηµερίδα µε λεφτά των πολιτών και δώσε µου 50 εκα-
τοµµύρια ευρώ για να την αγοράσω». Αυτό ήταν το παιχνίδι που
γινόταν σε όλα τα επίπεδα. Ένα τέτοιο κράτος θέλατε. 

Σήµερα, λοιπόν, συζητάµε για ένα νοµικό θεσµικό περιβάλλον,
το οποίο αλλάζει τη λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης όσον
αφορά τα στελέχη που την υπηρετούν, τα στελέχη και την αξιο-
λόγησή τους, το µητρώο και το βαθµολόγιο και την εξέλιξη των
προϊσταµένων.

Όµως, ποιο είναι το ιστορικό περιβάλλον αυτού του νόµου;
Ποιο είναι το παρελθόν; Τι γινόταν λίγο πριν; Τι έχουµε παραλά-
βει; Τι αλλάζουµε; Δεν ακούστηκε. Θέλουµε να βγάλουµε συµ-
περάσµατα από το τι παραλαµβάνουµε, για να το αλλάξουµε και
να κάνουµε κάτι καλύτερο στη χώρα. 

Ποια είναι, δηλαδή, µέχρι σήµερα η αξιολόγηση, ποιες ήταν οι
τελευταίες κρίσεις προϊσταµένων και τι µας έµαθαν; Ποιος ήταν
ο πολιτικός προϊστάµενος αυτών των ρυθµίσεων, αλλά και των
τελευταίων απολύσεων; Αυτό το λέω, διότι µαζί έγιναν όλα αυτά.
Γιατί το έχετε κρύψει; Ένα όνοµα κυριαρχούσε στην πολιτική
ατζέντα της δηµόσιας διοίκησης σ’ αυτόν τον τοµέα: Κυριάκος
Μητσοτάκης. Τι έκανε, λοιπόν, ο πολιτικός υπεύθυνος της δηµό-
σιας διοίκησης των απολύσεων και της αλλαγής όλων των προ-
ϊσταµένων εν µία νυκτί γιατί δεν σας άρεσαν; 

Πρακτικά, επέλεξε και ο Κυριάκος Μητσοτάκης ένα µοντέλο
που δεν εξοικονοµούσε πόρους για το δηµόσιο, αλλά αφαιρούσε
λειτουργίες από το Δηµόσιο για να τακτοποιηθούν στην περί-
πτωση των ΕΠΑΛ τα ιδιωτικά ΙΕΚ των φίλων σας. Αυτό το παιχνίδι
έγινε. Δηλαδή, στην περίπτωση των καθαριστριών, θα τακτοποι-
ούνταν οι εργολάβοι καθαριότητας. Σε καµµία περίπτωση πάν-
τως, δεν οδηγούσε σε καινοτοµία, γιατί δεν επέτρεψε να προσ-
ληφθούν στελέχη και χρησιµοποίησε το πιο αναχρονιστικό σύ-
στηµα αξιολόγησης που υπάρχει σήµερα στην παγκόσµια οικο-
νοµική κοινότητα. Θα σας πω πώς αποδεικνύεται και αυτό. Αυτός
ήταν, όµως, ο εκσυγχρονισµός.

Ποια ήταν η γνώµη, λοιπόν, της Οικονοµικής και Κοινωνικής
Επιτροπής –που την αγαπάτε, εξάλλου την αναφέρατε όλοι- για
την αξιολόγηση που είχατε εσείς εγκαταστήσει µε τον προηγού-
µενο νόµο; Λέει πάρα πολύ απλά ότι αυτή η µέθοδος έχει δεχθεί
διεθνώς κριτική, δηλαδή η µέθοδος µε την οποία βγάζουµε το
15% στην κλίµακα άχρηστους στο κρεβάτι του Προκρούστη και
20% άριστους υποχρεωτικά, γιατί έτσι γεννήθηκαν και δεν αλλά-
ζουν και ποτέ, διότι ήταν παλαιότερων χρόνων, αναποτελεσµα-
τική και ξεπερασµένη και ήδη το 95% των επιχειρήσεων στον
ιδιωτικό τοµέα δεν τη χρησιµοποιεί.

Για παράδειγµα, δεν ξέρω από πού άκουσε ο κ. Γεωργιάδης
για το Χάρβαρντ. Είναι αστείο. Η «ΜICROSOFT» το έχει σταµα-
τήσει εδώ και είκοσι πέντε χρόνια. Είναι καταγεγραµµένο από το
Σώµα των αποφοίτων της Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης και θα το
καταθέσω στα Πρακτικά, διότι εσείς δεν έχετε να καταθέσετε τί-
ποτα στα Πρακτικά.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ:  Είναι αλήθεια, κύριε Φάµελλε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το σύστηµα, λοιπόν, το οποίο χρη-

σιµοποιούσε µέχρι τώρα ο «expert» της φιλελεύθερης οικονοµίας
κ. Μητσοτάκης δεν χρησιµοποιεί κανένα µετρήσιµο κριτήριο.
Είναι απολύτως υποκειµενικό. Αυτό είναι η γνώµη της ΟΚΕ, η
οποία κατατέθηκε τότε.

Βέβαια, µπορεί µε πάρα πολύ µεγάλη ευκολία, επειδή δεν έχει
και αντικειµενικά κριτήρια στους υπαλλήλους που αξιολογούν,

να µαγειρέψει το αποτέλεσµα. Δεν υπάρχει καµµία ποσοτικοποι-
ηµένη στοχοθεσία. Τη ζητούσαν προηγουµένως οι συνάδελφοι
της Νέας Δηµοκρατίας. Μα, οι ίδιοι κάνανε κάτι που τους είπα
ότι δεν υπάρχει. Και είναι µόνο ένα στηµένο εργαλείο βαθµολο-
γικής εξέλιξης, γιατί η ρύθµιση είναι πρόχειρη. 

Τι είπε, λοιπόν, η Ένωση Αποφοίτων Εθνικής Σχολής Δηµόσιας
Διοίκησης; Είπε ότι είναι πιστή αντιγραφή ενός αποτυχηµένου
συστήµατος που αποσύρθηκε το ’90 αυτή η προκρούστεια κλίνη
των 15% άχρηστων, γιατί είναι εµπειρική, δεν έχει στατιστικά
στοιχεία, οι αξιολογητές δεν έχουν αξιοκρατικές διαδικασίες και
υπάρχει παντελής έλλειψη στοχοθεσίας. Αναφέρεται και στη «MI-
CROSOFT».

Παρακαλώ, το καταθέτω στα Πρακτικά. Γιατί εδώ υπάρχουν
αποδείξεις. Όλα τα άλλα είναι λόγια να αγαπιόµαστε!

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, γιατί ο κ. Μητσοτάκης προχώρησε σε αυτό το σύστηµα;
Προφανώς για να έχει ελεύθερα τα χέρια του να κάνει απολύ-
σεις. Μόνο αυτό τον ενδιέφερε. Να µην γίνει καµµία πρόσληψη
στο δηµόσιο, να αλωθεί από τα παλικάρια του ιδιωτικού τοµέα –
τους φίλους όµως, όχι όλους- και βέβαια, να καταργήσει όλη την
πρώτη γενιά προϊσταµένων που, έστω µε το σύστηµα του κ. Ραγ-
κούση, είχαν κριθεί. 

Όµως, ποιοι ήταν αυτοί; Για παράδειγµα, στο Υπουργείο
Υγείας, λέει, παύτηκε ο κ. Πέτρος Γιαννουλάτος που είχε συγ-
κεντρώσει την υψηλότερη βαθµολογία. Στο δικό του Υπουργείο
της Διοικητικής Μεταρρύθµισης, παύτηκε ο κ. Παπαδηµητρόπου-
λος που είχε συγκεντρώσει τη µεγαλύτερη βαθµολογία και υπο-
βιβάστηκε σε απλό υπάλληλο. Και σε τρεις γενικές διευθύνσεις
τοποθετούνται: Ένας κύριος, που ήταν τελευταίος στον διαγω-
νισµό του 2010, ένας κύριος που δεν συµµετείχε στον διαγωνι-
σµό και µία κυρία που είχε πειθαρχική δίωξη. Δεν αναφέρω τα
ονόµατα, γιατί δεν είναι θέµα στιγµατισµού, αλλά αναφέρω αυ-
τούς που παύτηκαν, γιατί κάτι έπαθαν, ενώ είχαν κριθεί.

Ταυτόχρονα, εκτός από το Υπουργείο Υγείας, και στο Υπουρ-
γείο Πολιτισµού παύτηκε, επίσης, χωρίς κριτήρια η γενική διευ-
θύντρια. Αυτό είναι το τι έγινε τότε.

Να σας καταθέσω, λοιπόν, το µάθηµα αξιολόγησης του κ. Μη-
τσοτάκη «πώς παύεις προϊσταµένους» µε τον ν.4275/15.7.2014,
άρθρο 5, Μεταβατικές διατάξεις: «Παύει αυτοδίκαια η άσκηση
καθηκόντων προϊσταµένων…». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή είναι η αντικειµενική αξιολόγηση που χρησιµοποιήσατε!
Όµως, βέβαια, στα δικά µας παιδιά έχουµε πενήντα έναν µετα-
κλητούς συνεργάτες. Αυτό συνέβαινε στο γραφείο του κ. Μητσο-
τάκη. Δεν έχουµε ακούσει απάντηση. 

Όµως, εγώ θα καταθέσω το ΦΕΚ της λήξης υπηρεσίας των εί-
κοσι επτά από αυτούς, όπου τελείως τυχαία βρήκαµε διαβάζον-
τας –γιατί θέλαµε να βρούµε αν τελικά έχει πενήντα έναν µετακ-
λητούς- ότι ο τρίτος ειδικός σύµβουλος συνεργάτη  είναι ο κ. Μυ-
λωνάκης Γεώργιος, ο οποίος ασκεί παράλληλα καθήκοντα στην
Επιτροπή Ανταγωνισµού ως Διευθυντής του Προέδρου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ρωτάµε: Είναι δυνατόν -γιατί προέκυψε πρόσφατα συζήτηση
για την Επιτροπή Ανταγωνισµού και τη δεοντολογία της- να
υπάρχουν παράλληλα καθήκοντα στη Διοικητική Μεταρρύθµιση
στην Αρχή Ανταγωνισµού και µαθαίνουµε ότι τώρα έχει µεταφερ-
θεί σε άλλη πολιτική θέση; Θέλουµε µία απάντηση και από την
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί ξέρει
πολύ καλά τα της Αρχής Ανταγωνισµού. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)
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Βέβαια, να µην αναφερθούµε και στα ανίψια του κ. Μητσοτάκη,
τα οποία επίσης ασκούσαν καθήκοντα ταυτόχρονα σε θέση µε-
τακλητού, µε παράλληλα καθήκοντα νοµικού και µε παράλληλη
συµµετοχή σε εταιρεία νοµική και σε εταιρεία εµπορική.

Καταλαβαίνουµε ότι έχει πολύ µεγάλη πολιτική αδυναµία σή-
µερα η Νέα Δηµοκρατία να υπερασπιστεί το παρελθόν του Αρ-
χηγού της. Μόνο δεκατρείς Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
δήλωσαν οµιλητές σήµερα. Νοµίζω ότι είναι το 17% των Βουλευ-
τών σας. Καταλαβαίνουµε ότι είναι δύσκολο. 

Μόνο ο κ. Γεωργιάδης και ο κ. Βορίδης, τα πιο συντηρητικά
και φοβικά κοµµάτια της Νέας Δηµοκρατίας, ήρθαν να υπερα-
σπιστούν τον κ. Μητσοτάκη. Ταυτόχρονα, όµως, δεν παρέλειψαν
να διατυπώσουν µία διαφορετική άποψη για την εθνική πολιτική
από αυτήν που είχε ο κ. Μητσοτάκης στις Βρυξέλλες την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα. Μία πολιτική αντίστοιχη µε αυτήν του
Υπουργού Εξωτερικών της Αυστρίας, µε τις χώρες αυτές, οι
οποίες θεωρούν ότι πρέπει να κλείσουν τα σύνορα στην Ευρώπη,
τις χώρες του Βίσεγκραντ, όµως, απολύτως αντίθετη µε το Ευ-
ρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα, µε την κ. Μέρκελ, κάτι που δείχνει ότι έχε-
τε τελικά ένα σοβαρό θέµα ταυτότητας και γνώσης και άποψης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να µου δώσετε και από τη δευτε-
ροµιλία µου δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε δύο λεπτά
ακόµα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ξέρουµε ότι από την ξενοφοβική
ακροδεξιά µέχρι τον ακραίο φιλελευθερισµό, έχετε πάρα πολλές
συνιστώσες. Ένα συµφέρον έχετε, όµως, να κρατήσετε τα συµ-
φέροντα της «SIEMENS», της λίστας Μπόργιανς, της λίστας Λαγ-
κάρντ. Αυτό είναι που σας ενώνει, τα µεγάλα συµφέροντα που
κρατάνε τη χώρα πίσω.

Όµως εµείς είµαστε υποχρεωµένοι αυτήν τη µεγάλη δηµοκρα-
τική τοµή, που είναι ένα κοµµάτι του παράλληλου προγράµµα-
τος, να την προχωρήσουµε και στη δηµόσια διοίκηση σε µια
µεγάλη µεταρρύθµιση, η οποία αποκοµµατικοποιεί. Κυρία Κερα-
µέως, δεν αποπολιτικοποιεί. Αυτό είναι που σας φοβίζει. Η απο-
κοµµατικοποίηση θα την έκανε νωθρή, θα έκανε άχρωµη τη δη-
µόσια διοίκηση. 

Ταυτόχρονα, δίνει τη δυνατότητα αξιολόγησης, βαθµολογίου,
µητρώου µε ένα δηµοκρατικό συµµετοχικό περιβάλλον, µε ίσες
ευκαιρίες και µε διαφάνεια. Ποιος έχει να φοβηθεί από αυτό το
περιβάλλον; Γιατί ένα τέτοιο κράτος µπορεί να υποστηρίξει την
παραγωγική ανασυγκρότηση. Ένα κράτος που έχει το στοιχείο
της ελευθερίας και της δηµοκρατίας µέσα στο DNA του και όχι
της εξυπηρέτησης του κόµµατος και του χρηµατοδότη πιθανά
του κόµµατος. Ένα τέτοιο κράτος θέλουµε, που να έχει πραγµα-
τική δηµοκρατία και αξιολόγηση σε όλα τα επίπεδά του, στην αυ-
τοδιοίκηση, περιφερειακή και πρωτοβάθµια, στη δηµόσια διοίκη-
ση και στις επιτελικές δοµές. 

Θα συζητήσουµε ίσως και αύριο περισσότερα, γιατί υπάρχουν
θέµατα που θέλουµε να αναφέρουµε και για τη θεσµική µνήµη
και για το χρόνο εφαρµογής και για το µη δηµόσιο τοµέα, αλλά
και για την αξιολόγηση. 

Όµως αυτό που έχει σηµασία, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
είναι πως ξέρουµε ότι αυτές οι αλλαγές, οι µεγάλες και συντα-
ρακτικές, που γίνονται στη χώρα, κλονίζουν το σύστηµα της πα-
λιάς εξουσίας. Ακούµε τον ήχο. Βλέπουµε τον ρόγχο του συστή-
µατος και τον ακούµε και αυτόν. Όµως έχουµε µια εντολή, ότι η
χώρα µας πρέπει να είναι στον πυρήνα της ευρωζώνης, πρέπει
να είναι τίµια, προοδευτική, να είναι πρωτοπόρα, να κρατάει τα
παιδιά της και να τιµά το όνοµά της. Αυτήν την πατρίδα εµείς θα
την υπηρετήσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σωκράτη Φάµελλο. 

Τον λόγο έχει τώρα για επτά λεπτά η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ
κ. Παναγιώτα Κοζοµπόλη-Αµανατίδη. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρά τις αντιδράσεις όσων θί-
γονται και εκείνων που κάνουν ότι δεν καταλαβαίνουν, αυτή η Κυ-
βέρνηση µέσα σε απίστευτη δηµοσιονοµική στενότητα, θεσµο-
θέτησε κατ’ επανάληψη µέτρα που ανακουφίζουν χιλιάδες συµ-
πολίτες µας. 

Είναι φανερό πια κατά πού το πάει αυτή η Κυβέρνηση, γιατί
ούτε το νοµοσχέδιο για την ανθρωπιστική κρίση και η παράτασή
του ούτε αυτό για τον εξανθρωπισµό των φυλακών ούτε αυτό για
την ιατροφαρµακευτική κάλυψη εκατοντάδων χιλιάδων συµπολι-
τών µας που ήταν ανασφάλιστοι, αλλά ούτε και πολλά άλλα
µέτρα που θεσµοθετήθηκαν αίροντας αδικίες, αποτελούν µνηµο-
νιακή επιταγή. 

Στο πνεύµα αυτό είναι και το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο, αλλά µε
µια θεµελιώδη διαφορά. Ενώ οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες που
προανέφερα αίρουν αδικίες και κάνουν επιδιορθώσεις και µπα-
λώµατα σε ένα διαλυµένο κοινωνικό ιστό, το υπό ψήφιση νοµο-
σχέδιο αλλάζει τις χαοτικές, δαιδαλώδεις και αναποτελεσµατικές
δοµές της δηµόσιας διοίκησης. Αλλάζει τη φιλοσοφία και τον
τρόπο λειτουργίας της και φτιάχνει καινούργιες ράγες, πάνω
στις οποίες θα κινηθεί ένα καινούργιο σύστηµα διοίκησης, ένα
σύστηµα τέτοιο που θα είναι σε θέση να επιτελέσει το ρόλο του
για πολλά χρόνια. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο πνοής. Εδώ έγκειται η διαφορά.
Η ανάγκη µεταρρύθµισης της δηµόσιας διοίκησης, περιλαµβα-
νοµένης και της τοπικής αυτοδιοίκησης, δεν είναι ανακάλυψη των
τελευταίων ετών. Απασχολεί τις πολιτικές και κοινωνικές δυνά-
µεις της χώρας µας και την επιστηµονική κοινότητα από τις
αρχές µεταπολεµικής περιόδου. Αναφέρθηκαν και από προηγού-
µενους συναδέλφους, δώδεκα -αν θυµάµαι καλά τον αριθµό- εκ-
θέσεις που έχουν συνταχθεί κατά καιρούς αναφέροντας τις
παθογένειες και προτείνοντας λύσεις για το πρόβληµα της δη-
µόσιας διοίκησης. 

Πολλές µελέτες, αλλά λίγα έργα. Γιατί; Διότι το κοινό συµπέ-
ρασµα όλων αυτών των εκθέσεων είναι η διαπίστωση ότι το ελ-
ληνικό διοικητικό σύστηµα ασθενεί εξαιτίας της σχέσης του µε
το πολιτικό κατεστηµένο, ότι είναι ένα ιδιότυπο, δύσµορφο, δυσ-
λειτουργικό σύστηµα που αυτοσυντηρείται, κινείται περιστα-
σιακά, αδρανεί και αντιδρά όταν θιγούν νευραλγικά του σηµεία
που θίγουν δικά του κεκτηµένα. Είναι ένας µηχανισµός που µε
δυσκολία µπορεί να επεξεργαστεί και να πραγµατώσει δηµόσιες
πολιτικές. Είναι ένα σύστηµα που έχει συνηθίσει στον κοµµατικό
εναγκαλισµό.

Άρα ξεκινάµε από µια αδήριτη παραδοχή, ότι είναι επιτακτική
ανάγκη, δεδοµένης και της οικονοµικής κρίσης, να θεσµοθετηθεί
ένα σχέδιο αναδιοργάνωσης και ανασυγκρότησης του διοικητι-
κού συστήµατος, προκειµένου να µετασχηµατιστεί οργανωτικά
και να λειτουργήσει και ως µοχλός ανάπτυξης και προόδου της
χώρας µας. 

Αυτόν τον ρόλο έρχεται να επιτελέσει το παρόν νοµοσχέδιο.
Κατ’ αρχάς επιδιώκεται να παύσει ο ασφυκτικός κοµµατικός
εναγκαλισµός και να αναδιοργανωθεί το όλο σύστηµα. Και αυτά
επιτυγχάνονται κατά κύριο λόγο µε δύο τοµές που έχει το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο. Το πρώτο είναι το Εθνικό Μητρώο Επιτε-
λικών Στελεχών και το δεύτερο είναι το σύστηµα αξιολόγησης. 

Με το Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών που συγκροτείται
κατά κύριο λόγο από το σώµα των δηµοσίων υπαλλήλων, τους
τακτικούς υπαλλήλους, τους µόνιµους και εκείνους που έχουν
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, µπορούν να
συµµετέχουν οι υπάλληλοι των αποκεντρωµένων διοικήσεων,
των ΟΤΑ, των ανεξαρτήτων αρχών, καθηγητές και λέκτορες Πα-
νεπιστηµίων και ΤΕΙ, ερευνητές, δηλαδή ουσιαστικά το Μητρώο
αυτό, θα περιέχει ό,τι καλύτερο διαθέτει αυτή τη στιγµή η χώρα
µας, που είναι διατεθειµένο να εργαστεί σε ανώτατο επίπεδο για
το γενικό καλό. 

Από το Μητρώο αυτό των Στελεχών, από αυτήν τη δεξαµενή
επιλέγονται, µε µοριοδότηση που είναι εκ των προτέρων καθο-
ρισµένη και δηµοσιοποιηµένη, οι πλέον κατάλληλοι για τη συγ-
κεκριµένη θέση της διοικήσεως που πρόκειται να στελεχωθεί. Η
επιλογή γίνεται από εννεαµελές συµβούλιο, η σύνθεση του
οποίου εγγυάται την αξιοκρατία και τη διαφάνεια. Και το σπου-
δαιότερο είναι, ότι κατά τον τρόπο αυτόν επιλέγονται όλες οι δι-
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οικήσεις, αρχής γενοµένης από την πυραµίδα, τους γενικούς
γραµµατείς των Υπουργείων. 

Οι νέοι γενικοί γραµµατείς που θα επιλεχθούν κατά αυτόν τον
τρόπο, δεν θα είναι πλέον το υβρίδιο ενός πολιτικού, διοικητικού
θεσµού. Θα αποτελούν την κορυφή της διοίκησης, θα εξασφα-
λίζουν και θα εκφράζουν τη συνέχεια και τη θεσµική µνήµη της
δηµόσιας διοίκησης, θα αναλαµβάνουν τη διοικητική εφαρµογή
της πολιτικής, όπως αυτήν καθορίζεται από την εκλεγµένη από
τους πολίτες κυβέρνηση και τα όργανά της. 

Το σύστηµα αξιολόγησης αποτελούσε πάντα ένα αγκάθι για
τη δηµόσια διοίκηση. Ποτέ δεν λειτούργησε µε στόχους και µέ-
τρηση της απόδοσης. Τα µετρήσιµα κριτήρια εµποδίζουν την πε-
λατειακή σχέση και τη διαπλοκή, γι’ αυτό και όταν στοιχειωδώς
θεσπίστηκαν, δεν εφαρµόστηκαν. Αναφέρθηκαν πολλά παρα-
δείγµατα και από τον προηγούµενο οµιλητή. 

Με το συγκεκριµένο πλέγµα των προτεινόµενων διατάξεων,
ρυθµίζεται κατά τρόπο άρτιο και αξιοκρατικό το σύστηµα αξιο-
λόγησης του υπαλληλικού προσωπικού της δηµόσιας διοίκησης
και η δηµόσια διοίκηση εν τέλει. Η αξιολόγηση και η συµµετοχή
των δηµοσίων υπαλλήλων στη διαδικασία θέσης στόχων, όπως
και γενικότερα στη λειτουργία διοίκησης, βελτιώνουν την από-
δοση κάθε υπαλλήλου και συνολικά την απόδοση της δηµόσιας
υπηρεσίας. 

Το νέο σύστηµα αξιολόγησης δεν έχει τιµωρητικό χαρακτήρα
και δεν αποτελεί πρόσχηµα για απολύσεις από το δηµόσιο. Έχει
πραγµατικό, ουσιαστικό πεδίο εφαρµογής, µε κριτήρια κοινά
αποδεκτά, µετρήσιµα και αντικειµενικά, ελεγχόµενα ως προς την
εφαρµογή τους, µε αποκλειστικό γνώµονα την ποιοτική αναβάθ-
µιση των δηµοσίων υπηρεσιών. Συντάσσονται εκθέσεις αξιολό-
γησης υπαλλήλων από προβλεπόµενους αξιολογητές. Προσδιο-
ρίζεται, όσο το δυνατόν, η αντικειµενικότητα, η διοικητική προ-
σωπική εικόνα του υπαλλήλου και οι ικανότητές του σε σχέση µε
τη φύση των καθηκόντων του. 

Όµως, οι ικανότητες του υπαλλήλου εάν δεν συνδυαστούν µε
την αποτελεσµατικότητα, είναι γράµµα κενό. Η δε αποτελεσµα-
τικότητα κρίνεται από τους στόχους που έχουν τεθεί στη συγκε-
κριµένη υπηρεσία. Για τον λόγο αυτό, η αξιολόγηση γίνεται σε
συνάρτηση µε την εκπλήρωση της αποστολής της υπηρεσίας και
την ανταπόκριση της υπηρεσίας στις ανάγκες της κοινωνίας.

Τέλος, µε το άρθρο 24 «περί λογοδοσίας και κοινωνικού ελέγ-
χου», υλοποιείται ο κοινωνικός έλεγχος της δηµόσιας διοίκησης
που αποσκοπεί στη βελτίωση της λειτουργίας της µε την καθιέ-
ρωση της διαδικασίας ακρόασης κοινωνικών και πολιτικών φο-
ρέων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η δηµιουργία του Εθνικού Μητρώου Επιτελικών Στελεχών και

η καθιέρωση ενός νέου ουσιαστικού συστήµατος αξιολόγησης
συνιστά στην ουσία µια ριζική, διαρθρωτική αλλαγή, που µετα-
σχηµατίζει συνολικά τον τρόπο λειτουργίας του διοικητικού και
κρατικού µηχανισµού, αφού η δηµόσια διοίκηση στην ουσία διαρ-
ρηγνύει τον συνδετικό της ιστό µε τον οµφάλιο λώρο µε την εκά-
στοτε πολιτική ηγεσία και µετατρέπεται σε έναν ανεξάρτητο
οργανισµό ικανό να εκπληρώσει την εκ του Συντάγµατος επιβαλ-
λόµενη αποστολή της, δηλαδή την εφαρµογή της νοµοθετικής
πολιτικής και την υλοποίηση των δηµόσιων πολιτικών µε την
ενεργό συµµετοχή της.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Παναγιώτα Κοζοµπόλη-Αµανατίδη, Βουλευτίνα του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει η κ. Γεωργία Γεννιά, επίσης Βουλευτίνα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΑ ΓΕΝΝΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε λίγες µέρες µετά την ψήφιση του
παράλληλου προγράµµατος, ο ΣΥΡΙΖΑ φέρνει προς ψήφιση στο
ελληνικό Κοινοβούλιο µία ακόµα δέσµευσή µας, την ουσιαστική
µεταρρύθµιση της δηµόσιας διοίκησης. 

Για πρώτη φορά ρυθµίζεται κατά τρόπο ενιαίο, συστηµατικό
και ολοκληρωµένο η αξιολόγηση δοµών και προσώπων, δηµιουρ-

γείται Μητρώο Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης, το οποίο θα λει-
τουργεί ως δεξαµενή για επιλογή ανώτερων στελεχών για την
κάλυψη διοικητικών θέσεων αυξηµένης ευθύνης. 

Η αναδιοργάνωση του δηµοσίου γίνεται µε τους υπάρχοντες
υπαλλήλους. Το νοµοσχέδιο φέρνει ένα νέο σύστηµα αξιολόγη-
σης του προσωπικού και των δοµών της δηµόσιας διοίκησης µε
στόχο τη βελτίωση της αποδοτικότητας και της παραγωγικότη-
τας των υπηρεσιών του δηµοσίου.

Προβλέπεται, εξάλλου, νέο σύστηµα επιλογής προϊσταµένων,
µε βάση αντικειµενικά προσόντα και µόνο. Ταυτόχρονα, δηµιουρ-
γείται µία θέση θεσµικού γενικού γραµµατέα, ο οποίος θα προ-
έρχεται από το Εθνικό Μητρώο Στελεχών και θα έχει ορισµένη
θητεία. Θεσµοθετείται ένα αδιάβλητο σύστηµα αξιολόγησης
τόσο των υφισταµένων όσο και των προϊσταµένων από τους υφι-
στάµενούς τους, µία αξιοκρατική βαθµολογική διάρθρωση θέ-
σεων και αντικειµενικό σύστηµα προαγωγών.

Με τη µεταρρύθµιση αυτή αποσκοπείται κυρίως και προεχόν-
τως µια αξιοκρατικά οργανωµένη και από κατάλληλους και ικα-
νούς υπαλλήλους στελεχωµένη διοίκηση, η οποία θα µπορέσει
να εκπληρώσει τον εκ του Συντάγµατος προβλεπόµενο θεσµικό
της ρόλο, δηλαδή την ικανοποίηση του δηµόσιου κοινωνικού
συµφέροντος µε την εφαρµογή και υλοποίηση της γενικής βού-
λησης, όπως αυτή αποτυπώνεται και σκιαγραφείται διά µέσου
των νοµοθετηµάτων που θεσπίζουν οι δηµοκρατικά εκλεγµένοι
αντιπρόσωποι του λαού.

Στοχεύεται µία διοίκηση µε αναβαθµισµένο ρόλο, κοινωνικά
υπεύθυνη, δεοντολογικά ισχυρή, µε αναβαθµισµένες αρµοδιότη-
τες, τόσο στο σχεδιασµό, όσο και στην εφαρµογή και στην αξιο-
λόγηση των κρατικών, διοικητικών πολιτικών.

Θα πρέπει να υπογραµµιστεί η διαφορετική αντίληψη της ση-
µερινής Κυβέρνησης για τον δηµόσιο τοµέα, που εισάγεται µε τη
συγκεκριµένη µεταρρύθµιση και που προωθεί την αξιοκρατία και
την πλήρη αποκοµµατικοποίηση, και αυτό σε αντιπαράθεση µε
την πολιτική των προηγούµενων κυβερνήσεων Νέας Δηµοκρα-
τίας-ΠΑΣΟΚ.

Οι προηγούµενες κυβερνήσεις δηµιούργησαν και συντήρησαν
µε κάθε ευκαιρία τις πελατειακές σχέσεις, τα φαινόµενα διαφθο-
ράς και την κοµµατικοποίηση. Προώθησαν ένα τιµωρητικό σύ-
στηµα αξιολόγησης, σχεδιασµένο για µαζικές απολύσεις και
υπηρεσιακούς εκβιασµούς στο δηµόσιο. Διαµοίρασαν τις υψη-
λόβαθµες διοικητικές θέσεις µε αναλογικά ποσοστά ανάµεσα
στα κόµµατα, χωρίς καν να το κρύβουν. Ήταν το περίφηµο «4-2-
1».

Οι επιτελικές θέσεις επιλέγονταν µε ακραιφνώς κοµµατικά κρι-
τήρια. Ο εκάστοτε Υπουργός ενεργούσε ως ιδιοκτήτης του
Υπουργείου, το οποίο θεωρούσε φέουδο. Ελάχιστες εβδοµάδες
πριν από τις εκλογές του Ιανουαρίου του 2015 προσπάθησαν να
καταστήσουν ουσιαστικά αµετακίνητους τους διοικητές, που µε
καθαρά κοµµατικά κριτήρια είχαν διορίσει σε δηµόσιους οργα-
νισµούς.

Οι κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ, δέσµιες του πιο
σκληρού και αντικοινωνικού µνηµονιακού στόχου, σχεδίαζαν να
λειτουργήσει η δηµόσια διοίκηση µε τα λιγότερα οικονοµικά
µέσα από κάθε άλλη πολιτισµένη χώρα, µέχρι 9% επί του ΑΕΠ
µε τον ν.4046/2012. Μετά την ψήφιση του ν.4109/2013, που κα-
τάργησε οκτώ φορείς και συγχώνευσε εκατόν ενενήντα επτά νο-
µικά πρόσωπα, πέρασαν στην επόµενη φάση δραστικής µείωσης
του δηµοσίου και των υπαλλήλων του µε απολύσεις. 

Παρά τα τεκµηριωµένα στοιχεία, που παρουσίαζε από τότε ο
ΣΥΡΙΖΑ και κοινωνικοί φορείς, ότι το πρόβληµα της ελληνικής δη-
µόσιας διοίκησης δεν είναι αριθµητικό, αυστηροποίησαν το πει-
θαρχικό δίκαιο, ακρωτηριάζοντας το δικαιοκρατικό σύστηµα,
θεσµοθέτησαν µόνιµους µηχανισµούς άντλησης υπαλλήλων
προς απόλυση και εν τέλει θέσπισαν ανοιχτά και την απόλυση.
Αντιµετώπισαν τους υπαλλήλους ως εχθρούς και οιονεί εγκλη-
µατίες, που µε την πρώτη καταγγελία ήταν υπό διαδικασία απο-
µάκρυνσης. Έτσι, αποκόπηκε κάθε δίαυλος λαϊκής συµµετοχής
και κοινωνικού ελέγχου. Κυρίως, όµως, µε αυτήν τη διαδικασία
αποθαρρύνθηκαν οι νέοι ταλαντούχοι επιστήµονες να στελεχώ-
σουν το δηµόσιο τοµέα.

Ο στόχος, λοιπόν, του ΣΥΡΙΖΑ είναι ο εξορθολογισµός και η
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καλή λειτουργία του δηµοσίου. Αντί της διάλυσής του, προτεί-
νουµε τον ανασχεδιασµό. Αντί της αποδόµησης της κοινωνικής
του ουσίας, επεκτείνουµε και εµβαθύνουµε την κοινωνική του
αποστολή. Αντί της κυριαρχίας του πολιτικού υποσυστήµατος,
συγκροτούµε ένα σύγχρονο ολοκληρωµένο σύστηµα διαδικα-
σιών και τρόπου επιλογής και εξέλιξης του στελεχιακού δυναµι-
κού της δηµόσιας διοίκησης. Αντί της αναξιοκρατίας και της
ρουσφετολογίας, προτάσσουµε την αρχή της διαφάνειας, της
ισότητας και της αξιοκρατίας. Αντί της απορρύθµισης, προωθού-
µε την αρχή της εύρυθµης λειτουργίας της διοίκησης και την
αρχή της αποτελεσµατικότητας της δράσης της. 

Επιθυµία και στόχος µας είναι ένα κράτος οργανωµένο µε τις
βέλτιστες µεθόδους και στελεχωµένο µε τους αρίστους νέους
αλλά και έµπειρους λειτουργούς, που θα βοηθήσουν στην παρα-
γωγή ποιοτικών αγαθών και υπηρεσιών προσιτών σε όλους τους
πολίτες. 

Πιστεύουµε και αγωνιζόµαστε να εµπεδωθεί η αξιοπιστία και
η κοινωνική προσφορά της Δηµόσιας Διοίκησης στους πολίτες.
Με το νοµοσχέδιο αυτό κάνουµε, εποµένως, ένα καθοριστικό
βήµα προς αυτήν την κατεύθυνση.

Για όλους αυτούς τους λόγους ψηφίζω υπέρ τόσο επί της
αρχής όσο και επί των άρθρων

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς την κ. Γεωργία Γεννιά, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Γκιόλας από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά
λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Πόσοι οµιλητές είναι ακόµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να σας πω λίγο τη

σειρά για να παρακολουθείτε. Μετά τον κ. Γκιόλα τον λόγο θα
έχει ο κ. Θεοχαρόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από
τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, εν συνεχεία η κ. Ιγγλέζη και θα
κλείσουµε µε τον κ. Σκουρολιάκο. Τέλος, θα ψηφίσουµε επί της
αρχής.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, βάλτε κι άλ-
λους οµιλητές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, όχι, γιατί έτσι
θα ξεπεράσουµε τις 12.00’.

Έχετε τον λόγο, κύριε Γκιόλα για επτά λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου φιλο-

δοξεί να συµβάλει στη διαφάνεια, την αξιοκρατία και την αποτε-
λεσµατικότητα της δηµόσιας διοίκησης, όπως άλλωστε επιγρά-
φεται.

Όµως, πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που παρά τις καινοτόµες,
λογικές και δίκαιες θέσεις του, έτυχε αρνητικών σχολίων και κρι-
τικής από µεγάλη µερίδα της Αντιπολίτευσης και κυρίως της
Αξιωµατικής. Αναζητώντας την αιτία για την επιφυλακτικότητα,
τη µεµψιµοιρία –επαναλαµβάνω, τη µεµψιµοιρία- και τον αρνητι-
σµό που εξεδήλωσαν επί της αρχής και των άρθρων του νοµο-
σχεδίου, θα µπορούσα να την αποδώσω σε µια ευεξήγητη στάση
που προκύπτει από τη φύση της παράταξης της Νέας Δηµοκρα-
τίας, να µην αποδέχεται τόσο εύκολα αλλαγές και καινοτοµίες ή
έστω ότι εµµονικά και ιδεοληπτικά εµµένει στα κατ’ αυτήν θεσπι-
σµένα ως αναντικατάστατα, αναλλοίωτα και κρατούντα εις το
διηνεκές. 

Όµως, αυτός που θα αποδεχτεί αυτήν την αιτιολόγηση για τη
θέση της Νέας Δηµοκρατίας έχει –κατά τη γνώµη µου- αποτύχει
στην ανίχνευση της αληθινής αιτίας. «Είναι η διαφύλαξη του κοµ-
µατικού κράτους, idiot» θα απαντούσα σε κάθε καλοπροαίρετο,
που αφελώς θα αρκείτο σε µια τόσο επιφανειακή αιτιολόγηση.
Είναι η διατήρηση των κεκτηµένων και η περιφρούρηση της υπο-
στηρικτικής δοµής της επί σαράντα χρόνια εξουσίας των διαχρο-
νικά κυβερνησασών παρατάξεων. 

Και για να µη θεωρηθεί ότι αντιµετωπίζουµε τα πράγµατα ισο-
πεδωτικά και άδικα, θα πρέπει να κάνουµε ειδική µνεία µιας σο-
βαρής εξαίρεσης στον ν.2190/94 που επαξίως φέρει τον τίτλο
«νόµος Πεπονή», καθότι εισήγαγε ως αρχή τη θέσπιση δίκαιων
κοινωνικά κριτηρίων για την πρόσληψη στον δηµόσιο τοµέα.

Σήµερα που είναι περισσότερο αναγκαίο από ποτέ να επιλύ-

σουµε τις κυριότερες παθογένειες του συστήµατος της δηµό-
σιας διοίκησης και εννοώ την κοµµατικοποίηση και την εγκαθί-
δρυση πελατειακών σχέσεων, που εκφράζονται µέσα από την
έντονη και ασφυκτική παρουσία της εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας,
έρχεται η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ να εισηγηθεί ένα αντικειµε-
νικό και δίκαιο νοµοθέτηµα. Προστρέχει, για να αναστρέψει ένα
συγκεντρωτικό, αναξιοκρατικό και αδιαφανές καθεστώς που οι
ίδιοι κυβερνώντες του χθες εγκαθίδρυσαν στο Δηµόσιο. Έναν
τοµέα που οι ίδιοι, λόγω ιδεοληψίας και κακών πρακτικών, προ-
σπάθησαν να χειραγωγήσουν, να αφαιµάξουν και εν τέλει να
απαξιώσουν και τελικώς να τον καταστήσουν έναν δυσλειτουρ-
γικό, γραφειοκρατικό και αναποτελεσµατικό µηχανισµό-εξάµ-
βλωµα. 

Τις παθογένειες αυτές η Κυβέρνηση είναι αποφασισµένη να
ανασκευάσει, εισάγοντας ένα διαφανές, αντικειµενικό, εφαρµό-
σιµο και αξιόπιστο πρόβληµα διοικητικής αναδιοργάνωσης. 

Και ιδού οι επιµέρους παρεµβάσεις και αντίστοιχες στοχεύ-
σεις. 

Το καθιερούµενο Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Δι-
οίκησης είναι ανοικτό και προσβάσιµο σε κάθε ανώτερο διοικη-
τικό υπάλληλο, που έχει τα απαιτούµενα αντικειµενικά, επιστηµο-
νικά και αξιολογικά στοιχεία, για να αποτελέσει µέρος ενός συ-
νόλου, από το οποίο και µόνο θα επιλεγούν τα άριστα και έµ-
πειρα στελέχη που θα αναλάβουν τις διοικήσεις όλων των νοµι-
κών προσώπων και των θέσεων υψηλής ευθύνης, όπως Γενικοί
Γραµµατείς, Αναπληρωτές και Ειδικοί Γραµµατείς των Υπουρ-
γείων. Δεν ακολουθήσαµε εποµένως την τακτική που ακολούθη-
σαν οι κυβερνήσεις του παρελθόντος, να επιλέγεται ο εγκάθετος
και τοποτηρητής του κάθε Υπουργού. 

Με τον τρόπο αυτόν δίνουµε τη δυνατότητα σε όλα τα άξια
στελέχη να κοπιάσουν, να αναδειχθούν και βάσει των αξιολογι-
κών τους προσόντων να επιλεγούν για τη διοίκηση επιτελικών το-
µέων και θέσεων ευθύνης. Τη διαδικασία αυτή επιτάσσουν οι αρ-
χές µας, η ιδεολογία µας και η πρακτική µας, που θα αποδώσουν
καρπούς και θα αξιολογηθούν ανάλογα από τον ελληνικό λαό
αλλά και την συντριπτική πλειοψηφία των άξιων και ικανών δη-
µόσιων υπαλλήλων, που θα υπηρετήσουν µε εµπιστοσύνη.

Στον τοµέα της αξιολόγησης των υπαλλήλων καθιερώνεται ο
τρόπος αξιολόγησης από δύο αξιολογητές, που εξασφαλίζει τη
µέγιστη αντικειµενικότητα, αφού εκµηδενίζονται φαινόµενα από-
λυτης και αυθαίρετης κρίσης που εξαλείφονται µε τη βαθµολό-
γηση από ειδική επιτροπή αξιολόγησης, όταν υφίσταται από-
κλιση στη βαθµολόγηση µεταξύ των δύο αξιολογητών που υπερ-
βαίνει τις είκοσι τέσσερις µονάδες. Και αν οι νεοπαγείς θεσµοί
των ολοµελειών τµηµάτων, της κοινωνικής ακρόασης φορέων και
πολιτών -για τους οποίους δεν ακούσαµε-  της αυτοαξιολόγησης
και της αξιολόγησης των προϊσταµένων από το σύνολο των υφι-
σταµένων τους, αποτελούν για τους συναδέλφους της Αντιπολί-
τευσης κάποια νέα, τολµηρά και προχωρηµένα σχέδια για τη
µεταρρύθµιση της δηµόσιας διοίκησης, γιατί µέχρι τώρα δεν
φροντίσατε να θεσπίσετε δίκαια και αντικειµενικά κριτήρια για
την αξιολόγηση των δηµόσιων υπαλλήλων και για την επιλογή
των επιτελικών στελεχών, όχι αυθαιρέτως, κατ’ απόλυτη επιλογή
των αρµόδιων Υπουργών, όπως µέχρι τώρα είχατε συνηθίσει και
κάνατε, αλλά τηρώντας κανόνες χρηστής διοίκησης, διαφάνειας,
ισοτιµίας και αντικειµενικότητας;

Θα συνεχίσω, όµως, κύριοι συνάδελφοι, να παραθέτω ακόµη
κάποιες βασικές ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, που υπηρετούν τις
πιο πάνω αρχές.

Η αξιολόγηση των υπαλλήλων στηρίζεται σε κατηγορίες και
επιµέρους ειδικά κριτήρια, που είναι αναλυτικά και περιγραφικά,
ευχερώς βαθµολογήσιµα, µε ευρεία κλίµακα από το µηδέν έως
το εκατό και µε ποιοτικά στοιχεία για την απόδοση του χαρακτη-
ρισµού, όπως, επί παραδείγµατι «άριστος», «πολύ επαρκής»,
«επαρκής». Η καθιέρωση ολοµελειών διεύθυνσης και τµηµάτων,
θεσµός που εµφορούµενος από την πίστη στον δηµοκρατικό διά-
λογο και στην ενεργό συµµετοχή καθιστά όλους τους υπαλλή-
λους συµµετόχους και κοινωνούς των τοµέων ευθύνης τους,
αξιολογητές των στόχων, συλλογικών και εξατοµικευµένων, συν-
τελούν δε στην αυτοαξιολόγηση ενώπιον της οµάδας, αποκαθι-
στώντας ταυτόχρονα και προάγοντας την απαιτούµενη συνεργα-
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σία µεταξύ τους. 
Τέλος, µια ακόµη νεοπαγής θέσµιση είναι αυτή της καθιέρω-

σης της ακρόασης κοινωνικών φορέων και πολιτών. Ο θεσµός
αυτός εισάγει και επιδιώκει πολλαπλές στοχεύσεις. Αρχικά, κα-
θιστά πιο υπεύθυνα τα όργανα της διοίκησης που έρχονται σε
επαφή µε τον πολίτη. Αίρει στρεβλώσεις, φαινόµενα κακοδιοίκη-
σης και άλλα δυσλειτουργικά διοικητικά µέτρα, καθιερώνει ενιαίο
και δίκαιο σύστηµα ρύθµισης οµοειδών θεµάτων, επιλύοντας µε
κανόνες αναλογικότητας, ισότητας και αµεροληψίας ζητήµατα
που απασχολούν τους διοικουµένους. Τέλος, η δηµόσια διοίκηση
υποχρεούται να απαντά άµεσα σε χρονίζοντα προβλήµατα που
ταλαιπωρούν πολίτες. 

Εν κατακλείδι, µε το παρόν νοµοσχέδιο, επιχειρείται µια εκ βά-
θρων αναδιάρθρωση στη λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης, µε
αναγκαίες αλλαγές που θα αποκαταστήσουν τη σχέση εµπιστο-
σύνης µε τους πολίτες. Η καθιέρωση του µητρώου για τις επιτε-
λικές θέσεις ευθύνης, τα αντικειµενικά κριτήρια που αποτελούν
φίλτρο για την ένταξη σε αυτό, καθώς και το πλαίσιο για τις αξιο-
λογήσεις υπαλλήλων και τις κρίσεις προϊσταµένων, θέτουν ισχυ-
ρές βάσεις για την ανάταξη ενός αξιόπιστου και αποδοτικού
δηµόσιου τοµέα, δίπλα στον πολίτη, παρέχοντας τις εγγυήσεις
για την απαγκίστρωσή του από τις αγκυλώσεις του χθες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γκιόλα.

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Θεοχαρόπουλος, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, για δώ-
δεκα λεπτά. Αν είναι δυνατόν και λιγότερο, γιατί είµαστε λίγο
πιεσµένοι.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, αρχικά θα ήθελα να µου επιτρέψετε να αναφερθώ στο τε-
ράστιο ζήτηµα του προσφυγικού, διότι ζούµε ιστορικές στιγµές
και για την Ευρωπαϊκή Ένωση και για τη χώρα µας. Έχει λάβει
τεράστιες διαστάσεις το συγκεκριµένο ζήτηµα. Θα µπορούσα να
πω ότι τρίζουν τα θεµέλια του ευρωπαϊκού οικοδοµήµατος. Η
έξαρση εθνικιστικών και ρατσιστικών φαινοµένων είναι επακό-
λουθο της έλλειψης κοινής ευρωπαϊκής πολιτικής. Οι χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν αναλάβει συγκεκριµένες δεσµεύ-
σεις, όπως είναι η µετεγκατάσταση εκατόν εξήντα χιλιάδων αν-
θρώπων και δεν έχουν µετεγκατασταθεί ούτε τετρακόσιοι άν-
θρωποι. 

Εµείς έχουµε ξεκαθαρίσει ότι απαιτείται περισσότερη Σένγκεν
και όχι λιγότερη Σένγκεν σε αυτήν τη διαδικασία και ότι καµµία
χώρα δεν µπορεί να κλείνει τα σύνορα. Είναι το ζήτηµα στο οποίο
απαιτείται ευρωπαϊκή αλληλεγγύη. Η Ελλάδα δεν µπορεί να γίνει
«αποθήκη ψυχών» και πρέπει να είναι ξεκάθαρο αυτό. 

Για εµάς, η ελληνική Κυβέρνηση αντιµετώπισε µε επιπολαι-
ότητα για µεγάλο χρονικό διάστηµα το θέµα και υπήρξαν αυτα-
πάτες και πρόχειρη αντιµετώπιση του ζητήµατος. 

Τώρα, µέχρι τις 6 Μαρτίου πρέπει να κατατεθεί ένα εθνικό σχέ-
διο από την Κυβέρνηση. Αυτό το εθνικό σχέδιο ακόµα δεν το
έχουµε δει. Προχθές ενηµέρωσε ο Πρωθυπουργός την Ολοµέ-
λεια για περισσότερο από είκοσι λεπτά για το προσφυγικό αλλά
δεν αναφέρθηκε στο τι έχει σχεδιάσει, σε σχέση µε αυτό το
εθνικό σχέδιο που πρέπει να παρουσιάσει µέχρι τις 6 Μαρτίου. 

Εµείς θεωρούµε ότι είναι ένα ζήτηµα στο οποίο απαιτείται
εθνική συνεννόηση. Γι’ αυτόν τον λόγο έχουµε αναλάβει συγκε-
κριµένες πρωτοβουλίες. Σήµερα η κ. Γεννηµατά επισκέφθηκε τον
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Ζήτησε εθνική συνεννόηση. Ζητή-
σαµε Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών. Περιµένουµε από όλους
τους αρχηγούς όλων των κοµµάτων να ανταποκριθούν, άµεσα
να οριστεί συµβούλιο πολιτικών Αρχηγών, για να µπορέσουµε να
δούµε µια κοινή εθνική γραµµή και ελπίζω η Νέα Δηµοκρατία
αυτή τη φορά να µην πράξει όπως στο προηγούµενο συµβούλιο
των πολιτικών Αρχηγών όπου ήταν το µοναδικό κόµµα που δεν
συµφώνησε στο κοινό ανακοινωθέν για το προσφυγικό. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το προτεινό-
µενο νοµοσχέδιο, σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση, σκοπείται
η συγκρότηση ενός σύγχρονου ολοκληρωµένου συστήµατος
διαδικασιών και τρόπου επιλογής και εξέλιξης του στελεχιακού

δυναµικού της δηµόσιας διοίκησης. Συγκροτείται δε αυτό το σύ-
στηµα σε πλήρη αλληλουχία και αλληλεξάρτηση διαδικασιών
αξιολόγησης των υφιστάµενων δοµών του δηµοσίου τοµέα και
αξιολόγησης όλης της πυραµίδας του ανθρώπινου δυναµικού. 

Το ότι η δηµόσια διοίκηση αποτελεί τον «µεγάλο ασθενή» ει-
πώθηκε από πολλούς και είναι γνωστό σε όλους. Τουλάχιστον σε
αυτό το θέµα υπήρξε συµφωνία. Αυτή η κατάσταση οδηγεί στην
υποβάθµιση των σχέσεων της διοίκησης µε τους πολίτες, οι
οποίοι άσκησαν και ασκούν –όχι άδικα- δριµεία κριτική για τις πα-
ρεχόµενες υπηρεσίες και για την εν γένει λειτουργία της δηµό-
σιας διοίκησης. 

Επιπλέον, οι υφιστάµενες παθογένειες οδηγούν και στην αυ-
τοµαταίωση του συνειδητοποιηµένου και συνεπούς υπαλλήλου,
ο οποίος παρατηρεί ότι η υπηρεσιακή του εξέλιξη ελάχιστα, αν
όχι καθόλου πολλές φορές, εξαρτάται από την απόδοσή του, η
οποία πολλές φορές αγνοείται ή λειτουργεί ακριβώς αντίστροφα
και εις βάρος του. 

Έχουν υπάρξει µεταρρυθµίσεις στη δηµόσια διοίκηση; Έχουν
υπάρξει µεταρρυθµίσεις -και αναλύθηκαν από Βουλευτές όλων
των παρατάξεων και από τον εισηγητή της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης- όπως είναι το ΑΣΕΠ και πάρα πολλά άλλα θέµατα. 

Πρέπει να ενισχύσουµε αυτή τη λειτουργία; Πρέπει να την ενι-
σχύσουµε. Πρέπει να κάνουµε νέες µεταρρυθµίσεις στη δηµόσια
διοίκηση; Πρέπει να κάνουµε νέες µεταρρυθµίσεις στη δηµόσια
διοίκηση. Είναι αυτό το νοµοσχέδιο µία µεταρρύθµιση; Δεν είναι
και πρέπει να δούµε τι ακριβώς είναι. 

Πρώτα απ’ όλα µεταρρύθµιση είναι να αλλάζουµε δοµικά ένα
σύστηµα. Δεν είναι µία απλή ρύθµιση και πρέπει να ξεκαθαρί-
σουµε τις έννοιες, γιατί από τη µία είχαµε τις απορρυθµίσεις,
όπως τις εννοεί η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης, και ανα-
φέροµαι, για παράδειγµα, στις απολύσεις δηµοσίων υπαλλήλων,
και από την άλλη έχουµε απλές ρυθµίσεις που πολλές φορές και
αυτές εξυπηρετούν διάφορες πελατειακές σχέσεις και τις ορί-
ζουµε κιόλας και ως µεταρρυθµίσεις. Δεν θα µπορούσε, λοιπόν,
παρά να πει κανείς ότι χρειάζεται µία τοµή στη λειτουργία της
δηµόσιας διοίκησης. 

Εµείς θα πούµε ότι υπάρχουν και θετικά στοιχεία στο συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο, όπως είναι το Εθνικό Μητρώο Στελεχών Δη-
µόσιας Διοίκησης, που αποτελεί άλλωστε και ευρωπαϊκή βέλτι-
στη πρακτική. Οι ενστάσεις µας, όµως, έγκεινται στις προϋποθέ-
σεις µιας ουσιαστικής µεταρρύθµισης όπως, για παράδειγµα,
στην εφαρµογή των αρχών της διαφάνειας, της αξιοκρατίας και
της αποτελεσµατικότητας, στην αναθεώρηση της σχέσης κρά-
τους - κόµµατος, στους ελλιπείς πόρους ή και στην αδυναµία
εξορθολογισµού τους. 

Στο προτεινόµενο νοµοσχέδιο, παρά κάποιες θετικές διατά-
ξεις, δεν φαίνεται να διασφαλίζονται έστω κάποιες ελάχιστες
προϋποθέσεις για µια ουσιαστική και αποτελεσµατική µεταρρύθ-
µιση της λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης. 

Ακούσαµε για την αξιολόγηση και άκουσα έναν διάλογο που
πραγµατικά µε εντυπωσίασε. Τα προαποφασισµένα ποσοστά
60%, 30%, 10%, που επιχειρήθηκε να περάσουν από τον κ. Μη-
τσοτάκη, είναι κάτι το οποίο δεν οδηγεί σε µια αξιολόγηση, διότι
το πρόβληµα αυτό συνεχίζει να υπάρχει. Δεν µπορούµε να ορί-
ζουµε υποχρεωτικά ένα ποσοστό 30% και 10% να είναι κακοί, µέ-
τριοι και καλοί. Μπορεί µια υπηρεσία να έχει το 100%, το 50%,
το 30%. 

Όµως ακούσαµε κι εσάς, κύριε Υπουργέ, από την άλλη να κά-
νετε ότι δεν γνωρίζετε τι συµβαίνει σήµερα στο δηµόσιο ή τι συ-
νέβαινε σε σχέση µε την αξιολόγηση και να ζητάτε στοιχεία
συγκεκριµένα για το ότι οι περισσότερες αξιολογήσεις µέχρι
τώρα, έτσι όπως γίνονταν, είχαν ως αποτέλεσµα το µεγάλο πο-
σοστό να παίρνει απλώς την άριστη βαθµολογία. Εδώ, λοιπόν,
έχουµε από τη µια πλευρά ιδεολογικές εµµονές της Νέας Δηµο-
κρατίας και από την άλλη πλευρά αυταπάτες του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό
είδαµε στη συζήτηση πριν από λίγο σε σχέση µε την αξιολόγηση.
Είναι απαραίτητη η αξιολόγηση; Ναι. Να δούµε τον κατάλληλο
τρόπο που θα γίνει η αξιολόγηση.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η πραγµατικότητα είναι ότι απέ-
χει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο όχι µόνο από το να αποτελεί µε-
ταρρύθµιση αλλά και από το να διασφαλίζει τις αρχές που επικα-
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λείται. Πιο συγκεκριµένα, όσον αφορά το Εθνικό Μητρώο Στελε-
χών Δηµόσιας Διοίκησης, µε την εγκαθίδρυση του οποίου συµ-
φωνούµε, θέτει σε εφεδρεία τα στελέχη του ιδιωτικού τοµέα, την
εµπειρία τους, την κουλτούρα τους. Σας το είπαν αρκετοί οµιλη-
τές. Και ναι µεν ο κύριος Υπουργός θεωρεί ότι πρώτα πρέπει να
καταγραφεί το δυναµικό του δηµοσίου τοµέα, αλλά αυτό δεν θα
έπρεπε να εµποδίζει τη συµµετοχή στελεχών και του ιδιωτικού
τοµέα από τη στιγµή µάλιστα που σκοπείται η λειτουργία του δη-
µοσίου µε ιδιωτικοοικονοµκά κριτήρια όσον αφορά στην αποτε-
λεσµατικότητα. 

Σας άκουσα, κύριε Υπουργέ, να λέτε για το δηµόσιο συµφέ-
ρον. Συµφωνούµε όλοι ότι στόχος µας είναι το δηµόσιο συµφέ-
ρον σ’ αυτήν τη διαδικασία. Λέτε για το Μητρώο Επιτελικών Στε-
λεχών και τη σχέση του δηµοσίου µε τον ιδιωτικό τοµέα: Είναι
δυνατόν ένας οργανισµός να ψάχνει επιτελικά στελέχη ενός
άλλου οργανισµού; Μα, γι’ αυτό πρόκειται; Ένας οργανισµός
είναι το δηµόσιο κι ένας άλλος ο ιδιωτικός τοµέας; Το δηµόσιο
συµφέρον έχει ως στόχο το δηµόσιο και αυτό αφορά και τον
ιδιωτικό τοµέα. Δεν πρόκειται περί µιας αντιπαράθεσης εδώ. Εδώ
πρόκειται περί µιας συνολικής λειτουργίας, πώς πρέπει να βλέ-
πουµε δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα. 

Βλέπουµε το ζήτηµα της συµβουλευτικής συνέντευξης, η
οποία ενέχει πολλά στοιχεία υποκειµενικότητας και η οποία βέ-
βαια καλό είναι να υπάρχει, αλλά η συµβολή της στο τελικό απο-
τέλεσµα δεν θα πρέπει να είναι δεσµευτική. 

Βλέπουµε ως καινοτοµία την αξιολόγηση των προϊσταµένων
από τους υφισταµένους τους µε ανώνυµα ερωτηµατολόγια. Σε
πρώτη ανάγνωση θα µπορούσε να είναι θετικό. Όµως υπάρχουν
διάφορα ζητήµατα. Δεν µπορεί, δηλαδή, να µην αναρωτηθεί κα-
νείς τι θα γίνει στην περίπτωση που υπάρχουν προϊστάµενοι
χωρίς υφισταµένους ή στην περίπτωση που υπάρχουν ένας ή
δυο υφιστάµενοι, που η ανωνυµία των ερωτηµατολογίων δεν εξα-
σφαλίζει κανέναν. Ακόµα όµως και όταν υπάρχουν περισσότεροι
υφιστάµενοι έχει προβλεφθεί πώς θα αποφευχθεί η αλληλοϋπο-
στήριξη, που βέβαια απέχει πολύ από την αξιοκρατία; Πώς θα
αποφευχθεί αυτή, λοιπόν, η αλληλοϋποστήριξη σ’ αυτήν την πε-
ρίπτωση; 

Να σας θυµίσω τι λέει για τη συνέντευξη που φέρνετε η Έκ-
θεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής: «Η προφορική
συνέντευξη πρέπει να διεξάγεται σε συνθήκες διαφάνειας και να
διασφαλίζεται η δυνατότητα δικαστικού ελέγχου της κρίσης του
διοικητικού οργάνου. Πρέπει, επίσης, να υπάρχει πρακτικό συ-
νέντευξης». Το ερώτηµα είναι αν αυτά διασφαλίζονται στο συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ορίζονται
αυτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Περί στοχοθεσίας. Ναι,
µεν, ακούγεται ωραία και ναι µεν είναι απαραίτητη, αλλά µε τον
τρόπο που την ορίζει και τη διαµορφώνει το νοµοσχέδιο είναι
εξαιρετικά απίθανο να λειτουργήσει. Και δεν είναι θέµα οµάδων
και ολοµελειών αλλά εξειδικευµένων στελεχών. 

Βλέπουµε ακόµα µια σειρά διατάξεων για βαθµολόγια, κλαδο-
λόγια, τα οποία αναµασούν παλιότερες διατάξεις νόµων και τα
οποία δεν αποτελούν στον 21ο αιώνα σοβαρά εργαλεία διοίκησης
σε κανένα προηγµένο διοικητικό σύστηµα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, µιλάµε για την
αναβάθµιση της δηµόσιας διοίκησης, για αξιολογήσεις, στοχο-
θεσίες, για παρατηρητήριο στη Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης και
δεν γίνεται καµµία αναφορά στον τρόπο και στην υποδοµή που
απαιτούνται για να λειτουργήσουν οι καλές προθέσεις. 

Είναι απορίας άξιο πώς δεν γίνεται καµµία αναφορά στην
ανάγκη ύπαρξης δεικτών µέτρησης αποτελεσµάτων, συστηµά-
των εκτίµησης αποτελεσµάτων, διόρθωσης και επανασχεδια-
σµού. Και επειδή κάποιοι θα βιαστούν να πουν ότι δεν υπάρχουν
αυτά στον τοµέα των υπηρεσιών και ότι είναι πολύ δύσκολη η µέ-
τρηση, µπορούµε να αναφερθούµε και σε συγκεκριµένα εργα-
λεία που εφαρµόζουν οι ευρωπαϊκές δηµόσιες διοικήσεις όπως,
για παράδειγµα, αυτό που έχει σχεδιαστεί από το Ευρωπαϊκό Ιν-
στιτούτο Δηµόσιας Διοίκησης στο Μάαστριχτ, το Κοινό Πλαίσιο
Αξιολόγησης (Common Assessment Framework) το οποίο απο-

τελεί εργαλείο της διοίκησης ολικής ποιότητας. Αναρωτιόµαστε
εάν όσοι συνέταξαν αυτό το σχέδιο νόµου, που αναφέρεται στην
ανάγκη βελτίωσης της δηµόσιας διοίκησης, που επιδιώκει τη δια-
φάνεια και την αξιοκρατία, ανέτρεξαν σε τέτοια εργαλεία. Προ-
φανώς όχι. Γιατί αν το είχαν πράξει, θα είχαµε κι εµείς ένα άλλο
νοµοσχέδιο εδώ, χωρίς κενά, χωρίς ξεπερασµένα εργαλεία, που
θα διασφάλιζε τη διαφάνεια και την αξιοκρατία, που θα παρείχε
µετρήσιµα αποτελέσµατα µέσω σχεδιασµού στόχων, στρατηγι-
κών και τακτικών υλοποίησης κι ελέγχου. 

Αντί αυτού, για άλλη µια φορά έχουµε ένα πρόχειρο νοµοσχέ-
διο που κάνει µια αδύναµη προσπάθεια να περάσει σαν κάτι και-
νοτοµικό, ενώ προσπαθεί να µην θίξει τα κεκτηµένα κάποιων που
θεωρούν ότι το κάθε Υπουργείο είναι ιδιοκτησία τους. Βολεύει
τα πρόσφατα τοποθετηµένα στελέχη –και θα αναφερθώ στη συ-
νέχεια- και αποφεύγει ή µεταθέτει στο µέλλον τις ευθύνες. Και
όλα αυτά µε µια επίφαση διαφάνειας και αξιοκρατίας. 

Πιθανόν, δε, σε κάποια άλλη χρονική στιγµή, σε κάποια άλλα
νοµοσχέδια ή µε κάποιες πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου,
όπως δυστυχώς έχουµε ξαναδεί πολύ έντονα αυτόν τον χρόνο,
να καλυφθούν κάποια αποσπασµατικά κενά, αλλά αυτός δεν είναι
ένας τρόπος καλής νοµοθέτησης. Δεν χρειάζεται, λοιπόν, να ανα-
καλύψουµε την Αµερική. Τα εργαλεία υπάρχουν και εφαρµόζον-
ται. Εδώ αναρωτιόµαστε γιατί δεν αξιοποιούνται.

Τέλος, πριν ολοκληρώσω, θέλω να σας πω τα εξής. Το άρθρο
32, κύριε Υπουργέ, ζητήσαµε να αποσυρθεί γιατί δίνει αυθαίρε-
τες υπερεξουσίες µετακίνησης, απόσπασης και τοποθέτησης
στους Υπουργούς, για την κινητικότητα των υπαλλήλων τους,
χωρίς γνώµη υπηρεσιακών συµβουλίων, κατά παρέκκλιση κείµε-
νων διατάξεων. Γι’ αυτούς τους λόγους ζητήσαµε να αποσυρθεί.
Αποσύρθηκε και είπαµε «περιµένουµε να το δούµε». Και όντως
το είδαµε. Και µας είπατε πριν από λίγο ότι θα επανέλθει στο επό-
µενο νοµοσχέδιο που θα φέρετε –αν δεν κάνω λάθος- για την κι-
νητικότητα. Δεν ζητήσαµε να αποσυρθεί για να επανέλθει πάλι
στο επόµενο νοµοσχέδιο. Ζητήσαµε να αποσυρθεί γιατί θεω-
ρούµε, µε βάση αυτήν την επιχειρηµατολογία, ότι πρέπει να απο-
συρθεί και να µην ξαναρθεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που φέρατε στο σχέδιο νόµου

και συγκεκριµένα, στη νοµοτεχνική βελτίωση 6, λέτε: «Στο τέλος
της παραγράφου 3 του άρθρου 13 προστίθεται εδάφιο ως εξής:
«σε περίπτωση κένωσης των ως άνω θέσεων µε οποιονδήποτε
τρόπο πριν τη θέση σε λειτουργία του Μητρώου, αυτές πληρούν-
ται σύµφωνα µε κείµενες διατάξεις, όπως αυτές ίσχυαν µέχρι τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου, και οι τοποθετούµενοι σε
αυτές εκτελούν κανονικά τα καθήκοντά τους ως τη λήξη της θη-
τείας τους και πάντως όχι πέραν της 30ης Ιουνίου του 2018»».

Αυτό το φέρατε µην σας ξεφύγει κανένας; Γιατί αυτό καταλα-
βαίνουµε. Μη τυχόν λαθεύσετε και µπει κανένας αξιοκρατικά;
Αυτός είναι ο στόχος; Το παραπέµπετε στο µέλλον; Μη τυχόν και
µας ξεφύγει κανένας, φέρατε και νοµοτεχνική βελτίωση; Όχι
µόνο δεν είναι τρόπος ορθής νοµοθέτησης αυτός και µε τέτοιες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες είναι τουλάχιστον ύποπτες
για τους στόχους τους, αλλά εδώ χρειάζονται και απαντήσεις.

Και τέλος, επειδή ένας από τους στόχους που θέσατε ήταν το
να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα προηγούµενων νοµοθετικών
πρωτοβουλιών που είχαν προχειρότητα, όπως είπατε, µε αυτό το
νοµοσχέδιο αυτό δεν το καταφέρνετε. Αυτό το νοµοσχέδιο χα-
ρακτηρίζεται από προχειρότητα και δεν χαρακτηρίζεται από µια
µεταρρυθµιστική πνοή. Δεν χαρακτηρίζεται από τον τίτλο του.
Δεν µπορεί να φέρει –και δεν θα φέρει, εδώ θα είµαστε και θα το
δούµε το επόµενο χρονικό διάστηµα- τη διαφάνεια, την αξιοκρα-
τία και την αποτελεσµατικότητα της δηµόσιας διοίκησης. Χρει-
άζεται µια βαθιά τοµή στη δηµόσια διοίκηση, µια µεταρρύθµιση
πραγµατική, που θα είναι συνολική και σίγουρα αυτό το νοµο-
σχέδιο δεν έχει αυτές τις προϋποθέσεις. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε κι
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εµείς τον κ. Θεοχαρόπουλο.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρό-
εδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για ένα λεπτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Υ-
πουργέ.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Θέλω να κάνω
µια δήλωση. Επειδή θα γίνουν δεκτές και κάποιες από τις τρο-
πολογίες, στον τίτλο του νοµοσχεδίου θα προστεθεί η φράση
«και άλλες διατάξεις».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πολύ ωραία. Ευχα-
ριστούµε.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να πάρω τον λόγο;
Θα είµαι πολύ σύντοµη. Επειδή αναφέρθηκε ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Φάµελλος σε εµένα, αν µου επιτρέ-
πετε, θα ήθελα τον λόγο για µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Απλώς ήθελα να πω, επειδή αναφέρθηκε
ο κ. Φάµελλος προσωπικά και σε εµένα και στον Πρόεδρο της
Νέας Δηµοκρατίας, ότι θα του παραθέσω αύριο συγκεκριµένα
στοιχεία, που θα αποδεικνύουν το ανακριβές των ισχυρισµών του
και των στοιχείων που παρέθεσε.

Επίσης, θέλω να ρωτήσω τον κύριο Υπουργό πότε θα πάρει
θέση για τις τροπολογίες, αν έχει κάποιον προγραµµατισµό συγ-
κεκριµένο να µας κοινοποιήσει, για να ξέρουµε ποιες κάνει δε-
κτές.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Επειδή τώρα
τις βλέπω µία-µία και θέλω να κάνω µια συνεργασία, νοµίζω ότι
αύριο, µε την αρχή της συνεδρίασης, θα είµαστε σε θέση να κά-
νουµε αυτήν τη δήλωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πολύ ωραία.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αικατερίνη Ιγγλέζη.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως αναφέρεται και στην αιτιο-

λογική έκθεση, η φιλοσοφία αυτού του νοµοσχεδίου συνίσταται
στην πρόταση «Ουδεµία πλέον αυθαίρετη και αναξιοκρατική δια-
δικασία επιλογής στελεχών».

Είναι, αλήθεια, απορίας άξιο και λυπηρό, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να καλούµαστε εν έτει 2016 να ψηφίσουµε ένα νοµο-
σχέδιο που θεσµοθετεί το αυτονόητο, την ανεξάρτητη και
ακοµµάτιστη δηµόσια διοίκηση. 

Δυστυχώς, ιστορικά, από τη γέννηση του ελληνικού κράτους,
τα δοµικά χαρακτηριστικά γνωρίσµατα που συνθέτουν τον τρόπο
οργάνωσης, συγκρότησης και λειτουργίας του διοικητικού συ-
στήµατος στη χώρα µας είναι ο υδροκεφαλισµός των δηµοσίων
υπηρεσιών, η λειτουργική εσωστρέφεια, οι πελατειακές σχέσεις,
τα φαινόµενα διαφθοράς, η κοµµατικοποίηση σχεδόν του συνό-
λου της διοίκησης. Είναι χαρακτηριστικά που οδήγησαν στην
απαξίωση της δηµόσιας διοίκησης από τους πολίτες και στη
βαθιά πεποίθηση ότι αν δεν έχεις «θείο στην Κορώνη» τίποτα δεν
µπορείς να καταφέρεις στο δηµόσιο.

Είναι ένα σύστηµα εδραιωµένο µε τέτοιον τρόπο ώστε να εξυ-
πηρετεί µε τον καλύτερο τρόπο τους διοικούντες και να δυσκο-
λεύει τους πολίτες, για να αναγκάζονται οι δεύτεροι να ζητούν
ρουσφέτι από τους πρώτους και ακόµη καλύτερα εδραιωµένο
για να εξυπηρετεί τα µεγάλα συµφέροντα των λίγων και εκλε-
κτών του ντόπιου και ξένου κεφαλαίου. Είναι ένα σύστηµα, που
θρέφει και συντηρεί τον αδιάσπαστο κύκλο της διαπλοκής: ο
ανήµπορος και άρα εξαρτώµενος ψηφοφόρος, ο πρόθυµος να
βοηθήσει πολιτικός, φυσικά πάντα µε αντάλλαγµα την ανταπό-
δοση της εξυπηρέτησης προς όφελος των συµφερόντων συγκε-
κριµένων επιχειρηµατικών κύκλων. Από κοντά βέβαια και οι
γνωστοί παντογνώστες των ΜΜΕ, να εκθειάζουν και να κατακε-
ραυνώνουν τη δηµόσια διοίκηση καταπώς τους βολεύει. 

Για την εικόνα αυτή του ελληνικού δηµοσίου κύριος υπεύθυ-

νος είναι το πολιτικό σύστηµα και όχι η ίδια η διοίκηση. Οι εφαρ-
µοζόµενες πολιτικές είναι αυτές που δηµιούργησαν τη γραφει-
οκρατία, τη διαπλοκή, τη διαφθορά και την πολυνοµία και όχι το
ανθρώπινο δυναµικό στην πλειοψηφία του, που κατηγορήθηκε
και λοιδορήθηκε εσκεµµένα. 

Τις παθογένειες, λοιπόν, αυτές της δηµόσιας διοίκησης έρχε-
ται να θεραπεύσει το παρόν νοµοσχέδιο, εισάγοντας τρεις µεγά-
λες τοµές.

Η πρώτη µεγάλη τοµή είναι η διαδικασία επιλογής στελεχών,
γενικών διευθυντών, διευθυντών και προϊσταµένων. Για πρώτη
φορά καθιερώνεται ένα σύστηµα ανοικτής, διαφανούς δηµοκρα-
τικής επιλογής, µε ανεξάρτητα αντικειµενικά κριτήρια, µε ανε-
ξάρτητη αρχή επιλογής προσωπικού, η οποία θα έχει όλες τις
εγγυήσεις που πρέπει να έχει µια διαδικασία τέτοιου είδους.

Η δεύτερη τοµή είναι η αξιολόγηση. Το νοµοσχέδιο εισάγει την
αξιολόγηση του έργου κάθε δηµόσιου φορέα, καθώς και θεσµι-
κές εγγυήσεις µέσα στη διοίκηση. Τέτοιος είναι ο θεσµικός
ρόλος που αποκτά η ολοµέλεια των εργαζοµένων της διεύθυν-
σης, του τµήµατος, η οποία θέτει τους στόχους της υπηρεσίας,
τους παρακολουθεί και υποβάλλει έκθεση αυτοαξιολόγησης. 

Αξιολόγηση έχουµε και των υφιστάµενων από τους προϊστά-
µενους, στο πλαίσιο όµως σαφούς στοχοθεσίας και µε τη συµ-
βουλευτική συνέντευξη, που προηγείται, να µην αφήνει περιθώ-
ρια για τιµωρητική διαδικασία.

Από την άλλη θεσµοθετείται και η ανώνυµη αξιολόγηση των
προϊσταµένων από τους υφιστάµενους, στο πλαίσιο της δηµο-
κρατικής λειτουργίας της διοίκησης.

Το Παρατηρητήριο της δηµόσιας διοίκησης που θα παρακο-
λουθεί την απόδοση του παραγόµενου έργου, όπως και η θεσµο-
θέτηση Επιτροπής Ακρόασης της διοίκησης σε κοινωνικούς
φορείς ή σε πολίτες ανά δίµηνο, µε την οποία θα καταγράφονται
τα προβλήµατα κακοδιοίκησης ή γραφειοκρατίας, αποτελούν θε-
σµούς κοινωνικής λογοδοσίας και κοινωνικού ελέγχου.

Η τρίτη µεγάλη τοµή είναι η συγκρότηση του Εθνικού Μη-
τρώου Επιτελικών Στελεχών της Δηµόσιας Διοίκησης. Στόχος
του είναι να καταγράψει όλο το σοβαρό και εξελιγµένο δυναµικό
της δηµόσιας διοίκησης µε υψηλά τυπικά προσόντα. Από τη δε-
ξαµενή αυτή θα στελεχώνονται όλα τα νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου.

Ευτυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας διαθέτει
µεγάλο δυναµικό από αξιόλογα και καταρτισµένα στελέχη, που
µπορούν να υπηρετήσουν µε αποτελεσµατικότητα τη δηµόσια δι-
οίκηση.

Κύριοι και κυρίες Βουλευτές, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί
άλλο ένα δείγµα για το πόσο διαφορετικά, από τις προηγούµε-
νες, έρχεται να κυβερνήσει η πρώτη αριστερή κυβέρνηση. Στον
αντίποδα της διαπλοκής και της διαφθοράς ο κοινωνικός έλεγ-
χος, στον αντίποδα του ρουσφετιού η διαφάνεια και η αξιοκρα-
τία.

Κάνατε πολλή φασαρία, κύριοι της Αντιπολίτευσης, παρέα µε
τα φερέφωνα των ΜΜΕ, για τους µετακλητούς υπαλλήλους. Ξέ-
ρετε όµως πολύ καλά ότι άλλο πράγµα είναι ο συνεργάτης του
Υπουργού, ο οποίος είναι λογικό και επιβεβληµένο να είναι πολι-
τικό πρόσωπο, που υπηρετεί την πολιτική της εκάστοτε κυβέρ-
νησης και άλλο ο προϊστάµενος µια δηµόσιας υπηρεσίας, που
υπηρετεί τη δηµόσια διοίκηση προς όφελος της κοινωνίας ανε-
ξαρτήτως κυβέρνησης. Όπως ξέρετε, επίσης, πολύ καλά ότι
αυτές οι κραυγές σας δεν βρήκαν απήχηση στην ελληνική κοι-
νωνία. 

Διότι η κοινωνία γνωρίζει πολύ καλά αυτή τη διαφορά και ανα-
γνωρίζει το ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς. Το χρεοκοπηµένο
πολιτικό σύστηµα παίζει τα ρέστα του. Ονειρεύεται πτώση της
Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, ονειρεύεται οικουµενικές κυβερνή-
σεις, για να µπορεί το καθεστώς της διαπλοκής και της διαφθο-
ράς να συνεχίσει να ρυθµίζει τις τύχες της χώρας. 

Δεν θα τους κάνουµε, όµως, τη χάρη. Με τα όνειρα θα µείνουν.
Με νοµοσχέδια που διευρύνουν τη δηµοκρατία, µε νοµοσχέδια
που κατοχυρώνουν τα ανθρώπινα δικαιώµατα, µε νοµοσχέδια
που ανακουφίζουν τους πληγέντες από την ανθρωπιστική κρίση,
µε παράλληλο πρόγραµµα προχωράµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Αικατερίνη Ιγγλέζη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Σκουρολιάκος για επτά λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µόνιµη και διαρ-

κής ένσταση των Ελλήνων πολιτών από ιδρύσεως του νέου ελ-
ληνικού κράτους είναι η συµπεριφορά της διοίκησης απέναντι
στους πολίτες και τα µύρια όσα επιφέρουν αδιαφανείς και δια-
πλεκόµενες πρακτικές. Φορείς, βέβαια, δεν είναι όλοι οι λειτουρ-
γοί, αλλά εκείνοι οι λειτουργοί που έχουν διασύνδεση µε την
κοµµατική κυβερνητική εξουσία, από την οποία αντλούν τη δύ-
ναµή τους και στην οποία άλλωστε χρωστούν τη θέση τους. 

Η παθογένεια αρχίζει από την εποχή της βαυαροκρατίας. Οι-
κοδοµείται ένας δηµόσιος τοµέας µη φιλικός προς τα πλατιά
στρώµατα του λαού. Αυστηροί, από τότε, οι Βαυαροί του Όθωνα
ζητούσαν από τους Έλληνες να κάνουν τα µαθήµατά τους, ενώ
ταυτόχρονα οικοδοµούσαν ένα φαύλο κράτος, ένα κράτος ηµε-
τέρων. 

Στην κωµωδία «ο υπάλληλος» του κορυφαίου θεατρικού συγ-
γραφέα του 19ου αιώνα και Βουλευτή στο ελληνικό Κοινοβούλιο,
Μιλτιάδη Χουρµούζη, αποτυπώνεται, µε ενάργεια, το κλίµα όπου
οι Βαυαροί µαζί µε άκαπνους Ρωµιούς της Ευρώπης στελεχώ-
νουν το δηµόσιο, απολαµβάνοντας οικονοµικά οφέλη, την ώρα
που οι αγωνιστές του ’21 πένονται. Είναι γνωστό, άλλωστε, πως
το δηµόσιο προίκισε τον Νικηταρά µε επίσηµη άδεια επαίτου. 

Από τους Βαυαρούς σε βασιλιάδες, από δικτατορίες σε δηµο-
κρατίες, από εκεί στο µετεµφυλιακό κράτος, στη Χούντα των
Συνταγµαταρχών, στη Μεταπολίτευση της εναλλαγής της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ στην κυβέρνηση και, τέλος, στην
κρίση και στο περίφηµο κατ’ αναλογία «4–2–1» για το µοίρασµα
των θέσεων ανάµεσα σε Νέα Δηµοκρατία ΠΑΣΟΚ και ΔΗΜΑΡ
φτάνουµε στις µέρες µας, όπου πολιτικές δυνάµεις και πολιτικοί
που θέριεψαν εντός αυτού του γκρίζου τοπίου, εντός ενός το-
πίου σκανδάλων, όπως αυτό της «SIEMENS» αλλά και άλλων, ων
ουκ εστίν αριθµός, κάνουν ωσάν να µην γνωρίζουν τίποτα για το
έγκληµα και εµφανίζονται ως αθώες περιστερές και τιµητές των
πάντων. 

Έφτασε η ώρα να αποδοθεί δικαιοσύνη προς όφελος του δη-
µοσίου τοµέα, προς όφελος του ελληνικού λαού. Λέµε, λοιπόν,
«τέρµα, ως εδώ!». Κατατίθεται ένα νοµοσχέδιο, που βάζει τέλος
στην προνοµιακή µεταχείριση των υπαλλήλων, ανάλογα µε τα
πολιτικά συµφέροντα του κόµµατος που βρίσκεται στην εξουσία.

Αντιµετωπίζουµε, αποφασιστικά, το πρόβληµα της κοµµατικο-
ποίησης εντός του δηµοσίου. Το παρόν νοµοσχέδιο εξασφαλίζει
ένα σύγχρονο σύστηµα διαδικασιών για τον τρόπο της επιλογής
αλλά και της εξέλιξης του στελεχιακού δυναµικού της δηµόσιας
διοίκησης, µε τη δηµιουργία του Εθνικού Μητρώου Επιτελικών
Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης, µε διαφανές και αξιόπιστο σύ-
στηµα αξιολόγησης, µε βαθµολογική διάρθρωση θέσεων, µε σύ-
στηµα επιλογής προϊσταµένων µακριά από την παραµικρή
κυβερνητική παρέµβαση. 

Αυτό που γινόταν µέχρι τώρα, δηλαδή, να επιλέγονται για τις
επιτελικές θέσεις του δηµοσίου άτοµα µε µοναδικό τους προσόν
την κοµµατική τους ταυτότητα, τελειώνει. Ο Υπουργός ιδιοκτή-
της του Υπουργείου του περνάει στην ιστορία. Στην ιστορία,
όµως, περνά και έχει καταγραφεί το τι συνέβαινε εδώ και δύο αι-
ώνες, σχεδόν, νέου ελληνικού κράτους. 

Με διαφάνεια και αντικειµενικότητα, όχι ο Υπουργός, όχι το
κόµµα, όχι κάποια άλλο κυβερνητικό στέλεχος, αλλά µέσω του
θεσµοθετηµένου Μητρώου Επιτελικών Στελεχών, θα αναδει-
κνύονται οι ικανοί υπάλληλοι, βάσει των πτυχίων τους, των µετα-
πτυχιακών τους, της διοικητικής τους εµπειρίας και –επαναλαµ-
βάνω- χωρίς κοµµατική ταυτότητα, όπως γινόταν µέχρι σήµερα. 

Οι πρόεδροι, οι αντιπρόεδροι, οι διοικητές, οι γενικοί γραµµα-
τείς, όλοι εκείνοι τους οποίους διόριζε µέχρι σήµερα η κυβέρ-
νηση, θα επιλέγονται αποκλειστικά από το Μητρώο Επιτελικών
Στελεχών, όπως καθορίζεται στο άρθρο 8, παράγραφος 1, εδά-
φια α’ και β’. Η σύσταση και η τήρηση αυτού του µητρώου θα γί-
νεται ηλεκτρονικά από το ΑΣΕΠ, ενώ στο άρθρο 15 εξασφαλί-
ζεται η αντικειµενικότητα, µε τον καθορισµό των ιεραρχικά ανω-

τέρων, των κρινόµενων αξιολογητών. 
Ξεκάθαρα είναι και τα κριτήρια, που ορίζει το άρθρο 17, για τη

διοικητική ικανότητα την επάρκεια και τη γνώση του αντικειµέ-
νου, τη συµπεριφορά προς τους πολίτες και άλλα στοιχεία. 

Με το βλέµµα στην κοινωνία, το παρόν νοµοσχέδιο εισάγει δια-
τάξεις περί λογοδοσίας και κοινωνικού ελέγχου και καθιερώνεται
έτσι ένα Παρατηρητήριο δηµοσίας διοίκησης µε ανά δίµηνο δια-
δικασία ακρόασης κοινωνικών φορέων και πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ως Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΣΥΡΙΖΑ, είµαστε υπερήφανοι για το παρόν σχέδιο νόµου, που
εξασφαλίζει τη διαφάνεια, την αξιοκρατία και την αποτελεσµατι-
κότητα της δηµόσιας διοίκησης. 

Χαιρετίζω την κυβερνητική πρωτοβουλία για την κοινωνική δι-
καιοσύνη που επιτυγχάνεται µέσω του νοµοσχεδίου και θεωρώ
πως δεν ευσταθεί κανένας, µα κανένας, λόγος να µην υπερψη-
φιστεί από όλες τις πτέρυγες της Βουλής. 

Σας ευχαριστώ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Παναγιώτη Σκουρολιάκο. 

Τον λόγο έχει η κ. Παναγιώτα Βράντζα από τον ΣΥΡΙΖΑ για
λεπτά λεπτά ή λιγότερο, αν θέλετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Είναι η τελευταία; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Είναι και ο κ. Συρ-

µαλένιος µετά, µε τον οποίο κλείνουµε και προχωράµε στη ψη-
φοφορία. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα προ-
σπαθήσω να είµαι σύντοµη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πραγµατικά χαρά και τιµή
για µένα να συζητάµε σήµερα εδώ το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Οι ασφυκτικές συνθήκες, που κληρονοµήσαµε και επικρατούν
στη χώρα, επιβάλλουν κάποιες φορές να κινηθούµε σε αντίθεση
µε το πιστεύω και το όραµά µας. Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
όµως, αντανακλά ακριβώς τον τρόπο που µια αριστερή κυβέρ-
νηση οφείλει να κυβερνά. 

Είναι κοινό µυστικό ότι µια από τις βασικές αιτίες των προβλη-
µάτων της χώρας είναι η απολύτως στρεβλή και παράλογη ορ-
γάνωση του κράτους και των υπηρεσιών του, η οποία, βεβαίως,
ήταν αποτέλεσµα του πελατειακού συστήµατος, που επί δεκαε-
τίες οικοδοµήθηκε από κείνους που πίστευαν ότι το κράτος ήταν
το λάφυρο µιας εκλογικής νίκης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθε, επιτέλους, η ώρα η δη-
µόσια διοίκηση της χώρας να περάσει οριστικά από το καθεστώς
της αδιαφάνειας, της αναξιοκρατίας και της αναποτελεσµατικό-
τητας, σε µια κανονική κατάσταση η οποία αρµόζει σε µια ευρω-
παϊκή, σύγχρονη κοινωνία που σέβεται τους πολίτες της. 

Φυσικά, θα αντιδράσουν πολλοί. Είναι όλα εκείνα τα βαρίδια,
που χρησιµοποιώντας το κράτος και τους µηχανισµούς που οι
ίδιοι δηµιούργησαν, κατάφεραν να κρατήσουν ολόκληρη την κοι-
νωνία στον πάτο, χτίζοντας καριέρες, ενίοτε πολιτικές, κι αποκο-
µίζοντας οφέλη που δεν δικαιούνταν. 

Το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου αφορά στη δηµιουργία του
Εθνικού Μητρώου Επιτελικών Στελεχών και την κάλυψη αυξηµέ-
νης ευθύνης της δηµόσιας διοίκησης. Η επιλογή των στελεχών,
µε αυτόν τον τρόπο, έρχεται να διορθώσει δύο τεράστιες παθο-
γένειες. 

Πρώτα απ’ όλα, θα σταµατήσει η στελέχωση των ανώτερων
κρατικών θέσεων από ηµέτερους, αµφιβόλου ικανότητας, κατάρ-
τισης και µε αδιαφανείς διαδικασίες, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.
Όλοι ή σχεδόν όλοι ζούµε στην κοινωνία και ξέρουµε διάφορους
µεγαλοσχήµονες, οι οποίοι βρέθηκαν σε θέση ευθύνης, είτε
επειδή είχαν τις σωστές γνωριµίες είτε επειδή εξαργύρωσαν
άλλου είδους χάρες. Αυτού του είδους οι καταστάσεις κόστισαν
πολύ ακριβά στη χώρα και ήρθε η ώρα να σταµατήσουν οριστικά
και αµετάκλητα.

Δεύτερο αλλά εξίσου σηµαντικό, είναι το γεγονός ότι θα εξα-
σφαλιστεί η συνέχεια του κράτους, ανεξαρτήτως συνθηκών. Δεν
συµβαίνει σε καµµία πολιτισµένη χώρα του κόσµου το κράτος να
παραλύει, κάθε φορά που προκηρύσσονται εκλογές και ακόµα
χειρότερα, να παραλύει, όταν προκύπτει νέα κυβέρνηση. Οι λε-
γόµενες πολιτικές, δηλαδή, κοµµατικές θέσεις ήταν επιβεβλη-
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µένο να αλλάξουν, καθώς δηµιουργούσαν στασιµότητα σε πολ-
λούς τοµείς, µε τεράστιο οικονοµικό και κοινωνικό κόστος. Όλοι
εδώ, όµως, θυµόµαστε τη περίπτωση του Βελγίου, ενός κράτους,
που λειτουργούσε για δύο χρόνια χωρίς κυβέρνηση.  

Ο στόχος του νοµοσχεδίου αυτού είναι να διασφαλιστεί η
απρόσκοπτη και αδιάλειπτη λειτουργία του κράτους.

Το δεύτερο κοµµάτι που αφορά στην αξιολόγηση των στελε-
χών της δηµόσιας διοίκησης, τη στοχοθεσία και την κοινωνική
λογοδοσία, έρχεται και αυτό µε τη σειρά του να λύσει βασικά
προβλήµατα. Μετά από τη γνωστή αξιολόγηση-παρωδία της
προηγούµενης κυβέρνησης –που δυστυχώς εµπνευστής και
εκτελεστής ήταν ο σηµερινός Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας-
επιτέλους, θεσµοθετείται ένα αξιόπιστο, αντικειµενικό και δίκαιο
σύστηµα πραγµατικής αξιολόγησης στον δηµόσιο τοµέα. 

Στόχος, πλέον, της αξιολόγησης δεν είναι η απόλυση των
υπαλλήλων. Στόχος είναι η διασφάλιση της εύρυθµης λειτουρ-
γίας και η αποτελεσµατικότητα των υπηρεσιών και των στελεχών
προς όφελος του πολίτη. Το γεγονός ότι µπαίνουν αξιοκρατικά
κριτήρια διασφαλίζει την αξιοπιστία του συστήµατος. Όπως επί-
σης, είναι αξιοσηµείωτο να πούµε ότι η αξιολόγηση είναι αµφί-
δροµη από πάνω προς τα κάτω και αντίθετα.

Για πρώτη φορά εισάγεται στο ελληνικό δηµόσιο ο όρος «στο-
χοθεσία». Κύριοι συνάδελφοι, τη σηµερινή εποχή, σε µία σύγ-
χρονη δηµοκρατία, είναι τραγικό η αποτελεσµατικότητα του
δηµοσίου τοµέα να εναποτεθεί στον πατριωτισµό των υπαλλή-
λων. Δεν είναι δυνατόν να µην υπάρχει σχέδιο µε αρχή µέση και
τέλος όσον αφορά τις δράσεις του κράτους.

Όλοι έχουµε ακούσει πολίτες να λένε ότι το κράτος είναι ένα
ξέφραγο αµπέλι. Και –νοµίζω- συµφωνούµε όλοι ότι έχουν ένα
δίκιο. Και δεν είναι τιµή για τη χώρα το γεγονός ότι το κράτος σε
κάποιους τοµείς χρησιµοποιεί πρακτικές του περασµένου αιώνα.
Η ψήφιση, του σχεδίου νόµου που συζητάµε, είναι η αρχή του
τέλους αυτού του απαρχαιωµένο, άδικου και αναποτελεσµατικού
συστήµατος.

Η κοινωνική λογοδοσία. Ό,τι ανέφερα µέχρι τώρα είναι αυτο-
νόητο και έπρεπε να έχει γίνει εδώ και δεκαετίες. Η καινοτοµία
που υπάρχει σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι ο θεσµός της κοινωνι-
κής λογοδοσίας. Οι περισσότεροι –δυστυχώς, όχι όλοι, γιατί σε
αυτή την Αίθουσα υπάρχουν και κάποιοι που γεννήθηκαν πολιτι-
κοί και δεν έχουν βιώσει τη σκληρή ελληνική πραγµατικότητα
από τη θέση του πολίτη- έχουµε έρθει αντιµέτωποι µε το «τέρας»
της γραφειοκρατίας και του παραλογισµού της λειτουργίας του
κράτους. Οι πολίτες µπροστά σε αυτήν την κατάσταση είναι παν-
τελώς ανίσχυροι µέχρι σήµερα. Το µόνο που µπορούµε να κά-
νουµε είναι να ανταλλάσσουµε ιστορίες µεταξύ µας. 

Η εφαρµογή του κοινωνικού ελέγχου στη δηµόσια διοίκηση
δεν αποτελεί απλά µια απόλυτα δηµοκρατική διαδικασία, που το-
ποθετεί τον πολίτη δίπλα και όχι απέναντι στο κράτος. Κυρίως,
είναι ένα σηµαντικό εργαλείο ελέγχου και βελτίωσης των παρε-
χόµενων υπηρεσιών του κράτους προς τον πολίτη. Ο πολίτης
πλέον ελέγχει, παρεµβαίνει και βελτιώνει. Είµαι βέβαιη ότι αυτός
ο θεσµός θα αποδειχτεί σύντοµα ο καταλύτης για τις σηµαντικό-
τερες αλλαγές προς όφελος της κοινωνίας.

Το τελευταίο και τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου αφορά την βαθ-
µολογική διάρθρωση και το σύστηµα προαγωγών των στελεχών
της δηµόσιας διοίκησης. Ο εξορθολογισµός του συστήµατος
προαγωγών στον δηµόσιο τοµέα θα εγκαθιδρύσει αίσθηµα δι-
καιοσύνης µεταξύ των ανθρώπων που εργάζονται σε αυτόν. Θα
αποτελέσει κίνητρο υγιούς ανταγωνισµού µε αποτέλεσµα την
επιβράβευση ικανών στελεχών, τη βελτίωση µέσω επιµόρφωσης
των πιο αδύναµων ή την αξιοποίησή τους σε άλλη θέση, την αύ-
ξηση της παραγωγικότητας, τη βελτίωση των παρεχόµενων υπη-
ρεσιών και τελικά όλα αυτά θα επιστρέψουν θετικά στον πολίτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εξυγίανση του δηµόσιου
τοµέα και η εύρυθµη λειτουργία του είναι η βάση πάνω στην
οποία µπορούµε να χτίσουµε πολλά. Δεν µπορούµε να µιλάµε για
ανασυγκρότηση, ανάπτυξη, πρόοδο και ευηµερία όταν δεν
έχουµε µια στέρεη βάση πάνω στην οποία θα στηριχθούν όλα
αυτά. Το κράτος, οι δοµές και οι υπηρεσίες του είναι για να εξυ-
πηρετούν τον πολίτη και όχι το αντίθετο.

Σας καλώ, λοιπόν, να ψηφίσουµε όλοι µαζί σήµερα ένα πολύ

καλό νοµοσχέδιο το οποίο δεν αποτελεί καινοτοµία, είναι απλά η
επιστροφή στην κοινή λογική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Παναγιώτα Βράντζα.
Τελευταίο οµιλητής είναι ο κ. Νικόλαος Συρµαλένιος. Ορίστε,

κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, κατ’

αρχάς, για την παραχώρηση να είµαι τελευταίος, αλλά είµαι
ακόµα εντός του χρόνου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι το
σηµερινό νοµοσχέδιο είναι πραγµατικά ένα νοµοσχέδιο, άλλη µία
ριζοσπαστική τοµή για την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, παρά το
ασφυκτικό πλαίσιο στο οποίο βρίσκεται και µε τις τεράστιες εξω-
τερικές πιέσεις που συντελούνται αυτή την ώρα µε το προσφυ-
γικό κύµα και µε τη δηµοσιονοµική ασφυξία στην οποία βρισκό-
µαστε,.

Πραγµατικά, το νοµοσχέδιο για τη δηµόσια διοίκηση, στη δεύ-
τερη φάση διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, έρχεται σε συνέχεια
του νόµου για το σύµφωνο συµβίωσης, του νόµου για τις τηλεο-
πτικές άδειες, του νόµου για τις Ένοπλες Δυνάµεις, ενώ προχθές
ψηφίσαµε το πρώτο παράλληλο πρόγραµµα µε κορµό το Υπουρ-
γείο Υγείας, που καλύπτει έναν τεράστιο αριθµό ανασφάλιστων
ανθρώπων.

Αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, σήµερα για τη δηµόσια διοίκηση
επιδιώκει πραγµατικά να βάλει τέρµα στις παθογένειες δεκαε-
τιών και να θεραπεύσει αυτόν, που όλοι είπαν οµολογουµένως
ότι αποτελεί τον µεγάλο ασθενή, µια δηµόσια διοίκηση που επί
δεκαετίες λειτούργησε ως το «µακρύ» χέρι της εκάστοτε κυβέρ-
νησης και ως επιτοµή του πελατειακού και ρουσφετολογικού συ-
στήµατος, που εγκαθιδρύθηκε στη χώρα.

Στην πραγµατικότητα η δηµόσια διοίκηση λειτούργησε µε
τρόπο, που µετέτρεψε τους πολίτες σε θύµατα της ταλαιπωρίας
και της γραφειοκρατίας και τους ίδιους τους υπαλλήλους της δι-
οίκησης σε θύτες απέναντι στην κοινωνία και στους πολίτες και
ταυτόχρονα σε θύµατα πολιτικών ηγεσιών, που εγκαθίδρυσαν
την κοµµατοκρατία και την αναξιοκρατία. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα, εισάγει σοβα-
ρές τοµές, επιδιώκοντας να θεραπεύσει αυτές τις βαριές παθο-
γένειες και ταυτόχρονα να δηµιουργήσει ένα κράτος και µία
διοίκηση αντικειµενική, αξιοκρατική, αποτελεσµατική για τα συµ-
φέροντα της κοινωνίας και την οικονοµική και κοινωνική ανά-
πτυξη της χώρας.

Το Εθνικό Μητρώο Στελεχών και η αξιοκρατική ανάδειξη και
τοποθέτηση σε επιτελικούς κρίσιµους κρίκους στελεχών έµπει-
ρων, καταρτισµένων και µε διοικητικές ικανότητες, η για πρώτη
φορά θεσµοθέτηση της αξιολόγησης των υπαλλήλων µε κριτήρια
σφαιρικά και αντικειµενικά και όχι η αξιολόγηση του κ. Μητσο-
τάκη, η οποία στόχευε στο να θέσει εκτός δηµόσιας διοίκησης
το 15% τουλάχιστον των δηµοσίων υπαλλήλων. 

Η θεσµοθέτηση της ολοµέλειας -εγώ που προέρχοµαι από τον
χώρο της διοίκησης τη δεκαετία του 1980 στο Υπουργείο Εθνι-
κής Οικονοµίας, θέτοντας κάποιοι δηµόσιοι υπάλληλοι το ζήτηµα
της ολοµέλειας, της λειτουργίας σε τµήµα και σε διεύθυνση, τότε
θεωρηθήκαµε κάπως γραφικοί, όµως η ολοµέλεια µπορεί να
βάλει τον υπάλληλο να συµµετέχει στη χάραξη και στον προ-
γραµµατισµό και στην αξιολόγηση του σχεδιασµού της υπηρε-
σίας και µε αυτόν τον τρόπο να γίνει πιο λειτουργική και αποτε-
λεσµατική απέναντι στους πολίτες- και η θεσµοθέτηση του κοι-
νωνικού ελέγχου µε περιοδικές ακροάσεις φορέων. Όλα αυτά
αποτελούν τα πρώτα σοβαρά µέτρα για την αντιστροφή της πο-
ρείας της διοίκησης που επί δεκαετίες ταλαιπώρησε τους Έλλη-
νες πολίτες.

Η κριτική της Αντιπολίτευσης και ιδιαίτερα των κοµµάτων, που
άσκησαν εξουσία, που επί δεκαετίες είναι υπεύθυνες για το κρά-
τος της κοµµατοκρατίας της γραφειοκρατίας, της ηµετεροκρα-
τίας αλλά και, ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια, της διαφθοράς, της
διαπλοκής και της εξυπηρέτησης µεγάλων συµφερόντων, είναι
µία κριτική τουλάχιστον αµήχανη, χωρίς κανένα πειστικό υπόβα-
θρο, αφού έχουν όχι µόνο λερωµένη τη φωλιά τους αλλά και
απόλυτα την ευθύνη για την οικοδόµηση αυτού του κράτους, που
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έχει γνωρίσει µέχρι σήµερα η ελληνική κοινωνία.
Προσωπικά το µόνο σηµείο, που θα έβλεπα ότι είναι ένα θέµα

επανεξέτασης αλλά µε προϋποθέσεις, εφόσον τα πρώτα χρόνια
αποκτηθεί και µία εµπειρία, είναι η δυνατότητα συµµετοχής και
στελεχών από τον ιδιωτικό τοµέα στο Εθνικό Μητρώο των Στε-
λεχών. Αποδέχοµαι την επιχειρηµατολογία του Υπουργού περί
τακτοποίησης του δηµόσιου τοµέα σε πρώτη φάση. Όµως, είµαι
σίγουρος ότι η Κυβέρνηση, επειδή αποδέχεται προτάσεις -και το
έχει αποδείξει και στο ασφαλιστικό αυτούς τους τελευταίους
µήνες, ότι κάνει πραγµατικό διάλογο µε όλες τις κοινωνικές κα-
τηγορίες- ότι εφόσον προκύψει µία εµπειρία, που θα µπορεί να
αποδεχτεί και αυτό το θέµα, θα µπορεί να προχωρήσει.

Κλείνοντας, θέλω να σταθώ και λίγο στον µύθο του µεγάλου
κράτους, που επί χρόνια έγινε η καραµέλα δυνάµεων της Αντι-
πολίτευσης και θέλω να πω, βέβαια, ότι όχι µόνο τώρα, που µετά
από τρία χρόνια µνηµονίων οι 750.000 περίπου υπάλληλοι έχουν
γίνει 550.000 ή ίσως και λιγότεροι –δεν ξέρω τον ακριβή αριθµό-
αλλά και πριν, σε σχέση µε τους πληθυσµούς των άλλων χωρών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ήταν µικρότερος αριθµός από αυτόν
που θα έπρεπε να είναι.

Το πρόβληµα της δηµόσιας διοίκησης ήταν όχι θέµα αριθµού
αλλά θέµα οργάνωσης, εξορθολογισµού, θέµα στελέχωσης των
θέσεων πρώτης γραµµής και ευθύνης που θα είναι σε επαφή µε
τους πολίτες. 

Τέλος, κλείνοντας, ήθελα να πω µία κουβέντα. Είµαι σε πολύ
ευχάριστη θέση διότι µαζί και µε άλλους νησιώτες Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ συζητήσαµε µε τον Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθ-
µισης, για να προχωρήσουµε σε περαιτέρω εξυπηρέτηση των µό-
νιµων κατοίκων των νησιών µας και ιδιαίτερα των µικρών νησιών,
διευρύνοντας τις αρµοδιότητες των ΚΕΠ και στελεχώνοντάς τα,
έτσι ώστε πραγµατικά οι κάτοικοι αυτοί να αποφεύγουν την τα-
λαιπωρία και την οικονοµική αφαίµαξη από τη µετακίνησή τους
στην Αθήνα, στα µεγάλα αστικά κέντρα ή και σε άλλα νησιά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Νίκο Συρµαλένιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης: «Εθνικό Μητρώο
Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης, βαθµολογική διάρ-
θρωση θέσεων, συστήµατα αξιολόγησης, προαγωγών και επιλο-
γής προϊσταµένων (διαφάνεια - αξιοκρατία και αποτελεσµατικό-

τητα της Δηµόσιας Διοίκησης) και άλλες διατάξεις».
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ : Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης: «Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκη-
σης, βαθµολογική διάρθρωση θέσεων, συστήµατα αξιολόγησης,
προαγωγών και επιλογής προϊσταµένων (διαφάνεια - αξιοκρατία
και αποτελεσµατικότητα της Δηµόσιας Διοίκησης) και άλλες δια-
τάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά
της Δευτέρας 7 Δεκεµβρίου 2015, Τετάρτης 9 Δεκεµβρίου 2015,
Πέµπτης 10 Δεκεµβρίου 2015, Παρασκευής 11 Δεκεµβρίου 2015,
Δευτέρας 14 Δεκεµβρίου 2015 και Τρίτης 15 Δεκεµβρίου 2015
και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της Δευτέρας 7 Δεκεµβρίου 2015, Τετάρτης 9 Δεκεµβρίου
2015, Πέµπτης 10 Δεκεµβρίου 2015, Παρασκευής 11 Δεκεµβρίου
2015, Δευτέρας 14 Δεκεµβρίου 2015 και Τρίτης 15 Δεκεµβρίου
2015 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 00.04’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Τε-
τάρτη 24 Φεβρουαρίου 2016 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτη-
σης και ψήφιση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης «Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοί-
κησης, βαθµολογική διάρθρωση θέσεων, συστήµατα αξιολόγη-
σης, προαγωγών και επιλογής προϊσταµένων (διαφάνεια - αξιο-
κρατία και αποτελεσµατικότητα της Δηµόσιας Διοίκησης) και
άλλες διατάξεις», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί.
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